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'اوگوچي دنيل��ز' نماينده س��ازمان ملل متحد در 
ايران از تصميم اين سازمان بين المللي براي تداوم 
كمك هاي كوتاه مدت و بلندمدت خود به آس��يب 

ديدگان سيل اخير ايران خبر داد.
خانم دنيل��ز روز گذش��ته در گفت وگ��و با بخش 
انگليسي ايرنا گفت: ما كاملا به چند جانبه گرايي 
متعهد هستيم و س��ازمان ملل به ارتباط با جامعه 
بين الملل در مورد حمايت از حكومت و دولت ايران 

در زمينه كمك به سيل زدگان ادامه خواهد داد.
سيلاب هاي ناشي از بارش هاي بي سابقه در نقاط 
مختلف ايران در ماه هاي مارس )اس��فند( و اوايل 
آوريل )فروردين( جان افراد زيادي را گرفت و باعث 
خسارت هاي زير بنايي از جمله پل ها و جاده هاي 
مواصلاتي شد. دو ميليون نفر تحت تاثير سيل بوده 
و ده ها هزار نفر نيز با از دست دادن خانه هاي خود 

در چادر زندگي مي كنند.
ايران پيشتر اعلام كرد كه براي تامين مالي قربانيان 
س��يل، دو ميليارد دلار كمك هاي اضطراري لازم 
اس��ت و همزمان، اين ش��كايت را داشته است كه 
تحريم هاي ايالات متح��ده امريكا عليه ملت ايران 

موانعي را در اين زمينه ايجاد مي كند.
درهمين حال بهرام قاسمي سفير كنوني ايران در 
فرانسه و سخنگوي س��ابق وزارت امور خارجه، در 
واكنش به اق��دام امريكا در ايجاد موانع و مس��دود 
كردن كمك هاي بشر دوس��تانه عليه مردم ايران 
گفته است اقدام ايالات متحده در سالگرد خروج از 
توافق هسته اي ايران )برجام( نشان دهنده رويكرد 

ضد مردمي مقامات امريكايي است.
نماينده سازمان ملل در تهران با اشاره به كمك هاي 
كميسارياي عالي پناهندگان سازمان ملل متحد 
كه شامل پتو، تشك، مجموعه وسايل آشپزخانه، 
يكهزار تخت��ه چ��ادر و چمدان ه��ا ب��راي موارد 
اضط��راري بود 11 آوري��ل از طري��ق هوايي براي 
سيل زدگان ايران ارسال شده است در اين مصاحبه 

به تشريح ادامه كمك ها پرداخت.
دنيلز در مورد اقدامات دفتر سازمان ملل در تهران 
براي كم��ك به بازماندگان س��يل، گف��ت: هدف 
س��ازمان ملل متحد در اي��ران، از زم��ان آغاز اين 
حادثه، حمايت از اقدامات امداد و نجات دولت ايران 
به آس��يب ديدگان بود و تمام كمك هاي سازمان 
ملل متحد در حمايت از سيلزدگان انجام شده است 
و براين اساس برنامه سازمان ملل با هدف حمايت 
از 115هزار نفري اس��ت كه بيشترين آسيب را در 

سيل اخير در چهار استان سيلزده ديده اند.
وي افزود: در مراحل اوليه، سازمان ها توانستند 1.4 
ميليون دلار از صندوق هاي اضطراري داخلي خود 
به منظور تهيه كمك هاي بشردوس��تانه براساس 
درخواس��ت دولت تهيه كنند كه در اواخر آوريل از 

 )CERF( صندوق مركزي كمك هاي اضط��راري
اين مبلغ دريافت ش��د و آژانس ها نيز براي تأمين 
مجدد مناب��ع خ��ود 600 ه��زار دلار ديگر كمك 
دريافت كردند كه تاكنون تمام كمك هاي ما جهت 

پشتيباني ارايه شده است.
وي همچنين درباره اقدامات انجام شده نمايندگي 
سازمان ملل براي ارايه خدمات به سيل زدگان در 
محل حادثه، افزود: ما از اس��تان هاي آسيب ديده 
لرستان، گلستان، ايلام و خوزستان بازديد كرديم 
كه زيان ها قابل توجه است و سازمان ملل متحد و 
دولت ايران در ح��ال ارزيابي نيازمندي هاي بعد از 
فاجعه )PDNA( هستند و تاكنون نيز كميسارياي 
 ،)UNHCR( عالي پناهندگان سازمان ملل متحد
 ،)UNICEF( صندوق كودكان سازمان ملل متحد
س��ازمان بهداش��ت جهاني )WHO(، صندوق 
جمعيت ملل متح��د )UNFPA( و برنامه جهاني 

غذا )WFP( كمك هاي خود را ارايه كرده اند.
به گفته وي، اين كميس��اريا تصميم اولي��ه را در 
هماهنگي با اداره بيگانگان و امور خارجي مهاجرين 
وزارت كش��ور )BAFIA( براي اس��تفاده از منابع 
موجود در كش��ور از جمله پتو، تشك هاي خواب، 
ظروف نگهداري مايعات و لوازم آش��پزخانه جهت 
كمك به دولت اتخاذ كرد كه البته ايران طي چهار 
دهه گذش��ته ميزبان پناهندگان، عمدتا افغان ها 
بوده كه نحوه پاس��خگويي به آنه��ا باعث دلگرمي 
اس��ت. وي كمك هاي س��ازمان بهداشت جهاني 
براي تامين نيازهاي بهداش��تي هزاران نفر از افراد 
بي خانمان در سيل اخير را شامل جعبه كمك هاي 
مربوط ب��ه تروما، وب��ا و بيماري ه��اي غيرواگير و 
كالاهاي درخواس��تي وزارت بهداش��ت، درمان و 

آموزش پزشكي ذكر كرد.
دنيلز در مورد كمك هاي يونيسف به سيل زدگان، 
افزود: نخستين محموله كمك هاي يونيسف شامل 
200 دز واكسن و 100جعبه براي سرد نگه داشتن 

دارو در تاريخ 18 آوريل به ايران رسيد.
وي اظهار داشت: اين تجهيزات كمك خواهد كرد 
كه خدمات ايمن س��ازي ضروري ب��راي كودكان 
مبتلا به بيم��اري فراهم و از گس��ترش بيماري ها 
جلوگيري ش��ود و دومين محموله يونيسف نيز از 
جمله 80 يخچال واكسن در ماه مه )ارديبهشت( 
به ايران وارد ش��د تا خدمات مربوط به ايمن سازي 
ض��روري ك��ودكان در مراكز بهداش��ت عمومي 

استان هاي تحت تأثير سيل فراهم شود.
نماينده سازمان ملل در تهران در پايان تاكيد كرد 
كه س��ازمان ملل متحد اقدام��ات لازم و همكاري 
نزديك با همتايان دولتي و جامع��ه بين المللي را 
براي پاسخگويي به نيازهاي كس��اني كه از حادثه 

سيل اخير رنج مي برند، ادامه مي دهد.

نماينده سازمان ملل در تهران: 

كمك هاي سازمان ملل به سيل زدگان ادامه مي يابد
رييس كل بانك مركزي، با بيان اينكه مردم نبايد وارد بازار 
ارز شوند چرا كه ممكن است متضرر شوند، گفت: ذخاير 
كافي ارز در كش��ور وجود دارد و بانك مركزي هر زماني 
اراده كند وارد بازار مي شود، كما اينكه گاهي وارد اين بازار 
شده و نتيجه را تغيير داده اس��ت.  عبدالناصر همتي در 
گفت وگو با خانه ملت، با بيان اينكه سال 98 حدود 18.7 
ميليارد دلار ارز صادراتي به كشور بازگشته است، گفت: 
طي دو ماه گذشته نيز روند بازگشت ارز صادراتي به كشور 
خوب بوده و يك مولفه به ن��ام واردات در برابر صادرات به 
اين بخش اضافه شده كه براين اس��اس صادركنندگان 
مي توانند ارز خود را براي وارداتي كه ثبت سفارش شده 
اختصاص دهند. ريي��س كل بانك مركزي، با اش��اره به 
صدور بخشنامه ديروز بانك مركزي درباره سياست هاي 
ارزي سال 98 اين بانك در برابر صادركنندگان، افزود: در 
اين بخشنامه پيش بيني ش��ده كه پتروشيمي ها عمده، 
صادركنندگان غيرنفتي هس��تند، بتوانن��د حداقل 60 
درصد از ارز خود را در س��امانه نيما عرضه كنند و مابقي 
نيز به خود آنها اختصاص يابد، چرا كه خودشان به واردات 

تجهيزات احتياج دارند.
وي ادامه داد: همچنين در بخشنامه امروز بانك مركزي 
تأكيد شده كه مابقي صادركنندگان براي اينكه تسهيلات 
بيشتري در اختيارشان قرار گيرد، بايد حداقل 50 درصد 
صادرات خود را در س��امانه نيما عرضه كرده و مابقي آن 
را مي توانند به صورت اس��كناس وارد كشور يا به صورت 
واردات در برابر صادرات توسط خود يا ديگران اختصاص 
دهند و دليل اصرار بانك مركزي ب��راي عرضه اين ارز در 
سامانه نيما به اين دليل بوده كه اين سامانه منبع تأمين 
كالاهاي اوليه و اساس��ي كش��ور، مواد اوليه كارخانه ها، 
مواد واس��طه اي و كالاهاي ضروري است. همتي با اشاره 
به اينكه به دلي��ل اعمال تحريم ها، هزين��ه  معاملاتي و 
تخفيفاتي برخ��ي صادركنن��دگان در خارج از كش��ور 
افزايش يافته اس��ت، تأكيد كرد: بر اين اس��اس مصوب 
شده كه هر صادركننده بر مبناي پايه صادراتي گمرك، 

80 درصد ارز را به كش��ور بازگرداند و 20 درصد مابقي از 
آن كم مي ش��ود كه اميدوارم با اين حركت س��ال جاري 
نسبت به سال گذشته شرايط بهتري تجربه شود. رييس 
كل بانك مركزي با بيان اينكه در حال حاضر كش��ور قله 
مقاومت را رد كرده و ش��رايط خوبي را س��پري مي كند، 
افزود: تلاش دشمنان شكس��ت خورده اما هنوز فشارها 
ادامه دارد، البته اين فش��ارها نمي تواند تأثيري در كشور 
داشته باشد، چرا كه دش��منان زماني از ارز 40 و 50 هزار 
توماني سخن مي گفتند، اما اين اظهارات رويايي بيش نبود 
و طي ماه هاي آينده ثبات بيشتري در كشور حاكم شده 
و آينده خوبي در انتظار اقتصاد ايران است. وي با اشاره به 
اينكه اقشار متوسط رو به پايين جامعه تحت فشار هستند، 
ادامه داد: تمام تلاش دولت اين بوده كه فش��ار تورمي به 
اين اقشار را كاهش دهد و در اين راستا دنبال راهكارهايي 
بوده تا از ميزان اين فش��ارها كاسته شود. همتي با تأكيد 
بر اينكه بسياري از نوسان بازار ارز سياسي است، تصريح 
كرد: مردم نبايد وارد اين بازار شوند چرا كه ممكن است 
متضرر شوند. ظرف اين دو هفته قيمت ارز حدود دو هزار 
تومان كاهش يافته است، بنابراين توصيه مي شود مردم با 
توجه به متغيرهاي سياسي تأثيرگذار در بازار ارز وارد آن 
نشوند. وي افزود: ذخاير كافي ارزي در كشور وجود دارد 
و بانك مركزي هر زماني اراده كند وارد بازار مي شود، كما 
اينكه گاهي وارد اين بازار شده و نتيجه را تغيير داده است. 
همتي با بيان اينك��ه حدود 6 ميلي��ارد دلار ارز در دو ماه 
ابتدايي سال جاري براي كالاها تأمين شده است، افزود: 
حدود 3 ميليارد دلار از اين ارز به كالاهاي اساسي و دارو 
اختصاص يافته كه اين كالاها اعم از برنج، روغن، نهاده هاي 
دامي، دارو و تجهيزات پزشكي بوده و بانك مركزي پول 
آن را پرداخت كرده است. رييس كل بانك مركزي، گفت: 
بانك مركزي اين ت��وان را دارد كه ظرف دو ماه 6 ميليارد 
دلار ارز تأمين كند و اگر صادركنندگان در اين بخش به 
دولت كمك كنند مي توانيم با س��رعت بيشتري دوران 

تحريم ها را پشت سر بگذاريم.
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مردم در بازار ارز سرمايه گذاري نكنند

گزارشبانك
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گزارش

 صنعتي سازي مسكن
 يك تير و چند نشان

شهلا روشني|
به اعتقاد كارشناس��ان بخش عم��ده اي از قيمت 
مس��كن مربوط به هزينه هاي س��اخت و قيمت 
زمين اس��ت كه اگر اين دو تحت تدابيري كنترل 
ش��ود، مي توان انتظار داش��ت بخش تورم از بازار 
ساخت وس��از به خصوص بخش مس��كن حذف 
مي شود. البته چند سالي است كه تمام كشورهاي 
جهان به دنبال راهكارهاي حيات��ي براي كاهش 
هزينه هاي ساخت است، چرا كه به گفته محققان 
بخش مسكن هرساله دس��ت يابي بخش تقاضاي 
مصرفي به مسكن به دليل تورم ايجادشده در بخش 
اقتصاد محدود تر مي شود. در تازه ترين اقدام، بانك 
جهاني نس��خه اي را با محوريت مس��كن ارزان به 
دولت ها ارايه داده است. محتواي اين نسخه، شامل 
سه نوع سياست براي بهبود عملكرد ناكارآمد بازار 
ملك است. باز تنظيم بازار مسكن در كشورهايي كه 

خانه اولي ها در آنجا توان خريد را ازدست داده اند...
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تشكلها

 3  امتياز جديد
 به صاحبان بنگاه ها

تعادل|  دبير ستاد تس��هيل و رفع موانع توليد 
از تصويب س��ه مصوبه جديد توس��ط سران قوا 
براي حماي��ت از توليدكنن��دگان و صنعتگران 
خبر داد. به موجب اين تصميم، به ستاد تسهيل 
و رفع موانع توليد اجازه داده ش��د كه به منظور 
جلوگيري از تعطيلي بنگاه هاي توليدي كه طرح 
احياي توليد و ساماندهي ملي آنها به تأييد ستاد 
رسيده، در مورد اس��تمهال و تقسيط برخي از 

بدهي هاي آنها تصميم گيري كنند. 

انرژي

 از نفتكش دومنيكني تا
 قاطي كردن آب با ميعانات گازي
در جري��ان دادگاه عليرضا زيبا حال��ت منفرد كه 
خبرگزاري ميزان نزديك به قوه قضاييه از او با عنوان 
»جعبه س��ياه پرونده نفتي« ياد مي كند، مديركل 
حقوقي شركت ملي نفت ايران گفته است كه اين 
متهم در محموله ه��اي صادرات��ي ميعانات گازي 
ايران »آب« قاطي مي كرده است. مديركل حقوقي 
NIOC همچنين عنوان ك��رده كه اين متهم يك 
نفتكش در دومنيكا خريداري كرده كه اكنون با نام 
نخست وزير اين كش��ور و با پرچم دومنيكا در حال 
تردد است. بررسي »تعادل« نشان مي دهد ماجراي 
ارتباط عليرضا زيباحالت منفرد با دولت دومنيكا و 
شخص روزولت اسكريت نخس��ت وزير اين كشور 
ماجراي دنباله داري است. اين متهم در همين كشور 
دستگير شده است.  جلسه سوم دادگاه زيبا حالت 
منفرد، با طرح نكات جالبي از سوي مديركل حقوقي 
شركت ملي نفت به عنوان شاكي عليه او همراه شد. 

عليرضا زيباحالت منفرد كسي است كه...
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»تعادل« دادگاه هاي مهم اقتصادي كشور طي يك سال اخير را مرور مي كند

شيوه بازگشت ارز صادراتي سال 97 و 98 صادركنندگان ابلاغ شد

كيك بزرگ اخلال در نظام اقتصادي كشور

چالش جديد بازگشت ارز صادراتي

ديپلماسي

عضو فراكسيون اميد مجلس معتقد است وزير 
امور خارجه در هماهنگي با شوراي عالي امنيت 
ملي گروهي حداقل 100 نفره را تش��كيل دهد 
تا در گفت وگو ب��ا مقامات امريكاي��ي و اروپايي 
مواضع ايران را تشريح كنند. الياس حضرتي در 
گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت، با اشاره به لزوم 
تشريح مواضع جمهوري اسلامي ايران در عرصه 
بين الملل، اظهار داشت: آقاي ظريف به تنهايي 
در اين برهوت دنيا، صداي جمهوري اس��لامي 
ش��ده در حالي كه معتقدم از اي��ن تك صدايي 
بايد خارج شويم. عضو فراكسيون اميد مجلس 
ش��وراي اس��لامي بيان كرد: وزير امور خارجه 
به ش��وراي عالي امنيت ملي پيش��نهاد دهد تا 
100 نفر جهت رايزني كردن با ساير كشورهاي 
جهان انتخاب و اين گروه 100 نفره بايد تبديل 
به س��دي در برابر لابي گري هاي ضد ايراني در 
سطح جهان شود همچنين مي توان با اين شيوه 
مانع از بروز هرگونه جنگي شد. وي افزود: در اين 
گروه لابي 100 نفره بايد از شخصيت هاي موثر 
و تاثيرگذار در حوزه بين الملل، شخصيت هاي 
آشنا و با سابقه تشكيل ش��ود، اعضاي اين گروه 
مي تواند از وفاداران به نظام، منتقدان جمهوري 
اس��لامي اي��ران و حت��ي آنهايي ك��ه مخالف 
جمهوري اسلامي هس��تند باشند، اما همه آنها 
بايد دل در گرو ايران داش��ته باش��ند. حضرتي 
ادام��ه داد: از همه اين افراد ك��ه توان لابي گري 
در دنيا دارند حداق��ل 100 نفر جهت گفت وگو 
با نماين��دگان مجلس امريكا، ش��خصيت هاي 
مجلس سناي امريكا و روساي كميته ها و احزاب 
آنها، روزنامه نگاران و شخصيت هاي روشنفكر و 
صاحبان صناي��ع و كارخانجات طرف همكاري 
ق��رار گيرند همچني��ن بايد با ش��خصيت هاي 
اروپايي نيز چنين رايزني هاي��ي را انجام دهيم. 
نماينده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامي 
گفت: در زمان جنگ تحميلي نيز لابي گري  براي 
تشريح مواضع برحق خودمان و دلايل ادامه دفاع 
مقدس، گروه هاي زيادي را از ايران مي فرستادند 
كه ش��امل گروه  پارلماني، مذهبي و سياس��ي 
مي ش��دند. اين گروه را جمهوري اسلامي ايران 

بايد بفرستد تا نتيجه بگيريم.

تشكيل گروهي 100 نفره براي 
رايزني با كشورهاي مختلف

خبر

انوشيروان محس��ني بندپي اس��تاندار تهران 
با اش��اره به تصميم روز دوشنبه ش��وراي آرد و 
نان اس��تان مبني بر افزايش نرخ حمل آرد در 
اين اس��تان با هدف حل مش��كلات مربوط به 
جابه جايي اين محصول تصري��ح كرد: انحصار 

توزيع آرد بايد شكسته شود.
در جلسه ش��وراي آرد و نان اس��تان تهران به 
رياس��ت اس��تاندار، افزايش 400 توماني نرخ 
حمل آرد براي هر كيس��ه در اس��تان تصويب 
شد و با اين احتساب نرخ جابه جايي هر كيسه 
از يك ه��زار و 100 تومان به يك ه��زار و 500 

تومان رسيد.
اس��تاندار تهران در اي��ن ميان البت��ه بر تاكيد 
رييس جمه��وري مبني ب��ر افزاي��ش نيافتن 
قيمت نان ب��دون توجه به مناف��ع دهك هاي 
پايين جامعه اشاره و بيان كرد: هزينه افزايش 
400 توماني حمل هر كيسه آرد را نيز از محل 

يارانه هاي سازمان غله تامين مي كنيم.
به گزارش ايرنا ب��ه اين ترتيب تاكيد ش��د كه 
افزايش ن��رخ حم��ل آرد تاثيري در ن��رخ نان 

نخواهد داشت.
اس��تاندار ته��ران همچني��ن تاكي��د ك��رد: 
ظرفيت هاي موجود در زمين��ه توزيع و توليد 
آرد در اس��تان تهران طي سه ماه آينده بررسي 

و راهكار نهايي ارايه شود.
استاندار تهران در بخش ديگري از سخنان خود 
درباره قيمت نان گفت: پيش از آنكه قيمت نان 
را به نرخ واقعي برسانيم بايد منافع دهك هاي 

پايين جامعه را نيز در نظر بگيريم.
وي يادآورش��د: نان يكي از اق��لام غذايي مهم 
جامعه است و در تعيين قيمت آن بايد به همه 
مردم به خصوص اقشار آسيب پذير نگاه جدي 
داشت. محس��ني بندپي اظهارداشت: اكثريت 
مردم از همي��ن نانوايي هاي س��نتي نان مورد 
نياز خود را تامين و به عنوان ماده غذايي اصلي 
مصرف مي كنند. استاندار تهران گفت: هر نوع 
افزايش قيمت نان باي��د به نوعي در اين چرخه 

تعبيه شود كه آسياب توليد نان بچرخد.
وي ب��ه تاكيد رييس جمهوري مبن��ي بر ثابت 
ماندن قيمت نان اش��اره و خاطرنشان كرد: در 
صورتي كه بناس��ت قيمت نان ثابت بماند بايد 
راه حلي براي جلوگيري از كاهش كيفيت نان 
ارايه شود. اوايل ارديبهشت ماه جاري مديركل 
هماهنگي امور اقتصادي استانداري تهران در 
نشست ستاد تنظيم بازار استان با انتقاد از تاخير 
در توزيع آرد توسط شركت حمل و نقل متولي 
گفت اختلال در توزيع آرد قابل قبول نيس��ت 
چون نمي توان مانعي در روند معمول توليد نان 

مورد نياز مردم ايجاد كرد.

استاندار تهران: انحصار 
توزيع آرد بايد شكسته شود

جهان

 پيشتازي مودي 
در ماراتن انتخاباتي 
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وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: وقتي كالايي گران 
مي ش��ود مردم براي خريد آن هج��وم مي آورند، اين 
مشكل بايد با كار فرهنگي و به كمك رسانه ها اصلاح 
شود. »رضا رحماني« روز گذشته در سي و هفتمين 
كارگروه تنطيم بازار در محل وزارت صنعت افزود: با 
وجود ركود و كاهش خريد مردم، اما از نظر تامين بازار 
مشكلي وجود ندارد. به گزارش وزارت صنعت، معدن 
تجارت، وي تاكيد كرد: بايد طي جلسه اي مسوولان 
مربوطه به بررس��ي چراي��ي وضعيت اي��ن روزهاي 
گوش��ت، ش��كر و خرما بپردازند، زيرا اين موارد قابل 
پيشگيري بود و مي شد با بررسي بيشتر و شناسايي 

علل، ش��رايط را براي بروز اينگونه موارد كاهش داد. 
رحماني درخصوص تنظيم بازار برخي كالاها گفت: 
با توجه به بارندگي هاي خوب امسال وضعيت علوفه 
دام بهتر شده، اما واردات دام براي جلوگيري از افزايش 
قيمت گوشت در بازار بايد تسهيل شود. وزير صنعت 
يادآور شد: دشمنان در شرايط جنگ اقتصادي پيش 
آمده هر كجا زمينه را براي ايجاد بحران فراهم ببينند، 
بحران س��ازي مي كنند و در اين ش��رايط هر كس در 
خاكريز خودش بايد به خوبي ايستادگي كند. اين مقام 
مس��وول گفت: بايد در جاهايي كه امكان پيش بيني 
مشكل وجود دارد برنامه ريزي و كار مداوم انجام شود. 

رحماني: نحوه خريد در زمان گراني كالاها اصلاح شود

بازرگاني
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روي موج خبر

     نتايج قرعه كشي ديدار رمضاني دانشجويان 
با رهبري اعلام شد؛ برنا|

نتايج قرعه كشي ديدار جمعي از دانشجويان و اعضاي 
تشكل هاي دانشجويي با حضرت آيت الله خامنه اي از 
سوي نهاد نمايندگي مقام معظم رهبري در دانشگاه ها 
اعلام شد. هر ساله و در ايام ماه مبارك رمضان جمعي 
از دانشجويان و اعضاي تشكل هاي دانشجويي با رهبر 
معظم انقلاب اسلامي ديدار مي كنند و در اين ديدارها، 
تعدادي از دانشجويان به نمايندگي از جمع به بيان 
ديدگاه ها و نظرات خود درباره  مسائل مختلف كشور 
در محضر رهبر فرزانه انقلاب مي پردازند. دانشجوياني 
كه در سامانه ديدار دانشجويي با رهبر معظم انقلاب 
ثبت نام كرده ايد، جهت دريافت نتايج قرعه كشي با كد 
didar. پيگيري دريافتي در زمان ثبت نام به سامانه

nahad.ir بايد مراجعه كنند. ديدار دانشجويان با 
رهبر معظم انقلاب اسلامي روز چهارشنبه يكم خرداد 

امسال برگزار مي شود.

  ايراني ها سرافراز ايس�تاده اند و متجاوزان 
رفته اند؛تعادل|

وزير امور خارجه ايران ديروز به ادعاهاي رييس جمهور 
امريكا عليه ايران را پاس��خ داد. ظريف در واكنش به 
توئيت شب گذش��ته ترامپ به وي يادآوري كرد كه 
ايراني ها چندين هزاره است كه سرافراز ايستاده  اند 
و متجاوزان رفته اند. ظريف نوشت: »به تحريك تيم 
B، دونالد ترامپ اميدوار به رقم زدن كاري است كه 
اسكندر، چنگيز و ساير متجاوزان در انجام آن شكست 
خوردند. ايراني ها چندين هزاره اس��ت كه سرافراز 
ايس��تاده اند، در حالي كه متج��اوزان همه رفته اند. 
تروريسم اقتصادي و رجزخواني نسل كشي »پايان كار 
ايران« را رقم نمي زند. هرگز يك ايراني را تهديد نكن. 
احترام را امتحان كنيد-جواب مي دهد.« ترامپ بامداد 
دوشنبه در توئيتي ايران را به جنگ طلبي متهم كرد و 
مدعي شد جنگ »پايان كار ايران« را رقم خواهد زد. او 
نوشت: »اگر ايران جنگ مي خواهد رسماً پايان كارش 
خواهد بود. ديگر هرگز ايالات متحده را تهديد نكن.«

   كسي نيس�تم كه با ايران وارد جنگ شوم؛ 
ايسنا|

رييس جمهور امريكا با تكيه بر ادعاهاي بي اس��اس 
اين كشور مبني بر اينكه ايران به دنبال دستيابي به 
تسليحات هسته اي اس��ت، بار ديگر اظهار كرد كه 
اج��ازه رخ دادن چنين چيزي را به ايران نخواهد داد. 
دونالد ترامپ در گفت وگو با شبكه فاكس نيوز گفت: 
من به دنبال جنگ نيستم. اما وقتي وضعيتي مانند 
وضعيت ايران وجود دارد، نمي توان به آنها اجازه داد كه 
تسليحات هسته اي داشته باشند، نمي توان اجازه وقوع 
چنين چيزي را داد. وي با بيان اينكه از جنگ رويگردان 
است اظهار كرد: با وجود تمام چيزهايي كه در حال رخ 
دادن هستند، من وارد جنگ نخواهم شد چراكه جنگ 
به اقتصاد و مهم تر از همه به مردم آسيب مي رساند. 
ترامپ در بخش ديگ��ري از اين گفت وگو گفت: من 
كسي نيستم كه با ايران وارد جنگ شوم، اگر بخواهم 

وارد جنگي شوم آن جنگ اقتصادي خواهد بود.

  امنيت ايران در برابر تهاجم دشمن تضمين 
است؛تعادل|

س��خنگوي ش��وراي نگهبان معتقد است: جنگي 
نخواهد ش��د چون جنگ نظامي هشت ساله عليه 
ايران اگرچه خسارت هايي داشت اما توان دفاعي ما را 
صد چندان كرده است. عباسعلي كدخدايي سخنگو 
و قائم مقام شوراي نگهبان در صفحه شخصي خود در 
توئيتر نوشت: جنگي نخواهد شد چون جنگ نظامي 
هشت ساله عليه ايران اگرچه خسارت هايي داشت اما 
امنيت ايران را در برابر تهاجم نظامي دشمن تا سال ها 
تضمين و توان دفاعي ما را صد چندان كرده اس��ت. 
وي در ادامه مطلب خود آورده اس��ت: اين موضوع را 
»ريچارد هاس« خوب مي داند كه مي گويد: جنگ، 

ايران را قوي تر مي كند.

  »كميته توزيع كاغذ مطبوعات« تش�كيل 
شد؛ مهر|

با دستور وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي »كميته توزيع 
كاغذ مطبوعات« تش��كيل و نخستين جلسه آن به 
رياست معاون امور مطبوعاتي و اطلاع رساني و با حضور 
جمعي از كارشناسان مربوطه برگزار شد. در نخستين 
جلسه دور جديد كميته توزيع كاغذ مطبوعات مقرر 
شد: تخصيص كاغذ براساس راستي آزمايي مصرف 
واقعي مطبوعات صورت گيرد. در اين جلسه همچنين 
مصوب شد براي تأمين كاغذ نشرياتي كه در شرايط 
اضطرار قرار دارند تمهيداتي پيش بيني و اعلام شود. 
شايان ذكر است كميته توزيع كاغذ مطبوعات با هدف 
توزيع عادلانه يارانه هاي حمايتي، بررس��ي مصرف 
واقعي نش��ريات، سرعت بخشي به مسير ورود كاغذ 
به كش��ور و همزمان توزيع درست آن، رسيدگي به 
وضعيت رسانه هايي كه اختلالي در انتشار آنها به دليل 
كمبود كاغذ ايجاد شده و اس��تفاده از ظرفيت تمام 
دستگاه ها براي كمك به وضعيت بازار كاغذ با توجه 
به تأكيدات رييس جمهور، معاون اول رييس جمهور و 

وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي تشكيل شد.

   لاريجاني گزينه نهايي ۲ فراكسيون ولايي 
و مستقلان است؛ فارس|

نماينده مردم گرمس��ار در مجلس گفت: با توجه 
به مجموع��ه مذاكرات صورت گرفت��ه نهايتا علي 
لاريجاني به عنوان گزينه نهاي��ي انتخاب خواهد 
شد.غلامرضا كاتب اظهار داشت: با توجه به نشست 
شب گذشته فراكسيون نمايندگان ولايي -كه بنده 
در آن حضور نداشتم- گويا قرار بر اين شده كه ائتلاف 
صورت گيرد با فراكسيون مستقلان يك ليست واحد 
بدهيم. وي افزود: نهايتا مقرر شد علي لاريجاني به 
عنوان گزينه نهايي كانديداتوري رياست مجلس 
اعلام شود.كاتب تصريح كرد: بنده به عنوان گزينه 
دبيري هيات رييسه براي دو فراكسيون نمايندگان 
ولايي و مستقلان انتخاب شدم. وي همچنين گفت: 
محمدحس��ين فرهنگي و عبدالرضا مصري نيز به 

عنوان گزينه نواب رييس انتخاب شدند.

ايران۲

رييس جمهوري در ديدار با دانشجويان:

گفت وگوي تمدن ها  ره آورد فكري و نظري ملت ايران است
رييس جمهوري با تاكيد براينكه كمتر كشوري 
توانسته در مجمع عمومي سازمان ملل ۲قطعنامه 
اجماعي به نفع آراي ملت ايران به دس�ت آورد 
كه يكي از اي�ن قطعنامه ها، قطعنام�ه تعامل و 
همفكري جهاني و گفت وگوي تمدن هاس�ت، 
گفت: گفت وگوي تمدن ها ره آورد فكري و نظري 

ملت بزرگ ايران است.
روحاني اين مطلب را در مراس��م ضيافت افطاري كه 
با حضور تعدادي از دانش��جويان و جوانان برگزار شد 

عنوان كرد. 
روحاني همچنين تاكيد كرد: كسي نگويد كه ما پاي 
صندوق رأي مي رويم و رأي مي دهيم اما مشكلات حل 
نمي شود، درس��ت است كه صد درصد مشكلات حل 
نمي شود اما در هر گام مي توانيم حركت جديدي انجام 
دهيم. بايد از ظرفيت هاي قانون اساسي استفاده كنيم.

رييس جمهور در اين مراس��م حضور نس��ل جوان در 
صحنه و تلاش براي به كار گيري اصول استفاده نشده از 
قانون اساسي را مهم دانست و گفت كه » قانون اساسي 
ظرفيت هاي فراواني دارد، يكي از اين ظرفيت ها اصل 
٥٩ قانون اساسي است كه بايد برايش ايستاد. اصل ٥٩ 
قانون اساسي مي گويد در مسائل بسيار مهم اقتصادي، 
سياسي و اجتماعي از طريق همه پرسي مردم مي توانند 
پاي صندوق آيند. همين يك مورد را مردم بايستند.«

روحاني در اين مراس��م تاكيد كرد » كمتر كش��وري 
توانسته در مجمع عمومي س��ازمان ملل ٢ قطعنامه 
اجمالي به نفع آراي ملت ايران به دست آورد كه يكي 
از اين قطعنامه ها، قطعنامه تعامل و همفكري جهاني و 
گفت وگوي تمدن هاست كه به اتفاق آرا در دولت برادر 
عزيزمان سيدمحمد خاتمي در تاريخ ملل متحد به نام 
ايران ثبت شد و اكنون شعر بني آدم اعضاي يكديگر يا 
يك پيكرند بر سر در سازمان ملل نصب شده است كه 
افتخار ماست شعر سعدي در چنين جايي نصب باشد و 
ديگري طرح جهان عاري از خشونت كه در زمان دولت 

تدبير و اميد به تصويب رسيد.«
رييس جمهور در ديدار صميمي با جمعي از دانشجويان 
و جوانان، با بيان اينكه 29 ارديبهشت يادآور روز شور 
ملت ايران به ويژه نس��ل جوان كش��ور، پاي صندوق 
آرا بود، افزود: در 2 س��ال گذش��ته ملت ايران با وجود 
همه تنگناها و مش��كلات قدم هاي بس��يار بلندي را 
برداشت و هر كجا كه نسل جوان كشور حضور داشت 
و دانش آموزان و دانشجويان و نسل فعال جامعه بودند، 

توانس��تيم به راحتي يا س��ختي كمتر، از مشكلات و 
تنگناها عبور كنيم.

وي با بيان اينكه »ما همان ملتي هستيم كه توانستيم 
در س��ايه حضور فعال تحصيلك��ردگان جامعه به نام 
ديپلمات ها از دايره سخت و تنگي كه دشمنان به وجود 
آورده بودن��د، رها ش��ويم«، گفت: ملت اي��ران از آغاز 
پيروزي انقلاب تا سال ۱۳۸۵ اجازه نداد كه كشور در 
دام فصل ۷ منشور س��ازمان ملل قرار گيرد و حتي در 
دوران جنگ و روزهاي سخت آغاز انقلاب نيز اينچنين 
نشد، اما متأسفانه دشمنان ملت در زماني موفق شدند 
كه كشور را در ماده ۴۱ فصل ۷ يعني مرز جنگ و تجاوز 

به كشور قرار دهند.
رييس جمهور تصريح كرد: اما صندوق آرا، حضور مردم 
و اراده ملت بود كه توانس��ت اين زنجيرها را بگس��لد 
به گونه اي كه هيچ كس در دنيا فكر نمي كرد كه ملت 
ايران در يك روز و يك ساعت بتواند ۷ قطعنامه سازمان 
ملل را لغو كند و اين افتخ��ار تاريخي صرفاً متعلق به 
ملت ايران اس��ت و هيچ ملتي تاكنون نتوانس��ته اين 

قطعنامه هاي خطرناك را ملغي كند.
رييس جمهور افزود: زلزله و سيل در سال هاي اخير را 
شاهد بوديم، اما ده ها زلزله و سيل ديگر هم بود كه كمتر 
راجع به آن صحبت شد و اين در حالي بود كه ملت ما و 
نسل جوان ما، دانشگاهيان و نخبه هاي ما و اراده ملت ما 
از زن و مرد و پير و جوان و همه اقوام در برابر اين بحران ها 

ايستادگي كردند.

  بازسازي كشور و عبور از چالش ها
روحاني در تشريح اقدامات بزرگ انجام شده، گفت: طي 
۱۴ ماه توانستيم 9۵ هزار خانه مسكوني را بازسازي و 
مرمت كنيم و ملت ما توانس��ت در سيلابي بي سابقه 
كه تقريباً 2۵ اس��تان كشور را در بر گرفت، با كمترين 
خسارت جاني از بحران عبور كند و قدم هاي خوبي براي 

پيشگيري برداشته ايم.
رييس جمهور گفت: اقدامات موثري در دولت يازدهم 
انجام گرفته كه كمتر براي مردم تبيين شده است. اينكه 
در استان هاي شمال غرب ايران و آذربايجان غربي، سيل 
نتوانست خسارت بزند، به خاطر لايروبي هاي عظيمي 
بود كه در درياچه اروميه انجام مي شد و برنامه ريزي هايي 
بود كه براي هدف ديگري انجام مي شد اما در سيلاب 
به ما كمك كرد. س��دها در سيلاب اخير مانع تخريب 
گسترده شدند و ۷۰ ميليارد متر مكعب آب را مهار كردند 

كه اگر اين سدها نبود معلوم نبود بر سر خوزستان چه 
مي آمد.رييس جمهور در ادامه س��خنان خود در جمع 
دانشجويان و جوانان با اشاره به سخنان مطرح شده از 
طرف ۵ تن از نمايندگان جمع حاضر، گفت: س��خنان 
امروز جوانان ما بس��يار اميدبخش بود و مشخص كرد 
سرمايه اي كه بايد وارد كشور شود، تنها پول و سرمايه 
مادي نيست، بلكه تحصيلات و اندوخته نسل جوان ما و 
مغزهاي متفكر جوانان، بزرگ ترين ره آورد براي توسعه 

كشور ماست.
روحاني با اشاره به حمايت دولت هاي يازدهم و دوازدهم 
از ش��ركت هاي دانش بنيان در كش��ور، گفت: ۴۴۰۰ 
ش��ركت دانش بنيان را حمايت كردي��م كه علاوه بر 
اش��تغال آفريني براي ۳۰۰ هزار نفر، ۶۰ هزار ميليارد 
تومان گردش مالي ايجاد كرد و اين نشان مي دهد كه 
علم و فناوري ما مي تواند تحول بزرگي در كشور ايجاد 
كند. رييس جمهور با بيان اينكه در سال هاي گذشته 

۷۰ هزار شغل در حوزه صنعت گردشگري ايجاد شد، 
گفت: بوم گردي، روستاهاي كشور را رونق داده اما در 
مورد رونق روستاها كمتر گفته مي شود. اين در حالي 

است كه رسانه ها بيشتر از سختي ها مي گويند.
روحاني با بيان اينكه متأسفانه كارهاي بزرگي كه در 
روستاها انجام شده، كمتر ديده مي شود، اظهار كرد: طي 
دو سال گذشته يك هزار كيلومتر راه روستايي ايجاد 
شده، بيش از 9۵۰۰ روستا داراي آب آشاميدني سالم 
شده، تمام روستاهاي بالاي ۱۰ خانوار كشور داراي برق 
شدند و سالانه ۳ هزار روستا به شبكه گاز وصل مي شوند.

  هر روز 10روستا صاحب گاز مي شوند
رييس جمهور اف��زود: تقريب��اً هر روز ۱۰ روس��تا به 
شبكه سراس��ري گاز متصل مي شود و امروز با توسعه 
فضاي مجازي روستاييان ما كالاهاي توليدي خود را 
در كش��ورهاي مختلف جهان به فروش مي رسانند و 

بومگردي را در فضاي مجازي توسعه دادند و اين يك 
تحول اساسي بوده است.

روحاني با اش��اره به اينك��ه كش��اورزان در ابتداي اين 
دولت ۴ ميليون و اكنون ۱۳ ميليون تن گندم به دولت 
مي فروش��ند، افزود: قيمت گندم در آغ��از دولت ۴۰۰ 
تومان بوده و امروز ۱۷۰۰ تومان شده است هر چند كه 
تورم بالا رفته، اما درآمد يك گندمكار هم ۱2 برابر شده 
است، اما نه تنها راديو و تلويزيون بلكه ديگر رسانه ها هم 
از خدمات بزرگي كه انجام شده كمتر سخن مي گويند 
و گام هاي بلندي كه در كش��ور برداشته شده به خوبي 
تبيين نمي شود. رييس جمهور با بيان اينكه ديگر اشتغال 
خالص در كش��ور مثل گذش��ته و ۱2 هزار نفر در سال 
نيست، گفت: در دولت يازدهم و دوازدهم حداقل اشتغال 
خالص ما به طور متوسط حدود ۵۰۰ هزار نفر در سال 
بوده است، يعني ما مي توانيم و نسل جوان و دانشگاهي 

ما مي تواند براي نسل جوان مهارت افزايي كند.

اهالي بهارستان نسبت به عدم واريز افزايش حقوق ها انتقاد كردند

پيگيري افزايش حقوق ها در بهارستان
موضوع »افزاي��ش حقوق ها«از جمل��ه مباحثي بود 
كه روز گذش��ته باعث به وجود آم��دن مجموعه اي از 
اظهارنظرهاي گوناگون در مجلس شد. اظهارنظرهايي 
كه هركدام از زاويه اي خاص موضوع را مورد بررس��ي 
قرار مي دادند و براي برون رفت از اين مشكل نسخه هاي 
متفاوتي ارايه مي كردند. ماجرا از جايي آغاز ش��د كه 
عليرضا سليمي نماينده محلات در جلسه علني ديروز 
در تذكري اظهار كرد: افزايش حقوق ها به نحوي بوده كه 
حقوق بگيران دچار اضطراب شدند. برخي احكام صادر 
شد اما بعد حقوق ها كاهش پيدا كرد. مثلًا مستخدمي 
در وهله اول ۶۰۰  هزار تومان افزايش حقوق داش��ت 
ولي بعد حق��وق او را ۴۰۰ هزار توم��ان اضافه كردند. 
نماينده محلات تاكيد كرد كه بايد قانون درباره افزايش 
حقوق ها اعمال شود تا نگراني در مردم ايجاد نكند. اين 
نماينده معتقد بود كه دولت در موضوع افزايش حقوق ها 

و پرداخت ها مرتكب تخلفات عديده اي شده است. 
س��ليمي در توضيح اين ادعاي مطرح شده گفت: »در 
پاره اي موارد حق��وق فروردين افزايش يافته و حقوق 
ارديبهش��ت كاهش يافت. لازم است كه نشان دهنده 
ناهماهنگي است. رييس مجلس بايد دستور دهد كه 
قانون در مورد افزايش حقوق ها اعمال شود كه باعث 
نگراني در مردم نشود.« در همين زمينه دهمره نماينده 

مردم زابل، زهك و هيرمند نيز در تذكري ش��فاهي از 
دولت خواست درباره افزايش حقوق ها به قانون عمل 
كند. بعد از اظه��ارات نماينده مح��لات و زابل، علي 
لاريجاني رييس مجلس گفت: در اين باره كميسيون 
برنامه و بودجه جلسه گذاشته و رسيدگي مي كند قرار 
اس��ت نتيجه را به ما بدهند. ما پيگيري مي كنيم. بعد 
از مطرح ش��دن موضوع و پيگيري خبرنگاران اعضاي 
كميسيون برنامه و بودجه و نمايندگان اقتصادي مجلس 
درباره موضوع افزايش قانون��ي حقوق ها اظهاراتي را 

مطرح كردند. 

  دول�ت در افزايش ۴00 ه�زاري حقوق ها 
تخلف نكرد

چهره اي كه بلافاصله پ��س از صحبت هاي لاريجاني 
درباره موضوع به اظهارنظر پرداخت رييس كميسيون 
برنامه، بودجه و محاسبات مجلس دهم بود؛ تاجگردون 
بيان داش��ت كه دولت در افزاي��ش ۴۰۰ هزار توماني 
حقوق تخلف نكرده است اما مقرر شد ديوان محاسبات 
موضوع نحوه افزايش ۱۰ درصدي حقوق را بررسي كند.

رييس كميسيون برنامه و بودجه در ادامه در گفت وگو با 
خانه ملت، در تشريح نشست اين كميسيون با موضوع 
افزايش حقوق ها در سال 9۸، گفت: برخي از نمايندگان 

اعتقاد دارند دولت ضريب افزايش حقوق را رعايت نكرده 
است، بنابراين از مسوولان س��ازمان برنامه و بودجه، 
سازمان امور استخدامي و ديوان محاسبات براي بررسي 
اين انتق��اد دعوت كرديم. رييس كميس��يون برنامه، 
بودجه و محاسبات مجلس ادامه داد: در قانون بودجه 
س��ال 9۸ آمده است كه به حقوق تمام حقوق بگيران 
۴۰۰ هزار تومان افزوده شود همچنين تا ۱۰درصد نيز 
افزايش حقوق صورت گي��رد، حكمي هم داده ايم كه 

۴۰۰ هزار تومان تبديل به ضريب شود.
نماينده مردم گچساران و باشت در مجلس دهم بيان 
داشت: از حكم قانون چند برداش��ت وجود دارد، اول 
اينكه ۴۰۰ هزار تومان تبديل به ضريب باشد يا نباشد 
كه ما به دليل اينكه به نفع حق��وق بگيران پايين بود 
تاكيد داشتيم كه اين مبلغ ضريب باشد چرا اگر ضريب 
نمي شد تاثيري در ساير دريافتي ها براي حقوق بگيران 
پايين نداشت. كسي كه يك ميليون و ۳۵۰ هزار تومان 
دريافت مي كن��د، با اين روش افزاي��ش ۳۰ درصدي 
پيدا مي كند و اگر ۴۰۰ هزار تومان ضريب نمي ش��د 
از ساير مزايا بهره مند نمي شد. اين نماينده مجلس با 
بيان اينكه در بخش افزايش مبلغ ۴۰۰ هزارتومان به 
حقوق ها تخلفي از سوي دولت صورت نگرفته است، 
اظهار داشت: برخي از نمايندگان بيان داشتند در بخش 

افزايش ۱۰ درصدي به حقوق ها در برخي از رده ها بيش 
از ۱۰ درصد رشد حقوق اعمال شده است.

  هنوز همسان س�ازي حقوق كام�ا اعمال 
نشده است

تاجگردون تاكيد كرد: در اين مورد س��ازمان برنامه و 
بودجه و امور استخدامي تاكيد داشتند چنين تخلفي 
در حوزه افزاي��ش ۱۰ درصدي حقوق رخ نداده، از اين 
رو به ديوان محاس��بات ماموريت داده شد كه بخش 
دوم قانون افزايش حقوق ها را مورد بررس��ي قرار دهد 
و گزارش نظارت��ي ارايه كند. اين نماينده مردم گفت: 
افزاي��ش۱۰ درصد از صفر تا ۱۰ درصد چگونه باش��د 
در اختيار دولت اس��ت و دولت با ترتيباتي عمل كرده 
اس��ت، در زمان بررس��ي قانون بودجه در كميسيون 
نمايندگان در اين بخش نظري نداش��تند، همچنين 
اين سوال مطرح بود كه آيا دستگاه هاي اجرايي احكام 
را بر اس��اس مصوبه هيات وزيران صادر كرده اند از اين 
رو مقرر ش��د ديوان محاسبات نيز به اين موضوع ورود 
كند. رييس كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات درباره 
همسان سازي حقوق بازنشستگان گفت: همسان سازي 
هنوز كامل اعمال نشده، درباره ضريب آن هنوز بحث 
اس��ت، با توجه به تغيير جداول مناب��ع بودجه، دولت 

متناس��ب پيش بيني منابع، همسان س��ازي را انجام 
مي دهد، بنابراي��ن اگر پيش بيني دولت تحقق منابع 

باشد، همسان سازي به طور كامل اعمال مي شود.

  گ�زارش ديوان محاس�بات درب�اره  نحوه 
افزايش حقوق ها روي ميز نمايندگان

بعد از اظهارنظرهاي مختل��ف، يك عضو ديگر هيات 
رييسه كميسيون برنامه و بودجه مجلس اعلام كرد كه 
گزارش ديوان محاس��بات درباره  نحوه افزايش حقوق 
كارمندان در س��ال 9۸ هفته آينده به اين كميسيون 
ارايه خواهد شد. گزارشي كه نمايندگان معتقدند بعد 
از ارايه آن بهتر مي توان درباره موضوع افزايش حقوق ها 
اظهارنظر ك��رد.  علي كاظمي كه با ايس��نا گفت وگو 
مي كرد اظهار كرد: در جلس��ه روز گذشته كميسيون 
برنامه و بودجه كه براي بررسي افزايش حقوق ها در سال 
9۸ برگزار شد نتيجه گيري قطعي در اين باره صورت 
نگرفت و قرار ش��د ديوان محاسبات گزارش كاملي را 

درباره  قانون مصوب مجلس در اين باره تهيه كند.
وي افزود: ديوان محاسبات تا هفته آينده گزارش خود 
درباره  افزايش ۴۰۰ ه��زار توماني حقوق ها و افزايش 
تا ۱۰ درصدي حقوق ها را به كميس��يون برنامه ارايه 

خواهد كرد.

افزايش اعتماد مردم به نظام 
موجب اقتدار ملي خواهد شد

رييس قوه قضاييه گفت: 
افزاي��ش اعتم��اد مردم 
به نظ��ام و كارآمدي آن، 
موجب تقوي��ت امنيت و 

اقتدار ملي خواهد شد.
به گزارش ق��وه قضاييه، 
س��يدابراهيم رييسي در 
جلسه مسوولان عالي قضايي انديشه و عمل انقلابي 
را تنها راه برون رفت از مش��كلات فعلي دانس��ت و 
با اش��اره به فرمايشات رهبر معظم انقلاب اسلامي 
در ديدار مس��وولان نظ��ام، ادامه داد: ب��ا توجه به 
رهنمودهاي ايش��ان، آنچه امروز همه مسوولان و 
كارگزاران نظام بايد به آن توجه ويژه داشته باشند، 

معيشت و رضايتمندي مردم است.
رييسي خاطرنشان كرد: اين گفته كه قطعاً نيمي از 
ميان مراجعان به دستگاه قضايي، ناراضي خواهند 
بود شايد خيلي دقيق نباشد چون اگر حكم براساس 
عدالت و حق صادر شود، حتي محكوم عليه هم در 
خلوت و وجدان خود مي داند كه حكم حق عليه او 
صادر شده اس��ت؛ لذا اگر سمت و سوي ما به آنچه 
مقتضاي عدل و حق اس��ت، گرايش داشته باشد، 
بي ترديد رضايت همه اطراف دعوا فراهم خواهد شد.

همكاري هاي منطقه اي و استاني 
در توسعه ظرفيت ها موثر است

گف��ت:  كش��ور  وزي��ر 
همكاري هاي بين منطقه اي 
و استاني مي تواند در جهت 
رشد و توسعه ظرفيت هاي 

ملي، منطقه اي موثر باشد.
عبدالرض��ا رحماني فضلي 
ديروزدر جلس��ه كارگروه 
منطقه ۳ در جمع خبرنگاران اظهار داشت: در اين جلسه 
طبق تكليفي كه در برنامه شده و اقداماتي كه در وزارت 
كشور و سازمان برنامه و بودجه شكل گرفته است مقرر 
شد 9 منطقه در كشور متشكل از استان هاي مختلف 
داشته باشيم و با توجه به ظرفيت هاي منطقه اي خيلي 
از برنامه ريزي ها و اقدامات در حوزه اقتصادي، توليدي، 
اش��تغال و تجارت را با هم انجام دهي��م.  وي ادامه داد: 
منطقه ۳ شامل ايلام، كرمانشاه، لرستان و همدان است 
و در اين نشست كه دومين جلسه اي است كه تشكيل 
شد تصميمات بسيار خوبي گرفته شد. معتقد هستم 
همكاري هاي بين منطقه اي و استاني مي تواند موثر باشد. 
وزير كشور خاطرنشان كرد: با تلفيق امكانات مناطق و 
ايجاد مشاركت مي توانيم استان ها را به شكل مكمل به 
هم پيوند دهيم،   مثلا مي توانيم در يك منطقه، بازار بزرگ 

و توليدات منسوجات و مبل و... را داشته باشيم.

مناقشه بين ايران و امريكا 
ميانجي ناپذير است

رييس كميسيون امنيت 
ملي و سياس��ت خارجي 
مجلس تاكي��د دارد كه 
مناقش��ه چهل ساله بين 
ايران و امري��كا كه امروز 
در قال��ب برج��ام نمود 
بيش��تري را پيدا كرده، 

مناقشه اي ميانجي ناپذير است.
حشمت الله فلاحت پيشه، در گفت وگو با برنا گفت: 
مناقشه چهل ساله بين ايران و امريكا كه امروز در 
قالب برجام نمود بيشتري پيدا كرده، مناقشه اي 
ميانجي ناپذير اس��ت و بقيه كشورها در اين ميان 

نقش ناظر را دارند نه ميانجي.
فلاحت پيش��ه تاكيد كرد: كشورهاي ديگر كه در 
طول ۴ دهه گذش��ته سعي داش��تند بين ايران و 
امري��كا نقش ميانجي را ب��ازي كنند، در حقيقت 

بيشتر به دنبال منافع خود بودند.
وي ادام��ه داد: در موض��وع هس��ته اي اروپايي ها 
بزرگ تري��ن نقش ميانجي بين اي��ران و امريكا را 
داش��تند كه از زمان تروئيكا به دنبال حفظ خود 
بودند اما بازيگران اصلي در اين دوره ايران و امريكا 

هستند.

پرداخت 25هزار ميليارد ريال 
تسهيلات به سيل زدگان

معاون عمراني و توسعه امور 
شهري و روس��تايي وزارت 
كشور از اختصاص 2۵ هزار 
ميلي��ارد ريال تس��هيلات 
قرض الحسنه با مصوبه هيات 
وزيران براي جبران خسارت 
ناشي از سيل فروردين ماه 
امسال براي مناطق سيل زده كش��ور خبر داد. مهدي 
جمالي نژاد دي��روز در گفت وگو با ايرنا به كارمزد چهار 
درصدي اين تسهيلات اش��اره كرد و اظهار داشت: اين 
تسهيلات كم بهره در مرحله نخست با اولويت نسبت به 
ساير تكاليف قرض الحسنه سيستم بانكي با راهبري بانك 

مركزي پرداخت مي شود. 
وي ب��ا بيان اينك��ه پرداخت اين تس��هيلات از طريق 
بانك هاي عام��ل با معرفي بنياد مس��كن و با ضمانت 
زنجيره اي صورت مي گيرد افزود: ميزان سهم استاني 
تس��هيلات با نظر قرارگاه بازس��ازي و نوسازي مناطق 
سيل زده وزارت كشور توزيع مي شود.  اين مقام مسوول 
در وزارت كشور يادآورد شد: هيات وزيران براي بازسازي 
و جبران خسارت در استان هاي سيل  زده به ۶2 هزار واحد 
مسكوني شهري و روستايي 29 هزار و ۱۳۷ ميليارد و 

۷۱۰ ميليون ريال اعتبار در نظر گرفته است. 

حقوق نفوذي ها به  ريال و هزينه 
خانواده آنها دلار است

عضو كميسيون امنيت ملي 
و سياست خارجي مجلس 
مي گويد: نفوذي ها بدترين 
شرايط را در كشور دارند زيرا 
حقوق شان به ريال است اما 
بايد براي خانواده هايشان 
كه در خارج از كشور هستند 

پول به دلار ارسال كنند.
ابوالفضل حسن بيگي در گفت وگو با مهر، با بيان اينكه 
زن و فرزندان برخي مسوولان در غرب زندگي مي كنند 
و به همين جهت اين افراد امروز مجبور هس��تند دلار 
۱2 هزار توماني براي فرزندان خود بفرستند، گفت: اين 
افراد تلاش مي كنند دل مسوولان را خالي كنند و تحت 
عنوان كارشناس و نظر كارشناسي، اطلاعات غلط به 

خورد مسوولان دهند.
وي با اش��اره به اينكه م��ردم ايران بالغ ب��ر ۸ ميليارد 
دلار در س��ال به اين افراد كمك مي كنند تا فرزندان و 
خانواده هايشان در غرب به راحتي زندگي كنند، اظهار 
داش��ت: اين افراد حقوقش��ان را از جمهوري اسلامي 
مي گيرن��د اما خانواده هايش��ان و خودش��ان بندگي 
امريكايي ها را مي كنند. اين افراد در حال حاضر فعال 

شدند و تلاش دارند تا دل مردم را خالي كنند.
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اخبار كلان 3 كلان

گزارش مركز آمار ايران از شاخص قيمت كالاهاي صادراتي و وارداتي نشان داد

سازمان برنامه و بودجه مسوول جلوگيري از انحرافات طرح اشتغال روستايي است

114 درصد تورم كالاهاي وارداتي مقابل 61 درصد تورم كالاهاي صادراتي

تهيه سناريو اشتغال مبتني بر واقعيت و ركود

شاخص قيمت كالاهاي صادراتي، روند تغييرات قيمت 
محصولات عرضه ش��ده از داخل به خارج از كشور را طي 
دوره زماني مش��خص نشان مي دهد. همچنين شاخص 
قيمت كالاهاي وارداتي نيز روند تغييرات قيمت محصولات 
عرضه شده از خارج به داخل كشور را طي دوره زماني كشور 
نشان مي دهد. با توجه به اينكه قيمت كالاهاي صادراتي و 
قيمت كالاهاي وارداتي هر دو از مهم ترين عوامل تاثيرگذار 
بر ميزان مبادلات خارجي كش��ورها و نيز يكي از عوامل 
تعيين كننده رابطه مبادله هستند، تغييرات آنها از اهميت 

بالايي برخوردار است. 
به گزارش »تعادل«، مركز آمار ايران در سلسله  گزارش هاي 
زمان بندي شده اش شاخص قيمت كالاهاي صادراتي و 
وارداتي را هم منتشر مي كند. اين مركز در تازه ترين گزارش 
مقدماتي خود از شاخص قيمت كالاهاي صادراتي و وارداتي 

سال 1397 چنين آورده است: 
شاخص قيمت كالاهاي صادراتي -ريالي بر مبناي سال پايه 
90- در سال 1397 برابر با 292.2 بوده است كه نسبت به 
سال قبل معادل 61.1 درصد افزايش يافته است. همچنين 
شاخص قيمت كالاهاي صادراتي -دلاري بر مبناي سال 
پايه 90- در سال مذكور برابر با 132.4 بوده است كه نسبت 

به سال قبل 19.6 درصد افزايش داشته است. 
مركز آمار ايران همچنين در گزارش  خود به ارايه جزييات 
شاخص قيمت كالاهاي وارداتي نيز پرداخته است. طبق اين 
گزارش شاخص قيمت كالاهاي وارداتي -ريالي و بر مبناي 
سال پايه -1390، در سال 1397 برابر با 1029.0 بوده است 
كه نسبت به سال قبل 111.4 درصد افزايش داشته است. 
شاخص قيمت كالاهاي وارداتي -دلاري و بر مبناي سال 
پايه 1390- در سال 1397 برابر با 272.9 است كه نسبت 

به سال قبل 15.9 درصد افزايش داشته است.
اين گزارش جزيياتي درب��اره گروه هاي اصلي صادراتي و 
وارداتي بر حسب ريال در سال 1397 به شرح زير ارايه كرده 
است:  شاخص صادراتي گروه »حيوانات زنده و محصولات 

حيواني« 323.2 است كه نسبت به سال قبل، 53.7 درصد 
افزايش داشته است. شاخص وارداتي اين گروه هم 244.1 
با افزايش قيمت 15 درصدي بوده است.شاخص صادراتي 
گروه »محصولات نباتي« نيز 236.4 اس��ت كه نسبت به 
س��ال قبل 55.4 درصد افزايش داش��ته است و شاخص 
وارداتي اين گروه 244.1 بوده كه نسبت به سال قبل 15 
درصد افزايش يافته است.شاخص صادراتي گروه »چربي ها 
و روغن هاي حيواني و نباتي«، 268.0 است كه نسبت به 
سال قبل 82.1 درصد رشد داشته است همچنين شاخص 
وارداتي اين گروه 157.7 بوده كه نسبت به سال قبل 7.9 

درصد افزايش داشته است.
شاخص صادراتي گروه »محصولات صنايع غذايي و...« هم 
644.8 است كه نسبت به سال قبل 72.9 درصد افزايش 
داشته است. ش��اخص وارداتي اين گروه 218.9 بوده كه 

نسبت به سال قبل 32.7 درصد افزايش يافته است.
همچنين شاخص صادراتي گروه »محصولات معدني« 
183.1 است كه نسبت به سال قبل 62.1 درصد رشد يافته 
است. شاخص وارداتي اين گروه 301.2 بوده كه نسبت به 

سال قبل 46.4 درصد افزايش داشته است.
همچنين شاخص صادراتي گروه »محصولات شيميايي 
يا صنايع وابس��ته به آن« 259.6 است كه نسبت به سال 
قبل 78.3 درصد افزايش داش��ته است. شاخص وارداتي 
اين گروه 1733.5 بوده كه نس��بت به س��ال قبل 146.9 
درصد افزايش داشته است.شاخص صادراتي گروه »فلزات 
معمولي و مصنوعات آنها«، 346 است كه نسبت به سال 
قبل 80.7 درصد افزايش يافته اس��ت. شاخص وارداتي 
آن هم 388.5 بوده كه نس��بت به سال قبل 44.0 درصد 

افزايش داشته است.
ش��اخص صادراتي گروه »مواد نسجي و مصنوعات از اين 
مواد«، 705.1 اس��ت كه نسبت به سال قبل 38.8 درصد 
افزايش داشته است. شاخص وارداتي آن هم 431.9 بوده 

كه نسبت به سال قبل 42.8 درصد افزايش يافته است.

ش��اخص صادراتي گ��روه »مرواريد طبيعي ي��ا پرورده، 
سنگ هاي گران بها و...« هم 122.0 است كه نسبت به سال 
قبل 11.6 درصد افزايش داشته است. شاخص وارداتي اين 
گروه هم 178.6 بوده كه نسبت به سال قبل 10.8 درصد 
افزايش يافته است.شاخص صادراتي گروه »ماشين آلات و 
وسايل مكانيكي، ادوات برقي و...« هم معادل 592.4 است 
كه نسبت به سال قبل 90.1 درصد افزايش داشته است. 

شاخص وارداتي اين گروه 1998.9 است كه نسبت به سال 
قبل 157.5 درصد افزايش يافته است.شاخص صادراتي 
گروه »چوب و اشياء چوبي، زغال چوب و...« 285.1 است 
كه نسبت به س��ال قبل 53.4 درصد افزايش يافته است. 
ش��اخص وارداتي اين گروه هم 144.2 است كه نسبت به 
س��ال قبل 20.5 درصد افزايش داش��ته است.به گزارش 
تعادل مركز آمار ايران در توضيحات مربوط به گزارش هاي 

انتشار شده خود درباره شاخص  كالاهاي صادراتي آورده 
است: در طرح شاخص قيمت كالاهاي صادراتي و وارداتي 
از كليه كدهاي تعرفه صادراتي وارداتي كشور در سال 1390 
استفاده مي ش��ود. روش جمع آوري اطلاعات با استفاده 
از آمارهاي ثبتي گمرك جمهوري اسلامي ايران )ارزش 
به صورت ريالي و دلاري، كشور مبداء و مقصد،  نحوه حمل و 

نقل و نرخ ارز،  صورت گرفته است.

عيسي منصوري، معاون توسعه كارآفريني و اشتغال 
وزي��ر كار روز گذش��ته ب��ه موضوع انتش��ار اس��امي 
دريافت كنندگان تسهيلات اشتغال روستايي پرداخت. 
به گ��زارش »تعادل«، چندي پيش بود كه با دس��تور 
شريعتمداري وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي، اسامي 
دريافت كنندگان هفت هزار ميليارد تومان تسهيلات 
كم بهره اش��تغال پايدار روس��تايي منتش��ر شد. اين 
اس��امي به تفكيك اس��تان هاي مختل��ف، بانك هاي 
عامل و دريافت كنندگان وام مشخص شده  بودند. در 
جدول هاي منتشر شده از س��وي وزارت تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي، نام دريافت كننده هر وام، مبلغ مصوب 
و مبلغ دريافتي، بانك عامل، دستگاه اجرايي درگير در 
پروژه، آدرس بنگاه و تعداد اشتغال ايجاد شده توسط 

هر طرح به تفكيك آمده بود.
به گ��زارش »تعادل«، هم��ان زمان كه اين اس��امي 
منتشر شد بس��ياري اين س��وال را مطرح كردند كه 
انتشار اين اس��امي به چه دليل انجام شده است؟ چه 
كسي بايد نظارت كند؟ آيا انتشار اين اسامي و رويت 
آن توس��ط مردم به معني آن است كه نظارت بيشتر 
شده است؟ اين سوالاتي بود كه معاون وزير كار سعي 
كرد در نشس��ت خبري به آن پاسخ گويد. وي چنين 
اظهار كرد: در اجراي طرح اشتغال روستايي هدف ما 
اين بود كه منابع به انحراف نرود و لذا انتش��ار اسامي 
دريافت كنندگان وام اشتغال روستايي از سوي وزارت 
كار، گام بزرگي در جهت شفاف سازي و پاسخگويي به 

مطالبه گري مردم بود.
او همچني��ن در بخ��ش ديگ��ري از س��خنانش ب��ه 
دستاوردهاي وزارت  كار درباره ايجاد اشتغال روستايي 
پرداخت و گفت: بر اساس داده هاي مركز آمار ايران در 
سال 97 از ميزان اشتغال ايجاد شده 25 درصد مربوط 
به روستاها بوده است؛ در حالي كه طي سال هاي 92 تا 
96 اين ميزان حدود صفر بوده و اين موضوع به معني 
آن اس��ت كه اقدامات جديد در پرداخت وام اشتغال 
روستايي اثرگذار بوده است.منصوري همچنان از ادامه 
اجراي طرح تسهيلات براي اشتغال روستايي خبر داد 

و گفت: با توجه به آنكه پرداخت تس��هيلات اشتغال 
روستايي همچنان ادامه دارد بر مبناي تمام شماري 
و محاسبه ميزان اثربخشي طرح پيشنهاد كرديم كه 
سالانه 500 ميليون دلار از منابع صندوق توسعه ملي 
به موضوع اشتغال روس��تايي اختصاص يابد.معاون 
توسعه كارآفريني و اشتغال وزير كار همچنين تلاش 
كرد توضيحاتي را درباره اقدامات وزارت كار در جهت 
جلوگيري از به انحراف رفتن طرح تسهيلات اشتغال 

روستايي ارايه دهد. 
او در اين باره چنين توضيح داد: ما در جريان تخصيص 
وام اشتغال روستايي از سيستم نظارتي و رصد و پايش 
قوي برخورداريم و علاوه بر سامانه كارا، سامانه اي تحت 
عنوان ستاد فرماندهي كنترل برنامه هاي اشتغال را هم 
طراحي كرديم كه داده هاي مراكز با همديگر بررسي 
و منجر به ارايه گزارش نهايي مي شود. به موجب اين 
داده ها ميزان انحرافات در طرح و مش��كلات موجود 
شناس��ايي و براي ح��ل آن اقدام مي ش��ود.به گفته 
منصوري، به دستگاه هاي اجرايي فرصت يك هفته اي 
داده ش��ده تا گزارش عملكرد يك ساله خود از طرح 

اشتغال روستايي را ارايه كنند و اين مساله در جلسه 
آينده ش��وراي عالي اشتغال مورد بحث و بررسي قرار 

خواهد گرفت.

 7700 ميليارد تومان پرداخت تسهيلات 
اشتغال روستايي 

وي همچنين درب��اره ميزان پرداخت��ي در قالب طرح 
تسهيلات اشتغال روستايي گفت: تا پايان سال گذشته 
مع��ادل 7.700 ميلي��ارد تومان تس��هيلات اش��تغال 

روستايي پرداخت شده است.
 منص��وري درباره ميزان اش��تغال ايجاد ش��ده در طرح 
تسهيلات اشتغال روستايي به فاصله بين هدف گذاري و 
ميزان اشتغالي كه در واقعيت ايجاد شده اشاره كرد و گفت: 
با وجود آنكه تعهد و هدف گذاري اشتغال اين طرح 188 
هزار نفر پيش بيني شده بود ولي گزارش هاي ميداني و تمام 
شماري و ارزيابي ما نش��ان داد كه 141 هزار نفر اشتغال 
ايجاد شده هرچند كه مركز آمار ايران اين ميزان را 114 
هزار شغل اعلام كرده اس��ت.منصوري درباره رقم دقيق 
ميزان تسهيلات اشتغال روستايي اظهار كرد: اين مبلغ 

معادل ريالي 1.5 ميليارد دلار كه از منابع صندوق توسعه 
ملي است كه در سال 97 اين ميزان بر اساس دلار 4200 
توماني محاسبه شد و در سال جديد بر مبناي دلار نيمايي 
محاسبه مي شود و جمعاً 18 هزار ميليارد تومان منابع از 
اين محل در اختيار داريم كه تاكنون 7700 ميليارد تومان 
آن پرداخت شده است و كمتر از 9 هزار ميليارد تومان هم 

انقعاد قرارداد شده است.

 توجه به ظرفيت بيمه عشاير
پيش تر اعلام شده كه اين طرح در نظر دارد كه از ظرفيت 
صندوق بيمه عشاير و روس��تاييان استفاده كند و حالا 
عيس��ي منصوري اعلام كرده كه بخش قابل توجهي از 
طرح هاي مربوط مشمول بيمه تأمين اجتماعي نشده اند 
و براي اين منظ��ور از ظرفيت صندوق بيمه عش��اير و 
روستاييان استفاده شده است. از قبل هم مطالعاتي انجام 
داده بوديم و مزيت هاي استان ها و شهرستان ها و نواحي 

مختلف را احصا كرده بوديم.

 تسهيلات براي  اشتغالزايي كافي نيست
همواره سياس��ت هاي تخصي��ص وام و تس��هيلات با 
انتقادهاي��ي روب��ه رو مي ش��ود مبني ب��ر اينكه صرف 
پرداخت وام براي ايجاد اش��تغال كارساز نبوده و حتي 
ممكن اس��ت زمينه هاي به انحراف كش��اندن منابع را 
فراه��م كند. در همين زمينه منص��وري اظهار كرد: در 
گذشته سياست هاي اش��تغال، وام محور بوده و نتيجه 
هم اين ش��ده كه از محل آن اتفاقي نيفتاد لذا معتقديم 
كه صرف دادن وام و تسهيلات، اشتغال ايجاد نمي شود و 
ابعاد و مولفه هاي ديگري هم نياز است و قبل از پرداخت 
تس��هيلات بايد امر مداخلات توس��عه اي صورت گيرد 
تا اشتغالزايي محقق ش��ود.او درباره بسترهاي برخورد 
با به انحراف كش��اندن منابع همچني��ن توضيح داد: بر 
اساس ابلاغيه شخص وزير، اگر دريافت كننده تسهيلات 
پيش��رفت لازم در اجراي طرح اعلامي را نداشته و فرد 
تس��هيلات گيرنده در گروه هدف قرار نداش��ته باشد يا 
همچنين تس��هيلات دريافتي در محل��ي غير از طرح 

متقاضي اشتغال هزينه ش��ده، بايد با وي برخورد شود.
برخوردها را مي توان در يك طيف جا داد مثلا سود وام 
پرداختي از چهار درصد يا ش��ش درصد خارج ش��ده و 
تبديل به وام 18 درصد عادي مي ش��ود در موارد ديگر 
فرد بايد پول را برگرداند يا جلوي پرداخت هاي بعدي به 
او گرفته  شود. در نهايت مواردي مانند معرفي به مراجع 
حقوقي را هم براي برخورد پيش بيني كرده ايم كه مسير 
حقوقي خود را دنبال مي كند البته در مورد ارايه وام كسي 
را نمي توانيم محدود كنيم هر كسي كه درخواست دهد و 

شرايط قانوني را داشته باشد مي تواند وام بگيرد.
وي درب��اره م��وارد به انحراف كش��يده ش��دن طرح 
تسهيلات اش��تغال روس��تايي كه شناس��ايي شده 
است، توضيح داد: موردي داش��تيم بانكي بود كه به 
زيرمجموعه خود براي خري��د ATM وام داده! مورد 
ديگر هم فردي بود كه اي��ن وام را قبلا يك بار گرفته 
بود و ب��ار ديگر اقدام و دريافت كرده و با آن گلخانه اي 
خريداري كرده و به فرد ديگري اجاره داده بود. طبعا 
مسووليت شناسايي آن با سيستم بانكي است نه وزارت 
كار و در ليس��تي كه منتشر كرديم اين موارد را اعلام 
كرديم تا اصلاح ش��ود چون وظيفه ما پايش اس��ت و 
نظارت عالي هم وظيفه سازمان برنامه و بودجه است. 
ما شفاف س��ازي مي كنيم و در مقام داوري و قضاوت 
نيستيم. پايش به منظور اصلاح فرايند است و ما موارد 
سيستم را اصلاح و به دستگاه مربوطه ارايه مي كنيم.

معاون توسعه كارآفريني و اشتغال وزير كار در پايان 
س��خنانش درباره برنامه اش��تغال كل كشور در سال 
98، گفت: براي امسال دو سناريو دغدغه اشتغالزايي، 
هدف گذاري ش��ده است كه يك س��ناريو مبتني بر 
هدف گذاري برنامه ششم توسعه و اشتغال سالانه يك 
ميليون نفري است و يك سناريو نيز مبتني بر واقعيات 
و دوران ركود يا رونق اقتصادي است كه البته سناريوي 
دوم خيلي وابس��ته به منابع حجيم نيس��ت و بيشتر 
وابسته به سياست گذاري و مداخلات توسعه اي است. 
اين دو سناريو براي تصويب طي يك تا دو هفته آينده 

به شوراي عالي اشتغال ارايه مي شوند.
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تعيين اعضاي تحقيق و تفحص 
از واگذاري ماشين سازي 

ئيس كميسيون اقتصادي مجلس از انتخاب اعضاي 
هيات تحقيق و تفحص از سازمان خصوصي سازي و 
نحوه واگذاري ماشين سازي تبريز در نشست ديروز 

كميسيون متبوع خود خبر داد. 
محمدرضا پورابراهيمي داوراني در تشريح نشست 
ديروز كميسيون متبوع خود، گفت: انتخابات اعضاي 
هيات تحقيق و تفحص از سازمان خصوصي سازي 
در جلسه امروز كميس��يون برگزار شد كه بر اين 
اساس علي اصغر يوس��ف نژاد، عبدالرضا مصري، 
محمد جواد ابطحي، علي ادياني و علي س��اري به 
نمايندگي از متقاضيان در اين هيات انتخاب شدند.

نماينده مردم كرم��ان و راور درمجلس ش��وراي 
اس��لامي افزود: همچنين س��يد كاظم دلخوش، 
محمود شكري، الياس حضرتي، سيدناصر موسوي 
لارگاني، زهرا سعيدي، معصومه آقاپور عليشاهي، 
احمد اناركي محمدي، س��يد حس��ن حس��يني 
شاهرودي، علي اكبر كريمي و عين الله شريف پور به 
نمايندگي از كميسيون در هيات تحقيق و تفحص از 

سازمان خصوصي سازي انتخاب شدند.
وي همچنين از انتخاب اعضاي تحقيق و تفحص 
از نحوه واگذاري ش��ركت ماشين س��ازي تبريز و 
ام��لاك مربوطه و همچنين ش��ركت آذر چليك 
توسط سازمان خصوصي س��ازي در جلسه امروز 
كميس��يون اقتصادي خبر داد و اضافه كرد: بر اين 
اس��اس احمد اميرآبادي فراهاني، محمدحسين 
فرهنگي، اسماعيل سعيدي، احمد عليرضا بيگي و 
عليرضا محجوب به نمايندگي از متقاضيان در اين 

هيات انتخاب شدند.
به گزارش خانه ملت، رييس كميسيون اقتصادي 
مجلس شوراي اس��لامي، تصريح كرد: همچنين 
محمد حسن نژاد، معصومه آقاپور عليشاهي، سيد 
تقي كبيري، عين الله شريف پور، محمود شكري، 
محمود بهمني، شهاب نادري، حمدالله كريمي، علي 
اكبر كريمي و عامر كعبي به نمايندگي از كميسيون 
در هيات تحقيق و تفحص از نحوه واگذاري شركت 
ماشين س��ازي تبريز و املاك مربوطه و همچنين 
شركت آذر چليك توسط سازمان خصوصي سازي 
انتخاب شدند.ش��ايان ذكر است؛ براساس يكي از 
مصوبات كميسيون اقتصادي اشخاصي كه مبادرت 
به فروش بليت مسافر در داخل كشور با وسيله نقليه 
زميني و دريايي مي كنند مكلف هستند 5 درصد 
بهاي بليت را ب��ا درج در بليت به عن��وان عوارض 

شهرداري از مسافران اخذ كنند.

قيمت گذار خودرو كيست؟
از چندي پيش با نابس��اماني هايي ك��ه در بازار 
خودرو و قيمت گذاري آن وجود داش��ت، بحث 
ورود ش��وراي رقابت به قيمت گ��ذاري بار ديگر 
مطرح شد؛ اين در شرايطي بود كه از سال گذشته 
و به دنبال مصوبه هيات هماهنگي سران سه قوا 
قرار بر اين شد سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليدكنندگان به عنوان تنها مرجع كارشناسي 
قيمت در كشور تعيين ش��ود و بر همين اساس 
تمامي مراجع قانون گذاري و تعيين قيمت مكلف 
شدند نظرات كارشناسي آن را مد نظر قرار دهند 
كه در اين حالت ديگر شوراي رقابت نقش قبلي را 

در قيمت گذاري نداشت.
با وجود اين مصوبه،  شورا معتقد بود كه از فرآيند 
قيمت گذاري كنار نرفته است و در اين رابطه نيز 
نامه ن��گاري و رايزني هايي با مراجع ذيربط براي 
بازگش��ت مجدد به بازار خودرو و ورود مستقيم 

به تعيين فرمول و قيمت گذاري خودرو داشت.
با اين حال روز ش��نبه بود كه مجلس در طرحي 
براي ساماندهي خودرو، پيشنهادي مطرح كرد 
مبني بر اينكه شركت هاي خودروسازي موظف 
هس��تند هنگام فروش، بهاي تمام شده، درصد 
س��وخت و قيمت قطعي خودرو را محاسبه و به 
شوراي عالي رقابت اعلام كند. حتي تاكيد بر اين 
بود كه تخلف از اين امر جرم محسوب خواهد شد.

ام��ا در رابطه با اينكه آيا اي��ن مصوبه مجلس در 
نتيجه هم��ان رايزني هاي ش��وراي رقابت براي 
برگشت به جريان قيمت گذاري خودرو است يا 
ماجراي ديگري دارد و همچنين اينكه قرار است 
شوراي رقابت چگونه عمل كند، موضوعي است 
كه در گفت وگوي ايسنا با رضا شيوا  رييس شوراي 

رقابت  مورد پرسش قرار گرفته است.
وي با اش��اره به اينكه مصوب��ه مجلس ربطي به 
رايزني هاي پيشين شوراي رقابت براي بازگشت به 
بحث قيمت گذاري خودرو نمي تواند داشته باشد، 
اظهار كرد: بحث ساماندهي در مجلس از حدود 
يك سال قبل مطرح بوده و موضوعات متفاوتي 
وجود داش��ت كه ظاهراً بح��ث قيمت گذاري و 
نظارت شوراي رقابت نيز به آن اضافه شده است.

رييس شوراي رقابت گفت : در اين مصوبه ابهاماتي 
وجود دارد. از جمله اينكه بايد توضيح داده شود 
وقتي كه مي گويد قيمت را خودروسازها به شوراي 
رقابت اعلام كنند، در اين بين قيمت گذار كيست و 
چه كسي قيمت را تعيين مي كند كه حالا شوراي 
رقابت بر آن نظارت مي كند. اين در حالي اس��ت 
كه طبق قانون دستورالعمل قيمت خودرو را بايد 
شوراي رقابت تعيين كند و طبق آن انجام شود و 

اين دو، چندان با هم همخواني ندارند.
شيوا با اشاره به اينكه قانون، تعيين دستورالعمل 
خودرو را به شوراي رقابت واگذار كرده است، افزود: 
هرچند طي يكسال گذشته و بر اساس مصوباتي 
اين موضوع از ش��ورا كنار رفت، ولي در كل آنچه 
قانون تعيين كرده بايد اجرايي شود و نمي توان اين 
اختيار را از شوراي رقابت گرفت و ما در اين مدت به 
دليل اينكه مشكلي ايجاد نشود، در شوراي رقابت 

سكوت كرده ايم.
با اين حال، آنچه شيوا عنوان كرد از اين حكايت 
دارد كه به زودي جزييات اين مصوبه مجلس در 

شوراي رقابت مورد بررسي قرار خواهد گرفت.

 اين روزها صحبت بازگش��تن كوپن از هر زماني جدي تر مطرح مي شود. 
كوپني كه بسياري معتقدند با توجه به قرار گرفتن ايران در جنگ اقتصادي 
ناگزير بايد به آن تن داد و اكنون اس��تفاده از آن راهي اس��ت كه توس��ط 
كارشناسان اقتصادي توصيه مي شود. گرچه طبق آنچه عضو كميسيون 
صنايع مجلس شوراي اسلامي سيستم توزيع كوپني تا نيمه نخست سال 
جاري اجرا مي شود ولي برخي كارشناسان اقتصادي و اعصاي دستگاه ناظر 
مي گويند بايد به آن به چشم مسكن براي التيام درد كوتاه مدت نگاه كرد و 

در بلندمدت بايد چاره اي ديگر انديشيد.
به گزارش »تعادل«، با شدت گرفتن تحريم ها و بروز علائم آن در اقتصاد 
ايران برخي كارشناسان پيشنهاد آغاز مجدد استفاده از روش توزيع كوپني 
را مطرح كردند. اين شيوه مورد قبول مسوولان دولتي هم واقع شده و در 
اواخر سال گذشته بود كه محمدباقر نوبخت، رييس سازمان برنامه و بودجه 
اعلام كرد كه با تغييرات قابل توجهي سيستم توزيع كوپني بار ديگر اجرا 
خواهد شد. اكنون هم خبر مي رسد كه مقدمات اجراي آن فراهم شده است. 
همچنانكه روز گذشته عضو كميسيون صنايع مجلس شوراي اسلامي 
اعلام كرد سيستم توزيع كوپني در نيمه نخست امسال اجرا خواهد شد. 
وي همچنين اظهار كرد: متأسفانه با توجه به شرايط موجود كشور، تنها 
راه موجود، حركت به سمت توزيع كوپني اقلام اساسي خانواده ها است و 
هرقدر اجرايي شدن اين تصميم به تعويق بيفتد، ضرر و زيان بيشتري نصيب 
مردم و كشور خواهد شد.وي همچنين از مداخله سوداگران در روند اجراي 
سيستم توزيع كوپني خبر داد و گفت: متأسفانه سودجوياني كه در فضاي 
فعلي، سودهاي كلاني را به جيب مي زنند، تمام زورشان را به كار گرفته اند تا 

توزيع كوپني اقلام اساسي، ديرتر اجرايي شود ولي با توجه به مشكلاتي كه 
در حال حاضر در كشور وجود دارد، بايد هرچه سريع تر توزيع كوپني اجرايي 
شود.گرچه اكنون اجراي سيستم توزيع كوپني توسط اغلب كارشناسان 
هم توصيه مي شود ولي به زعم بسياري از آنها بايد شرايطي فراهم شود كه 
از سيستم توزيع كالاها در قالب كوپن به زودي گذر كنيم و با بهبود اوضاع 
اقتصاد كشور در شرايط بسامان تري تامين كالاهاي مورد نياز مردم صورت 
گيرد. در اين زمينه محمود بهمني، نماينده مجلس كه مدتي هم رييس بانك 
مركزي ايران بوده، چنين توضيح داده است: كوپني كردن كالاها به معناي 
بازگشت به چند سال قبل است. البته در شرايطي كه امكانات محدود بوده و 
نياز به امكانات بيشتر باشد بايد به هر ترتيبي تخصيص صورت گيرد كه يكي 
از راه هاي آن كوپن است و اكنون در كشور اجرا مي شود. البته كه اين راه كوتاه 

بوده و بايد فوراً به سمت افزايش توليد داخل حركت كنيم.
محمود بهمني با اشاره به صحبت هاي اخير معاون اول رييس جمهور در 
خصوص اعلام نظر كارشناسان درباره  انتخاب بين دو راهكار كوپني و قيمت 
آزاد در شرايط فعلي گفت: آزاد شدن قيمت كالا عده اي را شديد در مضيقه 
قرار مي دهد و از آن طرف كوپني شدن باعث مي شود كه نيازمندان كالا در 
اختيار داشته باشند ولي به طور كلي هيچ كدام از اين دو راه مشكلات را حل 
نمي كند.وي توضيح داد: مهم ترين راه براي حل مشكلات، افزايش توليد 
است. بايد به واحدهاي توليدي جهت افزايش توليد كمك كنيم براي اين 
كار احتياج به تأمين مواد اوليه است ناچاريم به آنها نقدينگي بدهيم. ظرفيت 
توليد را بالا برده و عرضه كالا افزايش يابد. بعد از آن مي توان به سمت آزاد 

شدن قيمت كالا حركت كرد.

رييس كل گمرك گف��ت: گمرك با انتخاب 120 ش��ركت بزرگ 
توليدي در قالب طرح فعالان مجاز اقتصادي )AEO( تس��هيلاتي 
همچون ترخيص بدون توقف وحتي بدون پرداخت حقوق وعوارض 

گمركي كالا براي آنها در نظر گرفته است.
مهدي ميراشرفي، اظهار كرد: گمرك با انتخاب 120 شركت بزرگ 
توليدي در قالب طرح فعالان مجاز اقتصادي )AEO( تس��هيلاتي 
همچون ترخيص بدون توقف و حتي بدون پرداخت حقوق و عوارض 
گمركي كالا براي آنها در نظر گرفته اس��ت. اين 120 ش��ركت كه 
تعدادي از آنها دانش بنيان هستند مي توانند كالاهايشان را از مسير 

سبز گمركي و بدون توقف ترخيص كنند.
وي افزود: يك��ي از مواردي كه توليدكنندگان را آزار مي دهد بحث 
كمب��ود نقدينگي اس��ت و گمرك در راس��تاي كمك ب��ه توليد و 
توليدكنندگان قبول كرده است كه كالا به صورت درصدي ترخيص 
ش��ود. يعني به اندازه حقوق و عوارض متعلقه از كالاي وارداتي در 
گمرك نگهداري مي شود و مابقي بدون اخذ حقوق و عوارض و ارزش 
افزوده به صاحب كالا داده مي ش��ود تا از گمرك خارج كند. در اين 
شيوه توليدكننده مي تواند پس از انتقال كالا به محل كارخانه يا واحد 
توليدي و تولي��د كالا و عرصه آن به بازارهاي داخلي يا صادراتي به 
گمرك مراجعه كند و حقوق و عوارض مربوط را پرداخت كند. اين 
بالاترين و بهترين تسهيل و تشويق است كه گمرك در حال اجراي 
آن اس��ت.رييس كل گمرك همچنين در پاس��خ به سوالي درباره 
نحوه همكاري و هماهنگي سازمان هاي همجوار گمرك گفت: اگر 

ما بخواهيم تجارتي س��هل و آس��ان و كم هزينه داشته باشيم بايد 
سازمان هاي متولي - كه در قانون پيش بيني شده است- يا وظايف 
خود را به گمرك تفوي��ض كنند يا در قالب پنج��ره واحد تجارت 
فرامرزي به صورت فيزيكي يا مجازي اس��تقرار داشته باشند. زيرا 
برآوردها نشان مي دهد كه هر يك روز توقف كالا در اماكن گمركي 
يا غيرگمركي مي تواند تقريباً يك درصد قيمت تمام شده به قيمت ها 
اضافه كند و اين موضوع به شدت كالاهاي توليد داخل به ويژه براي 

صادرات را غيررقابتي مي كند.
معاون وزير اقتصاد همچنين در پاس��خ به سوالي درباره مهم ترين 
موانع و مشكلات پيش روي گمرك گفت: يكي از عمده ترين موانع 
و محدوديت ه��ا بر س��ر راه تجارت در ايران، بح��ث تعدد قوانين و 
مقررات است. در حال حاضر بيش از 30 سازمان در تجارت كشور 
اعمال قوانين و مقررات مي كنند و اين امر زماني خودش را بيشتر 
نشان مي دهد كه كالايي به صورت فيزيكي يا غيرفيزيكي در اماكن 
گمركي يا غيرگمركي تخلي��ه و بخواهد با رعايت همه اين قوانين 
و مقررات ترخيص ش��ود.وي اضافه كرد: موضوع بعدي بحث عدم 
مكانيزاس��يون و تجهيز همه سازمان ها به سامانه ها است كه باعث 
بروز مشكلات مي شود و راه حل آن اين است كه اين سازمان ها بايد 

به صورت كامل با يكديگر لينك شوند.
شايان ذكر است كه شركت هاي مشمول طرح فعالان مجاز اقتصادي 
از تسهيلات 18 گانه گمرك براي ترخيص سريع و آسان كالاهاي 

وارداتي و صادراتي بهره مند مي شوند.

گمرك به 120 شركت توليدي تسهيلات مي دهدكوپن را راه حلي كوتاه مدت بدانيد
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تصويب بسته سياستي برگشت ارز صادراتي در سال ٩٨

خدمات عمومي شرط اصلاح يارانه ها

گروه بانك و بيمه | احسان شمشيري|
بسته سياستي نحوه برگش��ت ارز حاصل از صادرات 
در سال 9۸ و نحوه رفع تعهد ارز صادراتي سال 1397 
صادركنندگان تصويب ش��د. به موجب اين مصوبه، 
نحوه برگشت ارز پتروشيمي ها به چرخه اقتصادي در 
س��ال 139۸، حداقل 60 درصد سامانه نيما، حداكثر 
10درصد اسكناس و مابقي واردات در مقابل صادرات 
خود تعيين شد، ساير صادركنندگان بايستي حداقل 
50درصد ارز خود را در س��امانه نيم��ا عرضه نمايند 
و حداكث��ر تا 20 درصد به صورت اس��كناس و مابقي 
واردات در مقابل صادرات خود يا ساير اشخاص نسبت 
به برگش��ت ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادي 

اقدام كنند.
به گزارش »تعادل«، همچنين مقرر شد بانك مركزي 
درخص��وص نحوه رف��ع تعهد ارز حاص��ل از صادرات 
سال 1397 نس��بت به معرفي صادركنندگاني كه ارز 
حاصل از ص��ادرات خود را به چرخ��ه اقتصادي برابر 
دستوالعمل هاي صادره در سال گذشته اقدام كرده اند به 
سازمان امور مالياتي اقدام كند. در همين زمينه به اطلاع 
مي رساند صادركنندگاني كه تاكنون موفق به برگشت 
كامل ارز صادراتي خود نشده اند تا پايان تيرماه مهلت 
دارند مطابق دستوالعمل هاي ابلاغي سال 1397 نسبت 

به برگشت ارز اقدام كنند.
براس��اس سياس��ت جديد اعلام��ي۸0 درصد ارزش 
آمار صادراتي صادركنندگان به دليل نحوه محاس��به 
ارزش پايه صادراتي در عملكرد 9۸ و س��ال گذش��ته 
صادر كنندگان محاس��به و لحاظ مي شود. همچنين 
صادرات ريالي به كشورهاي عراق و افغانستان قبل از 
تاري��خ 1397.5.16، پس از ارايه اطلاعات پروانه هاي 
صادراتي به بانك مركزي در صورت پذيرش آن بانك در 

عملكرد صادراتي سال گذشته لحاظ مي شود.
لازم به ذكر است تمام صادركنندگان بايستي ميزان 
ارز برگشتي به چرخه اقتصاد را در روش هاي مختلف 
براساس ضوابط اعلامي بانك مركزي در سامانه هاي 
ذي رب��ط ثب��ت نمايند تا نس��بت به رف��ع تعهد آنها 

دربرگشت ارز اقدام شود.

  كاهش نرخ ارز و طلا
از سوي ديگر، روز دوشنبه 30 ارديبهشت ماه 9۸، نرخ 
ارز و طلا به دنبال روند كاهشي خود در دو هفته اخير، 
بار ديگر با كاهش قابل توجه همراه شد و ضمن بازگشت 
دلار به كانال 13 هزار تومان و ثبت عدد دلار 13۸00 
توماني، قيمت سكه نيز 160 هزار تومان كاهش يافت 
و سكه طرح جديد با قيمت 4 ميليون و 690 هزار تومان 

معامله شد. 
به گزارش تعادل، اين روند نشان مي دهد كه قيمت دلار 
از 15400 تومان در نيمه اول ارديبهشت به 13۸00 
تومان رسيده و حداقل 1600 تومان در دو هفته اخير 
كاهش داشته است. قيمت سكه نيز از بالاي 5 ميليون 
و 200 ه��زار تومان به 4 ميلي��ون و 700 هزار تومان 
رس��يده و معادل 500 هزار توم��ان در دو هفته اخير 

كاهش داشته است. 
همزمان با كاهش قيمت ارز در بازار آزاد قيمت خريد و 
همچنين ارز مسافرتي نيز در بانك ها با كاهش مواجه 
شده است. از روز يك شنبه روند كاهشي ارز در بازار آزاد 
تا حدي ملموس تر بود تا اينكه قيمت ها بيشتر كاهش 
يافته است. نرخ دلار روز دوشنبه در صرافي هاي بانكي 
با ح��دود ۸00 تومان كاهش به 13 هزار و ۸00 تومان 
و هر يورو ب��ا 700 تومان كاهش به 15 ه��زار و 700 

تومان رسيد. 
نرخ لحظه اي دلار در س��امانه س��نا به 13 هزار و ۸00 
تومان و يورو به 15 هزار و 700 تومان رسيد. همچنين 
ميانگين نرخ ارز معامله شده در روز يكشنبه نيز براي 
دلار در سامانه سنا 14هزار و 597 تومان، يورو16هزار 
و 422تومان، درهم 3 هزار و 972 تومان، يوآن 2هزار 
و 1۸0 توم��ان، پوند 1۸ هزار و 567تومان و لير تركيه 

2هزار و 499تومان تعيين شد.
اين در حالي اس��ت ك��ه قيمت خري��د دلار براي روز 
دوش��نبه در بانك ها به حدود 14 ه��زار و 700 تومان 
رسيده كه نسبت به روز يك شنبه 157 تومان كاهش 

دارد. همچنين هر يورو تا 15 هزار و 700 تومان براي 
خري��د قيمت گذاري ش��ده ك��ه 1۸0 تومان كاهش 

داشته است.
در رابطه با ارز مسافرتي كه اين روزها هم قيمت بازار آزاد 
عرضه مي شود نيز بايد گفت كه هر يورو 16 هزار و 6۸0 
تومان قيمت گذاري شده كه نسبت به روز يكشنبه 40 
تومان كاهش داشته است. اما صرافي هاي مجاز بانكي 
قيمت دلار را تا 13 ه��زار و 9۸0 تومان و براي يورو تا 
15 هزار و ۸۸0 تومان كاه��ش دادند. در بازار آزاد نيز 
روند كاهشي پيش رفته و دلار تا زير 14 هزار تومان با 
ريزش قيمت مواجه شده و در ساعات عصر به 13930 

تومان رسيد. 
بر اين اس��اس با كاهش نرخ دلار به 13930 تومان در 
بازار آزاد و معاملات نقدي و اعلام نرخ اونس جهاني به 
قيمت 1275 دلار، قيمت سكه و طلا نيز كاهش يافت. 
بهاي هر قطعه سكه طلاي بهار آزادي طرح جديد با افت 
بيش از 160 هزار توماني نسبت به روز يك شنبه به رقم 
چهارميليون و 700 هزار تومان رسيدو هر قطعه سكه 
تمام بهار آزادي طرح قديم چهار ميليون و 5۸0 هزار 
تومان به فروش رسيد. نيم سكه نيز دو ميليون و 600 
هزار تومان، ربع سكه يك ميليون و 650 هزار تومان و هر 
قطعه سكه گرمي يك ميليون تومان ارزش گذاري شد.

همچنين در بازار آزاد تهران هر گرم طلاي خام 1۸ عيار 
420 هزار تومان فروخته شد و مظنه هر مثقال طلاي 
آب شده يا 17 عيار نيز يك ميليون و ۸20 هزار تومان 

تعيين قيمت شد
اگرچه صرافي ه��اي بانكي، معاملات خ��ود را با نرخ 
14350 توماني براي ف��روش دلار آغاز كردند، اما در 
ميانه روز، قيمت در بازار آزاد به 13950تا 139۸0 و در 

صرافي هاي بانكي به 14050تومان رسيد.
بر اين اساس قيمت هر دلار امريكا براي فروش در بازار 
آزاد بين 13950 تا 13.9۸0 تومان بود؛ ضمن اينكه 
قيمت در صرافي هاي بانكي براي خريد 13.950 تومان 

و براي فروش 14.050 تومان بود.
قيمت هر يورو ني��ز در صرافي هاي بانكي براي خريد 

15.۸50 تومان و براي فروش 15.950 تومان بود.

  تاثير مستقيم ريزش دلار بر قيمت طلا
در اين رابطه ابراهيم محمدولي، رييس اتحاديه طلا و 
جواهر تهران گفت: قيمت طلا و سكه در بازار طي چند 
روز گذشته با كاهش چشمگير روبه رو بوده كه عمده 
دليل آن ريزش نرخ دلار و بهاي اونس جهاني اس��ت. 
كاهش قيمت بايد كنترل شود چرا كه همانند افزايش 
هيجاني تاثير بدي در بازار و كسب وكار خواهد گذاشت. 
هر گرم طلاي 1۸عيار نسبت به روز يك شنبه حدود 

23هزار تومان ارزان تر شده است.
محمد كشتي آراي نيز در مورد آخرين وضعيت بازار طلا 
و سكه گفت: با توجه به تحولات هفته گذشته كه روند 
بازار افزايشي بود با كاهش و فروكش مباحث سياسي 
و رفع بخشي از تنش هاي موجود، قيمت ارز و به طبع 
آن قيمت طلا و سكه نيز كاهش پيدا كرد. بطوري كه 
قيمت هر قطعه س��كه تمام با طرح جديد در سه روز 
اخير با كاهش 265 هزار توماني همراه بوده است البته 
از شنبه هفته گذشته تا روز دوشنبه اين كاهش تقريبا 

500 هزار تومان بوده است.
وي ادام��ه داد: همچنين قيمت هر گ��رم طلاي 1۸ 
عيار نيز در اين س��ه روز نزديك به 32 هزار تومان افت 
داشته است اين روند باعث شده تا ميزان تقاضا، ميل 
به سرمايه گذاري با كاهش روبرو شود. البته بايد توجه 
داشت كه قيمت سكه معمولا با تاخير نسبت به قيمت 
طلا تغيير مي كند از همين روي هنوز احتمال كاهش 

قيمت انواع سكه در روزهاي آتي وجود دارد.

  عوامل تاثير گذار بر نوسان قيمت طلا
رييس كميسيون تخصصي طلا و جواهر معتقد است 
كاهش مناقشات ايران و امريكا بر كاهش قيمت ارز و به 
تبع آن به كاهش قيمت سكه و طلا تاثيرگذار بوده است.

محمد كش��تي اراي اظهار داش��ت: مسائل سياسي و 
تحولات اقتصادي دنيا تاثير مستقيم بر قيمت جهاني 
طلا و در اين بين مسائل مربوط به ابران تاثير مستقيم 

بر ارز دارد .درچند روز اخير مناقشات و بحران ايران و 
امريكا در منطقه باعث افزايش قيمت جهاني طلا و به 
مراتب تاثير ان بر قيمت ارز شد ولي با توجه به كاهش 
اين مناقشات قيمت ارز سير نزولي گرفت و اين كاهش 
بر قيمت س��كه و طلا تاثير گذاشت.از طرفي كاهش 
قيمتها بر كاهش خريد و تقاضا تاثيرگذار است و افرادي 
كه در جهت س��ودگيري اقدام به خريد طلا و س��كه 
مي كنند با زيان مواجه مي شوند و انگيزه اي براي خريد 
طلا يا سكه ندارند و كاهش انگيزه خريد، كاهش تقاضا 

را در پي خواهد داشت
كشتي اراي در خصوص بازار متشكل ارزي خاطرنشان 
كرد كه اين بازار محلي است جهت داد و ستد هاي ارزي 
كه در چارچوب قوانين صادرات و بازگشت ارز و ارايه ارز 
در اين بازار انجام مي شود.اين در حالي است كه قيمت 
طلا فقط با ارز ازاد محاسبه مي شود و چون قيمت ارز 
ازاد تابع شرايط اقتصادي كشور اس��ت بنابراين بازار 
متشكل ارزي نمي تواند بر قيمت طلا در داخل كشور 

اثر گذار باشد
وي ابراز اميدواري كرد كه اگر قيمت ارز همانند چند 
روز اخير تحت نظارت بانك مركزي باشد و اين مديريت 
كماكان ادامه داشته باشد ش��اهد روند نزولي قيمت 

طلا هستيم.

  قيمت طلاي جهاني
در پي انتش��ار آمار اقتصادي امري��كا، قيمت طلا روز 

دوشنبه در پايين ترين سطوح خود تثبيت شد.
به گزارش رويترز، قيم��ت هر اونس طلا براي تحويل 
فوري در بازار سنگاپور در محدوده 1276.7 دلار تثبيت 
شد اما از سوي ديگر، هر اونس طلا در بازار معاملات آتي 

امريكا با 0.1 درصد افزايش، به 1276.4 دلار رسيد.
بالا گرفتن ش��عله هاي جنگ تجاري امريكا و چين از 
مهم ترين عوامل تاثيرگذار بر بازار طلا ارزيابي مي شود؛ 
ش��اخص دلار هفته گذشته بزرگ ترين رشد هفتگي 
از اوايل ماه مه را به ثبت رس��اند. در بازار س��اير فلزات 
ارزشمند، هر اونس نقره براي تحويل فوري با 0.3 درصد 

افزايش، به 14.43 دلار رسيد.

  شرط اصلي موفقيت بازار متشكل ارزي
از سوي ديگر، رييس هيات موسس كانون صرافان گفت: 
اگر بازار متشكل ارز، واقعا بازاري آزاد و براي همه قابل 
دسترسي باشد و قيمت ها در آن واقعي و پيرو عرضه و 
تقاضا باش��د، راه اندازي آن موفقيت آميز خواهد بود و 

مي تواند به ساماندهي اين بازار كمك كند.
اصغر سميعي درباره تاثير راه اندازي بازار متشكل ارز 
بر ساماندهي بازار، افزود: بازار متشكل فقط در صورتي 

موفق مي شود كه معيار هاي اقتصادي را كاملا بپذيرد 
و رعايت كند. نرخ واقعي و واحد براي ارز را قبول كند. 
شرط ديگر آنكه خريد و فروش در بازار متشكل براي 
همگان آزاد باش��د ن��ه آنكه مثلا گ��روه خاصي به آن 

دسترسي داشته باشند.
اين كارشناس بازار ارز اضافه كرد: بايد عملكرد واقعي 
بازار متشكل ارز را مشاهده كرد، در واقع، اسامي هيچگاه 
نشان دهنده ماهيت نيستند چه بسا كه نامشان رستم 
است و بسيار كم زورند يا سميع ناميده مي شوند ولي 
گوش ش��نوا ندارند، اينكه ما هر روز اسمي براي بازار 
ابداع كنيم، تا زماني كه ماهيت آن تغيير نكند اصلاحي 

صورت نمي پذيرد.
رييس سابق كانون صرافان خاطرنشان كرد: دلالي و 
س��وداگري و بورس بازي تا زماني كه مقرون به صرفه 
باشد در بازار صورت مي گيرد و چيزي نمي تواند مانع 
آن باشد، مگر اينكه عوامل جذابيت آن را از بين ببريم.

رييس هيات موسس كانون صرافان تصريح كرد: اگر 
بورس باز ببيند كه بازار نوسان ندارد، بطور قطع، سرمايه 

خود را وارد خريد و فروش ارز نمي كند.
س��ميعي افزود: البته بايد توجه داشت كه در شرايط 
كنوني مشكل اقتصادي كشور فقط مربوط به بازار ارز 
نيست و براي رفع اشكالات اقتصادي همزمان با تصحيح 
بازار ارز بايد به نكات ديگر و از همه مهم تر واقعي شدن 
قيمت ها از يك طرف )مخصوصا قيمت بنزين و ساير 
حامل هاي انرژي(، كاهش و حتي متوقف كردن نرخ 
رشد تورم و بهره و كاهش نقدينگي از سوي ديگر نيز 
توجه كرد.رييس سابق كانون صرافان اضافه كرد: رشد 
قيمت ها قبل از اينكه به مس��ائل سياسي ربط داشته 
باشد، عامل اقتصادي دارد كه همانا تفاوت نرخ تورم و 

بهره در كشور ما و كشور هاي حوزه دلار است.
اين كارش��ناس بازار ارز يادآور ش��د: ت��ورم با افزايش 
نقدينگي و خلق پول، بيش از توان جذب اقتصاد كشور 

ايجاد مي شود.
وي به توان بانك مركزي براي تزريق ارز در بازار اشاره 
كرد و ادامه داد: نوسان هاي تا حداكثر 2 درصد در بازار 
ارز غير طبيعي نيست، اما بايد دقت كرد كه بيشتر از آن 
نشود. به نوشته ايرنا، قرار است در بازار متشكل ارزي، 
معاملات اس��كناس و نقد انجام ش��ود. بر اين اساس 
صادركنندگان و دارن��دگان ارز مي توانن��د از طريق 
صرافي ها براي فروش، نرخ مورد نظر خود را در سامانه 

بازار متشكل به ثبت برسانند.
بازيگران اصلي بازار متش��كل ش��امل بانك مركزي، 
بانك ها و صرافي هاي داراي مجوز هستند. قرار است 
در ابتدا معاملات با دو يا سه نوع ارز اصلي )دلار، يورو و 
درهم( آغاز شود، اما به تدريج به ساير ارزها تسري يابد.

 از علل تاخير در راه اندازي بازار متش��كل ارزي، آماده 
نشدن زيرساخت هاي فني براي ارتباط فني بانك ها و 

شركت عمليات بازار متشكل ارزي بوده است.
براي عملياتي ش��دن عمليات بازار متش��كل ارز، به 
زيرساخت هاي لازم در بخش فناوري اطلاعات بانك 
مركزي، بانك هاي عامل و ش��ركت بازار متشكل ارز 
نياز است كه مراحل پاياني آماده سازي را طي مي كند.

   ارز نيمايي حذف نمي شود
همچنين درحالي شايعه حذف ارز نيمايي در محافل 
خبري مطرح شده است كه يك مقام رسمي در بانك 
مركزي اين ش��ايعه را از اساس رد كرد. ارز نيمايي كه 
از ابتداي راه اندازي س��امانه نيما تا امروز با نقد برخي 
صادركنندگان و فعالان اقتصادي همراه بوده اس��ت 

هرچند وقت يك بار با شايعاتي همراه مي شود.
اين روزها بار ديگر شايعه حذف ارز نيمايي در محافل 
خبري مطرح شده است؛ اما باتوجه به ابلاغ بسته جديد 
بانك مركزي براي بازگش��ت ارز صادرات اين شايعه 
رد مي شود. برخي اعلام كرده اند كه بانك مركزي بنا 
دارد قيمت ارز نيمايي را به بازار آزاد نزديك كند؛ اين 
درخواستي است كه صادركنندگان از ابتداي راه اندازي 

اين سامانه از بانك مركزي داشتند.
با اين حال اما يك مقام رسمي در بانك مركزي نيز در 
پاسخ به سوال تسنيم كه آيا قرار است ارز نيمايي به بازار 
آزاد نزديك و در نهايت حذف شود؟ گفت: اين موضوع 
اصلًا صحت ندارد و ابلاغ بسته جديد بانك مركزي براي 
بازگشت ارز صادرات نشان مي دهد كه سامانه نيما به 

قوت خود باقي است.
 س��امانه نظام يكپارچه معاملات ارزي كه به اختصار 
سامانه نيما نام گرفته است از تاريخ 2۸ بهمن 1396 به 
صورت آزمايشي و به شكل رسمي از تاريخ 3 ارديبهشت 
97 شروع به كار كرد. اين سامانه بستري امن براي براي 

خريد و فروش ارز است.
بازرگانان درخواست هاي غيربانكي خود را براي تأمين 
ارز در سامانه جامع تجارت ثبت مي كنند سپس اين 
درخواست به ش��كل خودكار به اين سامانه منتقل و 
سپس اين درخواس��ت براي صرافي ها قابل مشاهده 

مي شود.
هدف بانك مركزي از راه اندازي سامانه نيما اين است 
كه تمام��ي دارن��دگان ارز و به وي��ژه صادركنندگان 
پتروشيمي، فولادي و فلزات رنگين را مجبور به بازگشت 
ارز حاصل از صادرات كنند تا به واس��طه آن، علاوه بر 
شفافيت درآمدهاي ارزي، بخش��ي از تأمين ارز مورد 
نياز واردات را در قالب اين سامانه و با درآمدهاي ارزي 

ثبت شده در قالب آن، هدايت كند.

مهدي ناجي|
 استاديار دانشكده اقتصاد دانشگاه تهران|

 ب��دون برنامه  هاي جبراني مناس��ب و ب��دون ايجاد 
ظرفيت موثر براي ايجاد خدمات عمومي مانند شبكه 
حمل  و  نقل و رفاه اجتماعي براي طبقه آسيب پذير، 
اصلاحات نظام يارانه اي ب��ا مقاومت اجتماعي روبرو 

خواهد بود.
يارانه انرژي در اغلب كشورهاي نفت خيز خاورميانه 
بخ��ش ج��دي و جدايي ناپذيري از سياس��ت مالي 
دولت ها است بطوري  كه مي توان گفت اين سياست 
به عنوان مكملي بر نظام تامي��ن اجتماعي در اغلب 
اين كش��ورها قلمداد مي ش��ود. با وجود عدم كارايي 
و هزينه بالاي اين سياس��ت، به نظر مي رسد اصلاح 
نظام يارانه هاي انرژي در اين كشورها به هيچ وجه كار 

سرراست و ساده اي نيست.
گويي قيمت پايين انرژي در اين كشورها به قرارداد 
نانوش��ته اي بين دولت و ملت بدل شده كه هرگونه 
تغيير و تعديل آن مي تواند با مقاومت هاي جدي روبرو 
شود. بنابراين دولت ها با وجود وقوف به اين واقعيت كه 
از طريق اعطاي يارانه انرژي چه فرصت بزرگي براي 
سرمايه گذاري هاي زيرساختي را از دست مي دهند و 

از چه امكان ارزش��مندي براي بازتوزيع موثر و بهينه 
منابع محدودِ در دس��ترس چشم مي پوشند، عزمي 
به آغاز اصلاحات از خود نش��ان نمي دهند. در چنين 
شرايطي برندگان اصلي وضع موجود توليدكنندگان 
بزرگ و متوس��ط صنايع انرژي بر و خانوارهاي طبقه 
مرفه و متوس��ط هس��تند كه توان داشتن لااقل يك 

خودرو را دارند. 
مساله  ديگري كه در اين زمينه حائز اهميت است، 
دش��واري و پيچيدگ��ي در تعري��ف و اندازه گيري 
يارانه هاي انرژي اس��ت. متاس��فانه تعريف دقيقي 
وج��ود ندارد كه نش��ان دهد چه عوامل��ي در يارانه 
انرژي دخيل هس��تند. اين مس��اله به عدم توانايي 
س��ازمان هاي بين الملل��ي نظي��ر بان��ك جهاني و 
اوپك در توافق براي ارايه تعريف روش��ن و مشترك 
باز مي گ��ردد. در واقع ه��ر سياس��ت و اقدامي كه 
مس��تقيما يا بطور غيرمس��تقيم قيمت ه��ا را براي 
مصرف كنن��دگان پايين ت��ر از قيمت ب��ازار و براي 
توليدكنن��دگان بالاتر از قيمت ب��ازار نگه دارد و به 
نوعي هزينه هاي مصرف و هزينه هاي توليد را كاهش 
دهد به عنوان حمايت و يارانه شناخته مي شود. اين 
گستره وسيع و مبهم در تعريف، برآورد حجم يارانه ها 

را نيز با مشكل مواجه مي كند. در سال گذشته، دفتر 
اقتصاد كلان س��ازمان برنام��ه و بودجه برآوردي از 
ميزان يارانه هاي پنهان و آش��كار در كشور منتشر 
كرد. اين گزارش مجم��وع يارانه هاي پنهان انرژي، 
اعم از بنزين، نفت س��فيد، گازوييل، نفت كوره، گاز 
مايع، س��وخت هوايي و سوخت جت، گاز طبيعي و 
برق را با مبن��اي ارز ۸000 توماني، نزديك به 590 

هزارميليارد تومان در سال 9۸ برآورد كرده است.
بايد توجه داش��ت كه بخش اعظم يارانه هاي انرژي 
توس��ط گروه هاي پُردرآم��د و صناي��ع انرژي بر و با 
بهره وري پايين جذب مي شود. در حالي كه اين منابع 
مي توانند ص��رف كالاهاي عمومي ب��ا كيفيت نظير 
بهداش��ت و آموزش عمومي، بهبود زيرساخت ها يا 
حمايت از كسب  و كارها و صنايع متوسط و كوچك 
شود. در حالي كه س��ركوب قيمت انرژي از يك سو 
انگيزه كنترل و بهينه سازي مصرف و توليد را كاهش 
مي دهد و از سوي ديگر به دليل اختلاف قيمت داخل 
و خارج انگيزه جدي براي قاچاق انرژي ايجاد مي كند.

قيم��ت پايي��ن انرژي همچني��ن مي توان��د عواقب 
ناخواسته بزرگ ديگري در پي داشته باشد. به عنوان 
مثال سركوب قيمت اسمي انرژي در شرايط تورمي 

باعث كاهش قيمت حقيقي انرژي مي شود كه به نوبه 
خود باعث معوج ش��دن نقش��ه اقتصاد كشور شده و 
اقتصاد را به سمت انرژي بري بيشتر و بهره وري كمتر 

هدايت مي كند.
با وجود معايب آشكار يارانه انرژي هرگونه اصلاح نظام 
يارانه ها در كشورهاي در حال توسعه نيازمند عزم و 
مهارت جدي در سياس��ت گذاري است. همچنين، 
تجربه ه��اي كش��ورهاي مختلف در اص��لاح نظام 
يارانه هاي انرژي نش��ان مي دهد ب��دون برنامه هاي 
جبراني مناسب و بدون ايجاد ظرفيت موثر براي ايجاد 
كالاهاي عمومي مانند ش��بكه حمل  و  نقل عمومي 
و برنامه هاي رفاه اجتماعي براي طبقه آس��يب پذير 
اينگونه اصلاحات با مقاومت و اعتراض اجتماعي روبرو 
خواهد ب��ود. خصوصاً اينكه  تباني  و ائتلاف گروه هاي 
ذي نفع از نظام يارانه اي موجود كه در طول س��ال ها 
شكل گرفته مانع جدي بر سر راه اينگونه اصلاحات 

خواهد بود.
در كشور ما با وجود تجربه هاي متعدد و ارزشمند در 
زمينه معقول سازي )Rationalisation( قيمت 
حامل هاي انرژي، همچنان اين مس��اله جزو مسائل 
اصلي كشور است و روي ميز سياست گذار قرار دارد. 

متاس��فانه در تجربيات گذش��ته، روش هاي پايدار و 
ماندگار، كه يك بار براي هميشه مساله را حل كند، 

طراحي يا اجرا نشده است.
به همين دليل، پس از گذشت چندين و چند تجربه  
دش��وار و پُرهياهو، همچنان اصلاح قيمت انرژي در 
كش��ور به صورت اس��مي و مقطعي انجام مي شود، 
قيمت ه��اي داخلي كام��لا مس��تقل از قيمت هاي 
بين المللي و نوسانات آنها هستند، جالب تر آنكه قيمت 
اغلب حامل هاي انرژي در سراسر كشور يكسان است 
و همچنين شبكه حمل ونقل و لجستيك سوخت در 
انحصار دولت قرار دارد. در صورتي كه هر سياست و 
برنامه اي براي اصلاح قيمت انرژي پيشنهاد شود، لازم 
است در خصوص چند موضوع كليدي شفاف باشد، 

وگرنه محكوم به شكست خواهد بود.
از جمله آن موضوعات عبارتند از: تبيين مكانيزم ورود 
و مشاركت بخش خصوصي در زنجيره ارزش انرژي و 
واسپاري تدريجي توليد و توزيع انرژي به مكانيزم بازار. 
تبيين منطق و مكانيزم قيمت گذاري و ارتباط قيمت 
انرژي در داخل كش��ور با قيمت ه��اي جهاني. نظام 
حمايتي موقت براي كنترل فشار طرح بر طبقاتي كه 
از آن متضرر مي شوند در راستاي كاهش مقاومت آنها.
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مجوز ليزينگ فقط توسط 
بانك مركزي صادر مي شود

بانك مركزي با اعلام اينكه هرگونه عمليات ليزينگ 
)واس��پاري( بدون مجوز اين بانك ممنوع است، 
اعلام كرد: اخذ پروانه كس��ب توسط شركت هاي 
ليزينگ از اتحاديه هاي صنفي موضوعيت ندارد. به 
گزارش »تعادل«، سال گذشته اتحاديه دارندگان 
نمايشگاه ها و فروشندگان خودرو در تهران و برخي 
مناطق با شركت هاي ليزينگ درباره دريافت پروانه 
كسب از اين اتحاديه با استدلال اينكه هرگونه خريد 
و فروش خودرو تحت هر عنواني با مجوز صنفي از 
اتحاديه امكان پذير است، از اماكن مجوز پلمب اين 
ش��ركت ها را دريافت كرده بود كه اين موضوع به 
مشكلي جدي براي شركت هاي ليزينگ تبديل 
شد. بر همين اساس انجمن ملي ليزينگ به عنوان 
يك تش��كل اقتصادي با هدف حماي��ت از منافع 
اعضا، با دريافت مجوز از نيروي انتظامي نسبت به 
جلوگيري از پلمب اين شركت ها اقدام كرد و طي 
نامه اي اعلام كرد كه شركت هاي ليزينگ نهادي 
اعتب��اري و تحت مجوز بانك مركزي هس��تند و 
طبق قانون نيازي به دريافت مجوز صنفي ندارند و 
مجوز صنفي مختص اصناف است. اما از آنجايي كه 
اتحاديه دارندگان نمايشگاه ها و فروشندگان خودرو 
در تهران به اين رويه ادامه داد و نسبت به فعاليت 
شركت هاي ليزينگ اعتراض داشت، انجمن ملي 
ليزينگ با ارسال نامه اي به بانك مركزي، خواستار 
رسيدگي به اين موضوع شد كه بانك مركزي نيز 

طي نامه اي به اين انجمن پاسخ داد .

 ريسك هاي غيرمنطقي 
را نمي پذيريم

گروه بان�ك و بيمه |ريي��س كل بيمه مركزي 
هشدار داد: نرخ شكني، آسيب هاي جدي بر پيكره 
صنعت بيمه وارد مي آورد و شركت هاي بيمه بايد در 
اقدامي هماهنگ و در تعاملي سازنده از ارايه نرخ هاي 
غيرفني پرهيز كنند. به گزارش روابط عمومي بيمه 
مركزي، غلامرضا سليماني كه در نشست سنديكاي 
بيمه گران ايران سخن مي گفت، با اعلام اين مطلب 
افزود: داش��بورد مديريتي قدرتمند صنعت بيمه 
با نمايش نق��اط ضعف و قدرت و همچنين آخرين 
وضعيت شركت هاي بيمه مي تواند زمينه ساز تحولي 
بزرگ در اين صنعت باش��د. وي سود سال 1396 
صنعت بيمه را رقمي ح��دود ۸50 ميليارد تومان 
اعلام كرد و گف��ت: موضوع بدهي هاي معوقه، يك 
خسران جدي در صنعت بيمه است و شركت هايي 
ك��ه با بدهكاران ب��زرگ صنعت پاي مي��ز قرارداد 
مي نش��ينند، به اين بحران دامن مي زنند. رييس 
شوراي عالي بيمه با تاكيد بر ضرورت تعامل بيشتر 
بين نهاد ناظر و صنعت بيمه به موضوع كنترل ريسك 
اشاره كرد و گفت: بيمه مركزي به عنوان يك بيمه گر 
اتكايي ريسك هاي فاقد منطق اقتصادي و نرخ هاي 
غيرفني را نمي پذيرد و از مديران شركت هاي بيمه 
نيز انتظار مي  رود هنگام عقد قرارداد به منافع شركت 

و سهامداران خود توجه كنند.
وي ضم��ن اس��تقبال از برپايي به هن��گام مجامع 
شركت هاي بيمه، تصريح كرد: در راستاي اجراي 
طرح مثلث��ي و همچنين اهمي��ت موضوع حفظ 
منافع شركت ها، شخصا در تمامي جلسات بررسي 
صورت هاي مالي ارايه شده توسط شركت ها حضور 
خواهم داش��ت. رييس كل بيمه مركزي با اش��اره 
به استفاده برخي از ش��ركت هاي بيمه از ارزيابان 
غيرمجاز، گفت: تنها ارزياباني مي توانند در صنعت 
بيم��ه فعاليت كنند كه مجوزه��اي لازم را از بيمه 
مركزي دريافت كرده باشند. وي در بخش ديگري 
از س��خنان خود به طرحي از سوي پليس مبني بر 
كاهش دو هزار فقره فوتي در س��ال اشاره كرد و از 
سنديكاي بيمه گران ايران خواس��ت تا با بررسي 
دقيق و كارشناس��ي اين ط��رح، در اين خصوص 
تصميم گيري لازم را به عمل آورد. سليماني با اعلام 
اين مطلب كه سنديكا بايد ساز و كاري طراحي كند 
تا شركت  هاي بيمه بتوانند مطالبات معوقه خود را 
وصول كنند در خصوص مطالبات وزارت بهداشت 

از صنعت بيمه نيز رهنمودهاي لازم را ارايه كرد.

انسداد حساب هاي بانكي به 
دستور مقام قضايي انجام مي شود

 تصميم گيري در خصوص انسداد حساب بانكي از 
سوي مقام قضايي انجام مي شود و ممانعت از اجراي 
دستور قضايي خارج از حيطه صلاحيت و اختيارات 
قانوني بانك مركزي است. به گزارش روابط عمومي 
بانك مركزي، با توجه به انتشار برخي مطالب نادرست 
در فضاي مجازي در ارتب��اط با نقش بانك مركزي 
در مسدود شدن حس��اب بانكي اشخاصي كه براي 
كمك رساني به آسيب ديدگان بلاياي طبيعي اقدام به 
جمع آوري وجوه كرده اند يا انتظار مخالفت يا استنكاف 
بانك مركزي از اجراي دس��تورات مراجع قضايي را 
دارند، روابط عمومي اين بانك مطالب زير را به آگاهي 
عموم مي رساند:   تصميم گيري در خصوص انسداد 
حساب اين اش��خاص، از سوي مقام قضايي صورت 
پذيرفته و ممانعت از اجراي دستور قضايي خارج از 
حيطه صلاحيت و اختيارات قانوني بانك مركزي است.  
بحث استقلال بانك مركزي مربوط به استقلال در 
سياست گذاري و تنظيم مقررات در حوزه پولي و بانكي 
كشور بوده و تلقي اختيارات فراقانوني براي اين بانك، 

ناشي از عدم شناخت از اين موضوع حقوقي است.
 مطابق م��اده 576 قانون مجازات اس��لامي )كتاب 
پنجم-تقصيرات مقامات و مامورين دولتي( »چنانچه 
هر يك از صاحب منصبان و مستخدمين و مامورين 
دولتي و شهرداري ها در هر رتبه و مقامي كه باشد از 
مقام خود سوءاس��تفاده كرده و از اجراي اوامر كتبي 
دولتي يا اجراي قوانين مملكتي يا اجراي احكام يا اوامر 
مقامات قضايي يا هرگونه امري كه از طرف مقامات 
قانوني صادر شده باشد جلوگيري كند به انفصال از 
خدمات دولتي از يك تا پنج سال محكوم خواهد شد«. 



رويخطشركتها 5 بازار سرمايه

نگاهي به ريسك ها و فرصت هاي بازار سرمايه از نماي نزديك 

مجمع عمومي ساليانه سمات به صورت الكترونيكي برگزار شد 

مسير حركت بورس از هيجان به آرامش رسيده است
به گفته كارشناسان بازار س��رمايه، در شرايط فعلي 
اقتصاد كشور، با توجه به تغيير متغيرهاي اقتصادي 
مانند نرخ ارز، تش��كيل بازار متشكل ارزي و اتفاقاتي 
كه چند روز آين��ده در اقتص��اد رخ مي دهد، فروش 
ش��ركت ها با ارز جديد احتمالا توزيع سود مناسبي 
براي س��هامداران خواهد داشت. بنابراين شركت در 

مجامع به سهامداران توصيه مي شود.
امير عل��ي اميرباقري، كارش��ناس بازار س��رمايه و 
تحليل گر بازار در خصوص ريس��ك هاي موجود در 
بازار س��رمايه عنوان داش��ت: با توجه به ريسك هاي 
سياس��ي موجود، توزي��ع س��رمايه، و ورود و خروج 
آن از ب��ازار س��رمايه ي��ك توزي��ع غير متق��ارن را 
ايحاد كرده اس��ت يعني س��رمايه به راحتي از بازار، 
خارج مي ش��ود اما به س��ختي وارد مي ش��ود.ظرف 
دو هفت��ه اخير مش��اهده ش��د كه ب��ا كوچك ترين 
تنش سياس��ي، س��رمايه از ب��ازار خارج مي ش��ود و 
 ورود مجدد آن نيازمند بسترس��ازي و زمينه سازي

 مثبت است.
به گزارش سنا، وي در اين خصوص ادامه داد: از طرف 
ديگر بعضي از حقوقي ها ظرف چند روز اخير بيشتر 
مترصد فرصت هس��تند كه همين مساله باعث شده 
است كه سرمايه با ترس بيشتري در بازار باقي بماند و 
براي اين ريسكي كه طلب مي كند، بازدهي بيشتري 

انتظار داشته باشد.
اميرباقري ادامه داد: در بسياري از سهم هاي بنيادي 
كه تقسيم سود مناسبي دارند فشار فروش ايجاد شده 
است اما اين فشار گذرا خواهد بود به اين دليل كه در 
بازار سرمايه يك مثال رايج است كه سهم خوب مسير 
حركتي خود را پيدا مي كند. اما چند روز آينده سهام 
بنيادي مسير خود را از سهم هاي ديگر جدا مي كنند 
و در بلندمدت وقتي تحليل گذشته را داشته باشيد 
مي بينيد كه افرادي كه با سهام بنيادي در بازار باقي 
مانده اند و به مجمع رفته اند و سود گرفته اند، معمولا 
متضرر نمي شوند به همين دليل براي سهام بنيادي با 
بنياد مناسب توصيه مي كنم سهامداران از سفته بازي 

دوري كنند و در مجامع شركت كنند.
اين كارشناس بازار سرمايه در ادامه با اشاره به واكنش 
سهامداران نس��بت به اتفاقات سياسي بيان داشت: 
سهامداران نس��بت به اتفاقات اخير دچار يك بيش 
واكنش شده اند و با وجود اينكه التهاب فضاي سياسي 
كم شده است و با وجود اينكه خطري بازار سرمايه را از 
بعد سياسي و اقتصادي تهديد نمي كند اما سهامداران 

دچار التهاب بي موضوع شده اند.
وي در ادامه س��هامداران تازه وارد را كه بدون آگاهي 
وارد بازار س��رمايه مي ش��وند يكي از معضلات ايجاد 
نوس��ان در بازار ناميد و عنوان كرد: سهامداراني كه 
با كده��اي جديد وارد بازار مي ش��وند كاملا رفتاري 
غيرحرف��ه اي دارن��د و موجب به وج��ود آمدن نويز 
در بازار مي ش��وند. با اينكه اي��ن نويز ها امكان تغيير 
جهت به ب��ازار را ندارن��د اما مي توانند ش��وك هاي 
كوتاه مدت ايجاد كنند كه به بازار لطمه وارد مي كند. 
لذا ورود س��هامداران جديد بايد يا از طريق ابزارهاي 
سرمايه گذاري باشد يا حتما با فرهنگ سازي بيشتر 

و آگاهي نسبت به بازار وارد شوند تا نسبت به سهمي 
كه خريداري مي كنند ديد حرفه اي داشته باشند.

   همبستگي ميان بازار ارز و بازار سهام
اي��ن تحليل گر بازار س��رمايه در ادام��ه در خصوص 
همبس��تگي بازار ارز و بازار سهام گفت: نكته ديگري 
كه بازار كاملا به آن حساس است، همبستگي بين نرخ 
دلار و شاخص است. اگر به دقت مشاهده كنيد متوجه 
خواهيد ش��د كه در روند هاي صعودي و نزولي دلار، 
شاخص بازار با يك وقفه زماني از همان الگوي رفتاري 
پيروي مي كند كه دليل آن هم حضور ش��ركت هاي 
دلار محور در بازار س��رمايه است. شركت هاي موثر 
در شاخص بورس، ش��ركت هاي دلار محور هستند. 
طبيعت��ا اين ش��ركت ها با دلار همبس��تگي دارند و 
شاخص هم با اين شركت ها همبستگي دارد . در نتيجه 

شاخص با دلار همبستگي پيدا مي كند.
وي آرايش جديد را يكي ديگر از تاكتيك هاي تحليل 
گران پس از منظم ش��دن بازار ارز دانس��ت و در اين 
خصوص توضيح داد: با توجه به اتفاقات اخير و كنترل 
نرخ ارز از سمت بانك مركزي، مديريت سمت تقاضا 
از سوي بازار، قانع ش��دن جامعه به نرخ هاي كنوني، 
موجب تجديد آرايش تقاضا در بازار ش��ده اس��ت و 
چشم اندازي را براي رشد ارز متصور نمي شود به همين 
دليل در كوتاه مدت ممكن است بازار تحت تاثير منفي 
قرار بگيرد اما در بلندمدت تاثير بسيار مثبتي بر بازار 
دارد. اين تاثير درتمامي صورت هاي مالي شركت هاي 
صادراتي كه با نرخ هاي جديد تغيير مي كنند اعمال 
خواهدشد. لذا تحليل گران با اين اعداد جديد تجديد 
آرايش مي كنند و با سودهاي جهشي همراه مي شوند 

و قيمت سهام هم دستخوش تغيير مثبت مي شوند.

   جذابيت بازار سرمايه نسبت به بازارهاي رقيب
وي در خصوص پتانس��يل رشد بازار عنوان داشت: با 
وجود رشدي كه بازار در روزهاي گذشته داشته است 
اما از لحاظ بنيادي و تكنيكالي هنوز اين بازار يك قوه 
كافي براي رشد دارد و هنوز هم در مقايسه با بازارهاي 
رقيب جذاب ترين بازار سرمايه گذاري است. همين 
خصلت جذابيت براي بازار سرمايه باعث مي شود كه 
اگر چه در ميان مدت، عده اي از سرمايه گذاران باعث 
ايجاد فش��ار فروش ش��وند اما قطعا در ميان مدت و 
بلندمدت اين بازار مسير عبوري خود را ادامه مي دهد 
و انتفاعي كه از اين بازار نصيب سرمايه گذاران مي شود 

بيشتر از بازارهاي رقيب خواهد بود.
وي در ادامه با اش��اره به دلايل رشد بازار خاطرنشان 
ساخت: از چند بعد متفاوت رشد بازار سرمايه تحت 
تأثير قرار مي گيرد كه آن هم تيراژ و تناژ و مقدار فروش 
شركت هاست . بعد از تثبيت نرخ ارز احتمالا جامعه 
اقتصادي از ركود فعلي خارج مي شود و رونق و تحريك 
اقتصادي در بخشي واقعي اقتصاد نمايان خواهد شد. 
همين اتفاق از دو جهت شركت هاي بورسي را تحت 
تأثير قرار مي دهد اولا اينكه دلار با نرخ بازار متشكل 
ارزي كه راه اندازي خواهد شد مشخص مي شود و در 
صورت هاي مالي منعكس مي ش��ود و از طرف ديگر 

رونق نسبي در بدنه واقعي اقتصاد، به دليل ثبات نرخ 
ارز ايجاد مي شود .

   گشايش سياسي و اقتصادي 
وي در خص��وص گش��ايش هاي سياس��ي گف��ت: 
گشايش هاي سياس��ي موجب مي شود تحريم هايي 
كه در چند سال اخير بر كشور وارد شده منحل شود. 
به اين دليل كه نهايت آنچه تحريم مي توان نام گذاري 
كرد بر اقتصاد كشور وارد آمده است و ديگر به حداقل 
اوضاع اقتصادي رسيده ايم و ازاين پس هر اتفاقي به 
وقوع بپيوندد از اين حداقل ها بدتر نخواهد بود. پس از 
اين هم از لحاظ توليد و فروش تماما يك رشد نسبي 
و ثبات را در شركت هاي بورسي شاهد خواهيم بود و 
با توجه به اينكه بازارهاي رقيب چندان كششي براي 
جذب س��رمايه نخواهند داشت احتمالا سرمايه آزاد 

جامعه به سمت بازار سرمايه هجوم مي آورد.

   تأثير كالاهاي اساسي در بازار سرمايه
اميرباق��ري در پايان در خصوص ن��رخ كاموديتي ها 
در بازارهاي جهاني و تأثير آن بر بازار سرمايه عنوان 
داشت: در حال حاضر نرخ كاموديتي ها عمدتا تحت 
تاثير جنگ تعرفه اي چين و امريكا اس��ت و عرضه و 
تقاضا تأثيري در قيمت اين كالاها ندارد. در حقيقت 
تعرفه اي كه بر واردات كالاها وضع مي شود قيمت ها 
را تحت تأثير قرار مي دهد . به همين جهت تعرفه ها 
مستقيم بر قيمت ورود و خروجي كالا از مرزها مربوط 
مي شود و اين قيمت هم به توليد ربط پيدا مي كند و 
در نهايت در تقاضاي جهاني موثر خواهد بود. اما پيش 

بيني ها اين است كه كاموديتي ها دچار نوسان جدي 
در بازارهاي جهاني باشند اما در بازار ما تأثير نرخ ارز 
بيشتر از نوس��ان قيمت كاموديتي ها خواهد شد به 
اين دليل كه رنج تغيير نرخ كاموديتي ها كمتر از ارز 

پيش بيني مي شود.
وي گفت: ثب��ات نرخ ارز باعث مي ش��ود ك��ه تأثير 
كاموديتي ها بر بازار س��رمايه به مقداركمتري ايجاد 
شود . در حال حاضر در بعضي از روزهاي معاملاتي، با 
همبستگي منفي قيمت نفت و شاخص بازار رو به رو 
هستيم. اين به اين معني است كه اين كاهش قيمت 
نفت ناشي از افزايش عرضه در بازار نيست و ناشي از 
كاهش التهاب و تنش هاي حوزه خاورميانه و خليج 
فارس اس��ت كه باعث مي شود ريس��ك بازار كاهش 
يافته و پي ب��ه اي )P/E( افزايش پيدا كند و قيمت ها 

نيز صعودي شود.

   پيروي بورس از اخبار مثبت
مجيد محمدعلي زاده آراني، ديگر كارش��ناس بازار 
سرمايه با بيان اينكه در روزهاي اخير، روند معاملات 
از وضعيت مناس��بي برخ��وردار بود، اف��زود: اكنون 
گروه هايي مانن��د فرآورده هاي نفت��ي، محصولات 
شيميايي و مخابرات از جمله گروه هايي بودند كه در 
ش��اخص كل تاثير مثبت دارند و در مقابل گروه هاي 
س��رمايه گذاري، صنعت خودرو و قطع��ات، بانك و 
موسسات بانكي و اعتباري بيش��ترين تاثير منفي و 
كاهشي را روي شاخص بورس مي گذارند. به گزارش 
ايرنا وي گف��ت: همچنين جو كلي ب��ازار مثبت و از 
هيجانات كاذب به دور است. اكنون با توجه به برگزاري 

مجامع عادي سالانه شركت ها، بازار مسير خود را طي 
مي كند و انتظار غالب سرمايه گذاران اين است كه روند 

بورس مثبت باشد.
اين كارش��ناس بازار س��رمايه معتقد است: شاخص 
بورس روي كان��ال 213 هزار واحد مقاومت نش��ان 
مي دهد و در انتظار هس��تيم تا اين مقاومت شكسته 

شود و روند افزايشي خود را طي كند.
وي اف��زود: اهرم ه��ا و ش��رايط موج��ود در ب��ازار 
نشان دهنده آن است كه اكنون روند بازار مثبت است 
و مسير افزايش��ي را در پيش خواهد گرفت و كشش 
س��رمايه گذاري در اين بازار نس��بت به ديگر بازارها 

بيشتر است.
محمدعلي زاده آراني اظهار داش��ت: با توجه به ورود 
نقدينگي هاي تازه و جديد به اين بازار انتظارات غالب 
و معقول سرمايه گذاران در اين بازار بدين صورت است 
كه روند بازار بيش��تر از آنكه كاهشي باشد افزايشي و 
صعودي خواهد بود. اين كارشناس بازار سرمايه اضافه 
كرد: اكنون شايعات سياس��ي منعكس شده در بازار 
تاثيرات خود را روي ش��اخص بورس گذاشته است. 
روند پيش روي شاخص بورس به ذات بازار برمي گردد. 
ذات كنوني اين بازار محتاطانه و تحت تاثير ش��رايط 
خاص اس��ت به همين دليل به نظر مي رس��د كه در 
حال حاضر روند صعودي بازار ادامه دار باش��د. وي به 
تاثير افزايش س��رمايه از محل تجديد ارزيابي بر بازار 
س��رمايه اش��اره و بيان كرد: اگر اين موضوع از سوي 
شوراي نگهبان تصويب شود روند صعودي بازار شتاب 
بيشتري به خود مي گيرد و بازار سرمايه از رونق و بهبود 

بيشتري برخوردار مي شود.

همزمان ب��ا برگزاري مجمع عمومي عادي س��الانه 
شركت س��پرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه 
وجوه، اولين مجمع الكترونيك اين شركت در بستر 

سامانه الكترونيكي برگزار شد.
به گزارش س��مات، اين س��امانه كه با هدف تسهيل 
حضور سرمايه گذاران و سهامداران جهت حضور در 
مجمع، برقراري ارتباط بهتر بين سهامداران و مديران 
شركت  و كاهش هزينه هاي برگزاري مجمع طراحي 
شده براي اولين بار به صورت آزمايشي مورد استفاده 

قرار گرفت.
ب��ا توجه ب��ه اينكه پيش ش��رط حض��ور در مجمع 
الكترونيك��ي و دسترس��ي به پورت��ال مجامع براي 
صاحبان سهام، احراز هويت آنها از طريق سامانه جامع 
اطلاعات مشتريان )سجام( است، سهامداران شركت 
سپرده گذاري نيز همگام با ساير فعالان بازار سرمايه 
از روزهاي گذش��ته در سامانه سجام ثبت نام كرده و 
احراز هويت شدند.نمايش گزارش هاي عملكرد و مالي 
شركت قبل از برگزاري مجمع، مشاهده دستور جلسه 

مجمع، قابليت پخش زنده مراس��م از طريق ش��بكه 
توزيع محتوا به دو زبان فارس��ي و انگليس��ي، امكان 
پرسش و پاس��خ به صورت آنلاين و همچنين امكان 
رأي دهي به صورت الكترونيك از جمله قابليت هاي 
مجمع الكترونيك شركت سمات بود. اين سامانه كه 
فاز اول آن به بهره برداري آزمايشي رسيد توسط تيم 
فني شركت سمات سامانه و با همكاري مجموعه  هاي 
اس��تارت آپ و دانش بنيان كش��ور راه اندازي شده و 
برنامه توس��عه فازهاي آتي آن همزم��ان با تصويب 
دس��تورالعمل هاي لازم و ارتب��اط با س��اير نهادها و 

سازمان ها در حال پيگيري است.
در مجمع عمومي س��الانه ش��ركت س��پرده گذاري 
مركزي اوراق بهادار و تس��ويه وج��وه، اين امكان در 
اختيار س��هامداران قرار گرفت ت��ا همزمان از طريق 
دستگاه هاي هوشمند و وب كيوسك هاي تعبيه شده 
در محل برگزاري مجمع و به صورت الكترونيكي يا از 
راه دور از طريق درگاه الكترونيكي سهامداران )دارا( و 
اپليكيشن دارا ضمن مشاهده مجمع و نظارت بر روند 

برگزاري آن، آراي خود را در خصوص موارد دس��تور 
جلسه اعلام كنند.

خاطرنشان مي ش��ود: مجمع عمومي عادي سالانه 
ش��ركت س��پرده گذاري مرك��زي اوراق به��ادار و 
تس��ويه وجوه )س��مات( با حضور بيش از ۷3 درصد 
از س��هامداران برگزار ش��د.در اين مجم��ع كه براي 
نخستين بار به صورت الكترونيكي و به رياست محسن 
خدابخ��ش، ريي��س هيات مديره و در محل س��الن 
اجتماعات شركت سپرده گذاري مركزي برگزار شد، 
صورت هاي مالي سال منتهي به 2۹ اسفندماه سال 

13۹۹ به تصويب سهامداران رسيد.
مديرعامل سمات در اين مجمع گزارشي از عملكرد 
سال گذشته شركت س��پرده گذاري مركزي را براي 

حاضران تشريح كرد.
حسين فهيمي بهره برداري از پلتفرم تسويه معاملات 
بورس هاي كالايي )بخش انرژي(، راه اندازي سامانه 
جامع اطلاعات مشتريان )سجام(، فراهم كردن زير 
ساخت تس��ويه قراردادهاي آتي سبد سهام، تدوين 

برنامه اس��تراتژيك و توس��عه س��امانه نت كلير را از 
مهم ترين برنامه هاي شركت سپرده گذاري مركزي 
در س��ال ۹۷ اعلام كرد.وي با بيان اينكه حدود يك 
ميليون نفر در سامانه سجام ثبت نام كرده اند، افزود: 
براي نخس��تين بار در كشور شناس��ايي مشتريان به 
صورت الكترونيكي )e-KYC( انجام مي شود و اين 
سامانه قابليت ارايه خدمات پس از آزادسازي سهام 

عدالت را در كشور دارد.
مديرعامل س��مات يكي از برنامه هاي مهم ش��ركت 
سپرده گذاري مركزي در سال ۹۷ را برگزاري مجمع 
الكترونيكي اعلام كرد و گفت: فاز آزمايشي اين طرح 
امروز در مجمع اين شركت آغاز شد بطوريكه تمامي 
سهامداران و فعالان بازار سرمايه مي توانند جزييات 
اين مجمع را به صورت زنده از طريق سايت شركت و 

سامانه دارا مشاهده كنند.
فهيمي پياده س��ازي نظام تس��ويه تحوي��ل در برابر 
پرداخ��ت )DVP(، ثبت مرك��زي اطلاعات يونيت 
هلدرهاي صندوق هاي س��رمايه گذاري، راه اندازي 

اپليكشين دارا، برگزاري مجامع الكترونيكي و عضويت 
در سازمان بين المللي كميس��يون هاي اوراق بهادار 
)آيس��كو( را از مهم ترين برنامه هاي سال ۹۸ شركت 

سپرده گذاري مركزي اعلام كرد.
انتخاب دوباره موسسه حسابرسي دش و همكاران به 
عنوان حسابرس و بازرس اصلي، موسسه حسابرسي 
تدوين و همكاران به عنوان حسابرس – بازرس علي 
البدل، تقس��يم س��ود 12۰ ريالي به ازاي هر سهم و 
انتخاب روزنامه اطلاعات به عنوان روزنامه رس��مي 
شركت سپرده گذاري مركزي از ديگر مصوبات مجمع 

عمومي عادي سالانه سمات بود.
نمايش گزارش هاي عملكرد و مالي ش��ركت قبل از 
برگزاري مجمع، مشاهده دستور جلسه مجمع، قابليت 
پخش زنده مراسم از طريق شبكه توزيع محتوا به دو 
زبان فارس��ي و انگليسي، امكان پرس��ش و پاسخ به 
صورت آنلاين و همچنين امكان رأي دهي به صورت 
الكترونيك از جمل��ه قابليت هاي مجمع الكترونيك 

شركت سمات بود.

گروه بورس| روز گذش��ته ش��اخص كل بورس و 
اوراق  بهادار با كاهش بيش از ۹۷۹ واحدي، در رقم 
211 هزار و ۸۷1 واحدي به كار خود پايان داد. بررسي 
جزييات داد و ستدهاي بازار سهام بر اساس آمارهاي 
ثبت ش��ده نش��ان مي دهد كه همه ش��اخص هاي 
معاملاتي در بازار سهام با كاهش مواجه شدند. بطوري 
كه شاخص كل با )۹۷۹( واحد ريزش معادل )۰.۴۶( 
درصد به 211 ه��زار ۸۷1 واحد، ش��اخص قيمت 
»وزني - ارزشي« با )2۸۰( واحد افت معادل )۰.۴۶( 
درصد به ۶۰ ه��زار ۷۴1 واحد، ش��اخص كل »هم 
وزن« ب��ا )3۹۹( واحد كاهش معادل )۰.۸۵( درصد 
به ۴۶ هزار و ۷۴۸ واحد، شاخص قيمت »هم وزن« با 
)2۷۷( واحد افت، معادل )۰.۸۵( درصد به 32 هزار 

و ۴3۶ واحد رسيد.

از س��ويي ديگر جزيي��ات داد و س��تدهاي روز قبل 
مشخص مي كند كه ۵ نماد » كگل با )1۷2( واحد، 
ش��پنا با )1۴2(، رمپنا با )122(، شبندر با )112( و 
اخابر ب��ا )1۰۹( « افت، بيش��ترين تاثير منفي را در 
كاهش شاخص كل بورس بر جاي گذاشتند. به اين 
ترتيب، در پايان سومين روز معاملاتي بورس در هفته 
جاري، در 2۷۵ هزار و ۹3۸ نوبت معاملاتي، 3 ميليارد 
و ۶۵۶ ميليون برگه اوراق بهادار به ارزش 1۰ هزار و 
۷2۴ ميليارد تومان در بورس معامله شد و ارزش بازار 

به ۸11 هزار و ۷3۹ ميليارد تومان رسيد.

   ريزش 10 واحدي فرابورس
ديروز ش��اخص كل فرابورس با اف��ت 1۰ واحدي 
در پايان معاملات روبرو ش��د كه عمده بار منفي بر 

آيفكس از جانب  نمادهاي »مارون« و »ذوب« جمعا 
با ۷ واحد اثر منفي رقم خورد. در مقابل تاثير مثبت 
بر اين نماگر از جانب نمادهاي »دماوند« و   »ارفع« 

مانع از افت بيشتر شاخص كل شد. 
در ميان��ه آخرين هفته معاملاتي ارديبهش��ت ماه 
افزون بر يك ميليارد و 2۸۰ ميليون ورقه به ارزش 
بيش از ۶ ه��زار و 1۰۴ ميليارد  ري��ال در مجموع 
بازارهاي فرابورس ايران دس��ت به دس��ت شد كه 
اين حجم از دادوس��تدها در افزون ب��ر 1۴۶ هزار 
نوبت معاملاتي  دست به دس��ت شد.  روز گذشته 
در مجم��وع دو بازار اول و دوم حدود ۴۹3 ميليون 
س��هم به ارزش افزون بر دو ه��زار و   12۷ ميليارد 
ريال دادوستد ش��د و نماد »ذوب« ضمن آنكه در 
صدر نماده��اي پربازديد قرار گرفت، بيش��ترين 

مقدار حجم معاملاتي  را در مقايسه با ساير نمادها 
تجربه كرد. 

بيش��ترين ارزش معاملات��ي در مي��ان نمادهاي 
فرابورس��ي نيز به نماد »كرمان« متعلق به شركت 
سرمايه گذاري توسعه و عمران استان  كرمان با ثبت 

ارزش ۴1۹ ميليارد ريالي اختصاص يافت. 
سهامداران بازار پايه نيز بيش از ۶3۷ ميليون سهم 
به ارزش بيش از دو هزار و 2۴۶ ميليارد ريال را ميان 

خود دست به دست  كردند. 
در همين حال در بازار اوراق با درآمد ثابت ش��اهد 
جابه جايي بيش از يك ميليون ورقه به ارزش بالغ بر 
۹32 ميليارد ريال بوديم  كه عمده بيشترين حجم 
و ارزش مبادلاتي در ميان اين اوراق به اسناد خزانه 

اسلامي در نماد »اخزا۷۰3« اختصاص داشت. 

در تابلو اوراق تسهيلات مسكن هم نزديك به ۷۹ 
هزار ورقه تس��ه به ارزش ۴۰ ميلي��ارد ريال مورد 
مبادله قرار گرفت كه بيش��ترين  قيمت مربوط به 
امتياز تسهيلات مس��كن شهريورماه ۹۵ با قيمت 

۶2۶ هزار ريال بود. 
در ميان صندوق هاي سرمايه گذاري قابل معامله 
نيز بيش از 1۷ ميليون ورقه به ارزش بالغ بر 3۵۵ 
ميليارد ريال دادوستد شد و  صندوق سرمايه گذاري 

اعتمادآفرين پارسيان در صدر ايستاد. 
در نهايت نگاهي به نمادهاي فرابورس��ي نش��ان 
مي دهد كه بيش��ترين افزايش قيمت را نمادهاي 
»كي بي سي« و »بكهنوج« تجربه  كردند و در سمت 
مقابل نمادهاي »خديزل« و »قشير« با بيشترين 

كاهش قيمت مواجه شدند. 

عقب نشيني شاخص هاي بازار سهام
نگاهي بر وضعيت معاملات بورس و فرابورس

  Tue. May 21. 2019  1384   سه شنبه    31 ارديبهشت 1398   15 رمضان 1440  سال پنجم    شماره 

   عرضه اوليه »زش�ريف«:  1۰ درصد از س��هام 
»زشريف« شامل ۵2 ميليون سهم در روز سه شنبه 
براي اولين بار در عرضه مي ش��ود.به گ��زارش ايبِنا، 
در پنجاه وس��ومين نشس��ت خبري »ي��ك ديدار، 
يك عرضه« كه به تشريح ظرفيت هاي »زشريف« 
اختصاص داشت، آخرين وضعيت اين شركت براي 
ورود به بازار سهام تشريح شد.بر اساس برنامه اعلام 
شده، در روز سه شنبه 31 ارديبهشت ماه ۹۸ به ميزان 
1۰ درصد از سهام »زشريف« شامل ۵2 ميليون سهم 
در محدوده قيمتي ۴1۰ تا ۴2۰ توماني هر سهم در 
بازار دوم معاملات فرابورس به صورت بوك بلدينگ 
عرضه اوليه شود.در اين عرضه سهميه هر كد حقيقي 
و حقوقي 2۵۰ س��هم تعيين شده و سرمايه گذاري 
كش��اورزي كوثر از طريق كارگزاري بانك دي اقدام 
به واگذاري خواهد كرد.متعهد خريد نيز ش��ركت 
مرغك و سقف تعهد خريد مجموعا ۵۰ درصد سهام 
قابل عرضه اس��ت.عبد امير باروت كوب مديرعامل 
اين ش��ركت با اعلام اينكه اين شركت يك درصد از 
فروش كل كشور را بين واحدهاي صنعتي برخوردار 
است اعلام كرد: اين شركت تقريبا همه تسهيلات 
بانكي كه از سال هاي گذشته آن را دريافت را تسويه 
كرده است و از هيچ ارز دولتي استفاده نمي كند.وي 
در ادامه اظهار داش��ت: واردات برخي از فراورده هاي 
دامي از خارج بزرگ ترين ريسك اين شركت و صنعت 
است كه با استفاده از ظرفيت هاي داخلي نسبت به 
پوشش اين ريسك اقدامات لازم صورت گرفته تا روند 
سودآوري سهام شركت در يك مسير متعادل و رو به 
رشد قرار بگيرد.گفتني است، پذيرش شركت كشت 
و صنعت شريف آباد در شهريور ماه سال ۹۷ صورت 
گرفته و در اسفندماه سال گذشته نماد »زشريف« 
در گروه زراعت و خدمات وابسته زير مجموعه گروه 
كشاورزي در فرابورس درج شده است.همچنين بر 
اساس اطلاعات منتش��ره در سامانه كدال، توجه به 
افزايش ظرفيت دامداري از سال ۸۸ شركت با هدف 
سودآوري و بازدهي بيشتر اقدام به احداث سالن هاي 
فري استايل كرده كه س��الن شماره يك با ظرفيت 
۷۵۰ راس در ارديبهشت سال ۹۰، سالن شماره دو با 
ظرفيت ۷۵۰ راس در بهمن سال ۹۰، سالن شماره 
سه با ظرفيت 3۵۰ راس در آذر سال ۹1، سالن چهار 
با ظرفيت ۷۵۰ راس تكميل در ارديبهشت سال ۹2 
افتتاح و به بهره برداري رس��يده و سالن شماره ۵ به 
عنوان شيردوش��ي و جايگاه دام هاي آماده زايش در 
س��ال ۹۵ به بهره برداري رسيده است.گفتني است 
اين شركت در 11 مهر سال ۶3 نوع شركت به سهامي 
خاص و تبديل و نام شركت در 22 بهمن سال ۸۰ به 
كشت و صنعت شريف آباد تغيير يافت و در 22 شهريور 
سال ۸3 به سهامي عام تبديل و مجددا طبق مصوبه 
مجمع فوق العاده 22 مرداد سال ۹1 به سهامي خاص 
تغيير يافت.همچنين ۵ اسفند سال ۹1 واحد كارخانه 
فرآورده ه��اي لبني با نام تجاري رابت��ا ناك از طرف 
شركت سرمايه  گذاري كشاورزي كوثر بر اساس ارزش 

دفتري به شركت واگذار شد.
   س�هامداران دو ش�ركت دارويي به مجمع 
دعوت شدند:  شركت سبحان دارو و كارخانجات 
داروپخش س��هامداران خ��ود را به مجمع عمومي 
عادي س��الانه براي س��ال )دوره( مال��ي منتهي به 
2۹ اس��فند 13۹۷ دعوت كردند.به گزارش س��نا، 
سهامداران شركت سبحان دارو جهت تصميم گيري 
در خصوص اس��تماع گزارش هيات مديره و بازرس 
قانوني، تصويب صورت هاي مالي سال )دوره( مالي 
منتهي به 2۹ اس��فند 13۹۷، انتخاب حسابرس و 
بازرس قانوني، انتخاب روزنامه كثيرالانتشار، انتخاب 
اعض��اي هيات مديره، تعيين ح��ق حضور اعضاي 
غيرموظف هيات مديره و تعيين پاداش هيات مديره 
به مجمع دعوت شدند.س��هامداران »س��بحان« 
مي توانند جهت ش��ركت در مجم��ع عمومي اين 
شركت كه در ساعت 1۴ روز چهارشنبه، ۸ خرداد ماه 
سال جاري در محل تهران خيابان 1۶ آذر، دانشگاه 
تهران، ساختمان جديد دانشكده داروسازي، سالن 
رازي برگزار مي ش��ود، گرد هم آيند.س��هامداران 
كارخانجات داروپخش نيز جهت موارد فوق الذكر به 
مجمع عمومي فوق العاده دعوت شدند. سهامداران 
»دارو« مي توانند جهت شركت در اين مجمع كه در 
ساعت 1۰ روز س��ه شنبه، 31 ارديبهشت ماه سال 
جاري در محل شركت، واقع در كيلومتر 1۸ اتوبان 
تهران - كرج، خيابان داروپخش، شركت كارخانجات 

داروپخش برگزار مي شود، گرد هم آيند.
   عرضه بل�وك 5۰۱ ميليون س�همي ايران 
ترانس�فو در فرابورس: بلوك 13.3۶ درصدي 
سهام شركت ايران ترانس��فو شامل ۵۰1 ميليون 
و 1۵2 ه��زار و ۶11 س��هم اين فردا »سه ش��نبه« 
توسط س��ازمان خصوصي س��ازي در بورس اوراق 
بهادار عرضه مي ش��ود. اين ميزان سهام به قيمت 
پايه هر س��هم ۶2۴۹ ريال و ارزش كل پايه 3 هزار 
و 131 ميليارد و ۷۰2 ميليون ريال و به صورت 2۰ 
درصد نقد و بقيه اقساط ۴ ساله، به وكالت از شركت 
صنعت و تجارت آداك و از طريق شركت كارگزاري 
پارس��يان واگذار مي ش��ود. همچنين بنابر اعلام 
سازمان خصوصي س��ازي، در اين واگذاري معادل 
مانده اقساطي سهام مورد معامله تا پرداخت كامل 
بهاي آن، نزداين سازمان به عنوان وثيقه باقي خواهد 
ماند و حداقل معادل ۵۰ درصد مانده بدهي، اسناد 

تضميني از خريدار دريافت مي شود.
   سود ۲۴ ريالي براي هر سهم »فلوله«: شركت 
لوله و ماشين سازي ايران در صورت هاي مالي 12 
ماهه س��ود هر س��هم را 2۴ ريال اعلام كرد كه در 
مقايسه با سود سال گذشته ۸3 درصد كاهش يافت.

به گزارش سنا، شركت لوله و ماشين سازي ايران در 
اطلاعات و صورت هاي مالي 12 ماهه منتهي به 2۹ 
اسفند 13۹۷ سود هرسهم را در حالي 2۴ ريال اعلام 
كرد كه اين سود در س��ال گذشته 11۴ ريال بوده 
است.»فلوله« ۵۰۰ ميليارد ريالي سود هرسهم را در 
اين گزارش با افت ۸3 درصدي اعلام كرد و همچنين 
سود عملياتي را با كاهش 2۵ درصدي 2۸۵ ميليارد 
ريال، سود خالص را با كاهش ۸3 درصدي مبلغ 12 
ميلياردريال و سود انباشته پايان دوره را با رشد 121 

درصدي 21 ميليارد ريال اعلام كرد.

رويداد



تشكلها6اخبار

دبير ستاد تسهيل و رفع موانع توليد از مصوبات تازه اي خبر داد

روساي اتحاديه ها از تاثير افزايش قيمت ها بر بازار مي گويند

3  امتياز جديد به صاحبان بنگاه ها 

بازار در انتظار خريدار

افزايش نظارت بر توزيع كنندگان روغن موتورتاثير بارش هاي اخير بر روي صنايع تبديلي 

تعادل| 
دبير س��تاد تس��هيل و رفع موانع تولي��د از تصويب 
س��ه مصوبه جديد توسط س��ران قوا براي حمايت از 
توليدكنندگان و صنعتگران خبر داد. به موجب اين 
تصميم، به ستاد تسهيل و رفع موانع توليد اجازه داده 
ش��د كه به منظور جلوگي��ري از تعطيلي بنگاه هاي 
توليدي كه طرح احياي توليد و ساماندهي ملي آنها 
به تأييد ستاد رس��يده، در مورد استمهال و تقسيط 
برخي از بدهي هاي آنه��ا تصميم گيري كنند. حال 
براساس تازه ترين تصميم بنگاه هاي توليدي مجاز به 
تقسيط بدهي هاي بانكي از 3 سال به 5 سال شدند. 
اين قانون منجر مي شود بسياري از بنگاه هاي توليدي 
كه تا امروز بدهي هاي مالياتي شان را تعيين تكليف 
نكرده بودند، اين كار را انجام دهند و با تعيين تكليف 
بتوانند مفاصا حساب مالياتي بگيرند. امتياز ديگري 
كه به موجب اين تصميم به صاحبان بنگاه ها داده شد 
اين بود كه محدوديت هاي اعمال شده در ماده 186 
قانون ماليات هاي مستقيم براي اين بنگاه ها منتفي 
مي شود و آنها مي توانند پس از دريافت مفاصا حساب 
مالياتي كارت بازرگاني ش��ان را تمديد و از خدمات 
بانكي اس��تفاده كنند. همچنين با ثبت ش��ركت ها 
مي توانند پيگير تغيير و تحول سهامداران و مديران 
شوند. اما سومين مجوز حمايتي از توليدكنندگان، كه 
از سوي سران قوا صادر شد به اين موضوع اشاره دارد 
كه شركت هاي حائز شرايط بند »ز« تبصره 10 قانون 
بودجه سال 97، مي توانند تا پايان سال 98 با تجديد 
ارزيابي دارايي خود، سرمايه شان را افزايش دهند و از 
معافيت مالياتي مرب��وط برخوردار گردند. در همين 
حال، رييس جمهور روز گذشته، به تمامي وزارتخانه ها 
و سازمان ها دستور داد براي رونق توليد و رفع موانع 
سرمايه گذاري در كشور و آموزش مهارت هاي عملي با 
هدف رونق توليد و اشتغالزايي بطور جدي اقدام كنند.

   ستادي براي رفع موانع توليد
30 ارديبهشت ماه س��ال 97 بود كه »ستاد تسهيل 
ورفع موانع توليد« به موجب الحاق موادي به قانون 
رفع موانع توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي كشور 
با راي بهارستاني ها از پشتوانه قانوني برخوردار شد. با 
تصويب اين طرح در مجلس شوراي اسلامي، به دولت 
اجازه داده شد تا نسبت به ايجاد ستاد تسهيل و رفع 
موانع توليد به رياس��ت وزير صنعت، معدن و تجارت 
اقدام كند. ام��ا هدف از ايجاد اين س��تاد چه بود؟ به 
منظور بررسي و اتخاذ تصميم در مورد »حل وفصل 
مشكلات واحدهاي توليدي به ويژه در موارد مربوط 
به تكميل و راه اندازي طرح هاي نيمه تمام«، »تامين 
مالي«، »تعيين تكليف بدهي هاي معوق« و همچنين 

»رفع مشكلات مرتبط با محيط زيست و منابع طبيعي 
و معادن و رفع موانع صادراتي« به دولت اجازه داده شد، 
تا نسبت به ايجاد ستاد تسهيل و رفع موانع توليد به 
رياست وزير صنعت، معدن و تجارت اقدام كند. پس 
 از آن به وزارت صنع��ت، معدن و تجارت يك فرصت 
دو ماهه داده شده، تا از تاريخ ابلاغ اين قانون آيين نامه 
اجرايي لازم را با مشورت شوراي گفت وگوي دولت و 
بخش خصوصي در چارچوب اختيارات قانوني تهيه 
كرده و به تصويب هيات وزيران برس��اند. اما براساس 
تبصره اي، در راس��تاي وظايف س��تاد در هر استان 
كارگروه تسهيل و رفع موانع توليد به رياست استاندار 
و تحت نظارت و س��ازماندهي س��تاد تسهيل و رفع 
موانع توليد انجام وظيفه مي كند. ستاد و كارگروه هاي 
مذكور و دبيرخانه هاي مورد نياز آنها بايد از امكانات و 
نيروي انساني موجود در دستگاه هاي اجرايي و اعضاي 
ذي ربط اس��تفاده كرده و به هيچ عنوان تش��كيلات 

جديدي ايجاد نكنند.
س��تاد تس��هيل و رفع موانع تولي��د اقداماتي جهت 
مش��ورت بخش خصوصي در زمينه رفع موانع توليد 
در بخش هاي مختلف در دس��تور كار خود قرار داده 
بود. حال اما در س��ال جديد و در جلسه شوراي عالي 
هماهنگ��ي اقتصادي كه روز ش��نبه همين هفته به 
رياس��ت رييس جمهور و با حضور روساي قوه مقننه 
و قضاييه و ديگر اعضاء تش��كيل ش��د، بررسي طرح 
»تس��هيل و رفع موانع توليد« در جهت رونق توليد و 
توانمندسازي بنگاه هاي توليدي به تصويب رسيد. به 
موجب اين تصميم، شركت هاي حائز شرايط بند »ز« 
تبصره 10 قانون بودجه سال 97، مي توانند تا پايان 
سال 98 با تجديد ارزيابي دارايي خود، سرمايه شان 
را افزايش دهند و از معافيت مالياتي مربوط برخوردار 
گردند. همچنين به ستاد تسهيل و رفع موانع توليد 
اجازه داده ش��د كه به منظ��ور جلوگيري از تعطيلي 
بنگاه هاي توليدي كه طرح احياي توليد و ساماندهي 
ملي آنها به تأييد ستاد رسيده است، در مورد استمهال 
و تقسيط برخي از بدهي هاي آنها تصميم گيري نمايد.

اما دبير ستاد تسهيل و رفع موانع توليد در گفت وگو با 
شاتا با اعلام اين خبر به طرح جزيياتي در اين زمينه 
پرداخ��ت. بنابه اظهارات ميثم زالي، براس��اس ماده 
167 قانون ماليات هاي مس��تقيم كه هفته گذشته 
تصويب ش��د، بنگاه هاي توليدي مجاز به تقس��يط 
بدهي هاي بانكي از 3 به 5 س��ال ش��دند. اين قانون 
منجر مي ش��ود بس��ياري از بنگاه هاي توليدي كه تا 
امروز بدهي هاي مالياتي شان را تعيين تكليف نكرده 
بودند، اين كار را انجام دهند و با تعيين تكليف بتوانند 
مفاصا حس��اب ماليات��ي بگيرند.همچنين با مصوبه 
جدي��د، محدوديت هاي اعمال ش��ده در ماده 186 

 قانون ماليات هاي مستقيم براي اين بنگاه ها منتفي 
مي شود و آنها مي توانند پس از دريافت مفاصا حساب 
مالياتي كارت بازرگاني ش��ان را تمديد و از خدمات 
بانكي اس��تفاده كنند. همچنين با ثبت ش��ركت ها 
مي توانند پيگير تغيير و تحول سهامداران و مديران 

شوند.
زالي در ادامه با تاكيد براينك��ه اين مصوبات حمايت 
قاطع نظام از صنعتگران و توليدكنندگان است، افزود: 
ديگر موضوع پيشنهادي ستاد »تجديد ارزيابي« بود. 
اي��ن مبحث به بن��د ز تبصره 10 قانون بودجه س��ال 
97 مربوط مي شود. طبق مصوبه جديد شركت هايي 
ك��ه حائز ش��رايط اين تبصره باش��ند تا پايان س��ال 
98 مي توانند ب��ا تجديد ارزيابي دارايي خودش��ان و 
معافيت مالياتي س��رمايه ش��ان را افزايش دهند. به 
گفته، اين مصوب��ه براي افزايش س��رمايه بنگاه هاي 
توليدي امكان بس��يار خوبي را فراهم مي كند؛ چراكه 
وقت��ي ارزش دارايي يك بنگاه توليدي پايين اس��ت، 
تسهيلات متناسب به آن تعلق مي گيرد. اگر اين بنگاه 
بخواهد ارزش دارايي اش را افزايش دهد، بايد ماليات 
پرداخ��ت كند. به همين دليل بنگاه ه��اي توليدي از 
تجديد ارزيابي و افزايش س��رمايه منصرف مي شوند 

و اين معافي��ت، منجر به تحقق اين امر مي ش��ود. اما 
 س��ومين مصوبه جلسه س��ران قوا مربوط به »تعويق 
اجراييه ها« اس��ت. به گفته او، س��تاد تس��هيل و رفع 
موانع توليد پيشنهاد داد برخي از اجراييه هاي بانكي 
و س��ازمان هاي خدماتي مانند تامين اجتماعي، گاز، 
برق و ... مشروط به تاييد برنامه توليد و اشتغال بنگاه با 
مجوز ستاد به مدت يك سال به تعويق بيفتد. دبير ستاد 
تسهيل و رفع موانع توليد عنوان كرد: اميدوارم با ابلاغ 
اين مصوبات، بهره مندي از مزاياي آنها و اقدامات مشابه 

بيش از گذشته شاهد رونق توليد و اشتغال باشيم.

  تكاليف رييس جمهور براي رونق توليد
از آنس��و، اما رييس دولت دوازدهم روز گذش��ته به 
تمامي وزارتخانه ها و سازمان ها دستور داد براي رونق 
توليد و رفع موانع سرمايه گذاري در كشور و آموزش 
مهارت هاي عملي با هدف رونق توليد و اش��تغالزايي 
بطور جدي اقدام كنند. به گزارش پايگاه اطلاع رساني 
دفتر هيات دولت، حجت الاسلام والمسلمين »حسن 
روحاني« روز گذشته به دستگاه هاي اجرايي دستور 
داد تا براي تسهيل فرآيند س��رمايه گذاري داخلي و 
خارجي و رفع موانع آن به ويژه در زمينه مقررات زايد 

و دس��ت و پاگير و غيرضرور و جذب سرمايه ايرانيان 
مقيم خارج از كشور و همچنين واگذاري بنگاه هاي 
اقتصادي ب��ه بخش غيردولتي بطور جدي تس��ريع 
كنند. همچنين براساس دس��تور رييس جمهوري، 
سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 
با توجه به وضعيت بارش ها در س��ال جاري و تامين 
شرايط مناسب براي جذب گردشگر در زمينه توسعه 
گردش��گري اقدام كند. طبق دستور روحاني، وزارت 
جهاد كش��اورزي هم در جهت حص��ول خودكفايي 
در محصولات اساس��ي كشاورزي براي توليد آنها در 
داخل يا در صورت ضرورت توليد از طريق كشورهاي 

همسايه اقدام كند. 
علاوه بر اين، با دستور رييس جمهوري، وزارتخانه هاي 
آم��وزش و پرورش و علوم، تحقيقات و فناوري بايد با 
كاهش ساعات آموزش هاي صرف نظري براي آموزش 
مهارت هاي عملي و توس��عه آنها در مراكز آموزشي 
اقدام كنند. براساس اين دستور، تمامي دستگاه هاي 
اجرايي از جمله صدا و سيماي جمهوري اسلامي ايران 
بايد در جهت رونق فعاليت هاي اقتصادي، آموزشي 
و فرهنگ��ي و همچنين اش��تغالزايي اقدامات لازم را 

انجام دهند.

افزايش هزينه هاي تمام شده و به دنبال آن، افزايش 
قيمت براي مصرف كننده، باعث شده تا بازار برخي از 
صنوف با ركود مواجه ش��ود. در همين رابطه، رييس 
اتحاديه فروشندگان گل و گياه و تزئيني معتقد است 
كه در يك سال اخير قيمت شاخه هاي گل افزايشي 
نداش��ته و تنها مصنوع��ات گل 300 درصد افزايش 
داشته است كه همين موضوع باعث بالا رفتن قيمت 
گل ش��ده است. اكبر ش��اهرخي گفت: مردم اكنون 
تنها در مناسبت هايي مانند روز مادر و پدر، جشن ها، 
مجالس عروس��ي و ترحيم گل خريداري مي كنند و 
در ساير روزهاي سال، بازار بي بهره از مشتري است. 
رييس اتحاديه فروشندگان گل و گياه و تزئيني افزود: 
اين اتحاديه فعاليت خود را در سال 1335 آغاز كرد و 
اكنون در سطح شهر تهران بيش از يك هزار و 500 نفر 
فروشنده گل و گياه داريم؛ تعدادي از اين فروشندگان 

توليدكننده هستند و حتي باغ دارند.
او با بيان اينكه هم اكن��ون بازار گل به دليل وضعيت 
اقتصادي مردم با ركود روبه رو ش��ده است ادامه داد: 
شرايط اقتصادي در حال حاضر به گونه اي است كه گل 
از سبد كالاهاي خانوار حذف شده است و مردم بيشتر 
به فكر تأمين ارزاق عمومي هستند. كار ما لوكس تلقي 
مي شود به اين دليل افرادي كه وضع مالي خوبي دارند 
بيشتر گل مي خرند س��اير افراد نيز به مناسبت هاي 
مختلف مانند روز مادر، روز پدر، جش��ن ها و مجلس 
عروسي خريداري مي كنند. شاهرخي تصريح كرد: 

گل و گياه محصولات بسيار حساسي هستند كه در 
مدت محدودي پس از توليد بايد به فروش برسند پس 
نگهداري از آنها بسيار دش��وار و حساس است و زود 
خراب مي شود. قيمت محصولات كشاورزي با صنعتي 
فرق دارد، كشاورزي عرضه و تقاضاست و قابل احتكار 

و نگهداري طولاني مدت نيست.
رييس اتحاديه فروشندگان گل و گياه و تزئيني بيان 
كرد: قيمت شاخه هاي گل هيچ تغييري نكرده است 
 بلكه مصنوعات فروش گل از س��ال گذشته بيش از 

300 درصد افزايش داش��ته است بطوري كه اسفنج 
گل از كارتن��ي 35 هزار تومان ب��ه 150 هزار تومان، 
روبان گل از ۴ هزار تومان به 15 هزار تومان، زرورق از 
15 هزار تومان به 70 هزار تومان افزايش يافته است. 
همچنين ميزان دستمزد كارگران، هزينه هاي آب، 

برق و گاز بالا رفته است.
او افزود: اسفنج گل، وارداتي است و با نرخ آزاد از بازار 
تهيه مي شود نوسانات ارز باعث شده تا فروشندگان 
براي خريد مصنوعات گل با مش��كل روبرو شوند در 

داخل كشور تنها اسفنج هايي توليد مي شود كه براي 
گل هاي مصنوعي قابل اس��تفاده است به اين دليل 
مجبور هستيم از ساير كش��ورها وارد كنيم. البته به 
تازگي يك كارخانه قرار اس��ت اسفنج هايي را توليد 
كند كه قابل اس��تفاده براي گل هاي طبيعي باش��د. 
 ش��اهرخي اظهار كرد: حدود ۲0 درصد از مغازه هاي 
گل فروش��ي به دليل ركود بازار و كاهش خريد مردم 
مجبور شدند به سراغ ش��غل هاي ديگر بروند. رييس 
اتحاديه فروشندگان گل و گياه و تزئيني تصريح كرد: 
هم اكنون صادرات گل هاي ريش��ه اي به كش��ورهاي 
همسايه مانند عراق، سوريه، تاجيكستان، تركمنستان، 
آذربايجان، افغانستان و امارات انجام مي شود.او افزود: 
با توجه به قيمت مناس��ب گل مي ت��وان آن را به افراد 

هديه داد.

   مشكلات تامين مواد اوليه
از ديگر س��و، رييس اتحاديه صنف دارندگان قنادي، 
شيريني فروش و كافه قنادي تهران با اشاره به شرايط 
بد اقتصادي براي قنادي ها مي گويد: پيش��نهاد نرخ 
زولبيا و باميه در سال جديد از سوي اتحاديه در كميته 
كارشناس��ي ۲7 هزار تومان بود كه با ۲5 هزار تومان 
موافقت شد؛ اما در مرحله اجرا مجدداً پنج هزار تومان 
براي تامين روغن و شكر دولتي از سوي وزارت صنعت 
و معدن كاهش يافت. علي بهرمند در ادامه افزود: در 
پي وعده وزارتخانه جهت تحويل شكر و روغن دولتي 

مبادرت به خريد حواله شكر كرديم كه خوشبختانه 
تامين شد اما تاكنون از روغن مخصوص سرخ كردني 
براي زولبيا و باميه خبري نيست، شرايط اينچنيني 
و عدم تامين مواد اوليه با قيمت مناس��ب، توان ادامه 
توليد را از توليدكننده مي گيرد و حس توليد را از بين 
مي برد. او تصريح كرد: همه مي دانيم زولبيا و باميه جزو 
اقلامي است كه بيشترين مصرف را در ماه رمضان دارد 
و طي سال مشتري ندارد؛ اما در سال جاري با توجه به 
گراني بسياري از مواد اوليه و افزايش دستمزد كارگر، 
حامل هاي انرژي، كرايه مغازه و… ش��رايط را بسيار 

نامساعد كرده است.
بهرمند ادامه داد: از س��ويي سنگيني فشار اقتصادي 
و گراني براي كسبه نهايتاً بر شانه هاي مصرف كننده 
است، بنابراين مسوولان متوجه قشر متوسط و فقير 
جامعه باشند كه ش��ايد نتوانند حتي در سال يك بار 
از برخي از محصولات داخلي خصوصاً خوراكي بهره 
ببرند و اين شايس��ته ملت نجي��ب، مهربان و صبور 
ايران نيس��ت. بهرمند اضافه كرد: ش��ركت بازرگاني 
دولتي، پايان س��ال 97 حواله مقداري شكر را براي 
اين اتحاديه صادر كرد پس از سپري شدن دو ماه، به 
تازگي تمامي حواله ها به كالا تبديل شده و به قنادي ها 
بدهي ندارد، وزارت صنعت نيز با صدور حواله به ميزان 
1600 تن شكر تاكنون 600 تن آن را تحويل و 1000 
 تن ديگر در حال بارگيري اس��ت كه از شهر شاهرود 

تامين مي گردد.

عضو هيات نمايندگان اتاق تهران معتقد است كه با اعمال 
سياست هايي چون پيمان سپاري ارزي و ... نظم حداقلي 
در صادرات صنايع تبديلي بهم خورد و تغيير قيمت نسبي 
كالا در ايران نسبت به همسايگان زمينه را براي صادرات 
كالاي خام كشور به كشورهاي همسايه به ويژه عراق فراهم 
كرد. حسن فروزان فرد، در گفت وگو با پايگاه خبري اتاق 
تهران، اظهار كرد: بارش هاي آغاز سال 98 نگراني درباره 
محدوديت منابع آبي در بسياري از استان هاي كشور مثل 
قزوين، زنجان، كرمان، فارس و سيستان و بلوچستان را 
تا حدودي كاهش داده است. پيش بيني مي شود كه اين 
استان ها به دليل پر ش��دن منابع آب زيرزميني در سال 
جاري و فعاليت چشمه هايي كه پيش تر خشك شده بود، 
به رشد قابل توجهي در كشت و زرع برسند. او افزود: اين 
استان ها مي توانند كاهش توليد ناشي از سيل در استان 
خوزستان در فصل بهار را جبران كنند و اميدواريم پس 
 از پاكس��ازي زمين ها در اين استان و س��اير استان هاي 
سيل زده با از س��ر گيري فعاليت هاي كشاورزي به رشد 

مناسب در اين بخش برسيم. به اعتقاد فروزان فرد، طي 
اين سال ركود كشت ديم طي چند دهه اخير به ويژه در 
زمينه توليد گندم را مي زنيم. بارش هاي اخير براي بخش 
كشاورزي يك فرصت است اما براي صنايع تبديلي چطور؟
عضو هيات نمايندگان ات��اق تهران مطرح كرد: ظرفيت 
تبديل كالاي كش��اورزي پايه در ايران به كالايي با ارزش 
افزوده بيش��تر براي مصرف داخلي موضوعي متفاوت از 
ظرفيت تبديل براي صادرات و عرضه در بازارهاي بيروني 
است. در زمينه اول از بيشترين ظرفيت براي توليد استفاده 
مي شود اما متاسفانه قدرت خريد طي يك سال گذشته 
به دليل رش��د تورم محصولات صناي��ع غذايي كاهش 
پيدا كرده اس��ت به همين دليل نمي توان اميدوار بود كه 
بخش كشاورزي از ناحيه افزايش فروش صنايع تبديلي 
به رشد قابل توجهي برس��د.فروزان فرد ظرفيت ديگر را 
صادرات محصولات صنايع تبديلي دانست و گفت: در يك 
سال گذش��ته، به ويژه نيمه دوم سال 97، بخشنامه هاي 
متعدد و گرفتاري هاي ارزي به كند شدن روند صادرات 

 در اين زمينه منجر ش��د. با اعمال سياس��ت هايي چون 
پيمان سپاري ارزي و ... نظم حداقلي در صادرات صنايع 
تبديلي بهم خورد و تغيير قيمت نسبي كالا در ايران نسبت 
به همسايگان زمينه را براي صادرات كالاي خام كشور به 
كشورهاي همسايه به ويژه عراق فراهم كرد. او افزود: اين 
مساله باعث شد صنايع تبديلي كه ظرفيت توليد ارزش 
افزوده را دارد در نيمه دوم سال در زمينه تهيه مواد اوليه اي 
مثل گوجه فرنگي، سيب زميني و ... و ديگر ميوه ها گرفتار 
شود؛ چراكه صادرات خام اين محصولات به خارج سه برابر 
رشد كرده بود. به گفته فروزان فرد، تدبير دير هنگام دولت 
در توقف صادرات محصولات خام كشاورزي هم نتوانست از 
اين گرفتاري بكاهد. صادرات محصولات خام كشاورزي در 
حالي در سال گذشته چند برابر شد كه توليد كالاي تبديلي 
مي توانست زمينه اشتغال، سودآوري شركت ها و ماليات 
بيش��تر براي دولت را فراهم كند. اما در نهايت تا اندازه اي 
محصول خام كشاورزي صادر شد كه مصرف كننده داخلي 

هم نتوانست از مازاد توليد آن بهره اي ببرد.

پايگاه خبري اتاق اصناف تهران|
رييس اتحاديه فروشندگان لاستيك، روغن، فيلتر، 
پنچرگيران و فيلترس��ازان تهران با اشاره به اينكه 
قيمت روغن موتور 70 درصد گران شده است، گفت: 
با رشد قيمت روغن موتور سردرگمي براي واحدهاي 
تعوي��ض روغن و مصرف كنندگان ايجاد ش��ده زيرا 

محصولات قديمي به نرخ روز به فروش مي رسد. 
داوود س��عادتي نژاد اظهار كرد: در چن��د روز اخير 
قيمت روغن موتورهاي ديزل��ي 60 درصد و روغن 

موتورهاي بنزيني 70 درصد رشد داشته است.
 ريي��س اتحاديه فروش��ندگان لاس��تيك، روغن، 
فيلت��ر، پنچرگيران و فيلترس��ازان ته��ران يادآور 
ش��د: قيمت گذاري و نظ��ارت بر رعاي��ت قيمت ها 
برعه��ده س��ازمان حماي��ت مصرف كنن��دگان و 
توليد كنندگان و س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
اس��ت و اتحاديه در اين زمينه قدرت اجرايي ندارد. 
او ادام��ه داد: يكي از مش��كلات ايجاد ش��ده در پي 

افزايش قيمت روغن موتور آن است كه محصولات 
توليد گذش��ته به قيمت روز در بازار عرضه مي شود 
و اين موضوع س��ردرگمي براي واحدهاي تعويض 
روغ��ن و مصرف كنن��ده نهايي ايجاد كرده اس��ت.

س��عادتي نژاد در پاسخ به اين س��وال كه نظارت بر 
رعايت عرضه محصول با قيمت مصوب و درج شده 
بر روي بس��ته بندي بر عهده كدام نهاد است، گفت: 
نظارت بر بازار بر عهده اتاق اصناف، سازمان صنعت، 
معدن و تجارت و سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليدكنندگان است. رييس اتحاديه فروشندگان 
لاس��تيك، روغن، فيلتر، پنچرگيران و فيلترسازان 
تهران يادآور ش��د: واحدهاي صنفي كه محصولات 
توليد گذش��ته را به قيمت روز عرض��ه كنند با آنها 
برخورد خواهد ش��د. او تاكيد كرد: ب��ازار با كمبود 
محصول مواجه نيست اما بايد نظارت و فعاليت قابل 
توجهي در شبكه توزيع صورت گيرد تا كالا از مسير 

درست و به لحظه به بازار تزريق شود.
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 افزايش قيمت لاستيك 
با كاهش توليد

تسنيم|س��خنگوي انجم��ن صنفي صنعت 
تاير با اع��لام اينكه با تمام مش��كلات همچنان 
عرضه لاس��تيك با كمي تأخير به نمايندگي ها 
انجام مي ش��ود، گفت: افزايش قيمت ها در بازار 
اتفاق افتاده و كارخانج��ات تغييرات قيمتي در 
محصولات خود انجام نداده اند. مصطفي تنها با 
اشاره به اينكه در حال حاضر واحدهاي توليدي 
در شرايط خاصي قرار دارند، اظهار كرد: به لحاظ 
تأمين مواد اوليه و حتي توليد با مش��كل روبرو 
هستيم، به نحوي كه كارخانه هاي لاستيك بعضاً 
به جاي سه شيفت يك شيفت كار مي كنند كه اين 
موضوع اصلًا خوب نيست. او با اعلام اينكه با تمام 
مشكلات همچنان عرضه لاستيك با كمي تأخير 
به نمايندگي ها انجام مي ش��ود، افزود: تعدادي 
از كارخانجات حتي فروش مس��تقيم لاستيك 
دارند، به اين صورت كه علاوه بر ارسال لاستيك به 
نمايندگي ها، مصرف كنندگان مي توانند به صورت 
مستقيم از طريق اينترنت لاستيك  مورد نياز خود 

را خريداري كنند.
سخنگوي انجمن صنفي صنعت تاير در خصوص 
افزايش قيمت تاير در سطح بازار، گفت: افزايش 
قيمت ه��ا در بازار اتف��اق افت��اده و كارخانجات 
تغييرات قيمتي در محصولات خود انجام نداده اند؛ 
البته افزايش هزينه هاي توليد و مشكل تجاري و 
مبادلات بانكي عاملي شد تا توليدكنندگان هر روز 
با مشكلات متعددي روبرو شوند به همين جهت 
ما درخواست افزايش 30 تا ۴0درصدي قيمت ها 
را مط��رح كرده ايم كه موضوع در حال بررس��ي 
اس��ت. تنها در رابطه با حض��ور تايرهاي قاچاق 
در س��طح بازار نيز به ارايه توضيحاتي پرداخت و 
افزود: متأسفانه چنين موضوعي وجود دارد كه 
بايد نظارت بر بازار تقويت شود؛ اما بايد اين نكته 
را متذكر شد كه كارخانجات به هيچ عنوان تخلف 
نكرده و اگر كارخانه اي قيمت محصولات خود را 

افزايش داده با آن برخورد خواهد شد.

 توليد ۶۰ درصدي 
قطعات آسانسور

پايگاه خبري اتاق اصن�اف تهران|رييس 
اتحادي��ه صن��ف آسانس��ور و توليد كنندگان و 
تعميركاران وسايل الكترومكانيكي اظهار كرد: 
صنف الكترومكانيكي در عرصه توليد و تعميرات 
لوازم خانگي كوچك فعاليت داشته و 60 درصد 
كالاهاي موجود در اين صنف توليد داخل است. 
علي اكب��ر ايلخاني افزود: برخ��ي از محصولات 
 ش��امل جاروبرقي، ات��و، ريش تراش، س��بزي 
خرد كن و… س��اخت داخل كش��ور بوده و در 
دست كارگاه  هاي توليد كوچك اين صنف است 
و مابقي از كشورهايي نظير چين، كره و … وارد 
مي شود. او با اش��اره به تاريخچه اتحاديه گفت: 
اتحاديه از س��ال 13۴۴ تاسيس ش��د و جناب 
منصوري از اولين روساي اتحاديه بوده و مرحومان 
مهندس شفيعي، نوري و مقصودلو از پيشكسوتان 
 اين صنف هس��تند ك��ه در حال حاض��ر داراي

1300 عضو با پروانه كسب است.
ايلخاني با اشاره به رسته هاي فعال در اين اتحاديه 
ادامه داد: برخي از رسته هاي فعال اتحاديه شامل 
»تعمير كنندگان الكتروموتور«، »توليد كنندگان 
و بازسازي دستگاه هاي الكتروموتور و ژنراتور«، 
»تولي��د قطعات ان��واع دس��تگاه هاي خانگي و 
صنعت��ي«، »تعمير انواع دس��تگاه هاي خانگي 
و صنعت��ي« و »تعمير و خدمات دس��تگاه هاي 

گردنده« است.

درخواست پرداخت هزينه 
بازرسي ازدولت

ايس�نا|نايب رييس اتاق اصن��اف ايران گفت: 
دولت هزينه هاي لازم براي بازرسي و نظارت بر 
اصناف را فراهم كند. مرتضي صفايي، در رابطه با 
برگزاري نمايشگاه هاي ضيافت در شهرستان هاي 
مختلف و شرايط بازرس��ي اصناف، اظهار كرد: 
با توجه به قدرت خريد مردم ميزان اس��تقبال از 
نمايشگاه هاي ضيافت همچون سال هاي گذشته 
نيست و اين نمايشگاه ها با هدف دسترسي آسان 
مصرف كنندگان به كالاهاي اساسي برگزار شده 
است. نايب رييس اتاق اصناف ايران خاطرنشان 
كرد: صرف نظر از تعداد نمايشگاه ها، در نمايشگاه 
ضيافت هدف افزايش قدرت عرضه در راس��تاي 
كاهش صف خريد بوده كه تا به اين لحظه با توجه 
به اينكه براي برخي از اقلام افزايش تقاضا و انباشت 
كالا در منازل صورت گرفته بود، ارزيابي ها نسبت 

به اين نمايشگاه ها مثبت است.
او با اشاره به تأثير نرخ ارز بر قيمت كالا و شرايط 
بازرسي گفت: در چند روز اخير اقدامات مناسبي 
در زمينه ثب��ات نرخ ارز ص��ورت گرفته كه اين 
موضوع تأثير قابل توجهي بر بازار و بررسي دقيق 
اصناف بر قيمت و فعاليت هاي صنفي داشته است. 
صفايي يادآور شد براي نظارت دقيق و كارشناسي 
بر بازار بايد اصناف به پايگاه اطلاعات تعيين نرخ 
ارز و هزينه تمام شده كالا دسترسي داشته باشد 
تا به لحظه بتوانند با توجه به مولفه هاي تأثيرگذار 
بر قيمت كالا، نظارت و بازرسي خود را انجام دهند. 
نايب رييس اتاق اصناف ايران گفت: در جلسات 
آينده با دولت قرار بر آن است تا در زمينه بررسي 
و نظارت اصناف رايزني و تبادل نظر شود و نكته 
مهم آن است كه دولت در زمينه وظايف قانوني 
خود مبني بر اختصاص منابع بازرس��ي اصناف 
اقدامات لازم را انجام دهد. او در انتها تاكيد كرد: 
اگر منابع لازم براي بازرس��ي و نظارت اصناف از 
سوي دولت كه مطالبه اصناف به حساب مي آيد، 
پرداخت ش��ود، بازرسي و نظارت اصناف به روز و 

الكترونيكي خواهد شد.



اخبار 7 انرژي

در سومين جلسه دادگاه جعبه سياه پرونده بابك زنجاني چه گذشت؟ 

از نفتكش دومنيكني تا قاطي كردن آب با ميعانات گازي 
گروه انرژي|

در جريان دادگاه عليرضا زيبا حالت منفرد كه خبرگزاري 
ميزان نزديك به قوه قضاييه از او با عنوان »جعبه سياه 
پرونده نفتي« ياد مي كند، مديركل حقوقي ش��ركت 
ملي نفت ايران گفته است كه اين متهم در محموله هاي 
صادراتي ميعان��ات گازي ايران »آب« قاطي مي كرده 
اس��ت. مديركل حقوق��ي NIOC همچنين عنوان 
كرده كه اين متهم يك نفتكش در دومنيكا خريداري 
كرده كه اكنون با نام نخست وزير اين كشور و با پرچم 
دومنيكا در حال تردد اس��ت. بررسي »تعادل« نشان 
مي دهد ماجراي ارتباط عليرض��ا زيباحالت منفرد با 
دولت دومنيكا و شخص روزولت اسكريت نخست وزير 
اين كشور ماجراي دنباله داري است. اين متهم در همين 

كشور دستگير شده است. 
جلس��ه س��وم دادگاه زيبا حالت منفرد، با طرح نكات 
جالبي از سوي مديركل حقوقي شركت ملي نفت به 
عنوان شاكي عليه او همراه شد. عليرضا زيباحالت منفرد 
كسي است كه دي ماه سال 95 در دومنيكا دستگير شد. 
رسانه ها در آن زمان تصويري از پاسپورتي ديپلماتيك 
كشور دومنيكا، به نام عليرضا زيبا حالت منفرد را منتشر 
كرده و نوشتند قرار بوده اس��ت منفرد به دليل روابط 
نزديكش با دولت اين كشور، سفير آنها در يك كشور 

امريكايي شود. 
اهميت دادگاه آقاي منفرد در اين است كه هر چند حكم 
دادگاه بابك زنجاني مدت هاست قطعي اعلام شده است 
اما رسول كوهپايه زاده وكيل بابك زنجاني در جريان 
دس��تگيري زيباحالت منفرد ادعا ك��رده بود تصميم 
قطعي درباره موكلش منوط به بازجويي كامل از فرد 
بازداشت شده است. او مدعي شده بود دليل اين مساله 
اين است كه بابك زنجاني شخصاً در عمليات اجرايي 
خريد و فروش نفت »نقش نداشت و خيلي از كارها از 
طريق تلفن و ايميل انجام مي شد اما اين فرد در عمليات 

اجرايي خريد و فروش نفت نقش اساسي داشت. 
ديروز و در جريان دادگاه اي��ن فرد، مديركل حقوقي 
ش��ركت نفت در خلال اتهاماتي كه به عنوان ش��اكي 
به منفرد وارد كرده اس��ت، ب��ه 2 موضوع پرداخته كه 
تاكنون كمتر مورد صحبت قرار گرفته بودند. يكي از 
اين موارد اين است كه اين متهم نفتكشي را خريداري 
كرده اس��ت كه »در حال حاضر« با نام نخس��ت وزير 
دوميني��كا و تحت پرچم اين كش��ور در حال فعاليت 
است. در اينجا جس��ت وجوي كليد واژه هاي عليرضا 
منفرد و نخس��ت وزير دومنيكا در گوگل، خبري را كه 
چند روز پس از دستگيري آقاي منفرد در پايگاه خبري 
دومنيكن دات نت منتشر شده است را نشان مي دهد. 
به گزارش »تعادل« در اين خبر عنوان ش��ده است كه 
روزولت اسكريت نخست وزير دومنيكا، چند روز بعد از 
دس��تگيري منفرد در اين كشور، سفري شتاب زده به 
يونان كرده اس��ت كه در اين سفر لنوكس لورنس او را 

همراهي كرده است.
اين خبر در ادامه مي نويسد كه لنوكس لورنس سفير 
غير ساكن دومنيكا در يونان و مسوول ثبت كشتي ها 

براي تردد با پرچم اين كش��ور است. بيشتر كشتي ها 
در يونان ثبت مي ش��وند اما پرچ��م دومنيكا را حمل 
مي كنند. همچنين در ادامه اين مطلب مس��ائلي در 
مورد 11 كشتي اقيانوس پيما كه به منفرد مربوط است 
منتشر شده و عنوان شده كه اين رسانه در جريان است 
كه امريكا تحقيقاتي را در خصوص نقش اين كشتي ها 
در حمل و نقل كالاهاي تحريمي به ويژه نفت از ايران 

آغاز كرده است.
روزولت اسكريت البته همچنان نخست وزير دومنيكا 
است و به نظر مي رسد اين ماجرا مشكلي برايش ايجاد 

نكرده است. 
در خبري كه وب س��ايت TDN پس از دس��تگيري 
منفرد منتشر كرده نام 11 كشتي مطرح شده است كه 
جست وجوي نام آنها نشان مي دهد برخي همچنان با 
پرچم دومني��كا و برخي با ديگر پرچم ها در حال تردد 

هستند. 
مديركل حقوقي ش��ركت نفت گفته است كه منفرد 
يك نفتكش در دومنيكا خريده كه به نام نخست وزير 
دومنيكا و تحت پرچم اين كشور در حال فعاليت است.

موضوع ديگري كه مديركل حقوقي NIOC در جريان 
دادگاه عليرضا زيبا حالت منفرد مطرح كرده اين اتهام 
اس��ت كه او در جهت آنچه مدير حقوقي شركت نفت 
»نشان دادن كسري در محموله هاي نفتي« توصيف 
مي كند اق��دام به اضافه كردن آب ب��ه ميعانات نفتي 

مي كرده است. 
شهريور 95 محسن قمصري مدير امور بين الملل وقت 
شركت ملي نفت درباره فروش ميعانات گازي توسط 
بابك زنجاني گفته بود كه بخشي از ميعانات گازي در 
اختيار خودش بود كه مشخص نيست با آنها چكار كرده 
است اما بخش اعظم ميعانات گازي را پس گرفته و به 
تدريج خواهيم فروخت. او همچنين در سال 93 گفته 
بود كه تعداد محموله هاي ميعانات گازي تحويلي به 
بابك زنجاني بيش از نفت خام تحويلي به وي بوده است. 
قمصري افزوده بود: »اگر نفت خام سه محموله در نظر 
گرفته شود ميعانات گازي ٦ محموله بوده و هر محموله 

هم حدود ٢ ميليون بشكه است.« 

   ديگر ابعاد دادگاه
ديروز خبرگزاري ميزان نوش��ت ك��ه قاضي صلواتي 
در ابتداي جلسه س��وم دادگاه زيبا حالت اظهار كرد: 
كيفرخواست 9۸ صفحه اي اين متهم در دو جلسه قبل 
توسط نماينده دادستان قرائت گرديد و با توجه به اينكه 
در زمان رسيدگي به پرونده بابك زنجاني، متهم عليرضا 
زيبا حالت منفرد متواري بوده است لذا با پيگيري شبانه 
روزي سربازان گمنام امام زمان )عج( اين متهم در كشور 
دومنيكا شناسايي شده و در دي ماه سال 95، توسط 
پليس بين الملل دستگير و نهايتا به كشور بازگردانده 

شده است.
وي گفت: اين متهم، چون تابعيت دومنيكا را داشته، 
توانسته است سفير اين كشور در كشور مالزي شود و 
توانسته است مقام هاي تحت نظر پادشاهي را در اين 

كشور به دس��ت آورد. اين متهم مديريت شركت هاي 
نفتي مفسد بابك زنجاني را بر عهده داشته و براي بابك 

زنجاني اقدام به خريد بانك نيز كرده است.
قاضي صلوات��ي در پايان صحبت��ش از مدير حقوقي 
NIOC خواس��ت تا به عنوان شاكي پرونده صحبت 
كند، اين فرد در كنار طرح 2 موضوع خريد نفتكش در 
دومنيكا و قاطي ك��ردن آب با ميعانات گازي به موارد 
ديگري نيز در خصوص عليرضا زيباحالت منفرد اشاره 
كرد و گفت: آقاي منفرد از عمليات هاي مجرمانه آقاي 
زنجاني اطلاع و به آن علم داش��ته است. بطوريكه اين 
متهم در اظهارات خود گفته است كه شركت SCT يك 
شركت صوري بوده است كه در مالزي ثبت گرديده كه 
براي اقدامات كلاهبردارانه از نام اين شركت استفاده 
مي شده است. همچنين متهم در اقارير خود گفته است 
در راستاي جابه جايي حواله ها اقدام به ثبت چند شركت 

صوري در مالزي كرده بوديم.
پس از پاي��ان اظهارات مدير حقوقي ش��ركت نفت 
به زيباحالت منفرد مته��م پرونده وقت دفاع از خود 
داده ش��د. خبرگزاري ميزان مي نويسد كه عليرضا 
زيبا حالت منفرد خود را معرفي كرده و گفت متولد 
سال 1352، داراي حداقل تحصيلات سيكل، مقيم 
مالزي و دومنيكا، متاهل و فاقد سابقه كيفري منجر 

به صدور حكم هستم.
پس از آنك��ه اتهام او تح��ت عناوين »مش��اركت در 
اخلال عمده و كلان در نظام اقتصادي كش��ور همراه 
با مفس��د اقتصادي محكوم به اعدام« و » مشاركت در 

كلاهبرداري از ش��ركت HK و پولشويي به مبلغ يك 
ميليارد و 2۰۰ ميليون يورو« توسط قاضي صلواتي به 
او تفهيم شد، متهم درباره آشنايي خود با بابك زنجاني 
عنوان گفت: در س��ال ۸9، در سفري كه مشاور عالي 
نخس��ت وزير مالزي به ايران داش��ت همراه وي بودم 
كه طي اين س��فر نيز به كيش رفت��م و در آنجا با آقاي 
بابك زنجاني آشنا شدم. او طي آن سفر كه مهمان وي 
بوديم به من گفت كه نياز به مجوز تاسيس صرافي در 

مالزي دارم.
متهم در بخش��ي از دفاعياتش گفت ك��ه در جريان 
اقداماتي كه طبق ادعاي او تحريم هاي ظالمانه را »بلااثر 
كرد« احس��اس غرور و افتخار مي كرده كه در ميدان 

جنگ اقتصادي سدشكن بوده است. 
او گفت من از اقدامات بابك زنجاني خبر نداشتم. 

او در بخشي از صحبت هايش گفته است: در خصوص 
ثبت شركت ايزوت و تهيه دو بندر نفتي در چين توسط 
اينجانب لازم به توضيح است كه ميعانات گازي به جهت 
بوي بسيار بد به دلايل زيست محيطي و خطراتي كه 
دارد هيچ كشوري چه در تحريم و چه غير از آن حاضر 
به قبول اجاره دادن انبار براي آن نبوده و نيست كه در 
موضوع سانچي نيز شاهد بوديم كه چه حادثه اي در پي 

انفجار ميعانات گازي رخ داد.
متهم منفرد گفت: يك شب حدود ساعت سه صبح به 
وقت مالزي شماره اي ناشناس از سويس با من تماس 
گرفت كه آقاي زنجاني ب��ود و در خصوص محصولي 
صحبت كرد و گفت كه براي 5 فروند نفتكش معادل 

11 ميليون بشكه بايد مخازن تهيه كني كه من گفتم 
اصلا اطلاعي از نفت ن��دارم كه وي گفت: خودش نيز 
اطلاع��ي ندارد به هر حال قول پيگي��ري دادم و از روز 
بعد پيگير اين موضوع شدم كه با پاسخ منفي مقامات 
مالزي مواجه شدم و علتي كه مطرح مي كردند مربوط 

به مسائل زيست محيطي بود.
او در ادامه گفته اس��ت: مراتب را ف��ورا به اطلاع بابك 
زنجاني رس��اندم، غافل از اينكه وي قراردادي در اين 
خصوص امضا كرده بود و بر اساس توانايي هاي من در 
مالزي زير بار اين قرارداد رفته بودند كه نهايتا موفق شدم 

كه در چين اين اقدام را انجام دهم.
منفرد در رابطه با اضافه كردن آب به ميعانات نفتي هم 
گفت: اين اتهام صرفاً بر اساس گزارش ها آقاي مهدي 

شمس بوده است و دليل ديگري وجود ندارد.
وي گفت: هدف از طرح اين ادعا جبران كسري ميعانات 
در جا هاي ديگر اس��ت كه توسط متهمان ديگر سعي 

شده اين اتهام به من چسبيده شود.
متهم گفته است: تنها اشتباهي كه من به آن اقرار دارم 
اين است كه، چون نمي دانس��تم پس از دعوت شدن 
به ايران چه ميزان در ايران خواهم ماند و شركت هايم 
بلاتكليف مي ماندند از آمدن به ايران امتناع كردم، اما 
نهايتاً با همكاري همكاران محترم پليس بين الملل به 

ايران بازگشتم.
در نهايت قاضي صلواتي ختم اين جلسه رسيدگي را 
اعلام كرد و گفت: جلس��ه بعدي روز چهارشنبه يكم 

خردادماه ساعت 1۰ صبح برگزار مي شود.

ديپلماسي موفق نفتي با عراق بيانيه اوپك پلاس در پايان نشست جده 
گروه انرژي|

  كميته نظارتي اوپك پلاس در پايان نشست خود در جده 
» گفت وگوهاي تجاري«، »تحولات مربوط به سياست هاي 
پولي« و »چالش هاي ژئوپوليتيك« را 3 ابهام مهم موجود 
پيش روي بازار نفت عنوان كرده و در بيانيه اي اعلام كردند 
كه تعهداتش��ان در خصوص حفظ توازن در بازار نفت را 

همچنان مورد تاكيد قرار مي دهند.
كميته مش��ترك وزارتي نظارت بر توافق كاهش عرضه 
اوپك و غيراوپك در چهاردهمين نشس��ت خود در جده 
عربس��تان در بيانيه اي اعلام كرد كه تمرك��ز اين گروه 

همچنان بر حفظ توازن بازارهاي جهاني نفت خام است.
به گزارش دبيرخانه س��ازمان كش��ورهاي صادركننده 
نفت )اوپك(، كميته مش��ترك وزارتي نظارت بر توافق 
توليدكنن��دگان عضو و غيرعضو س��ازمان كش��ورهاي 
صادركننده نفت )اوپك( پس از چهاردهمين نشست خود 
كه )يك شنبه، 29 ارديبهشت ماه( در جده در عربستان 
برگزار شد، بر تعهد خود براي دستيابي به بازار نفت متوازن 
و تلاش ب��راي ثبات آن بر پايه اي پاي��دار همراه با عوامل 

بنيادين مستحكم، تأكيد كرد.
اين كميته با ابراز خرسندي از تأثير توافق كاهش توليد 
نفت بر بازار نفت در سه ماه نخست سال 2۰19 ميلادي 
در مقايسه با سه ماه پاياني سال 2۰1۸ ميلادي، اعلام كرد 
كه پايبندي اعضاي اين توافق به آن در ماه آوريل امسال 

1۶۸ درصد بوده است.
كميته يادشده با اشاره به اينكه ميانگين پايبندي اعضاي 
توافق جهاني كاهش توليد نفت به تعهدهاي خود در سال 

2۰19 ميلادي تاكنون 12۰ درصد بوده، اش��اره كرد كه 
ميزان پايبندي به اين توافق در ماه آوريل امسال، بي سابقه 

بوده است.
طبق اعلام كميته وزارتي نظارت بر توافق كاهش عرضه 
اوپك و غيراوپك، يكي از كليدهاي كاميابي توافق جهاني 
كاهش توليد نفت در ماه هاي گذشته، انعطاف پذيري اعضا 

در اجراي آن بوده است.
با اين همه، اين كميته اعلام كرد كه همچنان ابهام هاي 
مهمي در بازار نفت باقي مانده اند كه ادامه گفت وگوهاي 
تجاري، تحولات مربوط به سياست هاي پولي و چالش هاي 

ژئوپوليتيك، از جمله اين ابهام ها هستند.
براساس اين گزارش، اعضاي اوپك در كنار 1۰ توليدكننده 
غيرعضو اوپك در نشست ماه دسامبر تصميم گرفتند براي 
ثبات بازار نفت و حذف مازاد عرضه، در ۶ ماه نخست سال 
2۰19 ميلادي توليد خود را يك ميليون و 2۰۰ هزار بشكه 
در روز كاهش دهند؛ طبق اين توافق، روسيه متعهد شد 
توليد روزانه نفت خود را 23۰ هزار بشكه نسبت به اكتبر 

سال 2۰1۸ ميلادي كاهش دهد.
كشورهاي عضو اين كميته مشترك تنها درباره مسائل 
بازاره��اي جهاني نفت خام و بررس��ي مق��دار پايبندي 
كشورهاي عضو و غيرعضو اوپك به توافق كاهش عرضه 

نفت بحث و گفت وگو مي كنند.
تصمي��م نهايي كش��ورهاي عضو و غيرعض��و اوپك در 
صدوهفتادوششمين نشست عادي وزيران نفت و انرژي 
اوپك با حضور همه اعضا و شش��مين نشست مشترك 
وزارتي توليدكنندگان عضو و غيرعضو اوپك در روزهاي 

25 و 2۶ ژوئن )سه ش��نبه و چهارش��نبه چهارم و پنجم 
تيرماه 9۸( در وين در محل دبيرخانه دايمي اوپك گرفته 

مي شود.
مقرر ش��د پانزدهمين نشس��ت كميته وزارتي اوپك و 
متحدان��ش در ماه ژوئن س��ال 2۰19 ميلادي در محل 

دبيرخانه اوپك در وين، پايتخت اتريش، برگزار شود.
پس از اينكه اعضاي اوپك در صدوهفتادويكمين نشست 
عادي خود در دسامبر 2۰1۶ تصميم گرفته بودند براي 
كمك به ثبات بازار و بهبود قيمت نفت روزانه يك ميليون 
و 2۰۰ هزار بش��كه از توليد خود بكاهن��د و در كنار آنها 
كش��ورهاي غيرعضو به رهبري روس��يه متعهد شدند 
در مجموع روزانه ۶۰۰ هزار بش��كه كاهش توليد دهند، 
كش��ورهاي حاضر در توافق تصمي��م گرفتند به منظور 
نظارت بر حس��ن اجراي مصوبه هاي نشست هاي اوپك 
و نشست هاي مشترك اوپك و غيراوپك و بررسي مقدار 
پايبندي توليدكنندگان به سهميه ها و تعهدها، كميته اي 
متشكل از چند كشور عضو و غيرعضو اوپك تشكيل دهند.

نشست هاي كميته مشترك فني با حضور كارشناسان 
و نشست هاي كميته مش��ترك وزارتي با حضور وزيران 

كشورهاي عضو هر چند وقت يك بار برگزار مي شود.
كميته مشترك وزارتي نظارت بر توافقنامه كاهش عرضه 
توليدكنندگان عضو و غيرعضو اوپك )JMMC( در ابتدا 
تنها متشكل از وزيران كشورهاي كويت، عربستان، ونزوئلا، 
الجزاير، روسيه و عمان بود، اما در بيانيه پاياني سيزدهمين 
نشس��ت اين كميته در باكو عضويت كش��ورهاي عراق، 

قزاقستان، نيجريه و امارات هم بطور رسمي اعلام شد.

 ايلنا|
ي��ك تحليلگر بازار نفت گفت: اينكه گفته مي ش��ود 
فروش نفت ايران به زير 5۰۰ هزار بش��كه رس��يده، 
صحيح نيس��ت، چرا كه لزومي ن��دارد حتما از خاك 
اي��ران نفت بارگيري ش��ود، اگر هم��ان نفتي كه در 
برخي كشورها ذخيره سازي شده را ماهانه بفروشيم 
و راه ه��اي زميني و عرضه ب��ورس را پيگيري كنيم، 
صادرات ما جبران خواهد ش��د. بنابراين فعلا بازار با 
كمبود مواجه نش��ده و آن هم يك دليل دارد، ايران 
فعلًا نفت مي فروش��د. او ب��ه ايلنا گفته اس��ت تنها 
كشوري كه مشخصات نفت آن نزديك به نفت ايران 
بوده و توليدش را در س��ال هاي اخير افزايش داده و 
به دومين صادر كننده اوپك تبديل ش��ده نفت عراق 
است، البته شايد ديپلماسي ايران تا حدي موفق عمل 
كرده كه تاكنون اين كش��ور درصدد برنيامده جاي 

ايران را بگيرد
عبدالصم��د رحمت��ي در گفت وگويي درب��اره توان 
عربس��تان براي جايگزيني نفت ايران اظهار داشت: 
4 دليل متقن وجود دارد كه نفت عربستان نمي تواند 
جاي ايران را در بازار بگيرد. اول اينكه تاكنون عربستان 
در طول تاريخ توليد نفت خود، 11.5 ميليون بشكه را 
بطور مستمر توليد نكرده است و فقط يك يا دو بار به 
رقم حدود 11 ميليون بشكه رسيده است. همچنين 
توليد نفت به همراه مايعات هيدروكربوري آن نيز بطور 
مستمر به 12.5 ميليون بشكه در روز نرسيده است. 
وي افزود: توان واقعي و مستمر توليد فعلي عربستان 

حدود 1۰.5 ميليون بشكه  در روز است.وي بيان كرد: 
با وجود حمايت ايالات متحده از رهبر شورشيان ليبي 
كه كنترل چاه هاي نفت اين كشور را در دست دارند، 
بعيد نيس��ت كه با افزايش تنش ها ميان شورشيان و 
دولت رسمي ليبي، توليد بيش از يك ميليون بشكه اي 
اين كشور با افتي چشمگير همراه شود. در كنار ليبي، 
ساير توليدكنندگان نفت از جمله الجزاير، نيجريه و 
سودان نيز با بي ثباتي هاي سياسي شديد مواجهند كه 

مي تواند توليد نفت آنان را در معرض خطر قرار دهد.
اين تحليلگر ارش��د حوزه انرژي يادآور شد: موضوع 
مغفول مانده اينكه منهاي دو كشور امارات و عربستان 
كه به عن��وان مدعيان جايگزيني نف��ت ايران مطرح 
هستند، تنها كشوري كه مشخصات نفت آن نزديك به 
نفت ايران بوده و توليدش را در سال هاي اخير افزايش 
داده و به دومين صادر كننده اوپك تبديل ش��ده نفت 
عراق است، البته شايد ديپلماسي ايران تا حدي موفق 
عمل كرده كه تاكنون اين كشور درصدد برنيامده جاي 
ايران را بگي��رد، البته نه به لحاظ ظرفيتي بلكه از نظر 
ويژگي هاي كيفيتي نفت عراق شبيه نفت ايران است.

وي گفت: ناگفته نماند اكنون با توجه به محدوديت هاي 
حمل دريايي، نفت ايران از راه هاي زميني يا تهاتري 
مي تواند صادر شود. علاوه بر آن ايران ميليون ها بشكه 
نفت براي فروش در كش��ورهاي ديگر ذخيره سازي 
 كرده اس��ت. هر چند از مس��ير دريايي ني��ز از طريق
 ship to ship و دور زدن رادارهاي دريايي نفت به 

مقاصد صادراتي مي رود.
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مذاكره با سرمايه گذاران 
خارجي در پتروشيمي ادامه دارد

مدير س��رمايه گذاري ش��ركت مل��ي صنايع 
پتروش��يمي از تداوم مذاكره با سرمايه گذاران 
خارجي در صنعت پتروش��يمي ايران خبر داد 
و گفت: جذب س��رمايه هاي خارجي، تابعي از 
ش��رايط بين الملل و همكاري ها ميان ايران و 

ديگر شركت ها و كشورهاي دنياست.
به گزارش وزارت نفت، حس��ين عليمراد روز 
دوش��نبه درباره س��رمايه گذاري خارجي در 
صنعت پتروشيمي ايران گفت: هم اكنون روابط 
ايران با شركت ها و كشورهاي مختلف اروپايي و 
آسيايي بر اساس برد - برد روند جديد ويژه خود 
را تجربه مي كند و اينگونه نيس��ت كه راهبرد 
منفي يك كش��ور، روي راهبرد ديگر كشورها 

اثر مستقيم، همسو و سريع بگذارد.
مدير س��رمايه گذاري ش��ركت مل��ي صنايع 
پتروشيمي گفت: شركت هاي خارجي به ويژه 
شركت هاي آسيايي با در نظر داشتن شرايط و 
مزيت هاي صنعت پتروشيمي ايران و با وجود 
همه تبليغات منفي كنوني پس از خروج ايالات 
متحده امريكا از برنامه جامع اقدام مش��ترك 
 )برجام(، همچنان مايل به همكاري هس��تند.

عليم��راد به حض��ور دوباره يك كنسرس��يوم 
س��رمايه گذاري در صنعت پتروش��يمي ايران 
اش��اره و تاكي��د ك��رد: مذاك��رات لازم با اين 

كنسرسيوم انجام شده است.
وي ادامه داد: اين گروه س��رمايه گذاري به ما 
اطمين��ان داد كه ب��ه دنبال اج��راي پروژه در 
طرح هاي صنعت پتروش��يمي هستند و حتي 
از ما درخواس��ت كم��ك براي تس��ريع انجام 

فرآيندهاي اجراي پروژه را داشتند.
مدير س��رمايه گذاري ش��ركت مل��ي صنايع 
پتروش��يمي با اش��اره به اينكه دولت به دنبال 
آغاز هر چه سريعتر اين سرمايه گذاري است، 
گفت: اين كنسرسيوم خود ساز و كارهاي لازم 

را براي موانع پيش رو دارد.

جهش نفت به بالاي 73 دلار 
 ايرنا|احتم��ال تمديد تواف��ق كاهش توليد 
نفت اوپ��ك و غير اوپك در جده و ادامه اتفاقات 
و تنش هاي سياسي در خاورميانه قيمت نفت 
را در نخس��تين روز هفته افزايش داد و به بالاي 

73 دلار رساند.
قيمت نفت كه هفته گذشته در مجموع بيش از 
2 درصد افزايش قيمت را تجربه كرده بود، روز 
گذشته و در آغاز معاملات با رشد قيمت همراه 
شد. نفت برنت با ۸۸ س��نت افزايش نسبت به 
آخرين قيمت هاي هفته گذش��ته، 73 دلار و 9 

سنت قيمت خورد. 
نفت سبك امريكا نيز 7 دلار بالاتر معامله شد و 

به ۶3 دلار و ۶4 سنت رسيد. 
اما دلي��ل ورود نفت به كانال 73 دلاري را بيش 
از هر جايي بايد در جده عربس��تان جست وجو 
كرد. برآوردهاي نخستين از علت اين افزايش، 
 بيش��تر متوجه خبر اوپك و تصمي��م ابتدايي 
براي ادامه طرح كاهش توليد اس��ت. وزير نفت 
عربستان  سعودي هم در اظهارنظري گفته كه 
صادركنن��دگان خواهان كاه��ش ذخاير نفت 
اس��تراتژيك در جهان  هستند و اكنون نفت به 

اندازه  تقاضا در بازار موجود است.  
هفته گذش��ته بود كه ذخاير استراتژيك نفت 
امريكا اعلام و مش��خص ش��د اي��ن ذخاير در 

بالاترين حد خود قرار دارند.
 از س��وي ديگر جوس��ازي هاي امريكا و برخي 
همپيمانانش در خاورميانه نيز بر رشد قيمت ها 

بي تاثير نبوده است.
 از جمله اين جوسازي ها مي توان به حمله راكتي 
در بغداد و چند صد متري سفارت امريكا در اين 

شهر اشاره كرد. 
در حالي كه هر كدام از اين اتفاقات مي توانست 
قيمت نف��ت را چند دلاري تغيير دهد اما تنش 
ميان امريكا و چين مانع از رشد بيشتر قيمت ها 

در بازار نفت شده است. 
دامن��ه اين جنگ تعرفه اي هر روز گس��ترده تر 
مي ش��ود تا آنجا كه امروز گ��وگل كه در امريكا 
مستقر است، دسترسي كاربران هوآوي )شركت 
تلفن همراه چيني( را به برخي از خدمات خود 

محدود كرده است. 
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 گروه انرژي|
خالد الفالح وزير انرژي عربستان در يك نشست خبري 
كه بعد از نشست جده برگزار شد عنوان كرد كه ترجيح 
ما اين است كه در نيمه دوم سال 2۰19 مديريت عرضه 
را حفظ كنيم تا سطح ذخاير تجاري روند كاهشي خود 

را تا سطح معمول حفظ كنند. 
دو منبع آگاه اعلام كردند كه عربستان سعودي در كنار 
روسيه، حداقل دو سناريو را مورد بررسي قرار دادند كه 
توليد نفت را بي��ش از حد فعلي افزايش مي دهد. يك 
سناريو اين است كه كشورها به ميزاني كه طبق توافق 
متعهد ش��ده بودند توليد را كاه��ش دهند بازگردند 
)اكنون كاهش ها بيش از ميزان تعهد است( كه توليد 
را ۸۰۰ هزار بش��كه در روز افزايش مي دهد. سناريوي 

ديگر نيز افزايش روزانه 9۰۰ هزار بشكه اي توليد است. 
وزير انرژي عربستان به خبرنگاران گفت: وضعيت بازار به 
خاطر ما رشد سطح ذخاير نفت در عين اختلالات عرضه 
بسيار شكننده است اما در عرض چند هفته تا چند ماه 

آينده در وضعيت آسوده اي خواهيم بود.
الفالح گفت كه كاهش توليد فراتر از ميزان تعهد برخي 
كشورها اتفاقي پايدار نيست و ممكن است در ماه ژوئن 

روندي وارونه پيدا كند. 
وزير انرژي عربستان در نشست خبري بعد از نشست 
جده عن��وان كرد كه حتي اگر توافق اوپك و غيراوپك 
پس از ديدار رسمي توليدكنندگان در وين كه قرار است 
اواخر ژوئن برگزار شود، تمديد نشود، كشورش به مدت 
چند ماه سهميه توليد خود را حفظ خواهد كرد. فالح 

ضمن بيان اظهارات مذكور، ابراز اميدواري كرد كه ساير 
كشورها نيز به همين اقدام مبادرت كنند.

او تاكيد كرده كه با توجه به وضعيت مبهمي كه اكنون 
وجود دارد مهم است كه تصميمات »شتاب زده« اتخاذ 
نشود. وزير انرژي عربستان سعودي گفت: اين كشور 
توليد نفت خود را در مه و ژوئن در حدود 9.7 ميليون تا 
9.۸ ميليون بشكه در روز حفظ خواهد كرد كه حدود نيم 
ميليون بشكه در روز كمتر از سهميه توافق شده تحت 
پيمان كاهش توليد اوپك و غيراوپك است. صادرات 
نفت عربستان سعودي نيز در طول اين ماه ها از هفت 

ميليون بشكه در روز فراتر نخواهد رفت.
او ادامه داده اس��ت: اما به ش��ما اطمينان مي دهم كه 
گروه اوپك مانند هميشه بهترين اقدام را براي تامين 

منفعت توامان مصرف كنندگان و توليدكنندگان انجام 
خواهد داد. وزير انرژي عربستان همچنين گفته است 
كه امروزه هيچ كس دقيقا نمي داند كه ايران چه مقدار 
نفت استخراج و صادر مي كند، زيرا بخش عمده اي از 
نفت ايران در بازار ثبت نشده است و همين عاملي است 
كه ميزان صادرات و استخراج نفت ايران به صورت دقيق 
مشخص نشود.وي در ادامه گفت: هيچ كس نمي داند 
ايران چه ميزان نفت را توليد و صادر مي كند، من فكر 
مي كنم درب��اره اين موضوع حدس ه��اي زيادي زده 

مي شود و بحث هاي مختلفي صورت مي گيرد.
وزير انرژي عربستان سعودي در ادامه مدعي شد: چيزي 
كه معلوم است اين است كه با وجود تحريم هاي امريكا 
عليه ايران، نفت بازار همچنان به خوبي تامين مي شود.

در افزايش توليد نفت  از شتاب زدگي پرهيز كنيم
وزير انرژي عربستان:



ايران8گزارش

»تعادل«دادگاههايمهماقتصاديكشورطييكسالاخيررامرورميكند

ردپايآقازادههادرپروندههامشهوداست

كيك بزرگ اخلال در نظام اقتصادي كشور
سميرا ابراهيمي|

اخلال در نظام اقتصادي كشور، اختلاس، فساد به نام 
دور زدن تحريم ه��ا، باز توليد بابك زنجاني ها، گرفتن 
تس��هيلات س��نگين با وثيقه هاي اندك و بي ارزش، 
دادن رش��وه به مديران بانك و ده ه��ا عنوان مجرمانه 
ديگر، كليدواژه هايي اس��ت كه در يك الي دو س��ال 
اخير، بارها تحت عن��وان خبر دادگاه ه��اي مبارزه با 
مفاس��د اقتصادي به گوش رسيده است. دادگاه هايي 
كه هرچند اعدام هايي نظير وحيد مظلومين و باقري 
درمني را تحت عناوين سلطان سكه و سلطان قير در پي 
داشته اما بسياري از اين پرونده ها پس از سال ها، هنوز 
باز هستند و در دست بررسي قرار دارند .پررنگ ترين 
پرونده باز اين بخ��ش را مي توان پرونده بابك زنجاني 
برشمرد كه پس از سال ها، هنوز در حال بررسي و ارايه 
دفاعيات اس��ت و اخيرا پرونده ش��اه كليد آن باز شده 
است . در پرونده هاي فساد اقتصادي سال هاي اخير، 
بازي هاي سياسي نيز جايگاه خود را به قوت قبل دارند. 
به عنوان مثال مي توان به دستگيري رسول دانيال زاده، 
مالك برج روما اشاره كرد كه علت اوليه دستگيري وي، 
سوءاستفاده از تسهيلات بانكي عنوان مي شد. اما پس 
از آن رسانه هاي مخالف دولت از رابطه وي با برادر يكي 
از مقامات  بهره برداري سياسي كردند. در چند پرونده 
نيز آقازاده ها و بستگان دور و نزديك مقامات سياسي 
متهم هاي رديف هاي اول و دوم بودند كه اين موضوع 
نيز مزيد بر علت بهره برداري سياسي از اين دادگاه ها 
و جرايم اقتصادي شده است. در ادامه اين گزارش، به 
برخي از اين پرونده ها، حاشيه ها و مبالغ ريالي آنها اشاره 
شده است اما جمع كردن مبالغ فساد در اين پرونده ها به 
دليل آنكه عمدتا در حال بررسي هستند، هيچ شفافيت 

مضاعفي را براي ذهن خواننده به دنبال ندارد.

  مكافات ارزي 
پس از تغيير ساختار بازار ارز در سال گذشته، جرايمي 
كه منتهي به اخلال در نظام ارزي كشور مي شد، گستره 
زيادي پيدا كرد. از تجاري كه ارز حاصل از صادرات را به 
داخل نياوردند تاصرافاني كه با عدم فروش يا عدم خريد، 
به التهاب بازار دامن زدند. از جمله مهم ترين دادگاه هاي 
اين بخش مي توان به دادگاه رسيدگي به اتهامات سه 
تن از اخلالگران اقتصادي به نام هاي )عليرضا سنجري 
وسندباد سفرها و محمد قالب علمداري( از طريق واردات 
تلفن همراه با ارز دولت��ي و فروش آنها به قيمت گزاف 
چهارم شهريورماه ۹۷ اش��اره كرد كه در نهايت حكم 

دادگاه منتهي به حبس و جزاي نقدي مجرمان شد.
دادگاه ديگري نيز در روز ششم شهريور ماه براي بررسي 
۱۹ متهم به توزيع غيرقانوني ارز در شعبه دوم دادگاه 
ويژه رسيدگي به اتهامات اخلالگران در نظام اقتصادي 
به رياست حجت الاسلام احمد زرگر برگزار شد و پس 
از پايان قرائت كيفرخواست، قاضي دادگاه ختم جلسه 
را اعلام كرد و نهايتاً ۲۲ مهرماه سال ۹۷ سخنگوي قوه 
قضاييه احكام قطعي براي اين محكومان را اعلام كرد و 

متهمان به حبس و جزاي نقدي محكوم شدند. 
همچنين در س��ال ۹۷ به پرونده متهمان صراف نيز 
رسيدگي شد و در همين زمينه جلسه اول رسيدگي 
به اتهامات ۵ مدير صرافي در ش��عبه سوم دادگاه ويژه 
رسيدگي به جرايم مفس��دان و اخلالگران اقتصادي 
۹ آبان ۹۷ به رياست قاضي مسعودي مقام به صورت 
علني برگزار شد و ۲۱ آبان ۹۷ جلسه دوم و ۲۳ آبان ۹۷ 
سومين جلسه برگزار شد و آخرين دفاع از دو متهم اين 
پرونده اخذ شد. سرانجام پس از ختم رسيدگي به اين 
پرونده، ۳۰ دي ماه سال ۹۷ احكام قطعي ۵ صراف صادر 
شد و متهمان به حبس و جزاي نقدي و... محكوم شدند.

  البرز ايرانيان، جوانگرايي در مظان اتهام
اما به نظر مي آيد كه فساد اقتصادي تنها به اختلالات 
ارزي ختم نمي ش��ود و پاي افراد ديگري را وارد حوزه 
قضايي مي كند زيرا در آخرين روزهاي اس��فند سال 
۹۷ بود كه  اولين جلس��ه دادگاه رسيدگي به تخلفات 
تعاوني هاي البرز ايرانيان و وليعصر برگزار شد. در اين 
دادگاه ها، ابتدا دادستان به ارايه دادخواست پرداخت 
كه نش��ان از آن داشت كه فساد اين موسسات از آنچه 
پيش از اين مشاهده مي ش��د، پيچيده تر است. طبق 
اولين دادخواستي كه نماينده دادستان در اولين جلسه 
قرائت كرد و از گ��ردش كار اين پرون��ده گفت: نحوه 
تشكيل موسسه البرز ايرانيان ابتدا به عنوان موسسه 
اميرالمومنين در سال ٧٨ با سرمايه ٧ مليون و ٥٠٠ هزار 
ريال به ثبت رسيده است. موضوع اين شركت براي اعضا 
پرداخت و تخصي��ص وام و انجام اعمال اعتباري بوده 
كه بعد از تغييرات به البرز ايرانيان تغيير نام داده است. 
نماينده دادستان گفت: تعاوني وليعصر در سال ٨٨ به 
ثبت رسيد و در سال ٩٢ به دليل تخلفات مديرعامل 
تعطيل و زيان ده ش��د و بعد از سال ٩٢ با هيات مديره 
جديد خانوادگي راه اندازي شد كه سرمايه اوليه آن ٦ 

ميليون ريال بوده است.
به گفته قاضي صلواتي قاضي رسيدگي كننده به پرونده، 
از تير ۹۱ تا آذر ۹۶، گردش��كار مالي البرز ايرانيان ۴۳ 
هزار ميليارد تومان و از ارديبهش��ت ۹۴ تا اسفند ۹۶، 
گردشكار مالي شركت تعاوني وليعصر ۱۷ هزار و ۶۰۰ 
ميليارد تومان بوده است. تعهد باقيمانده البرز ايرانيان 
را تا روز دس��تگيري متهمان، ۱۴۰۰ ميليارد تومان و 
شركت تعاوني وليعصر را ۲۵۹ ميليارد تومان كه بانك 
مرك��زي از طريق بانك تج��ارت ۷۰۰ ميليارد تومان 
خط اعتباري ايجاد كرد كه ۶۳۰ ميليارد توسط بانك 
تجارت پرداخت و ۱۶ هزار و ۲۰۰ نفر از سپرده گذاران 

البرز ايرانيان تسويه شدند.
در اين پرونده، متهم رديف اول اميرحسين آزاد است 
سپس حسن قرياني متهم رديف دوم شناخته شده و 

در نهايت مهدي بهرامي حسن آباداي، متهم رديف سوم 
است. اتهام اين ۳ نفر به ترتيب رديف اتهام آنها )اول و 
دوم( اخلال در نظام اقتصادي كشور عنوان شده و متهم 
رديف سوم نيز به جرم معاونت در اخلال عمده در نظام 

اقتصادي كشور در اين دادگاه حضور داشت. 
نگاهي به سابقه متهمان نشان مي دهد كه اميرحسين 
آزاد قبل از فعاليت در تعاوني البرز شركت سخت افزاري 
داشته و در تهران در شركتي مشغول به كار مي شود و 
حسب اظهارات خود بعد از گذشت زماني وارد تعاوني 
البرز شده است. حسن قرباني نيز از سال ٧٦ كار هاي 
حسابرسي انجام مي داد تا سال ٨٠ به استخدام وزارت 
تعاون در آمده است. او اولين مدير بانك توسعه تعاون 
خراس��ان رضوي بوده است. همچنين مهدي بهرامي 
حسن آبادي سرپرس��ت اداره تعاون شهرستان رباط 

كريم بوده كه به دليل ضعف مديريت بركنار مي شود.

  حضور آقازاده در جايگاه متهم
مي توان مهم ترين حاش��يه اين پرونده را حضور يك 
آقازاده در جايگاه اول اتهام فساد في الارض برشمرد. 
امير حسين آزاد، پس��ر علي محمد آزاد )متولد ايلام( 
اس��تاندار پيشين اس��تان سيس��تان و بلوچستان و 
استاندار پيشين استان همدان در دولت دهم و استاندار 
پيشين اس��تان ايلام در دولت نهم بود. همچنين در 

شهرستان هاي مهران و دره شهر فرماندار بوده است. 
وي همچنين داماد »فريدون همتي« نماينده پيشين 

مجلس و استاندار فعلي هرمزگان است. 

  35 جل�د پرون�ده در انتظ�ار حك�م قاضي 
صلواتي

طبق اظهارات قاضي صلواتي، اين پرونده ۳۵ جلد دارد. 
سپرده گذاران اين موسسات ۹۱ هزار نفر هستند كه 
۶ هزار و ۳۶ نفر از آنها براي ش��كايت مراجعه كرده اند. 
تعهد باقي مانده تعاوني البرز ايرانيان ۱۴۰۰ ميليارد و 

تعهد باقي مانده تعاوني وليعصر ۲۵۰ ميليارد است.
رسيدگي به اين پرونده ها از ۲۲ اسفندماه سال گذشته 
آغاز و پس از برگزاري ۷ جلسه دادگاه در ۱۱ ارديبهشت، 
قاضي صلواتي ختم رسيدگي را اعلام كرد. طبق اين 
پرونده، گفته مي شد كه متهمان با شخصي سازي اموال 
موسسه، اقدام به اخلال اقتصادي كرده اند و پس از آن 
اعطاي وام هاي كلان با بهره هاي اندك به افراد خاص 

مطرح مي شد. 
 نكات جالبي كه از اين دادرسي ها بيرون آمده، اين است 
كه متهم رديف سوم هرگونه ارتباط با متهمان ديگر را 
انكار كرده و خود را كارمند پاك دست دولتي مي داند و 
مدعي است كه هر نامه اي كه زده، در اتوماسيون اداري 
وجود دارد. متهم رديف دوم كه رابطه خانوادگي دوري 
با پدر متهم رديف اول دارد، مي گويد در اين مجموعه 
كارمند بوده و حقوق يك ميليون و ۲۰۰ هزار توماني 
دريافت مي كرده و همچنين از املاك و ماشين هايي 
كه به اسمش ش��ده، بي خبر است. اين در حالي است 
كه واريز ۳ ميليارد توماني از س��وي قرباني به بهرامي 
صورت گرفته است. وكيل اميرحسين آزاد نيز معتقد 
است كه تمام فعاليت ها در لواي قانون و با مجوز صورت 

گرفته، تنها مساله ادغام با موسسه آرمان كه از سوي 
بانك مركزي تصميم گيري شده، مبهم است و در اين 
مورد بانك مركزي بايد پاسخ بدهد. گفتني است حكم 

اين دادگاه هنوز صادر نشده است. 

  تمام حاش�يه هاي هدايتي، بانك سرمايه و 
داماد وزير

اگر پرونده فساد هدايتي و بانك سرمايه را پرحاشيه ترين 
پرونده فساد اقتصادي در س��ال هاي اخير بناميم، به 
بيراهه نرفته ايم. از همان لحظه دستگيري هدايتي كه 
حاشيه هايي همچون هجوم فالوئرهاي اينستاگرامي 
هدايتي از سوي خودش مطرح شد، اين پرونده محل 
توليد حاشيه و ايجاد حساسيت در سطح جامعه شده 

است. 
بر اساس دادخواست دادستان،  عناوين اتهامات هدايتي 
در اين پرونده، پولش��ويي، تحصيل مال نامش��روع و 
خيانت در امانت شناخته شده و مبلغ كلي آن بيش از 
هزار ميليارد تومان است. به اين صورت كه در تباني با 
مديران بانك سرمايه ۵8۶ ميليارد تومان از وجوه اين 
بانك را خارج كرده و هزار و ۵۰۰ ميلياردتومان به بانك 
سرمايه بدهكار است. اين متهم اعلام كرده بود كه بدهي 
خود را تا پيش از صدور حكم تسويه مي كند اما به گفته 
قاضي دادگاه هنوز اقدامي در اين خصوص انجام نشده 
است. دفاعيات هدايتي در اين خصوص، مبني بر اين 
اس��ت كه كارآفريني انجام داده و شركت هاي بدهكار 
دولتي را خريده و با تس��ويه بدهي آنها، به ايجاد شغل 
پرداخته است. اما از آن س��و، وثيقه هاي فاقد ارزش و 
وام هاي بدون بازپرداخت يا داراي ارزش فراتر از ميزان 

وثيقه ديده مي شود. 
ديگر سوي اين پرونده، مديران بانك سرمايه هستند. 
كه به گفته دادستان تهران در برابر پرداخت تسهيلات 
كلان و بدون ضابطه به افراد امتيازاتي در قالب رش��وه 
دريافت كردند. علي بخشايش مديرعامل سابق بانك 
سرمايه، پرويز كاظمي رييس سابق هيات مديره و وزير 
رفاه در دولت محمود احمدي نژاد و محمدرضا توسلي از 
مديران بانك سرمايه و متهمان اين پرونده هستند كه با 

قيد وثيقه در بيرون از زندان به سر مي برند.
اين پرونده عريض و طويل ك��ه متهمان زيادي را نيز 
درخود جا داده، ميزبان هادي رضوي در جايگاه متهم 
است كه وي داماد محمد ش��ريعتمداري، وزير فعلي 
كار و رفاه اجتماعي نيز هست. اسدالله مسعودي مقام 
قاضي رسيدگي كننده به اين پرونده سنگين، با اعلام 
اتهام منتسب به هادي رضوي، گفته است كه اين متهم 
بيش از ۱۰۷ ميليارد تومان تسهيلات از بانك سرمايه 
دريافت كرده اس��ت. گفته مي شود كه رضوي بخشي 
از اين تس��هيلات را در جايگاه تهيه كنندگي سريال 
ش��هرزاد مصرف كرده است. به گفته دادستان، متهم 
سيد هادي رضوي از مجراي پرداخت رشوه به مديران 
بانك سرمايه بدون توديع وثيقه در حدود ۱۰۷ ميليارد 
تومان را در سال ۹۱ تا ۹۴ از شبكه بانكي خارج و صرف 
عيش و نوش، سفرهاي خارجي، خودروهاي لوكس و 

ملك كرده است.
در ابتداي اولين جلس��ه دادگاه اي��ن پرونده، نماينده 
دادستان كيفرخواس��ت را قرائت و بانك سرمايه را به 
»۱۴ ه��زار ميليارد تومان خيان��ت در اموال صندوق 
ذخيره فرهنگيان« متهم كرد. لازم به ذكر اس��ت كه 
۴۷درصد از س��هام بانك س��رمايه مربوط به صندوق 

ذخيره فرهنگيان است.
به گفته قاضي، حكم اين دادگاه اكنون مشخص شده، در 
مرحله تايپ است و تا چند روز ديگر مشخص مي شود.

  پتروش�يمي گي�ت، بزرگ تري�ن پرون�ده 
اخلال نظام اقتصادي تاريخ 

پرون��ده فس��اد پتروش��يمي، از لحاظ مبل��غ، عنوان 
بزرگ ترين اخت��لاس تاريخ ايران را به خود اختصاص 
داده اس��ت. اين پرونده در خصوص اتهام مشاركت و 
معاونت در اخلال كلان اقتصادي در حوزه پتروشيمي 
به مبلغ ۶ ميليارد و ۶۵۶ ميليون يورو اس��ت كه يك 
محاسبه سرانگشتي حاكي از آن است كه اين پرونده 
۳ برابر پرونده بابك زنجان��ي، ارزش ريالي دارد. البته 
در دادخواس��ت دادس��تاني، لفظ اختلاس براي اين 

پرونده اس��تفاده نش��ده، بلكه از آن ب��ه عنوان اخلال 
در نظام اقتصادي نام برده مي ش��ود. عباس جعفري 
دولت آبادي، دادستان تهران در خصوص پرونده موسوم 
به »پتروشيمي گيت« گفت: در اين پرونده ۱۴ متهم 

اين پرونده در دو رديف محاكمه مي شوند
طبق كيفرخواست دادستاني تهران، در اين پرونده رضا 
حمزه لو مديرعامل سابق شركت بازرگاني پتروشيمي 
متهم به مش��اركت در اخلال كلان در نظام اقتصادي 
كشور به مبلغ ۶ ميليارد و ۶۵۶ ميليون يورو و تحصيل 
مال از طريق نامشروع به مبلغ ۷ ميليون و ۶۵ هزاريورو 
و 8 ميليون و ۷۱۰ هزار و ۳8۴ دلار بوده است. محسن 
احمديان بازنشسته پتروشيمي به مشاركت در اخلال 
كلان در نظام اقتصادي كشور به مبلغ مذكور و تحصيل 
مال از طريق نامشروع به مبلغ ۱۵ ميليون دلار و ۵۰۰ 
هزار يورو متهم است. همچنين عباسي صميمي عضو 
هيات مديره ش��ركت بازرگاني پتروش��يمي متهم به 
مش��اركت در اخلال در نظام اقتصادي كشور به مبلغ 
مذكور و تحصيل مال از طريق نامشروع به مبلغ ۳۱8 
ميلي��ارد و ۶۳۷ ميلي��ون و ۲۷۵ هزار ري��ال، مرجان 
شيخ الاسلامي متهم به مش��اركت در اخلال در نظام 
اقتصادي كشور به مبلغ مذكور و تحصيل مال نامشروع 
به مبلغ ۷ ميليون و ۶۵ ه��زار و ۵۲۹ يورو و 8 ميليون 
و ۷۱۰ هزار و ۳8۴ دلار، سيد امين قرشي سروستاني 

متهم به مشاركت دراخلال در نظام اقتصادي كشور به 
مبلغ مذكور و تحصيل مال از طريق نامشروع به مبلغ 
۳۱8 ميليارد و ۶۳۷ ميليون و ۲۷۵ هزار ريال، عليرضا 
رحماني متهم به مشاركت در اخلال در نظام اقتصادي 

كشور و تحصيل مال از طريق نامشروع هستند.
همچنين مصطف��ي تهراني صفا بازنشس��ته و عضو 
هيات مديره شركت بازرگاني پتروشيمي متهم است 
به مشاركت در اخلال درنظام اقتصادي كشور به مبلغ 
مذكور و تحصيل مال از طريق نامش��روع به مبلغ ۴۱ 
هزار و ۱۰۰ يورو. سام ساعديان متهم است به مشاركت 
در اخلال در نظام اقتصادي كش��ور به مبلغ مذكور و 
تحصيل مال نامشروع به مبلغ ۵ ميليارد و ۴۹ ميليون 
ريال، معصومه دري مديرعامل شركت بازرگاني دفتر 
دوبي متهم است به معاونت در اخلال در نظام اقتصادي 
كش��ور و معاونت درتحصيل مال از طريق نامشروع، 
محمد حسين شيرعلي متهم است به معاونت در نظام 
اقتصادي كش��ور و معاونت در تحصيل مال از طريق 
نامشروع و همچنين تحصيل مال از طريق نامشروع به 

مبلغ 8 ميليون دلار.
در ادامه قرائت كيفرخواست اين پرونده آمده است كه 
سعيد خيري زاده فرزند سيد مراد متهم است به معاونت 
در اخلال در نظام اقتصادي كش��ور و تحصيل مال از 
طريق نامشروع كه اين سه نفر كه در معاونت ياد شده، 
جرمشان فراتر از معاونت است كه در جريان رسيدگي 
به عنصر مادي رفتار ارتكابي آنها اشاره خواهم داشت. 
اقدام آنها در حد مباشرت و ش��ركت در جرم و رديف 
8 متهم ديگر است. همچنين ابوالفضل شمس آبادي 
متهم است به معاونت اخلال كلان در نظام اقتصادي و 
تحصيل مال از طريق نامشروع، سيد عليرضا حسيني 
مديرعامل شركت پتروشيمي شانگ هاي متهم است به 

معاونت در اخلال در نظام كلان اقتصادي و معاونت در 
تحصيل مال از طريق نامشروع و متهم ديگر علي اشرف 
رياحي متهم است به معاونت در اخلال كلان در نظام 

اقتصادي و تحصيل مال از طريق نامشروع.
در خصوص خلاصه از جرايمي ك��ه به اين ۱۴ متهم 
وارد است، گفته مي ش��ود كه متهمان با سوءاستفاده 
از تحريم هاي بانكي و با معرفي ش��ركت هاي خود به 
خري��داران خارجي اقدام به انتقال منابع ارزي حاصل 
از صادرات محصولات ش��ركت هاي پتروش��يمي به 
حساب هاي ش��ركت خود در خارج از كشور نموده و 
با تصاحب ارز هاي حاصل از محصولات ش��ركت هاي 
ش��اكي در خارج به نفع خود و باعدم تحويل ارز ها به 
صاحبان محصولات پتروشيمي باعث ناترازي موازنه 
ارزي كشور شده اند. عملكرد متهمان به عنوان مديران 
شركت هاي پتروشيمي حكايت از آن دارد كه با وجود 
مكاتبات مسوولان و مديران وزارت نفت داير بر اينكه از 
هر گونه دخل و تصرف در ارز هاي محصولات صادراتي 
جلوگيري كنند، اما آنها توجه نكرد ه اند و به نفع خود 

برداشت كرده اند. 
نگاهي به تخلفات شركت بازرگاني پتروشيمي به صورت 
مجمل نيز حاكي از آن است كه نقل و انتقال بخشي از 
وجوه حاصل از صادرات محصولات بدون رعايت مواد 
قانوني، تبديل س��ود محصولات به ريال بدون مجوز 
لازم، واريز بخشي از سود محصولات به بانك دولتي با 
ارز منشأ داخلي و تسويه ديرهنگام شركت ها ناشي از 
بهاي محصولات توليدي از جمله موارد كلان تخلفات 

مديران اين شركت است. 
از مهم تري��ن حاش��يه هاي اين پرون��ده، عدم حضور 
برخ��ي از متهم��ان اين پرونده در كش��ور اس��ت كه 
حاشيه سازترين آنها، مرجان شيخ الاسلامي، كانديداي 
ادوار مجلس شوراي اسلامي اس��ت كه هم اكنون در 
كانادا حضور دارد و طبعا امكان پيگرد قضايي وي مقدور 
نيس��ت. همچنين بايد توجه داشت كه در اين پرونده 
سنگين فس��اد اقتصادي نيز نام آقازاده ها وجود دارد. 
علي اشرف رياحي، داماد محمدرضا نعمت زاده، وزير 
صنعت و معدن دولت يازدهم يكي از متهمان اين پرونده 
سنگين است كه البته در دفاعيات خود گفته است كه 
از سال ۹۵ با نعمت زاده فاميل شده و از آن زمان به بعد، 

هيچ قراردادي نبسته است. 

  پديده اي با تبليغات گس�ترده تلويزيوني و 
سهامداران ضرركرده

پرونده هاي پديده را با سبد چرخداري كه عموما در 
هايپرماركت ها مي بينيم، به دادگاه آوردند. اين پرونده 
در حال حاضر داراي ۲۲ مته��م و بيش از ۱۰۰ جلد 
است و دادگاه آن از ۲۲ ارديبهشت ماه در مشهد آغاز 
ش��ده و هنوز ادامه دارد. نگاه تاريخي به اين پرونده، 
يادآور تبليغات تلويزيوني گس��ترده اي است كه در 
اوايل دهه نود، توانست تعداد زيادي از سرمايه گذاران 
خرد را براي كس��ب سود تطميعي، براي خريد اوراق 
پديده پاي ميز پذيره نويسي بياورد. محسن پهلوان، 
 متهم رديف اول اين پرونده، مالك ۴۵ درصدي سهام 
شركت بين المللي صنعت گردشگري پديده شانديز 
)سهامي عام( است و گفته مي شود كه پيش از ورود 
به حوزه ايجاد رستوران هاي زنجيره اي، كبابي داشته 
است. تا پيش از آنكه دادگاه هاي اين پرونده آغاز شود، 
شايعات زيادي در خصوص اين پرونده وجود داشت. 
گاهي گفته مي شد كه مديران اين شركت با تبليغات 
گسترده، كار خود را بزرگ تر از آنچه بوده جلوه داده 
و به اين وسيله موفق ش��ده اند سهامداران بيشتري 
جذب نمايند و بعضي از افزايش تعداد سهام ها، آن هم 
به شكل غيرقانوني سخن مي گويند و مدعي هستند 
كه مديران پديده، با كاغذ فروشي )كنايه از سهام هاي 
غير معتب��ر و غيرقانوني( پول خوبي به جيب زده اند. 
اما با آغاز دادگاه هاي اين پرونده، ش��فافيت بيشتري 
از مختصات آن حاصل شده است. بر اساس اظهارات 
دادستان مشهد، طبق آمار موجود بيش از ۱۳۰ هزار 
س��هامدار در اين شركت س��رمايه گذاري كرده اند و 
جمع زيادي از هموطنان در جريان تخلفات مسوولان 
اين شركت دچار مشكلات فراواني شده اند. به گفته 
دادستان، با وجود تذكرات متعدد داده شده و برگزاري 
جلسات مختلف با مسوولان اين شركت براي توقف 
تبليغ��ات و اقدامات خ��لاف قانوني، متاس��فانه اين 
تخلفات ادامه يافت و عدم نظارت موثر نهاد هاي مالي 
بر روند فعاليت هاي اين شركت، مشكلات را تشديد 
كرد.  حال پس از چندين جلس��ه برگ��زاري دادگاه، 
 در حالي كه بس��ياري از مردم تح��ت تاثير تبليغات

 اغراق آميز پديده در خارج از بازار متشكل بورس اقدام 
به خريد سهام كرده و متضرر شدند، بررسي هاي قضايي 
و حرف هاي قاضي در آخرين جلسه برگزار شده مبني بر 
اين است كه: همان گونه كه دادستان اشاره كردند، آنچه 
مورد پذيرش دادگاه قرار خواهد گرفت؛ اعطاي فرصت 
به متهم يا متهمان براي بازگرداندن اموال شركت در 
جهت استيفاي حقوق شكات و سهامداران است. حال 
آنكه در گذشته و در جريان رسيدگي به پرونده شركت 
موس��وم به پرديسبان نيز ش��اهد بوديم؛ متهمان آن 
پرونده از دادگاه درخواست اعطاي مهلت كردند و در 
مهلت داده شده نيز به تعهدات خود عمل كردند؛ براين 
اس��اس دادگاه ويژه نيز در تعيين مجازات، متهمان را 
در چارچوب قانون، مستحق تخفيف دانست. بديهي 
است كه هدف اول دستگاه قضايي در اينگونه پرونده ها، 
حفظ و بازگرداندن اموال و دارايي ها به مردم و درنهايت 
مجازات قانوني متهمان در راستاي اجراي عدالت و دفاع 

از حقوق عامه است. 
تعادل:منابع اين گزارش از خبرگزاري ميزان 
گرفته شده است

  از مهم تري�ن حاشيه هاي پتروش�يمي، 
عدم حضور برخي از متهم�ان اين پرونده 
در كشور است كه حاشيه س�ازترين آنها، 
مرجان ش�يخ الاس�امي، كانديداي ادوار 
مجلس شوراي اسامي است كه هم اكنون 
در كانادا حض�ور دارد و طبعا امكان پيگرد 
قضايي وي مقدور نيس�ت. همچنين بايد 
توجه داشت كه در اين پرونده سنگين فساد 
اقتصادي نيز نام آقازاده ها وجود دارد. علي 
اشرف رياحي، داماد محمدرضا نعمت زاده، 
وزير صنعت و معدن دولت يازدهم يكي از 
متهمان اين پرونده سنگين است كه البته 
در دفاعيات خود گفته است كه از سال 95 
با نعمت زاده فاميل شده و از آن زمان به بعد، 

هيچ قراردادي نبسته است. 

برش
  ب�ه گفت�ه قاض�ي صلوات�ي قاض�ي 
رس�يدگي كننده به پرون�ده، از تير 9۱ تا 
آذر 9۶، گردش�كار مالي الب�رز ايرانيان 
۴۳ هزار ميليارد تومان و از ارديبهش�ت 
9۴ تا اس�فند 9۶، گردشكار مالي شركت 
تعاون�ي وليعصر ۱۷ ه�زار و ۶۰۰ ميليارد 
تومان بوده اس�ت. تعهد باقيمانده البرز 
ايرانيان را تا روز دستگيري متهمان، ۱۴۰۰ 
ميليارد تومان و ش�ركت تعاوني وليعصر 
را ۲59 ميليارد تومان ك�ه بانك مركزي 
از طريق بانك تجارت ۷۰۰ ميليارد تومان 
خط اعتب�اري ايجاد كرد كه ۶۳۰ ميليارد 
توسط بانك تجارت پرداخت و ۱۶ هزار و 
۲۰۰ نفر از س�پرده گذاران البرز ايرانيان 

تسويه شدند.

برش
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نشاط و سرزندگي مردم را 
تقويت كنيم

استاندار تهران تاكيد كرد: در مقابل جنگ رواني 
دشمن بايد اميد، نش��اط و سرزندگي مردم را 
تقويت كنيم و جامعه را از سوق يافتن به سوي 

ياس و افسردگي باز داريم.
به گزارش پايگاه اطلاع رساني استانداري تهران، 
انوشيروان محس��ني بندپي در جلسه شوراي 
پدافند غيرعامل اس��تان تهران ك��ه با حضور 
رييس سازمان پدافند غيرعامل كشور برگزار 
ش��د، گفت: اس��تان تهران به عنوان ام القراي 
كش��ور بالغ بر ۱۷ درصد جمعي��ت ايران را در 
خود جاي داده اس��ت و با اس��تقرار ۲۰ درصد 
از صنعت ايران در اين اس��تان بالغ بر ۶۵ هزار 
ميليارد تومان از بودجه مالياتي دولت را تأمين 
مي كند. اين مهم نشانگر اهميت و جايگاه ارزنده 
استان تهران در سطح كشور است و بايد نسبت 
به مناسبات و ملاحظات پدافند غيرعامل در آن 

اهتمام جدي داشته باشيم.
استاندار تهران با تاكيد بر لزوم آموزش در اين 
حوزه گفت: نخستين بخشي كه بايد در دستور 
كار قرار بگيرد امر آموزش اس��ت. بايد بتوانيم 
آموزش ك��ودكان را از هم��ان دوران كودكي 
مورد توجه قرار دهيم و فرهن��گ و باور اقتدار 
را در م��ردم نهادينه كني��م. دومين بحثي كه 
بايد به صورت جدي دنبال ش��ود بحث مقابله 
با جنگ رواني دش��من اس��ت كه بايد در اين 
راستا اميد، نشاط و سرزندگي مردم را تقويت 
كنيم و جامعه را از سوق يافتن به سوي ياس و 

افسردگي باز داريم.
وي تاكي��د ك��رد: بالغ ب��ر ۶۰ نقط��ه امن در 
جغرافياي مختلف استان تهران را رصد كرده ايم 
تا بتوانيم در مواقع بحران نسبت به خروج بيش 
از ۴ ميليون نفر از جمعيت به ساير نقاط تعريف 

شده اقدام كنيم.
در اين جلسه همچنين رييس سازمان پدافند 
غيرعامل كشور گفت: سياست امريكايي ها ورود 
به جنگ نظامي با اي��ران نخواهد بود چرا كه با 
ورود به اين عرصه فرصت تاثيرگذاري بر جامعه 
و اقتصاد ايران از طريق شبكه هاي اجتماعي از 
سوي كاخ سفيد س��لب خواهد شد.آنها تلاش 
دارند با نمايش جنگ و تمركز بر فشار اقتصادي 

تاثير منفي خود را بر كشور بگذارند.
 سردار جلالي ضمن اش��اره به اهميت پدافند 
غير عامل اظهار داش��ت: پدافن��د غيرعامل از 
موضوعاتي اس��ت كه رهبري انقلاب نس��بت 
ب��ه آن اهتمام و توجه جدي داش��ته و موضوع 
مستحكم سازي و غيرقابل نفوذ كردن كشور در 
برابر تهديدات بيروني از تدابير جدي ايشان در 

حوزه پدافند غيرعامل است.
 وي افزود: بر اس��اس منوي��ات و فرامين مقام 
معظم رهبري مباحث مربوط به حوزه پدافند 
غير عامل دايمي و هميش��گي بوده و به تعبير 
ايشان نبايد نسبت به پررنگ شدن يا كمرنگ 

شدن تهديدات آن را معطل كنيم.
او تصري��ح كرد: امروز در ش��رايطي قرار داريم 
كه تهديدات دروني جدي شده و اگر نگاهي به 
تهديدات دشمن داشته باشيم خواهيم ديد كه 
امريكايي ها با توجه به استراتژي افزايش فشار 
به بدنه كش��ور وارد صحنه شده و نگاه آنها اين 
است كه از اين اقدامات تاثيرات حداكثري را بر 
پيكره اقتصاد و اجتم��اع ايران بگذارند. اعتقاد 
امريكايي ها بر اين است كه تمركز همه فشارها 
جن��گ بوده و اين فش��ارها از طريق اثر گذاري 
در ش��بكه هاي اجتماعي و عرصه هاي عمومي 
كشور دنبال مي ش��ود. بر اين اساس سياست 
امريكايي ه��ا ورود ب��ه جنگ نظامي ب��ا ايران 
نخواهد بود چرا كه با ورود به اين عرصه فرصت 
تاثيرگذاري ب��ر جامعه و اقتصاد ايران از طريق 
شبكه هاي اجتماعي از سوي كاخ سفيد سلب 
خواهد شد.آنها تلاش دارند با نمايش جنگ و 
تمركز بر فشار اقتصادي تاثير منفي خود را بر 

كشور بگذارند.
او خاطرنش��ان كرد: امريكايي ها امروز تهديد 
بازار اقتصادي را در دستور كار خود قرار داده اند 
كه به اين مساله تهديد تركيبي گفته مي شود. 
همان گونه كه اش��اره كردم طرف امريكايي به 
دنبال اعمال فش��ار اقتصادي در كنار نمايش 
جنگ و ايجاد ترس از آن در جامعه است و ما بايد 
در اين صحنه از آمادگي كامل برخوردار بوده و 
نسبت به مقابله با تهديدات اهتمام جدي داشته 
باشيم. چراكه نشان دادن آمادگي در نيروهاي 
كش��ور توليد بازدارندگي در مقابل دشمن آن 

خواهد كرد.
 وي خاطرنشان كرد: بايد سناريوهاي دشمن 
را در نظر بگيريم و طرح حفاظت از جمعيت را 
از طريق صيانت از زيرساخت ها و ساير عوامل 
پيش��گيرانه رعايت كنيم. در استان تهران در 
صورت بروز بحران بايد بيش از ۶۰ نقطه تخليه 
جمعيت به صورت پيش بيني ش��ده داش��ته 
باشيم كه در شرايط خطر و اصرار بتوانيم بيش 
از سه تا چهار ميليون نفر را از مناطق مخصوص 
خارج كرده و پ��س از فروكش كردن بحران به 
منازل خود بازگردانيم. اين طرح بدون ش��ك 
يكي از طرح هاي مهم است كه بايد در دستور 
كار استانداري تهران قرار بگيرد. همچنين در 
محدوده اس��تان تهران مراكز پرخطري وجود 
دارد كه در مركز بافت ش��هري باق��ي مانده يا 
 بايد محل هايي را براي استقرار صنايع پرخطر

 پيش بيني كرده يا در صورت عدم امكان حريم 
خطر را براي اين صنايع تعريف و اعمال كنيم. 
 رييس س��ازمان پدافند غيرعامل كشور تاكيد 
كرد: طرح جامع پدافند غيرعامل اس��تاني در 
سال ۹8 بايد در اس��تان تهران اجرايي شده تا 
بتوان در ذيل آن به رصد نقاط آسيب پرداخته 

و مقابله با تهديد ها را در دستور كار قرار داد.
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صنعتي سازي مسكن؛ يك تير و چند نشان

راهكارهاي ارزان سازي توليد  مسكن

گروه راه و شهرسازي| شهلا روشني|
به اعتقاد كارشناسان بخش عمده اي از قيمت مسكن 
مربوط به هزينه هاي س��اخت و قيمت زمين است كه 
اگر اين دو تحت تدابيري كنترل شود، مي توان انتظار 
داش��ت بخش تورم از بازار ساخت وس��از به خصوص 
بخش مسكن حذف مي ش��ود. البته چند سالي است 
كه تمام كشورهاي جهان به دنبال راهكارهاي حياتي 
براي كاهش هزينه هاي ساخت است، چرا كه به گفته 
محققان بخش مس��كن هرساله دس��ت يابي بخش 
تقاضاي مصرفي به مسكن به دليل تورم ايجادشده در 
بخش اقتصاد محدود تر مي ش��ود. در تازه ترين اقدام، 
بانك جهاني نس��خه اي را با محوريت مسكن ارزان به 

دولت ها ارايه داده است.
محتواي اين نسخه، شامل سه نوع سياست براي بهبود 
عملكرد ناكارآمد بازار ملك است. باز تنظيم بازار مسكن 
در كش��ورهايي كه خانه اولي ها در آنجا توان خريد را 
ازدست داده اند، ش��فافيت در انتش��ار آنلاين قيمت 
واحدهاي معامله شده در مقياس محله اي، منطقه اي و 
شهري و راهكاري براي مقابله با تورم است. البته به نظر 
مي رسد جداي از سه سياست ذكرشده جهاني مسكن، 
در داخل كشور نيازمند حذف يا كاهش قيمت مسكن 
و صنعتي سازي و تكيه بر مصرفي بودن مسكن هستيم. 
بنابراين مي توان گفت عمده ناكارآمدي كش��ور ما در 
خصوص تامين مسكن مصرفي و ارزان  قيمت در 6 نكته 
ذكرشده باشد كه اگر اين موارد اصلاح پذيرد مي توان 
انتظار داشت بخش مسكن به هدف اصلي خود يعني 

تامين سرپناه براي بخش مصرفي باشد برسد.

   كارنامه مقايسه اي ساخت مسكن
يكي از موارد نافذ در قيمت نهايي مس��كن، مربوط به 
هزينه هاي ساخت وسازاست. از آنجايي كه اين مرحله 
وابستگي تامي به بخش تورم كش��ور دارد مي توان با 
كاهش نرخ تورم عمومي، صنعتي س��ازي و همچنين 
تكيه بر مديريت توليد تا ح��دود زيادي بر اين مرحله 

فائق آمد.
بر اساس آمارهاي به دست آمده، هزينه ساخت براي 
ه��ر مترمربع بنا به ۳ ميليون و ۵۰۰ ه��زار تومان تا ۳ 
ميليون و ۸۰۰ هزار تومان رسيده است كه ۳۱ درصد 
نسبت به 6 ماه گذش��ته افزايش يافته است. اين مورد 
باعث شده عرصه ساخت وساز وارد فاز احتياط و عدم 
رغبت شود. اين افزايش قيمت به ۳ دليل رشد قيمت 
مصالح س��اختماني، هزينه جانبي و جواز و دستمزد 

ساخت وساز است.

   رشد قيمت مصالح ساختماني
بنا ب��ر اعلام مركز آمار، ش��اخص قيم��ت نهاده هاي 
ساختمان هاي مسكوني شهر تهران در زمستان ۹۷ به 
عدد ۳۵6.۴ رسيد كه نسبت به شاخص فصل مشابه 
سال قبل، ۷.۵۹ درصد افزايش داشته است. شاخص 
قيمت نهاده هاي ساختمان هاي مسكوني شهر تهران 
در اين فصل به عدد ۳۵6.۴ رسيد كه نسبت به شاخص 
فصل گذش��ته ۷.۷ درصد و نس��بت به شاخص فصل 
مشابه سال گذشته ۵۹.۷ درصد افزايش داشته است. 
درصد تغييرات ميانگين شاخص چهارفصل منتهي 
به زمستان سال ۹۷ نسبت به ميانگين شاخص مدت 
مشابه سال قبل معادل ۴۷.۸ درصد بوده كه نسبت به 
همين اطلاع در فصل قبل ۳۷.۳ درصد با افزايش روبرو 
بوده است. مهم ترين نهاده بخش ساختمان را مي توان 
به آهن آلات اختصاص داد كه اتفاقا رشد زيادي داشته 
اس��ت. در اين مدت ش��اخص قيمت گروه آهن آلات، 
ميلگ��رد و پروفيل در  و پنجره و ن��رده با ۲۰.۴ درصد 
نسبت به فصل قبل بيشترين تاثير را در شاخص كل 
داشته است. گروه چوب با ۱۴.۲ درصد افزايش و گروه 
سيمان، بتن، شن و ماسه با ۹.۸ درصد افزايش، گروه 

شيرآلات بهداش��تي با ۳.۲ درصد، گروه ايزوگام و قير 
و گوني و آس��فالت با ۱.۱ درصد، گروه يراق آلات در و 
پنجره با ۰.۲6 درصد و گروه گچ و گچ كاري با ۰.۷ درصد 

رشد را به خود اختصاص داده اند.

   هزينه جانبي و جواز
بر اساس آمارهاي به دست آمد هزينه جواز ساخت وساز 
)به جز هزينه جانبي شامل انشعابات، نظام مهندسي و 
بيمه( در بافت هاي فرسوده تهران حدود ۷.۵ درصد، در 
بافت هاي متوس��ط و مركزي حدود ۱۵ درصد و بافت 
مرغوب شهر حدود ۲۵ درصد از هزينه كل است. اين 
مورد در مركز استان به ترتيب ۵، ۱۰ و ۱۵ درصد است.
جداي از اين موضوعات در حال حاضر هزينه تاسيسات 
مكانيكي از كل هزينه هاي ساخت حدود ۱۵.۸ درصد، 
س��فت كاري حدود ۳۷.۹ درصد، ن��ازك كاري حدود 
۳6.6 درصد، و تاسيسات برقي حدود ۹.۷ درصد است.

   دستمزد ساخت وساز
در حال حاضر بنا بر آمارهاي به دس��ت آمده از بخش 
ساخت وس��از هزينه دس��تمزد نيروي كار در فرآيند 
ساخت وساز نيز به شدت رشد داشته است. ازآنجايي كه 
هزينه كارگران از موارد مهم ساخت وس��از است اين 
مورد به شدت افزايش يافته است در حال حاضر كارگر 
ساده روزي ۷۰-6۰ هزار تومان، آرماتوربند ۹۰-۱۰۰ 
 هزار تومان، قالب بند ۱۳۰-۱۰۰ هزار تومان و بنّا روزي

 ۳۰۰ تا ۳۵۰ هزار تومان دستمزد دريافت مي كنند.
البته اين رقم ها بر اساس شرايط مختلف كاري و البته 
سطح مهارت كارگران ممكن است تغيير كند. به طور 
ميانگين هزينه كارگ��ران، بين ۳۰ تا ۳۵ درصد از نرخ 
نهايي هر مترمربع ساختمان را در برمي گيرد و به همين 
دليل در قيمت نهايي يك خانه تاثير قابل توجهي خواهد 

گذاشت.

   شفافيت قيمتي در مقياس محله اي
 به گفته كارشناسان و بر اساس اعلام بانك جهاني، عدم 
شفافيت در انتشار آنلاين قيمت واحدهاي معامله شده 
در مقياس محله اي و شهري يكي از مشكلات اساسي 

بخش اقتصاد مسكن است.
طرح بانك جهاني براي شفافيت كامل مبادلات در بازار 

املاك بر »انتشار آنلاين قيمت واحدهاي معامله شده 
در مقياس محله اي، منطقه اي و شهري« تاكيد دارد. 
در بيشتر كشورها، سال ها اس��ت كه ديگر در مرحله 
مقدماتي معام��لات ملك، آگهي هاي ف��روش اعلام 
نمي شود و اين مرحله مدرن شده است؛ اما آنچه بانك 
جهاني در اين نس��خه بر آن تاكيد كرده است، انتشار 
عمومي و لحظه اي مشخصات خانه هاي معامله شده 

)قيمت هاي قطعي( در سامانه هاي مجازي است.
 به نظر مي رس��د در حال حاضر بزرگ ترين مش��كل 
كشور ما علاوه بر قيمت ساخت وساز قيمت هاي كذايي 
مسكن و نبود نظارت و قانون در انتشار آنلاين قيمت ها 
باش��د. اگرچه از ابتداي سال جاري اقدامات خوبي در 
خصوص نظارت بر سيستم هاي آنلاين قيمت گذاري 
شده اما اين مورد همچنان فاقد شفافيت بوده و نيازمند 

نظارت هاي قوي است.
بازار مسكن شهر تهران در اواخر دهه ۸۰ با هدف انتشار 
عمومي داده ه��اي آماري ديد دهن��ده به متقاضيان 
خريدوفروش ملك و همچنين ش��فاف شدن فضاي 
مبادلات ملكي، به س��امانه اي مجهز شد تا به واسطه 
ثب��ت جزيي��ات قرارداده��اي ملكي در آن توس��ط 
مشاوران املاك، بخشي از اطلاعات مربوط به املاك 
فروخته شده كه به هويت )اطلاعات شخصي( متعاملين 
مربوط نمي شود، در همين سامانه براي رويت عمومي 
درج شود؛ اما در اين مقطع داده هاي سامانه اطلاعات 
املاك ايران به گونه اي منتش��ر مي شود كه منطبق با 
طمع ورزي هاي دلالان و واس��طه گران غيرحرفه اي 
باشد. نبود نظارت هاي كافي باعث شده يك ملك در 
يك كوچه و با يك امكانات باقيمت هاي متفاوت تري 
روبرو ش��ود. در اين زمينه نياز است، مشاوران املاك 
تحت نظارت حاكميتي از نرخ گذاري هاي بي ضابطه 
بر حذر باشند. البته به نظر مي رسد، بخشي از مسائل 
گفته شده مربوط به تحليل هاي ناصحيح كارشناسان 
مسكن نيز باشد. چنانچه برخي از رسانه ها براي رسيدن 
به رنج بازديد صحبت هاي غيرمنطقي و غيررسمي را از 

سوي كارشناسان بيان مي كنند.

   باز تنظيم بازار خانه اولي ها
اما ش��ايد يكي ديگر از مس��ائل مهم در بخش مسكن 
مربوط به باز تنظيم بازار مسكن در كشورهايي باشد 

كه مملو از تقاضاي مصرفي يعني خانه اولي ها باش��د. 
در اين خصوص بنياد مس��كن ط��رح مطلوبي براي 
ساخت وساز ارزان قيمت براي خانه اولي ها تهيه كرده 
است. در اين طرح قرار است ۱۰۰ هزار واحد مسكوني 
را بنياد مسكن، ۱۰۰ هزار واحد در بافت هاي فرسوده 
و ۲۰۰ هزار واحد در ش��هرهاي جديد احداث شود. از 
آنجايي كه بخش اعظم از زمين هاي طرح فوق از سوي 
سازمان ملي زمين و مسكن ارايه مي شود و متعلق به 
بافت هاي ارزان قيمت اين قيمت نهايي مس��كن نيز 

كاهش خواهد يافت.

   حذف يا كاهش قيمت زمين
در قانون اساسي آمده كه وظيفه دولت تامين مسكن 
متناسب براي مردم است و اينجا نقش دولت مشخص 
مي شود؛ زيرا كه ۷۰ تا ۹۰ درصد قيمت مسكن مربوط 
به زمين اس��ت و ۱۰ تا ۳۰ درصد قيمت آن مربوط به 
مصالح و ساخت وساز است. بنابراين دولت با توجه به 
اينكه در كشور مش��كل زمين وجود ندارد مي تواند به  
راحتي قيمت مسكن را مديريت و مردم را صاحب خانه 
كند و با مديريت آن قيمت مس��كن را ت��ا ۵۰ درصد 

كاهش دهد.
مركز آمار ايران در آخرين گزارش خود درباره تحولات 
قيم��ت زمين و مس��كن در بهار س��ال ۹۷، ميانگين 
قيمت هر مترمربع زمين و ملك كلنگي آماده تخريب 
معامله شده در تهران طي فصل گذشته را 6 ميليون و 
۱۷۰ هزار تومان اعلام و ميانگين مساحت زمين هاي 

فروخته شده در اين فصل را ۲۵۹ مترمربع اعلام كرد.
بر اساس اين گزارش و طبق بررسي مركز آمار، قيمت 
زمين با افزايش ۳ درصدي نسبت به فصل قبل و نزديك 
۳۴ درصدي نسبت به فصل بهار ۹6 همراه بوده است. 
اين آمارها نش��ان مي دهد، فاصله ميان تورم زمين و 
مسكن بسيار اندك بوده و بازار زمين با تورمي حدود ۳ 
برابر نرخ تورم عمومي در بهار امسال، يك ركورد رشد 
قيمت را ثبت كرده است. بنابراين به نظر مي رسد، رشد 
قيمت زمين يكي از مولفه هاي مهم رشد قيمت مسكن 
در كشور باشد. اين مورد نيز به دليل سرمايه اي بودن 
زمين باشد چراكه در حال حاضر قيمت زمين در كشور 
به صورت سرمايه اي لحاظ مي ش��ود. بي ارزش شدن 
قيمت زمين يك��ي از راهكارهاي حياتي براي كاهش 

قيمت مسكن و ارزان سازي است؛ اما براي شروع اين 
فعاليت مهم دولت بايد به صورت حاكميتي و قانوني با 

مافياهاي ايجادشده در اين زمينه برخورد كند.

   صنعتي سازي
درحالي كه صنعتي سازي س��اختمان يكي از اهداف 
و سياس��ت هاي اصلي وزارت راه و شهرس��ازي است، 
اما تاكنون درصد بس��يار اندكي از اهداف مدنظر براي 

صنعتي سازي محقق شده است.
درحالي كه ميزان صنعتي س��ازي در كش��ور حدود 
۵ درصد برآورد مي ش��ود، اين ارزيابي وجود دارد كه 
بايد براي رشد اين مقوله، مشوق هايي براي سازندگان 
س��اختمان در نظ��ر گرفته ش��ود؛ اما در اي��ن ميان، 
كارشناسان معتقدند تا زماني كه مشكلات و چالش هاي 
پيش روي صنعتي سازي رفع نشود، نمي توان انتظار 
داشت كه سازندگان ساختمان رغبتي به اين شكل از 

ساخت وساز نشان دهند.
صاحب نظران بر اين باورند كه قيمت گذاري غلط يكي از 
دلايل كند شدن روند صنعتي سازي در سال هاي اخير 
است. در واقع براي آنكه صنعتي سازي از كيفيت لازم 
برخوردار باشد، بايد قيمت واحدهاي صنعتي ساز ۱۰ 
تا ۱۵ درصد بيشتر از سنتي سازها باشد تا به اين ترتيب 
سازندگان مجبور نش��وند كيفيت كار خود را كاهش 
دهند. در حقيقت اگر صنعتي سازها به دليل سود پايين 
ناچار به كاهش كيفيت شوند، به همين ترتيب مردم نيز 
تمايل چنداني براي سكونت در خانه هاي صنعتي ساز 
نخواهند داش��ت. بنابراين در چنين ش��رايطي روند 
صنعتي سازي ساختمان نيز بسيار آهسته خواهد شد و 
اين اتفاقي است كه متاسفانه در كشور ما رخ داده است.

در همين حال اين اعتقاد در ميان كارشناسان وجود 
دارد كه س��وء مديريت يكي ديگ��ر از دلايل روند كند 
صنعتي سازي در كشور است؛ به خصوص اينكه بخش 
عمده اي از اين سوء مديريت ميراث دولت قبلي است 

كه هنوز آثار آن پابرجاست.
درواقع در حال حاضر اين نگران��ي و دغدغه در ميان 
فعالان عرصه صنعتي س��ازي وجود دارد كه صرفه و 
توجيه اقتص��ادي اين روش ساخت وس��از به كمتر از 
شرايط فعلي نيز كاهش بيابد و اين موضوع خط پاياني 
بر صنعتي سازي به خصوص در شكل انبوه آن باشد. اين 
نگراني ازآنجا بيشتر تشديد مي شود كه قيمت آن دسته 
از مصالح س��اختماني كه به عنوان فناوري هاي نوين 
مطرح است، افزايش نجومي يافته و بنابراين كارشناسان 
معتقدند كه براي اينكه صنعتي سازي راكد و متوقف 
نماند، بايد از سوي دولت مشوق هايي به واحدهاي توليد 

فناوري هاي نوين اختصاص يابد.
به عبارت ديگ��ر، اي��ن انتظار در ميان فع��الان عرصه 
صنعتي سازي وجود دارد كه دولت و به ويژه وزارت راه 
و شهرسازي فارغ از هرگونه شعار، به حمايت جدي و 

عملي از صنعتي سازي بپردازد.
در چنين ش��رايطي مي توان اميدوار بود كه با رش��د 
ميزان صنعتي س��ازي در كشور، صنعت ساختمان از 
مزاياي متعدد اين روش ساخت وس��از بهره مند شود 
كه مهم ترين آنها بهينه سازي مصرف انرژي، افزايش 
كيفيت و اس��تحكام ساختمان ها، رش��د عمر مفيد 
ساختمان ها و كاهش مدت زمان و هزينه ساخت وساز 
اس��ت. درمجموع كارشناس��ان بر اين باورند كه اگر 
صنعتي سازي ساختمان به عنوان يك صنعت جديد 
و مهم در كش��ور پذيرفته ش��ود، در آين��ده مي تواند 
بخش بزرگي از مش��كلات و چالش هاي فعلي حوزه 
ساخت وس��از را مرتفع كند و بهره گي��ري از دانش و 
مهارت در كنار استفاده از محصولات و قطعات استاندارد 
كارخانه اي و همچني��ن مديريت صنعتي براي توليد 
ساختمان، تاثير مس��تقيمي در كيفيت و استحكام 

ساختمان ها خواهد داشت.

همگام ب��ا افزايش نرخ تورم 
در تمام بخش هاي كش��ور، 
ش��اهد افزايش هزينه هاي 
تمام شده مسكن نيز هستيم. 
مطابق فهرس��ت بهاي سال 
۹۷، هزينه س��اخت هر متر 
مربع واحد مسكوني حدود 
۲ ميليون و ۹۰۰ هزار تومان 
برآورد ش��ده بود. اين رقم ۲ 
ماهه نخس��ت س��ال ۹۸ با حدود ۳۰ درصد افزايش 
به مبلغ ۳ ميليون و ۸۰۰ هزار تومان رس��يده است. 
با توج��ه به افزايش مداوم و خ��ارج از عرف برخي از 
مصالح ساختماني به ويژه در بخش تاسيسات، بايد 
به دنب��ال راهكارهايي براي كاهش هزينه هاي تمام 
ش��ده مس��كن بود. زيرا مطابق آمارهاي ارايه شده، 
نرخ معاملات مسكن به طور پيوسته در حال كاهش 
اس��ت و اين زنگ خطري براي افزايش نرخ اجاره بها 

در فصل هاي آينده است. 
بخش مسكن به دليل پيچيدگي ها و چند وجهي بودن 
ارتباط تنگاتنگ و گسترده اي با بخش هاي مختلف 
تولي��دي و خدماتي دارد. همچنين نهادهاي متولي 
صدور مجوزه��اي قانوني و كنترل اس��تاندارد هاي 
گوناگون مصالح و ساخت بنا بخش هاي مختلف دولت 
را درگير خود كرده است. براي بررسي تصميم گيري 
در مورد نحوه و ميزان كاهش قيمت تمام ش��ده بنا 
بايد در ابتدا ريز هزينه هاي لازم براي س��اخت يك 
متر مربع بناي مس��كوني را مش��خص و در ادامه به 
دنبال راهكارهاي كاهش اي��ن هزينه ها بود. اولين 
و مهم ترين بخش��ي كه در ابتدا براي س��اخت در بنا 
مورد توجه سازندگان قرار دارد تهيه زمين دريافت 
مجوزهاي قانوني جهت ساخت مسكن است. بسته 

به نوع بنا كه ممكن است تجاري، مسكوني يا تلفيقي 
از اين دو باشد، يا اينكه بناي مورد نظر از نوع ويلايي 
يا آپارتماني بوده و س��اير مولفه ه��ا از قبيل، تعداد 
طبقات، تع��داد واحد در هر طبقه و محل قرار گيري 
زمين، مي توان سهم ۲۰ تا ۴۰ درصدي را براي تعيين 
نقش قيمت زمين در هزينه تمام شده هر متر مربع 

بنا در نظر گرفت. 
پس آنچه مس��لم است نقش زمين در تعيين قيمت 
تمام شده بنا نقش��ي تعيين كننده و اثر گذار است. 
براي بهينه كردن قيمت تمام ش��ده بن��ا با تكيه بر 
كاهش يا حذف قيمت زمين، بايد به راهكارهاي ارايه 
شده و مسيرهاي پيموده شده توسط ساير كشورها 
و تجربيات گذشته كشورمان توجه كرد. با توجه به 
اينكه مسكن جزو نياز هاي اوليه افراد جامعه است، 
با وجود خصوصي بودن اين بخش از اقتصاد، نقش و 
وظيفه دولت در تهيه مسكن نقشي اساسي و اجباري 
است. همانطور كه در اصل هاي دوازده، سي و يكم و 
چهل و سوم قانون اساسي اشاره شده است، وظيفه 
تهيه و تامين مسكن براي افراد جامعه، به خصوص 
قش��ر كم درآمد و آس��يب پذير، جزو وظايف دولت 

تعريف شده است.
 پ��س نقش دولت در بخش مس��كن، نقش ارفاقي و 
تشريفاتي نيست بلكه جزو وظايف قانوني و اساسي 
دولت اس��ت. همان طور كه پيش تر اشاره شد، نقش 
زمين در قيمت تمام ش��ده مس��كن تعيين كننده و 
بس��يار اثرگذار اس��ت. همچنين، بايد توجه داشت 
كه تامين زمي��ن به خصوص در كلانش��هرها براي 
تهيه مسكن، امري بس��يار پر هزينه و مشكل است. 
آنچه مسلم است اين كه زمين هاي شخصي به دليل 
داش��تن مالك خصوصي قابليت تهيه و تامين ارزان 
براي ساخت بنا را ندارند، از طرف ديگر، دولت اجازه 

دخالت و تعيين قيمت در اين بخش را نيز در اختيار 
ندارد. پس براي تهيه و تامي��ن زمين ارزان قيمت، 
بايد به دنبال استفاده از زمين هايي بود كه فاقد مالك 
شخصي بوده و اختيار استفاده و تخصيص آن در يد 
دولت باشد. استفاده از اراضي ملي به دليل شرايطي 
همچون يكپارچگي، فراوان و در دس��ترس بودن در 
تمام بخش هاي كش��ور و داش��تن مالكيت دولتي و 
واحد، مي تواند به عنوان گزينه اي قوي و آزموده شده 
براي حذف و كاهش هزينه تمام شده مسكن در نظر 
گرفته شود. همانطوري كه در پروژه هاي مسكن مهر 
شاهد بوديم، صرف نظر از اش��كالات و كاستي هاي 
اجراي اين طرح، تخصيص زمين هاي دولتي توانست 
به طور چشمگيري هزينه تمام شده مسكن را كاهش 
دهد، به طوري كه در برخي از ش��هرها شاهد بوديم، 
بخشي از اين مسكن هاي ساخته شده، فاقد متقاضي 
بود. پس از نرخ زمين، دومين عاملي كه مي تواند در 
كاهش هزينه تمام شده بنا نقش ايفا كند، هزينه هاي 
قانوني اس��ت كه از زمان صدور مجوزهاي س��اخت 
تا زمان صدور پايان كار و تنظيم س��ند بايد توس��ط 

سازندگان پرداخت شود. 
اي��ن هزينه ها به ويژه در زماني كه س��ازندگان براي 
ساخت واحد هاي بيش��تر اقدام مي كنند به صورت 
تصاعدي در طبقات بالاتر افزايش پيدا مي كند. براي 
كاهش هزينه تمام شده بنا پيشنهاد مي شود، براي 
انبوه سازاني كه اقدام به ساخت واحدهاي مسكوني 
با مت��راژ كم و تعداد واحد و طبق��ات زياد مي كنند، 
تخفيف��ات و معافيت هايي براي اخذ تراكم و س��اير 
هزينه هاي قانوني صدور پروانه هاي س��اختماني در 

نظر گرفته شود. 
اين هزينه ها در ص��ورت معافي��ت مي تواند حدود 
۵درصد بهاي تمام شده هر متر مربع فضاي مسكوني 

را كاهش دهد. از جمله ديگر راهكارهايي كه مي توان 
براي كاهش هزينه تمام ش��ده بنا به آن اشاره كرد، 
اس��تفاده از مصالح مدرن سبك اس��ت كه علاوه بر 
افزايش چشمگير سرعت س��اخت، موجب كاهش 
مصرف مصالح مي ش��ود. افزايش سرعت ساخت نيز 
باعث كاهش هزينه نيروي انساني و افزايش سرعت 
گردش پول در پروژه هاي مس��كوني خواهد ش��د. 
افزايش تعداد طبقات و افزايش تعداد واحد مسكوني 
در هر طبقه، مي تواند موجب سرشكن شدن هزينه 
زمين و مصالح ش��ده و به��اي هر مت��ر مربع واحد 
مس��كوني را كاهش دهد. البته بايد توجه داشت كه 
صرفا با كاهش هزينه س��اخت، بدون در نظر گرفتن 

س��اير عوامل و فاكتورهاي دخيل در معامله مسكن 
نمي توان موجبات بازگشت رونق در اين بازار را فراهم 
كرد. بدون افزاي��ش توان خري��دار و تقويت قدرت 
خريد عموم جامعه نمي توان به صورت يك س��ويه 
اين معادله را حل كرد. معادله مسكن تنها با توجه به 
دو طرف عرضه و تقاضا امكان حل ش��دن را دارد. از 
جمله راهكارهاي مكملي كه مي تواند موجب تقويت 
بخش تقاضا در اين بازار ش��ود، مي توان به پرداخت 
تسهيلات بلندمدت و ارزان قيمت، استفاده از بودجه 
و امكانات سازمان ها و دستگاه هاي حمايتي دولتي 
و غيردولتي براي توانمندس��ازي اقشار آسيب پذير 

كم درآمد جامعه اشاره كرد. 
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الزامات ثبات در قيمت مسكن 
ام��روزه نياز مس��كن به 
عنوان مهم ترين دغدغه 
ب��راي خانواده ه��ا و تمام 
اف��رادي ك��ه در شُ��رُف 
تشكيل خانواده ها هستند 
موضوع��ي قاب��ل تامل 
است به طوري كه شرايط 
امروزي فضا را به سمت و 
سويي برده است كه تامين 
مس��كن ملكي در اين ايام جز آمال اس��ت، حتي در 
تامين اجاره بها و كرايه ماهيانه هم با مشكل مواجه 
هستند. در اين شرايط اين دولت است كه بايد به طور 
جدي به قضيه ورود كند تا بتواند گامي در راس��تاي 
سهمي از خانه دار شدن متقاضيان موثر بردارد.دولت 
هر از گاهي با ارايه بس��ته هاي پيشنهادي سعي در 
گشايش كوچكي از اين گِره بزرگ دارد. اين بسته هاي 
پيش��نهادي از افزايش وام مسكن و تسهيلات براي 
ساخت گرفته تا كارت مصالح ساختماني و فروش 
متري واحدها در بازار بورس و ... كه البته هيچ يك از 
اين راهكارها تاكنون نتوانستند سهم قابل توجهي از 
نياز متقاضيان را برآورده كنند. اما آنچه در اين ميان 
هم اكنون مبهم و غير قابل پيش بيني است، مشخص 
نبودن قيمت تمام شده براي واحدهاي در حال ساخت 
اس��ت. عدم ثبات در قيمت مصالح س��اختماني به 
گونه اي است كه نرخ و قيمت ها در طول روز متفاوت و 
در حال گران تر شدن است. قبلا   نرخ گذاري بر مصالح 
ساختماني 6 ماه يك بار انجام مي شد و پيش بيني 
قيمت تمام شده ساخت با احتساب سود در نظر گرفته 
شده براي سازندگان تا حدودي قابل پيش بيني بود 
ولي متاسفانه از سال گذشته با عنان گسيختگي بازار 
ارز بهانه اي براي گران كردن تمام كالاها فراهم شد. 
سازندگان و صاحبان كالا و سرمايه قيمت كليه اجناس 
را باب ميل خ��ود افزايش دادند. در اين ميان مصالح 
س��اختماني هم از اين بازار آشفته بي نصيب نماند، 
به طوري كه  با كنترل نس��بي بازار ارز پس از افزايش 
۳ برابري تاثيري در كاه��ش يا كنترل ديگر كالاها 
ايجاد نشد و نوعا كالاهاي داخلي همچنان با قيمتي 
افزايشي مواجه هستند به نحوي كه توليد اين كالاها 
ارتباطي به افزايش قيمت ارز و دلار ندارد . دلال بازي 
و فعاليت مافياي ثروت همچنان باعث تاخت و تاز در 
مصالح ساختماني است كه دليل اصلي گراني مسكن 
و ناتواني متقاضيان در خريد مسكن ملكي يا ساخت 
به شمار مي آيد. از عوامل ساخت ساختمان زمين، 
نيروي كار استادكاران و كارگران، مصالح ساختماني و 
همچنين هزينه هاي لازم براي صدور پروانه همگي با 
افزايش مواجه شده اند كه باعث كاهش ساخت و ساز 
شده اند، در اين ميان تنها دستمزدها براي استادكاران 
و كارگران ساختماني افزايش چشمگيري نداشته 
اس��ت. مادامي كه در بازار تمام كالاهاي اساس��ي از 
مواد خوراكي گرفته تا افزايش قيمت لحظه  به لحظه 
خودروها و مصالح ساختماني ثبات و كاهشي صورت 
نگيرد، كاهشي براي قيمت مسكن متصور نيست و 
متقاضيان همچنان در اين كلاف سر در گم وا مانده اند. 
هرچند كه قيمت اعلامي براي ساخت املاك ساخته 
شده متفاوت است از املاك ويلاي گرفته تا آپارتمان 
با احتساب حق الزحمه براي سازندگان از هزينه شروع 
ساخت فونداسيون تا مراحل پاياني نصب شيرآلات، 
كابينت و تاسيسات گرمايشي و سرمايشي بسته به 
نوع مصالح لوكس گرفته تا مصالح با درجه پايين تر 
و كم كيفيت متفاوت است. از اين رو، در اين شرايط 
نمي توان پيش بيني صحيح يا با خطاي كمتري براي 
ساخت از سوي سازندگان ارايه داد و توقع در مسيري 
باشد كه سازندگان با در نظر گرفتن سودي معقول 
ملك خود را با قيمت عادلانه تر در معرض فروش قرار 
دهند. دولت نيز در اين ايام نمي تواند به صورت ميان بُر 
برنامه اي براي خانه دار شدن متقاضيان با قيمت تمام 
شده كمتر ارايه دهد. اگر بتواند در قيمت ديگر كالاها 
ثبات ايجاد كند خود به خود ملك و مس��كن هم به 
صورت يك متغير وابسته تحت الشعاع ثبات يا كاهش 

ديگر كالاهاي اساسي ثبات قيمت خواهد گرفت.

خبر

۵ درصد مساحت شهر تهران 
بافت فرسوده است

مديرعامل س��ازمان نوسازي ش��هر تهران با اشاره 
به اينكه بر اساس ش��اخص هاي مصوب ۵ درصد 
مس��احت ش��هر تهران به وس��عت ۳۲6۸ هكتار، 
بافت فرس��وده اس��ت كه ۱۵ درصد جمعيت را در 
برگرفته است. به گزارش ايلنا، كاوه حاج علي اكبري، 
مديرعامل س��ازمان نوسازي ش��هر تهران يادآور 
شد  از س��ال ۱۳۸۴ نوسازي بافت هاي فرسوده، به 
عنوان يكي از اولويت هاي مديريت شهري مد نظر 
قرار گرفته شد و شاخص هاي شناسايي بافت هاي 
فرس��وده در س��ال ۱۳۸۵ به تصويب شوراي عالي 
شهرسازي و معماري ايران رسيد. به گفته اين مقام 
مسوول، بلوك هاي شهري كه بيش از ۵۰ درصد از 
معابر آنها دچار ناپايداري س��ازه اي است، مساحت 
كمت��ر از ۲۰۰ مت��ر مربع دارد و دسترس��ي آنها از 
معابر كمتر از 6 متر ميسر است، بافت فرسوده تلقي 
مي شوند. مديرعامل سازمان نوسازي شهر تهران 
با اش��اره به اينكه بر اساس شاخص هاي مصوب، ۵ 
درصدمساحت ش��هر تهران )۳۲6۸ هكتار(، بافت 
فرسوده است كه ۱۵% جمعيت را در برگرفته است، 
تصريح ك��رد: ۹6 درصد از بافت هاي فرس��وده در 
مناطق ۷ الي ۲۰ قرار دارند و ۸۵ درصد آن در پايين 
خط انقلاب، آزادي و دماوند هس��تند. علي اكبري 
خاطرنش��ان كرد: مناطق ۱۲، ۱۰، ۱۴، ۱۷ و ۱۵ به 
لحاظ وسعت، بيشترين ميزان بافت فرسوده در شهر 
ته��ران را دارند. وي با بيان اينكه حداقل يك بلوك 
فرس��وده در ۱۹6 محله تهران وجود دارد، متذكر 
شد: بر اين اساس ۵۰% محلات شهر تهران، با مشكل 

فرسودگي مواجه هستند.

محمدعلي مهري
كارشناس شهرسازي

ايمان رفيعي
كارشناس مسكن



دانش و فن10اخبار

معاونوزيرارتباطات:

شرايط معافيت بيمه  و ماليات براي استارت آپ ها تصويب شد
گروه دانش و فن |

 معاون وزير ارتباطات ش��رايط دريافت مجوز طرح 
»نوآفرين« را براي استارت آپها تشريح كرد و گفت: 
در اين طرح معافيت هاي مالياتي و بيمه اي براي اين 

كسب و كارها در نظر گرفته شده است.
 امير ناظمي، با بيان اينك��ه ايين نامه طرح نوآفرين 
بعد از يك فرآيند يكساله تدوين و ارزيابي، در هيات 
وزيران تصويب ش��د، در مورد تأثير اين ايين نامه بر 
فعاليت اكوسيستم استارت آپي كشور توضيح داد و 
گفت: استارت آپ، اگر چه از منظر علمي به شركتي 
گفته مي شود كه مدل كس��ب وكار نوآورانه اي دارد 
كه مي تواند در مقياس وسيع و با رشد سريع همراه 
باش��د، اما به دليل همين ويژگي هايش، نمي توان از 
ابتدا موفقيت يا عدم موفقيت آن را در آينده شناسايي 

و تضمين كرد.
وي ادامه داد: به اين ترتيب كش��ورهاي مختلف به 
جاي تمركز بر فرآيندهاي ارزيابي و زدن برچس��ب 
به ش��ركت ها و عرضه انواع مجوزها و گواهي نامه ها، 
س��عي مي كنند ت��ا فرصت اوليه اي ب��راي موفقيت 
در اختيار اس��تارت آپها قرار دهند. به عبارتي ديگر 
كشورهاي توسعه يافته در اين مدل تلاش مي كنند 
يك امنيت رواني و اقتصادي براي فعاليت در سقف 
و مدت محدودي در اختيار استارت آپها قرار دهند. 
به اين ترتيب اصلي ترين تف��اوت طرح »نوآفرين« 
ب��ا طرح هاي��ي مانن��د »حماي��ت از ش��ركت هاي 
دانش بنيان«، عدم نياز به ارزيابي و همچنين فراگير 
بودن براي تمامي ش��ركت ها و كس��ب و كارهاي نو 

است.
معاون وزير ارتباطات با اشاره به ويژگي هاي مدنظر 
در اين ايين نامه براي ارزيابي يك شركت نوپا گفت: 
مطابق اين ايين نامه، عمر اس��تارت آپ بايد كمتر از 
۳ سال باش��د. به عبارتي شركت ها از زمان تأسيس 
تا سال س��وم )به شرط داشتن س��اير ويژگي ها( از 
معافيت هايي برخوردار مي شوند؛ همچنين سرمايه 
شركت محدود باش��د. )براي امسال اين عدد ۲۵۰ 
ميلي��ون تومان در نظر گرفته ش��ده اس��ت( يعني 
شركتي اگر توانست س��رمايه اي بيش از اين مقدار 
جذب كند، ديگر ش��ركت بزرگي شده و لازم است 

مانند شركت بزرگي با آن برخورد شود.
وي ادامه داد: از س��وي ديگر درآمد شركت در سال 
هم محدود باش��د )براي امس��ال عدد ۵۰۰ ميليون 
تومان در نظر گرفته شده اس��ت(؛ يعني اگر درآمد 
استارت آپ بيش از اين مقدار شود مشابه شركت هاي 
بزرگ با آنه��ا برخورد خواهد ش��د. در همين حال 
ويژگي ديگر مدنظر براي يك استارت آپ اين است 

كه مالكان و موسسان آن نمي خواهند اقدام به تقسيم 
سود كنند. آنها هرچه درآمد دارند را مجدد در شركت 
سرمايه گذاري مي كنند. به همين دليل اگر شركتي 
مس��تقيم يا غيرمس��تقيم )از طريق حقوق خارج از 
عرف( اقدام به تقسيم پول كند، مشخص مي شود كه 
خواسته است از طريق اين ايين نامه راهي براي فرار 
از بيمه و ماليات پيدا كند و هدف او س��رمايه گذاري 

بر ايده اش نيست.
رييس سازمان فناوري اطلاعات ايران تاكيد كرد كه 
اين ايين نامه نبايد تبديل ب��ه ابزاري براي دور زدن 
قوانين كش��ورها شود و به همين دليل ۴ ويژگي بالا 
اگر هر كدام نقض شود، ديگر معافيت ها شامل حال 
آن شركت نخواهد شد. تمامي اين ويژگي ها بر اساس 
دولت الكترونيك و به صورت خودكار ارزيابي مي شود 
و استارت آپ ها نياز به پر كردن فرم ها و صف انتظار 

بررسي ندارند.
وي درب��اره معافيت هايي كه در ط��رح »نوآفرين« 
شامل حال استارت آپ ها مي شود توضيح داد و گفت: 
در ماده ۲ ذكر شده كه اين شركت ها، به شرط توليد 
يك خدمت يا محصول، از ماليات معاف هستند. در 
ماده ۷ ذكر ش��ده كه اگر استارت آپ داراي تعدادي 
هم موسس )Cofunder( باشد، اين هم موسسان 

نياز به پرداخت بيمه ندارند.
ناظمي ادامه داد: در ماده ۵ آمده كه اين ش��ركت ها 
مي توانند براي مدت ۲ س��ال كارورز داشته باشند. 
از آن جايي كه بس��ياري از اس��تارت آپ ها با برخي 
از افراد وارد همكاري مي ش��وند و اي��ن همكاري از 
انواع استخدام نيس��ت، تا پيش از اين طبق مقررات 
چنين چيزي به رسميت ش��ناخته نمي شد و بيمه 
مي توانس��ت اين رفتار را جريمه كن��د، چون از نظر 
مق��ررات چنين نوعي از هم��كاري قابل قبول نبود. 
در همان ماده ۵ قيد ش��ده كه اگر فردي پلت فرمي 
ايجاد كند )مثلًا صنايع دس��تي سفارش بگيرد و در 
پلت فرم به فروش برسانند( نيازي به بيمه كردن آنها 
نيست. به عبارتي رابطه پلت فرم با اين افراد از جنس 

استخدامي نيست.
رييس سازمان فناوري اطلاعات ايران با بيان اينكه در 
ماده ۶ همچنين گرفتن كارورز نيز تأييد شده است، 
خاطرنشان كرد: كارورز تا مدت ۲ سال مي تواند در 
يك اس��تارت آپ مشغول به همكاري ش��ود، و اين 

همكاري با شرايط ساده تري باشد. 
به عنوان مثال بخش��ي از حق بيمه آن فرد كه بايد 
توسط شركت پرداخت ش��ود، توسط دولت جبران 
مي شود. به عبارت ديگر لازم نيست تا شركت سهم 
خودش را در بيمه پرداخت كند، بلكه دولت آن را به 

بيمه پرداخت مي كند تا هزينه هاي بيمه كاهش يابد.
معاون وزير ارتباطات با اشاره به اينكه مشكل اساسي 
بعد از ماليات و بيمه، فضاي فيزيكي اس��ت، افزود: 
در ماده ۱۰ اين ايين نامه، فضاهاي كاري اشتراكي 
 )Coworking Space( و ش��تاب دهنده ها 
)Accelerators( به رسميت شناخته شده اند. به 
اين ترتيب فضاهاي كار اشتراكي مي توانند چندين 

كد كارگاهي بيمه دريافت كنند.
 به عبارت ديگر اگر در يك فضاي كار اش��تراكي ۱۰ 
شركت مستقر شده باشند، هر ۱۰ شركت مي توانند 
كد كارگاه خود را ب��ا همان آدرس دريافت كنند. به 
زبان ساده تر فضاي كار اش��تراكي مانند فضاي كار 

خصوصي به رسميت شناخته شده است.
وي درباره حل مش��كل تأمين سرمايه شركت هاي 
اس��تارت آپي مطابق اي��ن ايين نامه گف��ت: اغلب 
س��ازمان هاي دولتي تنه��ا مي توانس��تند از طريق 
تس��هيلات به ش��ركت ها كمك كنند؛ در حالي كه 
دادن تسهيلات يك روش اشتباه براي شركت هاي 

استارت آپي است.
 مطالع��ات مختل��ف نش��ان مي دهد ك��ه بهترين 

روش تأمين مالي براي ش��ركت هاي اس��تارت آپي 
س��رمايه گذاري خطرپذير )VC( اس��ت. از س��وي 
ديگر اجازه سرمايه گذاري جسورانه براي دولت هم 
روشي اشتباه اس��ت، چرا كه مي تواند محل فساد و 
سوءاس��تفاده قرار گيرد و منابع را بدون حس��اب به 
سمت گروه هاي منفعتي و دوستان مديران دولتي 

سرازير كند.
ناظمي تصريح كرد: كش��ورهاي توسعه يافته براي 
رف��ع اين مش��كل از مدلي اس��تفاده كرده اند كه به 
)Fund of Funds( »مدل »صن��دوق صندوق ها

مع��روف اس��ت. در اين م��دل دول��ت مي تواند به 
صندوق هاي سرمايه گذاري خطرپذير به شرط آنكه 
آنها س��رمايه گذاري كنند و نه وام بدهند، وام بدهد. 
به عبارتي دولت به صن��دوق خطرپذير وام مي دهد 
ولي آن صندوق حق ندارد به استارت آپ ها وام بدهد، 
بلكه بايد سرمايه گذاري كند. از اين رو در ماده ۴ اين 
ايين نام��ه اين مجوز ب��ه وزارت ارتباطات و صندوق 
نوآوري و شكوفايي داده شده كه به صورت مشترك 

چنين كاري را انجام دهند.
معاون وزير ارتباطات گفت: در ماده ۳ اين ايين نامه 

نيز به ش��ركت هاي خارجي اجازه داده ش��ده است 
تا با دريافت مجوز بتوانند مراكز ش��تابدهي خود را 
در كش��ور راه اندازي كنند. در زمينه شرايط خريد 
اس��تارت آپ نيز در ماده ۹ اين ايين نامه ذكر ش��ده 
كه »در صورتي كه خري��داري بالاتر از ۶۷ درصد از 
سهام يك اس��تارت آپ را خريداري كند، مي توانند 
با توافق ه��م مجوزها و پروانه ها را به ش��ركت مادر 

انتقال دهند.«
 در ماده ۱۱ اين آيين نامه نيز كل فرآيندها، اس��امي 
شركت ها و همچنين تسهيلات جذب شده در يك 
سامانه متمركز به صورت شفاف قابل دسترس براي 

شهروندان خواهد بود.
معاون وزير ارتباطات با تاكيد بر اينكه فقدان چنين 
سامانه هايي در بسياري از طرح هاي دولتي آنها را با 
پتانسيل فساد همراه كرده و اعتماد عمومي را نيز از 
بين برده است، اضافه كرد: سازمان فناوري اطلاعات 
مس��ووليت راه اندازي اين س��امانه را بر عهده دارد و 
به همين دليل متعهد ش��ده ايم تا ف��از اول آن را تا 
 انتهاي خردادماه و فاز دوم آن را اواخر تيرماه امسال 

رونمايي كنيم.

بيزينس ريور| پژوهشگران تصميم دارند از نخستين 
نمونه يك ربات هيبريدي رونمايي كنند كه قابليت هاي 

پهپاد و خودرو را در خود جاي داده است.
پژوهشگران موفق شدند نخستين نوع آزمايشي از يك 
ربات را ابداع كنند كه مي تواند مانند يك پهپاد پرواز كند 
و مانند يك خودرو روي زمين خشك به حركت درآيد؛ 
همچنين اين ربات مي تواند در فضاهاي كوچك، فشرده 
شود.FSTAR مي تواند از بالاي موانع پرواز كند يا از زير 
آنها بگذرد. همچنين، اين قابليت را دارد كه شكل خود 
را از يك پهپاد به يك ربات خودرو مانند تغيير دهد. اين 
ربات مي تواند پهناي خود را تنظيم كند تا در س��طوح 
خشك حركت كند يا بخزد، از موانع بلند و ديوارها بالا 
برود يا درون يك تونل و مكان هاي باريك حركت كند.

ربات FSTAR اين قابليت را دارد كه با سرعت هشت پا 
بر ثانيه، روي زمين حركت كند و به خاطر مصرف پايين 
انرژي، به زمان بيشتري براي انجام دادن كار خود نياز 
دارد.از آنجا كه FSTAR، قابليت رس��اندن بسته ها با 
س��رعت بالا را دارد و مي تواند با كمك چرخ هاي خود 
با سرعت پايين و ايمني بالا به مقصد برسد، مي توان از 

آن براي كاربردهاي تجاري نيز استفاده كرد. اين ربات 
را مي توان در عمليات جست وجو و نجات نيز به كار برد 
زيرا مي تواند از بالاي موانع گوناگون پرواز كند يا ميان 
شكاف هايي بخزد كه از عهده يك پهپاد معمولي خارج 
است. از كاربردهاي ديگر اين ربات مي توان به كشاورزي، 
تميز كردن، فيلمبرداري و سرگرمي اشاره كرد.دكتر 
»ديويد زاروك« )David Zarrouk(، سرپرس��ت 
اين پ��روژه گفت: ما قص��د داريم پهپاده��اي بزرگ و 
كوچك بسياري ابداع كنيم تا خانواده اين ربات ها را براي 
كاربردهاي گوناگون گسترش دهيم و به افزايش سرعت 

و كاهش هزينه حمل و نقل كمك كنيم.

انگجت| وزارت كشور وامنيت كره جنوبي به دليل 
كاهش هزينه ها و وابستگي به يك سيستم عامل قصد 

دارد از ويندوز به لينوكس مهاجرت كند.
وزارت كشور و امنيت كره جنوبي اعلام كرده سيستم 
عامل رايانه هاي دولت��ي از ويندوز به لينوكس تغيير 
مي كند. دليل اين اقدام نيز كاهش هزينه ها و وابستگي 

به يك سيستم عامل است.
اين وزارتخانه لينوكس را روي دس��تگاه هاي پي سي 
خود آزماي��ش مي كند و در صورت نبود مش��كلات 
امنيتي يا همخواني، بطور وس��يع تر از آن اس��تفاده 

مي كند.
هنوز مشخص نيست دولت كره جنوبي از كدام بخش 
لينوكس استفاده مي كند و هيچ زمانبندي دقيقي براي 
اين تغيير اعلام نشده است. البته چنين تغييري چندان 
عجيب نيست. پشتيباني رايگان از ويندوز ۷ در ژانويه 
۲۰۲۰ ميلادي تمام مي شود و اين امر براي دولت ها پر 
هزينه خواهد بود.كره جنوبي مجبور خواهد بود پس 
از ۲۰۲۳ ميلادي از ويندوزهاي جديدتر استفاده كند. 

تك كرانچ|مايكروسافت اعتراف كرد كه جديدترين 
به روزرساني منتشر شده براي سيستم عامل ويندوز 
۱۰، بسياري از رايانه هاي كاربران را با مشكلات جدي 

مواجه كرده است.
 بعد از آنكه مايكروس��افت به عنوان توس��عه دهنده و 
ارايه دهنده سيس��تم عامل ويندوز آپديت معروف به 
»آپدي��ت آوريل« را تحت تأثير برخي مش��كلات در 
به روزرساني اين نسخه جديد به تعويق انداخت و آن را 
در ماه مه ۲۰۱۹ ميلادي منتشر كرد و در اختيار كاربران 
قرار داد، حالا به نظر مي رسد كه مشكلات نسخه جديد 
به روزرساني شده ويندوز ۱۰ تمامي ندارد و همانند يك 

سريال ادامه خواهد داشت.
با اينكه مايكروسافت تلاش زيادي براي برطرف كردن 
تمامي اين مش��كلات امنيتي و آس��يب پذيري هاي 
موجود در نسخه به روزرساني شده ويندوز ۱۰ كرده اما 
به نظر مي رسد كه همچنان اين موارد به قوت خود باقي 
مانده است و به شدت نام و آوازه اين شركت بزرگ و غول 

تكنولوژي را تهديد مي كند.

نيو اطلس| گروهي از محققان بلندترين صداي ممكن 
را زير آب توليد كردند. آنها براي اين منظور جت هاي 
كوچكي از آب را ايجاد كردند تا فشار صوتي بالاتر از ۲۷۰ 

دسي بل را به وجود بياورند.
آنها با استفاده از ليزر اش��عه ايكس LCLS متعلق به 
آزمايش��گاه SLAC جت هاي كوچكي از آب را ايجاد 
كردند تا يك فشار صوتي بالاتر از ۲۷۰ دسي بل ايجاد 

كنند. دسي بل واحد اندازه گيري بلندي صوت است.
در پايين ترين حد مقياس دسي بل براي شنوايي انسان 
محدوديت هايي وجود دارد و انسان ها صداهايي مانند 
بال زدن پش��ه را از فاصله دور نمي ش��نوند. اما صداي 
صحبت كردن انس��ان در حدود ۵۵ دسي بل است و 
صداي زنگ ساعت به ۸۰ دسي بل مي رسد. صداي اره 
نيز ۱۰۰ دسي بل است. از سوي ديگر سروصداي عظيم 

بلند شدن جت از زمين ۱۳۰ دسي بل است.
در مورد محدوديت صوتي نكته مهم آن است كه در هوا، 
صوت از ۱۹۴ دسي بل بالاتر نمي رود. اما در آب اين حد، 

حدود ۲۷۰ دسي بل است.

رويترز| با توجه به آنكه شركت چيني هواوي روز پنج 
شنبه در فهرست سياه تجارت با امريكا قرار گرفت، حالا 
گوگل با انتش��ار بيانيه اي اعلام كرده است كه قصد دارد 
ادامه هم��كاري و فعاليت خود را ب��ا اين غول تكنولوژي 

بزرگ خاتمه بخشد.
 روز پنج ش��نبه بود كه دولت ترامپ فهرست جديدي از 
شركت هاي ممنوعه براي تجارت با ايالات متحده امريكا 
را اعلام و منتشر كرد كه در آن نام شركت چيني هواوي 
به عنوان بزرگ ترين توسعه دهنده تجهيزات مخابراتي و 
دومين عرضه كننده گوشي هاي هوشمند در جهان نيز 
به چش��م مي خورد.حالا به نظر مي رسد كه شركت هاي 
امريكاي��ي يكي پس از ديگري تصمي��م گرفته اند طبق 
قوانين و مقررات محدودكننده جديدي كه دولت ترامپ، 
رييس جمهور امريكا، براي آنها تعيين كرده است، عمل 
كرده و به منظور جلوگيري از تحريم ش��دن و مشكلات 
مالي و حقوقي، روابط تج��اري و همكاري هاي خود را با 
شركت هاي چيني همچون هواوي كه در فهرست سياه 
و ممنوعه امريكا قرار گرفته است، قطع كرده يا به حالت 

تعليق درآورند.
سخنگوي ش��ركت گوگل در اين باره خاطرنشان كرده 
اس��ت كه گوگل در حال بررسي تبعات ناشي از اين قطع 
همكاري و پشتيباني خواهد بود. هرچند هنوز جزييات 
و اطلاعات بيش��تري در خصوص تصميم جديد گوگل 
در دسترس نيست اما اين طور كه به نظر مي رسد اتخاذ 
اين تصميم جديد مي تواند تأثيرات منفي متعددي روي 
فعاليت هواوي و ميزان موفقيت و پيشرفت آن داشته باشد.

بسياري از كارشناسان و تحليلگران بر اين باورند كه قطع 
همكاري گوگل با هواوي به معناي خداحافظي اجباري 
گوشي هاي هوشمند و محصولات اين شركت از سيستم 
عامل اندرويد است و اين امر بدون شك بدترين قسمت 
اين ماجرا خواهد بود.آنها همچنين معتقدند كه اين قطع 
همكاري نه تنها روي سيستم عامل اندرويد بلكه روي ساير 
بخش ها همچون پش��تيباني از نرم افزار و سرويس هاي 
توسعه داده شده توسط گوگل نيز تأثيرگذار خواهد بود، 
بنابراين انتظار مي رود كه در صورت عملي و اجرايي شدن 
اين تصميم، هواوي با ضرر و زيان هاي گسترده و خسارات 
جبران ناپذيري روبرو خواهد شد كه در قبال آن هيچ پاتك 
و ضدحمله اي را براي اجرا عليه امريكا در دس��ت نداشته 
باشد.بدون شك مشكلات و كشمكش هاي دولت امريكا 
با هواوي از جنجال برانگيزترين و خبرسازترين اتفاقات 
سال ۲۰۱۸ ميلادي بود كه به نظر مي رسد به اين زودي 
تمام نخواهد ش��د.هواوي كه بزرگ تري��ن توليدكننده 
و توس��عه دهنده تجهيزات مخابراتي و دومين س��ازنده 
و عرضه كننده موبايل در جهان محس��وب مي شود، در 

طول يك سال اخير از سوي دولت ترامپ، رييس جمهور 
امريكا، و بسياري از كشورهاي هم پيمانش به شدت تحت 
فشارهاي سياسي و تجاري قرار گرفته است و بسياري از 
اين كشورها اعم از امريكا، كانادا، استراليا، نيوزلند، ژاپن و 
برخي از كشورهاي اروپايي از جمله آلمان و بريتانيا استفاده 
از محصولات هواوي و نصب تجهيزات مخابراتي و فعاليت 
اين شركت چيني را تحت تأثير اتهامات جاسوسي براي 

دولت چين ممنوع اعلام كرده بودند.
با اينكه دولت چين و شركت هواوي همه اين اتهامات را 
بارها رد و تكذيب كردند، به نظر مي رسد كه نگراني در مورد 
جاسوسي از اطلاعات كاربران در كشورهاي مختلف عليه 

اين اپراتورهاي مخابراتي همچنان وجود دارد.
پس از خبر قطع همكاري گوگل با اين برند چيني، هواوي 
به اين خبر واكن��ش داد و در بيانيه اي اين اطمينان را به 
كاربران حال حاضر گوشي هاي هواوي و برند زيرمجموعه، 
يعني آنر بدهد كه به روزرساني هاي امنيتي براي ايشان 
منتشر خواهد شد و همچنان از خدمات نرم افزاري پس 
از فروش بهره مند خواهند بود. به نظر مي رس��د هواوي 
در حال آماده س��ازي براي قطع وابستگي از شركت هاي 
امريكايي همچون گوگل و مايكروسافت است و ازاين رو، 
در حال توسعه سيستم عامل اختصاصي و جايگزين خود 
براي رقابت با اندرويد است. اين موضوع از بند آخر بيانيه 
شركت چيني قابل اس��تنباط است. بطور خاص، جمله 
»ما به ساخت اكوسيس��تم نرم افزاري امن و پايدار ادامه 
مي دهيم« و كليدواژه »پايدار« اين برداش��ت را به ذهن 

متبادر مي كند.

بازفيدنيوز| بررس��ي ها نشان مي دهد حزب جديد 
برگزيت در انگليس انبوهي از فالوئرهاي رباتيك دارد. 
طبق بررسي ها يك حساب فقط در يك روز ۸۲۳ توييت 

درباره موضوعي خاص منتشر كرد.
 حزب برگزيت نايجل فاراژ توجه جمعيت بسيار زيادي 
را به خود جلب كرده است و به نظر مي رسد انبوهي از 
فالوئرهاي توييتري پيام كمپين او را با سرعتي بي سابقه 

و بي وقفه منتشر مي كنند.
نايجل فاراژ يكي از سياستمداران انگليسي و طرفدار 
برگزيت است كه از سوي دونالد ترامپ »آقاي برگزيت« 
لقب گرفته اس��ت. او كه رهبر پيشين حزب استقلال 
انگليس بود در ماه آوري��ل از حزب جديد خود يعني 

»برگزيت« رونمايي كرد.
اين حزب ماه گذش��ته اع��لام كرد ۱۰۰ ه��زار فالوئر 
توييتري دارد و آن را نشاني از پشتيباني افراد دانست. 
جالب آنكه از ماه گذشته تاكنون تعداد فالوئرهاي آن به 

۱۳۴ هزار حساب كاربري رسيده است.
اما ب��ه گفته دو محقق س��ايبري كه بط��ور جداگانه 
فعاليت هاي اين پلتفرم را بررسي كردند هرچند برخي 
حساب هاي كاربري از حزب فاراژ پشتيباني مي كنند 
اما رفتار بسياري از فالوئرهاي آن شبيه رأي دهندگان 

واقعي نيست.
يكي از حساب هاي كاربري كه در ماه مارس افتتاح شده 
تاكنون بيش از ۲۳ هزار توييت در سه ماهه اول حضور 
در اين شبكه اجتماعي منتشر كرده است. يك حساب 
كاربري ديگر ۸۲۳ توييت با يك موضوع را فقط در يك 

روز منتشر كرده است و بسياري از اين پيام ها به فاصله 
چند ثانيه از يكديگر منتشر شده اند.

حساب كاربري ديگري قبل از صبح دوشنبه ۶۹ توييت 
مختلف درباره برگزيت منتشر كرد.

پروفس��ور كالينا بونچوا در دانش��گاه ش��فيلد يكي از 
كارشناساني است كه اطلاعات را بررسي كرده است. 
او مي گوي��د: بطور معمول افراد ع��ادي اينگونه رفتار 
نمي كنند.به گفت��ه اندي پاتل يك��ي از متخصصان 
شركت سايبري F-Secure در فنلاند بيش از ۸۸۰۰ 
فالوئر )حدود ۷ درصد فالوئرها در زمان انجام بررسي( 
حس��اب هاي كاربري خود را در س��ه ماهه اول و دوم 
۲۰۱۹ ميلادي افتتاح كرده اند. از سوي ديگر بيشتر اين 

حساب هاي كاربري بسيار فعال هستند.
هنوز مش��خص نيس��ت چه كس��ي در پش��ت اين 

حساب هاي كاربري فعاليت مي كند.
اين در حالي اس��ت كه توئيتر قبلًا اع��لام كرده بود از 
حضور حس��اب هاي كارب��ري رب��ات در پلتفرم خود 

جلوگيري مي كند.

بسياريازفالوئرهايتوييتريحزببرگزيترباتهستند
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رويداد

كاربر فراسو

 پيش بيني سن با بررسي 
حساب توئيتر ممكن شد

تك اكس�پلورر| يك الگوريتم جديد هوش 
مصنوعي مي تواند س��ن و جنس��يت هر يك از 
كاربران توئيتر را تنها با بررسي نمايه كاربري آنها 

مشخص كند.
ابزار يادشده كه با هدف بررسي ويژگي هاي سني 
و جنس��يتي كاربران توئيتر و توس��ط محققان 
دانشگاه هاي استنفورد، آكسفورد، ميشيگان و 
ماساچوست طراحي شده، با بررسي نام كاربري 
كه فرد براي خود انتخاب كرده، زندگي نامه اي كه 
براي خود نوشته و نيز عكس نمايه و اسم انتخاب 

شده مي تواند وظايف محوله را انجام دهد.
اين ابزار كه با ۳۲ زبان زنده دنيا سازگاري دارد راه 
را براي انجام بسياري از تحقيقات علمي در توئيتر 
و نيز براي ارسال پرسش نامه هاي هدفمند هموار 

خواهد كرد.
ابزار هوش مصنوعي مذكور بر روي چهار ميليون 
حس��اب كاربري توئيتر كه به ۳۲ زبان زنده دنيا 
مطالبي را منتش��ر مي كردند، آزمايش ش��ده و 
تركيب اطلاعات به دس��ت آمده از اين طريق با 
اطلاعات تقريبي مربوط به موقعيت مكاني افراد 
و داده هاي به دس��ت آمده از سرش��ماري باعث 
شناسايي دقيق تر كاربران مذكور كه در ۱۱۰۱ 
نقطه مختلف در كش��ورهاي عضو اتحاديه اروپا 

زندگي مي كنند، شده است.
اين اب��زار هوش مصنوعي زمين��ه را براي درك 
دقيق تر و جامع تر ديدگاه هاي مختلف افراد در 
حوزه هاي اجتماعي، سياسي، فرهنگي، اقتصادي 
و غيره نيز هم��وار مي كند و مي توان دريافت كه 
افراد بر مبناي موقعيت جغرافيايي، جنسيت، سن 

و غيره چه تفاوت ديدگاه هايي با يكديگر دارند.

 فضانوردان مي توانند
در غارهاي ماه زندگي كنند

ناس�ا| يكي از دانشمندان ناس��ا ادعا مي كند 
انس��ان پس از سفر به ماه مي تواند در لوله هايي 
غار مانند زندگي كند كه در نتيجه فعاليت هاي 

آتش فشاني به وجود آمده اند. 
دانيل موريارتي يكي از دانشمندان ناسا معتقد 
است كه لوله هاي ساخته شده از مواد آتش فشاني 
در سطح ماه پناهگاهي براي فضانوردان فراهم 
مي كند. اين لوله ها غارهايي بلند و تونل مانند 
هستند كه در نتيجه فعاليت هاي آتش فشاني 
قبلًا در ماه به وجود آمده اند.به گفته موريارتي 
ناسا مي تواند هنگام آماده سازي سطح ماه براي 
فضانوردان، س��اختارهاي طبيع��ي موجود در 
سياره را نيز بررس��ي كند.موريارتي در اين باره 
نوشت: تصور نمي كنم بتوان چيزي از سطح ماه 
را تغيير دهيم. در عوض معتقدم بهتر اس��ت از 
برخي سازه ها و منابعي استفاده كنيم كه در آنجا 
وجود دارد. به عنوان مثال مي توان يك ايستگاه 
نزديك قطب ماه ساخت كه هميشه سايه است 
تا بتوان از منابع آب موجود در آنجا استفاده كرد. 
همچنين مي توان در لوله هايي ساخته شده از 
مواد آتش فشاني ايستگاهي تأسيس كرد. چنين 
ايستگاهي در برابر تغييرات دمايي و اشعه هاي 

خورشيدي از فضانوردان محافظت مي كند.

 هوش مصنوعي
 در گوشي هاي تلفن همراه 

ديجياتو| فناوري روز به روز در حال پيشرفت 
است و در اين بين شركت هاي سازنده تلفن همراه 
سعي دارند جديدترين فناوري ها را در محصولات 
جديد خود بگنجاند تا سهم بيشتري از بازار و كاربر 
را به خود اختصاص دهند طبق برآورد هاي صورت 
گرفته در س��ال ۲۰۱۸ ه��وآوي موفق به فروش 
بيش از ۲۰۶ ميليون گوش��ي هوش��مند و ۱۰۰ 
ميليون محصولات مختلف مثل تبلت، لپ تاپ، 
ساعت، PC شد.در اين خصوص قائم مقام هوآوي 
آينده صنعت گوشي هاي هوشمند را بر پايه هوش 
مصنوعي دانس��ت و به اين موضوع اشاره كرد كه 
استراتژي هوآوي براي آينده خانه هاي هوشمند 
از سه لايه متش��كل از گوشي، ۸ گجت هوآوي و 
ساير تجهيزات ساخت شركت هاي ديگري است 
كه به دو لايه اول متصل مي شوند، پايه ريزي شده 
است. اين در حالي است كه اين برند چيني توانسته 
است گوشي هاي س��ري p خود را با ويژگي هاي 
خاص روانه ب��ازار كند بطوري كه گوش��ي هاي 
جديد توانس��ته اند در عكاسي موبايل طراحي نو 
در انداخته و قوانين اين حوزه را از نو تعريف كند 
.  دوربي��ن اصلي اين گوش��ي از يك حس گر ۴۰ 
 RYYB مگاپيكسلي ساخت سوني با فيلتر رنگي
استفاده كرده كه عملكرد بهتري در نور ضعيف 
ارايه مي كند. اين حسگر داراي بيشينه ISO دو 
برابر Pro ۲۰ Mate و گشودگي a ۱.۶/f در كنار 
لرزش گير اپتيكال است كه در نور ضعيف امكان 

ثبت عكس هاي روشن تر را مي دهد.
همچنين پشت گوش��ي Pro P۳۰ يك دوربين 
۲۰ مگاپيكسلي وايد )۱۶ ميلي متري( با توانايي 
 ToF فوكوس خودكار و همچنين يك حس گر
يافت مي شود.از حس��گر ToF براي خلق هرچه 
بهتر افكت بوكه استفاده مي ش��ود. قابليت زوم 
هيبريدي هم پابرجاست كه به بزرگ نمايي ۱۰ 
براب��ري و بزرگ نمايي ۵۰ براب��ري در تركيب با 
تكنيك نرم افزاري مي رسد.پش��ت گوشي يك 
حس گر ۸ مگاپيكسلي پريسكوپي با فاصله كانوني 
۱۲۵ ميلي متر يافت مي شود كه امكان عكاسي 
از س��وژه ها را از فاصله دور مي دهد. اين گوش��ي 
هوشمند با وجود قابليت جذاب و به روز ذكر شده، 
با قيمتي بسيار رقابتي كه نتيجه واردات اين كالا با 
ارز سامانه نيما است بزودي به بازار عرضه خواهد 
ش��د و انتظار مي رود با اس��تقبال خوبي از سوي 

كاربران مواجه شود.
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رييس كميته اقتصاد مقاومتي اعلام كرد

تكميل ادغام به جاي تشكيل وزارت
گروهبنگاهها|

كارشناسان بر اين باورند كه تفكيك وزارت صنعت يك 
تصميم خلق الساعه نبوده و بر اين اساس كميته اقتصاد 
مقاومتي مجلس نيز با تشكيل مجدد وزارت بازرگاني 
مخالف اس��ت. كميته اقتصاد مقاومتي كميس��يون 
اقتص��ادي مجلس با حضور اعضاي كميس��يون هاي 
تخصصي مجلس، اتاق بازرگاني، مسوولان و روساي 
تشكل هاي توليدي اقدام به بررسي طرح تشكيل وزارت 

بازرگاني و ابعاد آن كرد.
در ابتداي جلس��ه رحيم زارع، رييس كميته اقتصاد 
مقاومتي با اش��اره به طرح اخي��ر برخي از نمايندگان 
مجلس در خصوص تشكيل وزارت بازرگاني گفت: اين 
طرح طي سال هاي اخير چندين بار در مجلس بررسي 
شده بود و نمايندگان مجلس با آن مخالفت كرده بودند.

وي اظهار داشت: اخيراً برخي از نمايندگان مجلس با 
توجه به درخواست هاي مكرر دولت اقدام به تهيه چنين 
طرحي كردند و اين موضوع در مجلس در حال بررسي 
اس��ت. كميته اقتصاد مقاومتي مجلس نيز به منظور 
بررسي نظرات تش��كل هاي مختلف اقدام به تشكيل 

چنين جلسه اي كرده است.
در ادامه محمود دودانگه، معاون وزارت بازرگاني سابق 
با اشاره به دلايل ادغام بخش بازرگاني در وزارتخانه هاي 
توليدي گف��ت: در اقتصاد ايران بايد توجه ش��ود كه 
ساختارها هدف نيستند بلكه ابزاري براي دستيابي به 
اهداف هستند. بنابراين با استفاده از ساختارها بايد به 

هدف دست پيدا كرد.
دودانگه اظهار داش��ت: رشد اقتصادي و توليد رقابتي 
دو هدف اصلي در اقتصاد ايران است كه اين دو هدف 
برگرفته از سياست هاي كلي ابلاغي از سوي مقام معظم 
رهبري است. مجلس بايد مشخص كند چه ساختاري 

باعث دستيابي بهتر دولت به اين اهداف مي شود.
وي افزود: ادغ��ام بخش بازرگان��ي در وزارتخانه هاي 
توليدي نيز پس از س��ال ها جلسه كارشناسي و براي 
دس��تيابي به اهداف مذكور انجام شد. با ادغام بخش 
بازرگاني در وزارتخانه هاي توليدي شرايط براي مقابله 

با تحريم سال هاي ۹۰ و ۹۱ فراهم شد.
معاون سابق وزارت بازرگاني تصريح كرد: پيش از ادغام 
وزارتخانه ها تعارض بسياري بين وزارت صنايع و وزارت 
بازرگاني وجود داشت كه اين تعارض در راهبردها باعث 
جلوگيري از تصميم گيري بهينه مي ش��د. بررسي ها 
نش��ان مي داد وزارت بازرگاني تصدي گري بس��ياري 
در بخش بازار داشت و اين موضوع باعث فراهم آمدن 
آسيب هاي بسياري به توليد و تجارت مي شد.دودانگه 
در خصوص طرح تشكيل وزارت بازرگاني نيز گفت: بايد 
در مقطع كنوني آسيب شناس��ي جدي بر بحث ادغام 
وزارتخانه ها انجام شود و نبايد با تفكيك وزارت بازرگاني 

مديريت متمركز در شرايط تحريم را از دست داد.

   نبايد به خاطر ويژگي هاي فردي مديران 
تغيير ساختار انجام شود

در ادام��ه مجيدرضا حريري، عضو اتاق بازرگاني ايران 
با اشاره به لزوم تعيين تعاريف متناسب با اقتصاد ايران 
گف��ت: بايد نقش وزارتخانه ها به عن��وان هدف يا ابزار 
مشخص شود. با مشخص شدن اين تعاريف، بررسي 

مدل ادغام يا تفكيك نيز راحت تر خواهد شد.
عضو ات��اق بازرگاني اي��ران افزود: در ش��رايط جنگ 
اقتصادي نبايد وزارت بازرگاني تفكيك ش��ود بلكه با 

تشكيل يك اتاق جنگ اقتصادي به مقابله با تحريم هاي 
دشمن رفت. از سوي ديگر نبايد براي واگذاري پست 
يك وزارتخانه به يكي از اش��خاص، س��اختار كشور را 
برهم ريخت. حريري تاكيد كرد: از س��وي ديگر بايد 
وزي��ران منتخب براي وزارتخانه ه��اي صمت و جهاد 
كشاورزي تخصص مناس��ب در حوزه توليد و تجارت 
داشته باشند. در حال حاضر هيچ كدام از وزرا متناسب 
با شرح وظايف خود تخصص ندارند.اين فعال اقتصادي 
افزود: با توجه به شرايط اقتصادي ايران و در حالت ثبات 
اقتصادي بايد بخش هاي توليد و تجارت به دليل عدم 
شكل گيري زنجيره توليد و تا عرضه از يكديگر جدا شوند 

تا تصميمات اقتصادي صحيح تري اتخاذ شود.

   تشكيل وزارت بازرگاني 
برخلاف تجارب جهاني

در ادامه حبيب الله انص��اري، دبيركل انجمن صنايع 
لوازم خانگي ايران نيز در ادامه نشست با اشاره بر لزوم 
ادغام بخش بازرگاني در وزارتخانه هاي توليدي گفت: 
تصميم گيري در حوزه توليد بدون توجه به امور تجارت 
امكان پذير نيست. وي اظهار داشت: پس از ادغام بخش 
بازرگاني در وزارتخانه هاي توليدي بايد ساختارهاي 
وزارت صمت چابك مي ش��د؛ اما اين اتفاق رخ نداد و 
در شرايط كنوني ساختارهاي اين وزارتخانه سنگين 
شده است. نماينده بخش توليدكنندگان در اين جلسه 
افزود: در شرايط كنوني هيچ دليل مناسبي براي توجيه 
وزارتخانه ها وجود ندارد و تفكيك بخش توليد و تجارت 

برخلاف تجارب جهاني است.

 ل�زوم اصلاح س�اختارهاي عريض و طويل 
وزارت صمت

اماني، رييس يك گروه صنعتي نيز در اين جلسه با اشاره 
به س��ال رونق توليد گفت: تلاش دولت و نمايندگان 
مجلس باي��د براي حماي��ت از توليد ملي باش��د و با 
تصويب قوانين مناسب از به حاشيه رفتن توليد داخلي 
جلوگيري كند. اين توليدكننده بخش صنعتي اظهار 
داشت: با توجه به ساختارهاي عريض و طويل وزارت 
صمت و ناكارآمدي اين وزارتخانه بايد مجلس چاره اي 
براي اين موضوع بيانديشد. با تشكيل وزارت بازرگاني 
اين انتظار وجود دارد تا وضعيت تجارت خارجي بهبود 
يابد.در ادامه بهرام شكوري، رييس كميسيون معدن 
اتاق بازرگاني ايران ني��ز در خصوص ادغام يا تفكيك 
بخش بازرگاني از وزارتخانه هاي توليدي گفت: بررسي 
تجارب ساير كشورهاي پيشرفته صنعتي نشان دهنده 

ادغام بخش بازرگاني در وزارتخانه هاي توليدي است.
رييس كميس��يون معدن اتاق بازرگاني گفت: تعيين 
استراتژي مناسب براي اقتصاد كشور بسيار مهم است 
و با تعيين استراتژي مناسب مي توان كشور را از شرايط 
تحريم نجات داد. وي خاطرنش��ان ك��رد: در صورتي 
كه س��اختارهاي وزارت صمت سنگين و عملكرد اين 
وزارتخانه ناكارآمد شده است بايد به جاي تشكيل وزارت 

بازرگاني مسير ساده تر تكميل، ادغام و پيگيري شود.

   مديران كنوني ناتوان از مديريت يكپارچه 
توليد و تجارت هستند

محمدرضا كلامي، مدي��ركل دفتر تنظيم بازار وزارت 
صمت در ادامه اين جلسه با اشاره به شرايط كشور قبل 
و پس از ادغام وظايف بازرگاني در وزارتخانه هاي توليدي 

گفت: بهينه س��ازي سياس��ت هاي تجاري و انتخاب 
مديران مناسب براي نظارت در زنجيره تأمين دو هدف 

اصلي از ادغام بوده است.
اين مقام مس��وول در وزارت صم��ت تصريح كرد: در 
شرايط كنوني هيچ كدام از اهداف مدنظر در وزارتخانه 
صمت به دليل س��اختارهاي موجود قابل دسترسي 
نيست و براي مديريت بهتر كشور بايد بخش توليد و 

تجارت از يكديگر جدا شود.
كلامي خاطرنش��ان كرد: براي مديري��ت بهتر وزارت 
صمت در شرايط ادغام بايد مديران توانمند و با پتانسيل 
در اين وزارتخانه حضور داشته باشند، حال آنكه مشابه 
چنين مديراني در كش��ور كمياب بوده و تربيت نشده 
اس��ت.مديركل دفتر تنظيم بازار وزارت صمت اظهار 
داش��ت: با تفكيك بخش بازرگان��ي از وزارتخانه هاي 
توليدي به دليل تعارض منافع ايجاد شده رنگ و بوي 
تصميم گيري ها بهتر و پخته تر خواهد شد. شكل گيري 
رش��د اقتصادي و توليد رقابتي نيز در گروي تشكيل 

وزارت بازرگاني است.

   وجود ۱۱ دليل براي ادغام بخش بازرگاني 
در وزارتخانه هاي توليدي

عليرضا شجاعي، معاون اسبق وزارت صمت نيز در ادامه 
با اشاره دلايل و نتايج حاصل از ادغام بخش بازرگاني در 
وزارتخانه هاي توليدي گفت: ادغام وزارت بازرگاني از 
سال ۸۶ در كشور و از حوزه تجارت كليد خورد. پيش از 
ادغام وزارت بازرگاني ۱۱ دليل براي ادغام اين بخش ها 

وجود داشت.
شجاعي بيان داشت: ۳۲ گام براي ادغام اصولي بخش 
بازرگاني در وزارتخانه هاي توليدي تعريف شده بود و 
شرح وظايف جديد وزارت صمت در سال ۹۱ ابلاغ شد 
كه متأسفانه از سوي مجلس پيگيري نشد.معاون اسبق 
وزارت صمت تصريح كرد: سياست هاي كلي اقتصاد 

مقاومتي بر لزوم يكپارچه س��ازي حوزه هاي توليد و 
تجارت تاكيد دارد و مجلس نبايد با تش��كيل وزارت 
بازرگاني بر خلاف قوانين و سياس��ت هاي بالادستي 

عمل كند.

   عدم كوچك سازي دولت 
با ادغام وزارتخانه ها

نايب رييس انجمن حمايت از مصرف كنندگان نيز در 
اين جلسه با اشاره به شرايط حاكم بر اقتصاد كشور گفت: 
با توجه به وضعيت اقتصادي و ساختارهاي دولت بايد 
وزارت بازرگاني از وزارتخانه هاي توليدي تفكيك شود.

نجف پور اظهار داش��ت: پس از ادغام وزارت بازرگاني 
ساختارهاي دولتي عريض و طويل شد و وزارت صمت 
نتوانست عملكرد بهتري در حوزه مسائل مربوط به خود 
داشته باشد. بايد پس از ادغام وزارت بازرگاني بسياري 
از وظايف دولتي به بخش خصوصي واگذار مي شد كه 

اين اتفاق رخ نداد.

   اجراي ناقص قانون تمركز 
دليل اصلي گراني كالاهاي اساسي

رييس نظام صنفي كش��اورزي كشور نيز در خصوص 
طرح اخير مجلس براي تشكيل وزارت بازرگاني گفت: 
متأسفانه دولت و مجلس شرايط لازم براي رونق توليد 

داخلي را فراهم نمي كنند.
محمد ش��فيع ملك زاده اظهار داش��ت: متأس��فانه 
توليدكنندگان به دليل بررس��ي مكرر طرح تشكيل 
وزارت بازرگاني در مجلس نگران و خواس��تار به پايان 

رسيدن هميشگي اين موضوع در مجلس هستند.
ملك زاده تصريح كرد: با اج��راي ناقص قانون تمركز 
وظايف بازرگاني در وزارت جهاد كشاورزي دستاوردهاي 
بسياري در حوزه توليد و تجارت محصولات كشاورزي 
حاصل شد. از سوي ديگر بررسي ها نشان مي دهد به 

دليل اجراي ناقص اين قانون مش��كلات بسياري در 
تنظيم بازار محصولات اساسي پيش آمده است. نياز 
اس��ت تا با ادغام كامل بخش بازرگاني در وزارت جهاد 
كشاورزي ساختارهاي عريض و طويل وزارت صمت 

چابك تر شود.

 لزوم توجه بيشتر به تجارت خارجي
طي سال هاي آينده

در ادامه معصومي نماينده سازمان توسعه تجارت در اين 
جلسه با اشاره به تجارب كشورهاي پيشرفته در زمينه 
ادغام وزارت بازرگاني گفت: در بس��ياري از كشورها با 
ادغام بخش توليد و تجارت به س��مت رشد اقتصادي 

حركت كردند.
وي تصريح كرد: اين در حالي است كه شرايط اقتصادي 
ايران با كش��ورهاي توس��عه يافته متفاوت بوده و بايد 
براي حل مشكلات كنوني وزارتخانه جديد براي بهبود 

شرايط تجاري كشور تشكيل شود.

   لزوم انتخاب مسير جايگزين به جاي تشكيل 
وزارت بازرگاني

زارع، رييس كميته اقتصاد مقاومتي مجلس در پايان 
اين جلسه اظهار داشت: با توجه به فضاي موجود كشور و 
نظر كارشناسان تشكيل وزارت بازرگاني كمكي به بهبود 
شرايط اقتصادي كشور نخواهد كرد و بايد مسير ديگري 

براي حل مشكلات اقتصادي طي شود.
رييس كميته اقتصاد مقاومتي مجلس خاطرنشان كرد: 
براي بهبود ش��رايط اقتصادي كشور دولت بايد توجه 
ويژه اي در انتخاب مديران مرب��وط به وزارتخانه هاي 
صمت و جهاد كشاورزي داشته باشد. در شرايط فعلي 
با توجه به عمر كوتاه باقيمانده از دولت، تفكيك وزارت 
بازرگاني باعث بهبود شرايط كشور نخواهد شد بلكه 

باري بر مشكلات قبلي اضافه خواهد كرد.

انعقاد تفاهمنامه همكاري 
برون سپاري خدمات

ايلام|مديرعامل شركت 
گاز استان ايلام در جلسه اي 
كه با حضور بيرامي مديركل 
ارتباطات و فناوري اطلاعات 
اس��تان، عس��گري مدير 
فناوري اطلاعات استانداري 
ايلام و في��ض الهي رييس 
انجمن و نماينده دفاتر پيشخوان استان برگزارگرديد، 
از واگذاري 7 خدمت اين ش��ركت به دفاتر پيشخوان 
اس��تان خبر داد. به گزارش روابط عمومي شركت گاز 
اس��تان ايلام، عباس ش��مس اللهي گفت: در راستاي 
خدمت رساني بهتر به مردم و سهولت دسترسي استفاده 
از خدمات الكترونيك، 7 خدمت به دفاتر پيش��خوان 
سطح استان واگذار شده است كه اين خدمات قبلا نيز 

طي تفاهمنامه اي با دفاتر پستي نيز واگذار گرديده بود.
وي افزود: به منظور تسهيل و تسريع در ارايه خدمات به 
متقاضيان و مشتركين گاز طبيعي، فهرست اين خدمات 
شامل اشتراك پذيري، مشاهده و چاپ صورتحساب 
المثني، درخواست تغيير نام مشترك جزء، درخواست 
جمع آوري كنتور و رگولاتور، جابه جايي علمك، اصلاح 
آدرس مشترك جزو ارايه جزييات محاسبه صورتحساب 
است. مهندس شمس اللهي، افزايش كيفيت خدمت 
رس��اني به مردم، تسريع و س��هولت در ارايه خدمات 
به م��ردم را از دلايل اجراي اين طرح دانس��ت و اظهار 
اميدواري كرد: با اجرا و توسعه خدمات ارايه شده به مردم 
از سوي دفاتر پيشخوان و دفاتر پستي بتوان كيفيت 
خدمات رساني به مشتركين گاز را در سطح قابل قبولي 
افزايش داد.در ادامه جلسه بيرامي مديركل ارتباطات و 
فناوري اطلاعات استان از شركت گاز استان به عنوان 
دس��تگاه پيش قدم در زمينه برون سپاري خدمات و 
تحقق شعار دولت الكترونيك نام برد و گفت: تقويت 
دفاتر پيش��خوان خدمات دولت موجب اشتغالزايي و 
افزايش سطح دسترسي مردم به خدمات دولت حتي 
در روستاهاي محروم و دورافتاده بدون نياز به مراجعه به 

مراكز شهري مي شود.

گلايه استاندار كرمان از 
سازمان حفظ نباتات كشور

كرمان|استاندار كرمان 
با گلايه از پرداخت نشدن 
اعتبار ۱.5 ميليارد توماني 
براي مبارزه با ملخ ها گفت: 
مشكل ملخ ها تشديد شده 
اس��ت. به گزارش ايس��نا، 
محمدجواد فدايي ديروز در 
جلسه شوراي مديريت بحران استان كرمان اظهار كرد: 
مشكل ملخ ها در جنوب استان با بارندگي هاي اخير 
تشديد شده و همچنين به علت بارندگي باند فرودگاه 
قلعه گنج دچار مشكل شده است.وي افزود: براساس 
مصوبه جلسه قبل قرار بوده دستگاه هاي اجرايي ۳4 
دستگاه خودروي شاسي بلند به جنوب استان اعزام 
كنند كه اكنون تنها ۹ خودرو در جنوب حضور دارد. 
دستگاه ها به تعهدات خود عمل نمي كنند در حالي 
كه اگر دستگاه ها كمك كنند، مشكل حل مي شود.

فدايي تصريح كرد: بايد خودروهاي مجهز كمك دار 
توسط دستگاه هايي كه تعهد شده، در اختيار جهاد 
كشاورزي جنوب قرار گيرد و بعداز ظهر امروز با اصلاح 
باند، هواپيما براي سمپاشي منطقه كوهستان به رودبار 
برود.استاندار كرمان بيان كرد: به شدت از سازمان حفظ 
نباتات كشور گلايه داريم كه تعهدات را با تعلل انجام 
مي دهد و اعتبار ۱.5 ميليارد توماني كه بايد به استان 
كرمان پرداخت مي كردند، اختصاص نيافت و همچنين 
بايد سم خريداري و در اختيار ما قرار مي دادند كه اين 

كار نيز صورت نگرفت.
وي افزود: از س��ازمان حفظ نبات��ات مي خواهيم در 
عمل به تعهدات تس��ريع كند و همين اعتبار كمي 
كه نسبت به نياز تعيين شده را به استان كرمان ابلاغ 
كند.فدايي اظهار كرد: مصوب ش��د فرمانداري ها از 
اعتبارات روستاهاي فاقد دهياري براي مبارزه با ملخ 
استفاده كنند و دهياري ها زيرنظر فرمانداري ها و جهاد 
كشاورزي در عمليات سمپاشي مشاركت و همكاري 
و از اعتبارات دهي��اري در اين زمينه و خارج از حريم 

دهياري استفاده كنند.

 استقرار ۱۰۰ كانكس 
براي سيل زدگان شوش

ه  يند خوزس�تان|نما
ولي فقيه در سپاه حضرت 
ولي عصر)عج( خوزس��تان 
گف��ت: س��پاه در ح��ال 
استقرار ۱۰۰ كانكس براي 

سيل زدگان شوش است.
حجت الاس��لام عبدالرضا 
رس��تگار در جريان بازديد از مناطق سيل زده شوش، 
اظهار ك��رد: در بازديدي كه از وضعيت س��يل زدگان 
شوش داشتيم از نزديك شاهد مقاومت مردم در مقابل 
حادثه طبيعي س��يل بوديم. وي با اشاره به مشكلات 
و گرفتاري هاي مردم سيل زده ش��وش، افزود: زندگي 
در چادر آن هم در اين گرماي ش��ديد به شدت سخت 
است. ما ديديم يك روستا كامل در چادرهايي زندگي 
مي كردند كه در هر كدام بيشتر از حدود 5 نفر نمي توانند 
زندگي كنند. اين مقاومت و بزرگواري مردم جاي تشكر 
و قدرداني دارد.نماينده ولي فقيه در سپاه حضرت ولي 
عصر )عج( خوزس��تان درخص��وص حضور مجموعه 
امدادرسان از نيروهاي مسلح، روحانيت و سپاه، گفت: 
مردم بدون تع��ارف قدردان اين هم��ه لطف و عنايت 
مسوولان هستند. البته در بحث راه مردم هنوز مشكل 
دارند. بحث كانكس نيز مشكل دوم آنها است. همچنين 
ضرورت دارد يك اكيپ پزشكي در منطقه استقرار پيدا 
كند، چراكه برخي خواهران و برادران مسني كه آن جا 
بودند، مشكلاتي مانند فشار خون داشتند كه اين مساله 
اقتضا مي كند چنين اكيپي در منطقه حضور داش��ته 
باشد.رستگار خاطرنشان كرد: مشكل عمده اي كه وجود 
دارد مساله گرماي شديد است. اما به نظر من مهم ترين 
مساله، راه است. ماسه هاي فراواني در مسير وجود دارند 
به شكلي كه بعضاً آمبولانس براي كمك آمده بود اما بين 
راه برگشته بود. لازم است هرچه سريع تر مساله راه حل 
شود، چراكه ماشين هاي سبك نمي توانند در اين مسير 
رفت و آمد كنند.وي افزود: مس��اله ديگر بحث تأمين 
وسايل سرمايشي براي مردم بود. سپاه در حال استقرار 

۱۰۰كانكس براي سيل زدگان اين منطقه است.

فعال شدن 2 واحد اقتصادي 
راكد لرستان پس از حادثه سيل
كل  ير مد | ن س�تا لر
دفت��ر ج��ذب و حمايت از 
س��رمايه گذاري لرس��تان 
گفت: سيل با وجود تمامي 
خسارات و آسيب ها موجب 
فعاليت دوباره ۲ واحد راكد 

و نيمه تعطيل استان شد.
به گزارش ايرنا، محمدحسين جناب ديروز در نشست 
خبري قرارگاه بازس��ازي و نوس��ازي مناطق سيل زده 
لرس��تان افزود: با توجه به تعهد س��تاد اجرايي فرمان 
امام )ره( براي تامين يخچال تعدادي از س��يل زدگان 
استان، اين س��تاد قرارداد كاري خود را با كارخانه راكد 
يخچال س��ازي خرم آباد منعقد كرد.وي اظهار داشت: 
هم اكنون تولي��د يخچال در اين كارخانه آغاز ش��ده و 
پيش بيني مي ش��ود نخستين محصول تا عيد فطر به 
ستاد اجرايي فرمان امام )ره( براي اهداي به سيل زدگان 
تحويل شود.وي با اش��اره به ظرفيت توليد روزانه ۱۰۰ 
دستگاه يخچال در اين واحد گفت: همچنين كارخانه 
پرس لرستان كه از سال ۸۸ تعطيل بوده با هدف تامين 
سازه هاي فلزي مناطق آسيب ديده از سيل فعال شده 
است. مديركل دفتر جذب و حمايت از سرمايه گذاري 
لرستان اضافه كرد: پلدختر، دلفان و چگني قبل از وقوع 
سيل بيشترين نرخ هاي بيكاري استان را داشتند كه با 
اين حادثه به تعداد بيكاران انها افزوده و خسارات بالايي 
به صنعت، اصناف، گردشگري، شهرك هاي صنعتي و 
صنايع دستي آنها وارد شده است. جناب با اشاره به آسيب 
س��يل به ۳۸ هزار بهره بردار كشاورزي لرستان افزود: با 
همكاري كميته حمايت توليد و اشتغال قرارگاه بازسازي 
و نوسازي، اقدامات موثري براي برقراري بيمه بيكاري و 
اشتغال عمومي در مناطق سيل زده انجام شد. وي گفت: 
در اين راستا به بيمه شدگاني كه بر اثر سيل بيكار شده اند 
۶ ماه بيمه بيكاري پرداخت مي شود و افرادي كه سابقه 
بيمه ندارند تا ۱۰۰ روز حقوق از مزاياي طرح برخوردار 
مي شوند. به گفته وي سهميه استان براي پرداخت اين 

بيمه ها به ۱۲ هزار و 5۰۰ نفر است.

افزايش ميزان مرگ زودرس 
به دليل فشار خون بالا

گيلان|رييس دانش��گاه 
علوم پزشكي استان گيلان 
ب��ا بيان اينكه فش��ار خون 
۱4، مي��زان مرگ زودرس 
را تا ۳ برابر افزايش مي دهد 
گف��ت: موثرترين عامل در 
كنترل فش��ار خ��ون بالا، 
كاهش ميزان مصرف نمك اس��ت.به گزارش تسنيم، 
شاهرخ يوسف زاده چابك ديروز در جلسه »طرح بسيج 
ملي كنترل فشار خون بالا« در رشت اظهار داشت: فاز 
نخست اين طرح از ۲7 ارديبهش��ت تا ۱7 خرداد آغاز 
مي ش��ود كه در جهت اطلاع رساني است و فاز دوم نيز 
از ۱7 خرداد تا ۱5 تير، كه طرح وارد فاز عملياتي خود 

مي شود.
وي با بيان اينكه در اين طرح تيم هاي سه نفره با حضور 
در مراكز مختلف اقدام به س��نجش ميزان فشار خون 
افراد مي كنند ابراز داش��ت: پس از گرفتن فشار خون 
افراد، در صورت نياز آنان را به مراكز درماني جهت انجام 
اقدامات لازم ارجاع مي دهيم. يوسف زاده خاطرنشان 
كرد: افزايش اميد به زندگي، بستر بروز بيماري هاي غير 
واگير را افزايش داده اس��ت؛ افزايش طول عمر فرصت 
ايجاد بيماري هايي مانند ديابت و فشارخون را فراهم 
كرده است كه مهم ترين عامل بروز بيماري هاي قلبي 

عروقي و مغزي هستند.
رييس دانش��گاه علوم پزشكي گيلان مهم ترين عامل 
به وجود آمدن بيماري هاي غي��ر واگير را رژيم غذايي 
نامناسب و كاهش ميزان فعاليت هاي بدني دانست و 
افزود: براي كنترل و درمان بيماري هايي مانند ديابت 

و فشار خون بايد مصرف قند و نمك را كاهش دهيم.
وي هدف اصلي دانش��گاه علوم پزش��كي گيلان را 
هدايت ذائقه مردم به س��مت كاهش مصرف نمك 
و قند دانست و ابراز داشت: در سال هاي اخير ذائقه 
مردم به س��مت مصرف غذاهاي چرب و پرنمك و 
بسيار شيرين رفته است كه اين خود يكي از عوامل 

تهديد كننده سلامتي است.
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 افتتاح 27 پروژه 
با حضور رييس جمهور

اروميه|اس��تاندار آذربايج��ان غربي گفت: در 
س��فر رييس جمهور به اس��تان ۲7 پروژه بزرگ 
افتتاح مي شود. محمدمهدي شهرياري در جمع 
خبرنگاران از س��فر قريب الوقوع حجت الاسلام 
روحان��ي رييس جمهوري اس��لامي اي��ران به 
آذربايج��ان غربي خبر داد و گفت: در اين س��فر 
۲7 طرح و پروژه كه مهم ترين آنها پروژه عظيم 
سد كرم آباد است با 4.4۶5 ميليارد تومان اعتبار 
به بهره برداري مي رس��د. وي به ديگر پروژه هاي 
افتتاحي استان در سفر رييس جمهور نيز اشاره 
كرد و افزود: در اين س��فر علاوه بر بهره برداري و 
آبگيري از س��د كرم آباد پلدشت با ۲ هزار و ۲۰۰ 
ميليارد تومان اعتبار، چندي��ن پروژه در بخش 
كش��اورزي با 4۳۹ ميليارد توم��ان اعتبار، چند 
پروژه مخابراتي ب��ا ۱۸5 ميليارد تومان اعتبار و 
تعدادي پروژه ورزشي از جمله استاديوم 5 هزار 
نفري سلماس با مجموع 57 ميليارد تومان اعتبار 

به بهره برداري خواهند رسيد.

تقدير استاندار از شهردار اصفهان 
براي كمك به سيل زدگان

اصفهان|اس��تاندار اصفهان در چهاردهمين 
جشنواره روابط عمومي هاي استان با اهداي لوح 
و شمايل ويژه، از دكتر نوروزي شهردار اصفهان 
براي حضور ويژه ش��هردار و نيروهاي پشتيباني 
و امدادرساني شهرداري اصفهان در استان هاي 
درگير سيل در نوروز امسال تقدير كرد.  اين تقدير 
به پاس توسعه ديپلماسي ش��هري و ارتباطات 
استاني و انجام مس��ووليت اجتماعي در بحران 
استان هاي درگير سيل انجام شد.  در بخشي از 
متن تقدير استاندار اصفهان آمده است: اينجانب 
مراتب سپاس و قدرداني خود را از تلاش بي دريغ 
ش��ما و مجموعه تحت مديريت، در همياري و 
همراهي به هموطنان اس��تان هاي س��يل زده 
در بهار ١٣٩٨، اعلام داش��ته و اميدوارم خداوند 

متعال، بهروزي و موفقيت را توشه راهتان سازد.

پيدا شدن سر و كله گوشت 
تنظيم بازار در مشهد

مش�هد|مديركل تعزيرات حكومتي خراسان 
ش��مالي گفت: طبق بررسي هاي صورت گرفته 
مشاهده ش��ده كه افرادي گوشت تنظيم بازار را 
جمع آوري مي كنند و به بازاري غير از خراس��ان 
شمالي و به مش��هد منتقل مي كنند. سيد جواد 
سيد الموس��وي در جلس��ه تنظيم بازار استان 
افزود: اين گوشت ها براي مصرف رستوران ها به 
اين شهر منتقل مي ش��ود.وي ادامه داد: در اين 
ارتباط پرونده هايي نيز تشكيل شده است.سيد 
الموسوي با اش��اره به اينكه هدف از توزيع اقلام 
يارانه اي همچون گوشت، شكر و … رسيدن به 
دست افراد محروم و همچنين تعادل بخشي به 
قيمت ها در بازار بوده است، اظهار كرد: مقدار قابل 
توجهي گوشت توزيع شده است. وي ادامه داد: با 
توزيع اين گوشت ها بايد ميزان تقاضا كم و قيمت 
اين كالا نيز كاهش يابد اما نه تنها شاهد كاهش 

مصرف نبوده ايم بلكه شاهد افزايش هستيم.

مديرعامل بانك رفاه: نقش 
روابط عمومي در تعالي سازمان 
 مديرعامل بانك رفاه گفت: ح��وزه روابط عمومي 
علاوه براينكه زبان گوياي سازمان در عرصه اجتماع 
و حافظ منافع آن نزد افكار عمومي جامعه است، در 
بعد درون س��ازماني و تلطيف فضاي آن نقش ويژه 
و مهم��ي ايفا مي كند. اين حوزه در درون س��ازمان 
منجر به ايجاد تقارن اطلاعاتي و گفتمان سازماني، 
همگرايي و انسجام مي ش��ود و فرهنگ سازمان را 
تقويت مي بخشد. سهماني در مراسم گراميداشت 
هفته روابط عمومي كه ۲۹ ارديبهش��ت ماه س��ال 
جاري در هتل المپيك و با حضور اس��اتيد مطرح و 
چهره هاي ماندگار عرصه مديريت رسانه، ارتباطات و 
اطلاع رساني نظير پروفسور بيان، پروفسورفرهنگي، 
دكتر افخمي و تني چند از انديش��مندان و فعالان 
صنعت روابط عمومي و رسانه برگزار شد با بيان اين 
مطلب و گراميداش��ت هفته روابط عمومي گفت: 
ام��روزه نقش و جاي��گاه روابط عمومي ه��ا بيش از 
گذشته احساس مي شود؛ به ويژه اين نقش و جايگاه 
در نظام بانكداري بسيار محسوس و تاثيرگذار است. 
مديرعامل بانك رفاه كارگران با بيان اينكه نظام بانكي 
به واسطه ماهيت ويژه خود و تعامل با طيف متنوعي 
از اقشار جامعه، بيش از هر زمان ديگري و بيش از ساير 
سازمان ها نيازمند حمايت، تعامل و همياري صنعت 
رسانه و روابط عمومي است خاطرنشان كرد: دراين 
مسير دست فعالان عرصه رسانه و روابط عمومي را به 
گرمي مي فشاريم و بيش از پيش از ظرفيت هاي اين 
حوزه بهره مند خواهيم شد. دكتر سهماني با تصريح 
اينكه روابط عمومي يكي از مهم ترين بازيگران عصر 
ارتباطات و اطلاعات اس��ت اظهار داشت: به عنوان 
يكي از مديران نظام بانكي اذعان مي كنم كه مديران 
عالي براي دستيابي به اهداف سازماني خود بايد از 
ابزار روابط عمومي به منظور اطلاع رساني و آگاهي 
بخش��ي به مخاطبان در راستاي ارتقاي شفافيت و 
پاسخگويي به خوبي استفاده نمايند. وي در خاتمه از 
روابط عمومي به منزله بازويي قوي براي ارايه مشورت 
و راهكار به مديران ارشد سازمان ياد و تصريح كرد: 
مديران عالي سازمان ها مي توانند از ظرفيت روابط 
عمومي براي بهبود مس��تمر سازمان خود استفاده 
كنند. در اين مراس��م فعالان و انديشمندان عرصه 
ارتباطات و مديريت از جمله پروفسور بيان به ارايه 
نكاتي درخصوص حوزه روابط عمومي پرداختند. 
در خاتمه مراسم همچنين از دكتر سهماني به پاس 
حمايت هاي بي دريغ در راستاي اعتلا و توسعه روابط 

عمومي، تقدير به عمل آمد.

چهرههاياستاني
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شكايت بي نتيجه اولياي دانش آموزان از مدارس غيردولتي

ريحانه جاويدي|
يك روز در س�ال بازدي�د از موزه ها در كش�ور 
رايگان است. همزمان با روز جهاني موزه و ميراث 
فرهنگي، مردم مي توانند بدون پرداخت هزينه 
ورودي از اي�ن اماكن بازديد كنن�د اما از جنب و 
جوش�ي كه در برخي موزه هاي كشور همزمان 
با اين روز ديده مي ش�ود، در باقي روزهاي سال 
خبري نيست. 364 روز ديگر  جز چند موزه بزرگ 
و اصلي، بقيه موزه ها سوت و كور و بدون مخاطب 
روزگار مي گذرانند با اين حال مسوولان سازمان 
ميراث فرهنگي، صنايع دس�تي و گردشگري، 
باز هم بر افزايش تعداد موزه هاي كش�ور تاكيد 
داشته و معتقدند بايد به آمار موزه ها اضافه شود 
اين در حالي اس�ت كه نه تنها نيروي متخصص 
ب�راي اداره موزه ها به اندازه كافي نيس�ت بلكه 
موزه ها به دلايل مختلف از پايين بودن كيفيت تا 
بي توجهي به تبليغات، عملا تاكنون نتوانسته اند 
جايگاه مناسبي در درآمدزايي براي كشور پيدا 
كنند و علاوه بر آن هيچ كار فرهنگي براي تبديل 
موزه گردي به يك تفريح ميان مردم انجام نشده 

است. 

   آماري كه از تعداد موزه ها داده مي ش�ود  
درست نيست

در حالي كه آمار اعلام شده از سوي مديركل امور موزه هاي 
كشور حكايت از آن دارد كه 680 موزه فعال در كشور داريم 
كه ۲66 موزه آن وابس��ته به سازمان ميراث فرهنگي بوده 
و ۱۲۹ موزه آن توسط بخش خصوصي ايجاد شده است، 
كارشناسان معتقدند اين آمار و ارقام چندان هم دقيق نبوده 
چرا كه جز ارايه اعداد تاكنون سازمان ميراث فرهنگي، هيچ 
فهرستي از نام و مش��خصات اين موزه هاي تازه ارايه نداده 
است. روز گذشته محمدرضا كارگر، مديركل امور موزه هاي 
كشور، در نشست خبري به مناس��بت روز جهاني موزه و 
ميراث فرهنگي گفت: اگر دولت ميلياردها پول براي موزه 
كنار بگذارد اتفاق خاصي نمي افتد، ما تلاش مان را كرده ايم 
كه مردم را سمت موزه سوق دهيم چون آنها بهترين حافظان 
ميراث شهرشان خواهند بود. عمده سياست ما اين است كه 

موزه ها را اجتماعي كرده و مردم را دخالت دهيم.
او افزود: در سال گذشته ۲۲ ميليون نفر از موزه ها و اماكن 
تاريخي متعلق به سازمان ميراث فرهنگي بازديد كرده اند، 
شايد بتوان گفت 8 ميليون نفر ديگر از موزه هاي سازمان هاي 
ديگر ديدن كرده اند. اين آمار يعني اينكه يك چهارم جمعيت 
كشور از موزه هاي ايران ديدن كرده اند. اين در حالي است 

كه ايران تنها ي��ك يا دو ميليون توريس��ت دارد كه موزه 
ببينند. اين بررسي نشان مي دهد بيشتر، ايراني ها به موزه 
مي روند نه توريست ها. در حالي كه در كشورهاي ديگر آمار 

توريست هايي كه از موزه ها ديدن مي كنند زيادتر است.
اظهارات كارگر در حالي است كه كارشناسان معتقدند اين 
آمار و ارقام چندان هم درست نيست و بر فرض اينكه درست 
هم باشد بايد از مسوولان پرسيد چه نيازي به داشتن اين 
تعداد موزه وجود دارد آن هم در حالي كه موزه هاي اصلي 
كشور به دليل كمبود بودجه توان تامين هزينه هاي خود 
را ندارند. عليرضا دبيري نژاد، كارشناس موزه داري كشور 
درباره اين موض��وع به »تعادل« گفت: پيش از آنكه به اين 
موضوع بپردازيم كه اساس��ا چه نيازي به اين تعداد موزه 
در كشور داريم، بايد از مسوولان سازمان ميراث فرهنگي 
بخواهيم فهرستي از مش��خصات 680 موزه اي كه مدعي 
راه اندازي آن هستند ارايه كنند. اگر موزه اي راه افتاده پس 
بايد مشخصاتي داشته باشد كه از سازمان مي خواهيم آن 
را در اختيار مخاطبان قرار دهند. در برخي موارد شاهد آن 
هستيم كه بناهاي تاريخي كه بليت فروشي دارند هم از نظر 

سازمان ميراث فرهنگي، موزه به شمار مي رود، در حالي كه 
تعريف موزه چيز ديگري است. 

او افزود: بر فرض كه اين حجم از موزه هم در كش��ور راه 
افت��اده اما بايد ديد با چه كيفيت و اس��تانداردي. آيا هر 
فردي كه مجوز بگيرد و س��اختماني تهيه كند و سر در 
آن تابل��وي موزه بزند، واقعا موزه اس��ت؟ در نهايت بايد 
از مس��وولان پرس��يد اين حجم از موزه با چ��ه آينده و 
چشم اندازي راه اندازي مي شود؟ در نهايت اينكه وقتي 
فردي با هزينه خود موزه راه اندازي مي كند، چرا دولت 
آن را به نام خود مي زند؟ هيچ كسي با رشد كمي موزه ها و 
افزايش آن مخالف نيست اما رشد كمي بايد با رشد كيفي 
همراه باشد. متاسفانه هدف مسوولان فقط بالا رفتن آمار 
موزه هاس��ت در حالي كه در سال هاي اخير كه به قولي 
نهضت موزه سازي راه انداخته اند، آيا الگوي استانداردي 
هم براي آن تدوي��ن كرده اند؟ امروز مي بينيم كه حتي 
موزه هاي خصوصي هم از همان فرم قديمي موزه هاي 
بزرگ مانند موزه ملي تبعيت مي كنند، در حالي كه هر 

موزه بايد الگوي خود را داشته باشد. 

   موزه هاي جديد بر اساس كدام  نياز كشور 
راه اندازي مي شوند؟

افزايش تعداد موزه هاي كشور در چند سال اخير در حالي 
است كه كارشناسان بر اين باورند نه تنها هيچ ايده پشت اين 
جريان وجود ندارد و الگوسازي مناسبي براي آن انجام نشده 
بلكه توجهي به هزينه ها و بودجه مورد نياز هم نشده است. 
دبيري نژاد درباره اين موضوع بيان كرد: در كشوري مانند 
ژاپن همزماني تلاش شد كه هفته اي يك موزه راه اندازي 
شود اما مسوولان اين كشور هدفشان از اين اقدام معلوم بود. 
يك تعري��ف از موزه ارايه كردند و حتي در نظر گرفتند كه 
پراكندگي اين موزه ها در قسمت هاي مختلف كشور چگونه 
بايد باشد. اين كشور موزه سازي را به عنوان يك مسووليت 
اجتماعي تعري��ف كرد كه تمام س��ازمان هاي اقتصادي، 
صنعتي و فرهنگي در اين جريان درگير شدند در حالي كه 

در ايران موزه سازي اصلا متولي مشخص ندارد.
او افزود: موزه انباري از اشياي مختلف نيست بلكه بايد نقش 
اجتماعي و فرهنگي داشته باشد كه در ايران اصلا چنين 
كاركردي براي آن ديده نمي شود. در نهايت مي بينيم كه 

موزه هاي بزرگ ما هر روز افول پيدا مي كند ما حتي در تعيين 
رييس موزه هم شاخص مناسب نداريم، راهنماي موزه و 
نيروي متخصص نداريم و باز مسوولان بر رشد تعداد موزه ها 
تاكيد مي كنند، آيا بيمارستان بدون پزشك، بيمارستان 
اس��ت؟ پس چطور بايد پذيرفت موزه بدون راهنما، موزه 
است. معضل موزه هاي ما اين است كه هيچ چشم اندازي 
براي آنها نداريم فقط شعار مي دهيم و فقط به دنبال افتتاح 
هستيم بدون آنكه توجه كنيم بعد از افتتاح قرار است چه 
كاركرد اجتماع��ي و فرهنگي در آن م��كان رخ دهد. اين 
كارشناس موزه داري بيان كرد: اداره كل موزه هاي كشور 
كه بر رشد موزه ها تاكيد مي كند بايد به طور شفاف توضيح 
دهد كه براساس كدام نياز كشور به اين نتيجه رسيده اند 
كه موزه لازم داريم و بر چه اساسي قرار است امنيت، ثبات و 
پويايي موزه را تضمين كنند؟ موزه هاي بزرگ كشور امروز 
با مشكلات مالي فراواني دست و پنجه نرم مي كنند، گاهي 
از پس تامين هزين��ه كاغذ خود برنمي آيند، حالا با كدام 
بودجه قرار است موزه هاي جديد اداره شوند؟ بهتر است 
مس��وولان به اين فكر باشند هزينه اي كه قرار است براي 
موزه هاي جديد اختصاص دهند را صرف بهبود وضعيت 

موزه هاي بزرگ كشوركنند تا به استاندارد نزديك شوند.

   مشكلات بودجه پايگاه هاي ميراث جهاني 
كمبود بودجه و تصميم هاي نادرست تنها به موزه ها خلاصه 
نمي ش��ود، بلكه پايگاه هاي ميراث جهاني هم اين روزها 
حال خوشي ندارند. فرهاد عزيزي، مدير پايگاه هاي ميراث 
جهاني، روز گذش��ته در نشست خبري روز جهاني موزه و 
ميراث فرهنگي، با اشاره به آنكه تامين اعتبارات پايگاه هاي 
ميراث جهاني همچنان با مش��كلاتي روبه روست، گفت: 
به دليل شرايط بد دولت تاكنون فقط ۲0 درصد اعتبارات به 
پايگاه هاي ميراث جهاني ايران اختصاص يافته و با توجه به 
آنچه نگهداري آثار نفيسي چون ميراث جهاني توسط دولت 
تضمين شده است اختصاص چنين درصدي از بودجه در 
حوزه حفاظت و نگهداري از اين ميراث نگران كننده است 
با اين وجود سعي كرديم از منابع بين المللي استفاده كنيم.

او در ادامه به بحث هيات امنايي ش��دن پايگاه هاي ميراث 
جهاني اش��اره كرد و گفت: با وجود قانون��ي كه وجود دارد 
اين مهم تاكنون محقق نش��ده است بايد توجه داشت كه 
پايگاه هاي ميراث جهاني با هيات امنايي شدن مي توانند 
به صورت مس��تقل درآمدي كه از بازديد كسب مي كنند 
را صرف هزينه مرمت و نگهداري كنند براي برون رفت از 
مس��ائل اعتباري و جلب اعتبارات بخش خصوصي كارها 
براي هيات امنايي شدن پايگاه هاي ميراث جهاني بايد هر 

چه سريع تر انجام شود.

هر س��ال در زمان ثبت نام مدارس اما و اگرهاي شهريه  
هم شروع مي ش��ود. تكليف مدارس دولتي مشخص 
اس��ت هر بار به بهانه كمك هاي مردمي و كلاس هاي 
فوق برنامه مبلغي را از خانواده هاي مي گيرند كه در واقع 
همان شهريه نا نوشته است اما مدارس غيرانتفاعي ساز 
ديگري مي زنند. شهريه هاي ميليوني كه بدون نظارت 
از والدين دانش آموزان دريافت مي شود آن هم با بهانه 
خدمات و آموزش هايي كه مورد تاييد آموزش و پرورش 
و كارشناسان آموزشي نيست و در بيشتر مواقع جنبه 
تبليغاتي دارد، اين م��دارس را به بنگاه هاي اقتصادي 
تبديل كرده است. اين وضعيت در حالي ادامه دارد كه 
شكايت خانواده ها هم تاكنون به نتيجه نرسيده است. 
آن طور كه ميرحمايت ميرزاده، سخنگوي كميسيون 
آموزش مجلس روز گذش��ته اعلام كرد، هنوز پرونده 
ش��كايت از مدارس غيردولتي از س��ال ۹۳ در شوراي 

نظارت باز است.
او در آيين رونمايي از س��امانه ثبت شكايات مردمي و 
تلفن گوياي سازمان مدارس و مراكز غيردولتي گفت: 
هر نماينده اي در برابر تمام ملت ايران مس��وول است. 
روز ش��نبه از مدارس غيردولتي بازديد شد و وضعيت 
نگران كننده اي را شاهد هستيم و نگرانيم كه حوادث 
زاهدان و تاكس��تان در اينجا تكرار شود و نياز به جلسه 
فوق الع��اده با وزير آموزش و پ��رورش در اين خصوص 

وجود دارد.

وي ادامه داد: متاسفانه هنوز از سال ۹۳ پرونده شكايت 
در شوراي نظارت باز است و شوراي نظارت استان فرصت 
رسيدگي به آنها را ندارد و نمي شود از سال ۹۳ فرد تخلف 
كرده باشد و در استان راي داده باشند اما شوراي نظارت 
مركزي به آن رسيدگي نكرده باشد و حكمي صادر نشده 

باشد. اين وضعيت مطلوبي نيست.
ميرزاده گفت: راه اندازي اين سامانه ها خوب است و بايد 
باشد اما مهم رسيدگي به شكايت هاست. با اين سامانه ها 
مشكلات حل ش��ود اما امروز شاهد هس��تيم افرادي 
آشكارا و در روز روشن تخلف مي كنند وزير براي مبارزه 
با تخلفات محكم وارد شده است اما شرايط به گونه اي 

شد كه اوضاع آنچنان پيش نرفت.
وي ادامه داد: ش��هريه اي كه برخ��لاف مصوبه گرفته 
مي شود و اسم مدارس مشخص است. نياز هم به سامانه 
نيست تا اين موارد پيگيري شود. اميدوارم دستور داده 
شود كه رس��يدگي شود و ديگر نيازي به اين سامانه ها 
نيست. مثلًا مديركل ش��هر تهران دقيقاً مي داند كدام 

مدارس تخلف مي كنند و شهريه آنها چقدر است.
وزير آموزش و پرورش در ادامه سخنان ميرزاده درباره 
باقي مانده پرونده ها در شوراي نظارت گفت: از شوراي 
نظ��ارت مي خواهم كه جدول زمان بندي تهيه ش��ود 
و ظرف دو تا س��ه ماه آينده پرونده ه��اي باقي مانده از 
سال هاي قبل تعيين تكليف شود و امكانات و اختيارات و 
منابع هم مشخص شود تا پرونده هاي قبلي به صفر برسد. 

اظهارات ميرزاده در حالي است كه مسوولان آموزش و 
پرورش معتقدند قرار است سيستم نظارت بر اين قبيل 
تخلفات بيشتر شود. مجتبي زيني وند، رييس مدارس و 
مراكز غيردولتي درباره اين موضوع بيان كرد: ما تيم هاي 
نظارتي ويژه در مناطق يك تا 6 مستقر و مناطق ۷ تا ۱۲ 
نيز روزهايي را مشخص كرديم و اطلاع رساني كرديم تا 
در اين روزها پاسخگوي مردم هستند. روزانه ۵ تيم از 

مدارس غيردولتي تهران بازديد مي كنند.
او افزود: از چهار طريق ش��هريه مدارس اطلاع رساني 
مي شود. در پرتال سازمان مدارس غيردولتي، اپليكيشن 
استعلام ميزان شهريه هم همين كار را انجام مي دهد. از 
طريق پوسترهايي كه مكلف كرديم در هر مدرسه نصب 
شود و همچنين امسال سامانه مشاركت ها و سنا لينك 
شدند و اطلاعاتشان ثبت مي شود و قرارداد هم كه ميزان 
شهريه را مشخص مي كند در اين سامانه هست و پيامكي 
هنگام ثبت نام به ولي دانش آموز مي رسد و ميزان شهريه 

هم مشخص مي شود.
رييس س��ازمان م��دارس و مراكز غيردولت��ي وزارت 
آموزش و پرورش با بيان اينكه روزانه پنج تيم از مدارس 
غيردولتي سراسر كشور بازديد مي كنند گفت: سامانه 
۴۳۱۷ را نيز امروز رونمايي و براي نظارت تعريف كرديم. 
سامانه هوشمند نظارت مردمي نيز رونمايي شده و در 
كنار سامانه تلفني ۴۳۱۷، تقويت و شفاف سازي سازمان 

مدارس غيردولتي را به عنوان هدف دنبال مي كند.

وي درباره ش��هريه مدارس غيردولتي نيز عنوان كرد: 
اين شهريه از راه هاي مختلفي چون پرتال و منوي ميز 
الكترونيكي، اپليكيشن استعلام ميزان شهريه در تلفن 
همراه، نصب پوس��تر در مدرسه، لينك سامانه سناد و 

سامانه مشاركت ها قابل اطلاع و استعلام است.
رييس سازمان مدارس و مراكز غيردولتي وزارت آموزش 
و پرورش با اشاره به قرارداد شهريه افزود: سند دو برگي 
قرارداد توليد مي شود كه يك نسخه در اختيار خانواده 

قرار مي گيرد و يك نسخه در اختيار مدرسه است.
زيني وند همچنين درباره پرونده هاي ش��كايات باقي 
مانده از سال هاي گذشته گفت: حدود چهارسال شوراي 
نظارت به علت دايمي نشدن قانون تاسيس تعطيل بود. 
۱۵00 پرونده باقي مانده بود كه مربوط به زماني است 
كه قانون خلاءهايي داشته است، البته تاكنون به بخش 
اعظمي از آن رسيدگي ش��ده و تا پايان خردادماه كل 

پرونده هاي ثبتي صفر مي شود.
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راه اندازي سامانه ثبت 
شكايات اوليا  از مدارس

وزير آموزش و پرورش با بي��ان اينكه امكان ثبت 
شكايات در سامانه سازمان مشاركت ها وجود دارد 
گفت: آن دس��ته از اوليا كه به هر دليل از مدرسه 
فرزندشان شكايت دارند مي توانند شكايت خود 
را در اين سامانه به ثبت برسانند. اين شكايات بايد 
ظرف مدت ۱0 روز پاسخ داده شود. سامانه تلفني 
۴۳۱۷ براي ثبت ش��كايات مردمي است. محمد 
بطحايي   با اشاره به شرايط و مشكلات اقتصادي 
موجود از همراهي م��دارس غيردولتي قدرداني 
كرد. وي افزود: مدارس غيردولتي منشا آثار مثبتي 
در نظام تعليم و تربيت بوده اند. خوشبختانه امروز 
دو سامانه بسيار مهم كه امكان پاسخگويي خوبي 
را براي مردم فراهم مي كند افتتاح ش��ده و اولياء 
مي توانند ش��كايات خود را به مس��وولان منتقل 
كنند. وزير آم��وزش و پرورش با بيان اينكه امكان 
ثبت شكايات در سامانه سازمان مشاركت ها وجود 
دارد گفت: آن دسته از اولياء كه به هر دليل از مدرسه 
فرزندشان شكايت دارند مي توانند شكايت خود را 
در اين س��امانه به ثبت برسانند. اين شكايات بايد 
ظرف مدت ۱0 روز پاسخ داده شود. سامانه تلفني 
۴۳۱۷ براي ثبت شكايات مردمي است و اولياي 
ديگر شهرس��تان ها نيز بايد براي اس��تفاده از اين 
سامانه كد 0۲۱ را به ابتداي اين شماره اضافه كنند. 

وقوع ۴۰ درصد سرقت هاي 
كشور در تهران و البرز

جانش��ين رييس پليس كش��ور از وقوع ۴0 درصد 
سرقت هاي كشور در استان تهران و البرز خبر داد.

سردار ايوب سليماني در جلسه قرارگاه مبارزه با سرقت 
پليس تهران بزرگ گفت: آمارهاي ما نشان مي دهد 
كه حدود ۷0 درصد سرقت هاي كشور در ۱0 استان 
رخ مي دهد كه لازم است اين آمارها را كاهش دهيم.

وي ادامه داد: همچنين طبق آمارها ۴0 درصد از كل 
س��رقت ها در تهران بزرگ، فرماندهي غرب و شرق 
تهران و البرز رخ داده است. جانشين فرمانده ناجا اضافه 
كرد: براي كاهش اين آمار نيازمند نظارت بر سارقان 
سابقه دار، نظارت بر مالخران، تامين تجهيزات روز، 
مبارزه  ديگر دس��تگاه هاي مسوول و ....هستيم. وي 
در ادامه به تش��ريح روند سرقت در كشور پرداخت و 
گفت: س��رقت در كشور تا پايان سال ۹6 از يك روند 
طبيعي برخوردار بود و ما بيشتر در سرقت هاي مهم، 
سرقت به عنف و سرقت هاي خشن تمركز داشتيم و 
درخصوص سرقت هاي خرد نيز افزايشي در كار نبود 
و به عبارتي سرقت ها تحت كنترل بود. وي ادامه داد: 
در نيمه اول سال ۹۷ به دليل مسائل محيطي و شرايط 
اقتصادي كشور با روند رو به رشد سرقت به خصوص 
در س��رقت هاي خرد روبه رو شديم. به طوري كه هر 
ماه احساس مي كرديم كه اين روند با شيب تندي در 
حال افزايش است. سليماني با بيان اينكه در نيمه دوم 
سال گذشته قرارگاه جهادي مقابله با سرقت فعال شد، 
گفت: در همين راستا نيز دستورالعمل هاي علمياتي 
لازم تدوين و نشست ها و هماهنگي با سازمان هاي 
مرتبط برگزار شد. سليماني با اشاره به برنامه ريزي 
ناجا براي نيمه دوم اسفند و نيمه اول فروردين اظهار 
كرد: طرح خاصي براي كاهش جانباختگان ناشي از 
تصادفات رانندگي و نيز كاهش سرقت تدوين و ابلاغ 
كرديم كه نتايج هردو موفقيت آميز بود به طوري كه 
ش��اهد كاهش ۲۲ درصدي جانباختگان ناش��ي از 
تصادفات رانندگي بوديم و طي اين مدت توانستيم 
بيش از ۲۵ درصد ش��يب س��رقت را كاهش دهيم. 
به گفته جانشين رييس پليس كش��ور اجراي اين 
طرح ها با هدف كاهش جانباختگان و كاهش سرقت 
ادامه خواهد داشت و جلسات اينچنيني مشابه در ديگر 

شهرها نيز برگزار خواهد شد.

چرا حشرات در تهران زياد 
شدند؟

رييس اداره نظارت بر امور حيات  وحش اس��تان 
ته��ران با اش��اره به افزاي��ش تع��داد ملخ ها در 
شهرس��تان هاي اس��تان تهران به ويژه مناطق 
جنوبي آن گفت: شرايط جوي تهران طي روزهاي 
ابتدايي بهار سبب افزايش جمعيت اين حشرات 
شده اس��ت. محمد كرمي افزود: امسال با توجه 
به بارش هاي خوبي كه در زمس��تان و اوايل بهار 
داشتيم شرايط محيطي براي تخم گذاري پروانه ها 
و ملخ ها و تبديل آنها به حشره فراهم شد. رطوبت و 
دما دو عامل مهم براي افزايش حشرات است، در 
سال هاي گذشته به دليل نامساعد بودن شرايط 
جوي جمعيت هاي پروانه و ملخ نمي توانستند 
گسترش پيدا كنند. رييس اداره نظارت بر امور 
حيات  وحش استان تهران با اشاره به اينكه جهاد 
كشاورزي استان تهران بايد مشخص كند كه آيا 
تعداد ملخ هاي موجود در استان هاي جنوبي بيش 
از حد استاندارد است و مي تواند به مزارع و مراتع 
آس��يب بزند يا خير، گفت: ملخ ها از محصولات 
كش��اورزي و گياهان مرتعي تغذيه مي كنند و 
اگر تعداد آنها بيشتر از حد مجاز شود بايد با آنها 
مبارزه كرد. براي مبارزه با ملخ ها بايد از روش هاي 
بيولوژيك استفاده كرد چرا كه مبارزه به روش هاي 

شيميايي براي ساير گونه ها خطرناك است.
به گفته رييس اداره نظارت بر امور حيات  وحش 
اس��تان تهران پروانه ها نمي توانند آس��يبي به 
كش��اورزي و مرات��ع وارد كنن��د. از طرف ديگر 
عمر آنها بسيار كوتاه اس��ت و با گرم شدن هوا از 
بين مي روند اما ملخ ها عمر طولاني تري دارند و 
نسبت به تغييرات دمايي حساس تر هستند اما 
پروانه ها خسارت چشمگيري ندارند. كرمي گفت: 
ملخ هايي كه به جنوب كشور حمله كرده بودند 
متفاوت با ملخ هايي است كه در استان تهران ديده 
مي شود چرا كه آنها ملخ هاي مهاجري هستند 
كه از كشورهاي همسايه وارد كشور مي شوند اما 
ملخ هاي استان  تهران به دليل شرايط آب و هوايي 

و رطوبت افزايش يافته اند.

تامينرايگانيااقساطيزمينبرايساختهتلدر۵٠٠نقطهعاقبتطرحتعويقكنكورچهشد؟
نمايندگان مجلس شوراي اس��لامي با دو فوريت طرح 
تعويق كنكور سراسري به مدت حداقل دو ماه مخالفت 
كردند. هدايت الله خادمي به عنوان متقاضي بررسي دو 
فوريت اين طرح بيان كرد: چندين استان كشور درگير 
سيل ويرانگر شده اند و دانش آموزان فرصت مطالعه كافي 
نداشتند. از سوي ديگر بسياري از كتاب هاي دانش آموزان 
در س��يل از بين رفته اس��ت. فرض كنيد ك��ه فرزندان 

خودمان در چنين وضعيتي قرار گرفته اند.
او در ادامه گفت: حدود صد هزار دانش آموز درگير سيل 
هستند. امروز با اين طرح ما مي توانيم فرصت دوباره به 
دانش آموزان براي مطالعه بدهيم. از سوي ديگر بخشي از 
كتاب هاي آموزشي درسي از بين رفته است و از آنجا كه 
ديگر منابع كتاب هاي قديمي چاپ نمي شود دانش آموزان 
چيزي در دست براي مطالعه ندارد بايد فرصت جمع بندي 

منابع را به دانش آموزان سيل زده بدهيم.
نماينده مردم اي��ذه و باغ ملك در مجلس تصويب كرد: 
از سوي ديگر به دليل گس��تردگي حادثه سيل در نظر 
گرفتن سهميه ممكن نيست و ساز و كار منطقي براي 
آن وجود ندارد. جبار كوچكي نژاد در مخالفت با دو فويت 
طرح تعويق كنكور سراسري به مدت حداقل دو ماه بيان 
كرد: بعد از سيل كميسيون آموزش و تحيقات مجلس 
بازديد ميداني از مناطق سيل زده خوزستان، گلستان و 

لرستان داشت و وسايل آموزشي فرزندان سيل زدگان را 
بررسي كرديم. در نهايت در جلسه اي كه با وزارت آموزش 
و پرورش و وزارت علوم داشتيم كل اعضاي كميسيون با 
اين طرح مخالف بودند؛ چرا كه اين اولين بار نيست كه در 

كشور حادثه اي پيش مي آيد.
نايب رييس كميسيون آموزش و تحقيقات در مجلس در 
ادامه بيان كرد: در خصوص كنكور كارشناسي ارشد از آنجا 
كه هم افراد سيل زده و هم ساير افراد درگير سيل بودند 
با تلاش مجلس كنكور به تعويق افتاد. اما اكنون تعويق 
كنكور به نفع دانش آموزان نيست. عقب انداختن كنكور 

باعث بر هم خوردن نظم آموزشي مي شود.
فرهاد تجري در موافقت با بررسي دو فوريت اين طرح بيان 
كرد: با اين طرح فرصتي براي مطالعه بيشتر در اختيار 
هم ميهنان س��يل زده ما قرار مي گيرد و اين يك امتياز 
محسوب نمي شود. فرزندان و جوانان مناطق سيل زده 
حتي براي نشس��تن و خوردن نيز در اين چند ماه جاي 
كافي نداشتند؛ اكنون چگونه بايد در رقابت كنكور با ساير 
مناطق پيروز و موفق شوند؟ آيا اين عدالت است كه جوانان 
ما كه سه ماه است درگير سيل هستند و در چادر به سر 

مي برند بخواهند در كنكور شركت كنند؟
او در ادامه تاكيد كرد: فش��ار ناشي از سيل بر روح و روان 
سيل زدگان همچنان حاكم است. لازم است با تصويب 

دو فوريت اين طرح فرصتي براي بازسازي روحيه جوانان 
و كسب آمادگي لازم براي شركت در كنكور به آنها داده 
شود. جليل رحيمي جهان آبادي در مخالفت با دو فوريت 
اين طرح بيان كرد: اين طرح مي گويد به دليل س��يل و 
حوادث طبيعي ما كنكور را به تاخير بيندازيم و سه ميليون 
دانش آموز را دچار استرس كنيم. در حالي كه كشور ما 
همه س��اله با حوادث غير مترقبه و غير طبيعي زيادي 
مواجه است نمي شود به دليل هر مشكل كنكور را به تعويق 
انداخت. او ادامه داد: كسي مانع كمك به مناطق سيل زده 
نيست؛ بلكه تعويق كنكور راه حل كمك به سيل زدگان 
نيس��ت. با اين كار نظم آغاز سال تحصيلي آينده بر هم 
مي خورد و هزينه س��نگيني بر دوش آموزش و پرورش 
و وزارت علوم گذاش��ته مي ش��ود. روح اين طرح آسيب 

فوق العاده جدي  به آينده كنكوريان ۹8 وارد مي كند.
امير طاهرخان��ي در موافقت با دو فوريت اين طرح بيان 
كرد: اين مديريت ضعيف در كشور ما بوده كه نتوانسته 
آس��يب هاي حوادث طبيع��ي را به حداقل برس��انيم. 
دانش آموزان سيل زده در كجا بايد درس مي خواندند؟ 
ما بايد انصاف را در حق دانش آموزان كشور رعايت كنيم.

او گفت: دانش آموزان مناطق سيل زده در شرايط روحي 
بسيار بدي هس��تند. نمي توان از آنها انتظار داشت تا در 

رقابت كنكور بتوانند موفق شوند.

رييس جمهور با تامين زمين مورد نياز براي ساخت هتل 
و اجراي طرح هاي گردشگري در ۵٠٠ نقطه از كشور به 

صورت رايگان يا اقساط ٢٠ ساله موافقت كرد.
علي اصغر مونسان، رييس س��ازمان ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري ٢٨ ارديبهشت ماه در نامه اي 
خطاب به رييس جمهور، موضوع تامين زمين مورد نياز 
در ۵٠٠ نقطه از سطح كشور براي ساخت هتل و ساير 
تاسيسات محرك بخش گردشگري را مطرح كرد كه 
محمود واعظي در پاسخ به اين درخواست، از موافقت 

رييس جمهور با آن خبر داده است.
در متن نامه مونس��ان آم��ده اس��ت: »همان طور كه 
اس��تحضار داريد اين سازمان در راس��تاي حمايت از 
س��رمايه گذاران بخش خصوصي، تس��هيلات لازم را 
براي برخورداري سرمايه گذاران از مشوق هاي حمايتي 
از جمل��ه پرداخت تس��هيلات معافيت هاي گمركي، 
معافيت هاي مالياتي، معافيت عوارض، پروانه ساختماني 
واگ��ذاري اراضي مورد ني��از براي اج��راي طرح هاي 

گردشگري و … فراهم كرده است.
در ح��ال حاض��ر تقاضاه��اي قاب��ل توجهي توس��ط 
سرمايه گذاران داخلي و خارجي براي سرمايه گذاري در 
تاسيسات گردشگري خصوصاً ساخت هتل هاي ۴ و۵ 

ستاره در كلان شهرها وجود دارد.

لذا به منظور توسعه زير ساخت هاي بخش گردشگري 
و پيرو مذاك��ره حضوري و نظر مس��اعد حضرتعالي 
خواهشمند است دستور فرمايند دستگاه هاي اجرايي 
نسبت به تامين زمين مورد نياز در ۵٠٠ نقطه از سطح 
كشور براي ساخت هتل و ساير تاسيسات محرك بخش 
گردشگري به صورت رايگان يا اقساط بلندمدت حداقل 
۲0 ساله به اين س��ازمان اقدام تا در قالب فرصت هاي 
سرمايه گذاري به متقاضيان واجد شرايط واگذار شود.«

محمود واعظي  رييس دفتر رييس جمهور   نيز موافقت 
رييس جمهور براي اق��دام در اين باره را با تصوير نامه 
به وزراي راه و شهرسازي، كش��ور، جهاد كشاورزي و 
رييس سازمان برنامه و بودجه ارجاع داده كه در آن بر 
اين اقدام تاكيد و خواسته شده است كه نتيجه آن نيز 

گزارش شود.
در متن نامه واعظي آمده است: »نامه ۵۴۵۴/۹8۲۱00 
مورخ ۱۳۹8/۲/۲8 س��ازمان ميراث فرهنگي، صنايع 
دستي و گردش��گري با موضوع پيشنهاد تامين زمين 
مورد نياز در ۵00 نقطه كشور براي ساخت هتل و ساير 
تاسيس��ات محرك بخش گردشگري كه تصوير آن به 
پيوس��ت ارسال مي ش��ود به رييس جمهوري رسيده، 
پي نوش��ت شد: مونس��ان مورد بس��يار خوبي را اعلام 

كرده اند، اقدام و گزارش كنيد.«
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»تعادل« پيامدهاي فعاليت »كميته تعيين سقف اجاره مسكن« را بررسي مي كند 

ناكارآمدي ابزارهاي تعزيراتي در ساماندهي بازار اجاره 
گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|

به تازگي مع��اون وزير راه و شهرس��ازي از آغاز به كار 
كميته س��قف اجاره بهاي مسكن با هدف ضابطه مند 
شدن افزايش نرخ اجاره خبر داد، البته مازيار حسيني 
به جزييات فعاليت اين كميته اشاره اي نداشت اما به 
صورت تلويحي اعلام كرد كه هدف اين كميته حمايت 

از مستاجران با ابزار مالياتي است.
به گفته حسيني، وزارت راه و شهرسازي در تلاش است 
تا سقف افزايش اجاره بها را براي سال جاري مشخص و 
آن را با مصوبه دولت يا مجلس اجرايي كند كه ساز و كار 
قانوني آن هم در كميته اي متشكل از نمايندگان بخش 

خصوصي، دولت و مجلس تعيين مي شود.
تلاش وزارت راه و شهرسازي براي تعيين سقف اجاره بها 
در راستاي ساماندهي به بازار اجاره درحالي است كه در 
سال هاي گذشته هم، طرح هايي از اين دست در اجرا با 
شكست مواجه شدند، در دولت دهم هم طي دو مرحله 
شاهد تعيين سقف افزايش اجاره بها بوديم، برنامه اي 

كه در هر دو مرحله نتوانست انتظارات را برآورده كند.
اما ماجرا به همين جا ختم نمي شود، در دولت يازدهم 
هم بارها حامد مظاهريان، معاون وزيرراه و شهرسازي 
از دوساله كردن زمان عقد قراردادهاي اجاره خبر داد، 
طرحي كه هيچ گاه به مرحله تصويب و اجرا نرس��يد، 
همچنين تير سال گذشته و همگام با افزايش قيمت 
مس��كن و به تبع آن افزايش اجاره بها، وزير سابق راه و 
شهرسازي براي س��اماندهي بازار، پيش نويس لايحه 
»الحاق يك ماده و چند تبصره با قانون روابط موجر و 
مستاجر سال 1376« را براي بررسي و تصويب فوري 

به هيات دولت ارسال كرد.
در ماده واحده اضافه شده به لايحه سال 76 آمده بود كه 
قيمت اجاره بها حداكثر تا 10 درصد نسبت به اجاره بهاي 
قبل��ي، از طرف موج��ر در زمان تمديد ق��رارداد قابل 
افزايش است و چنانچه با تقاضاي افزايش 10 درصدي 
مبلغ اجاره، مستاجر موافقت ننمايد واحد قابل تخليه 
است و رسيدگي به اين موضوع هم در صلاحيت شوراي 

حل اختلاف است.
براساس تبصره ديگر اين ماده واحده، چنانچه در قرارداد 
اجاره مدت زمان بيشتري نسبت به اين قانون براي زمان 
انقضاي قرارداد در نظر گرفته شود مدت زمان قرارداد 

معتبر است.
در اين ميان و با وجود شكس��ت خوردن چندين باره 
طرح ه��اي تعزيراتي از اين دس��ت، به نظر مي رس��د 
وزارت راه و شهرسازي همچنان اصرار دارد كه طرحي 
همراستا با طرح هاي قبلي اجرايي كند، طرح تعيين 
سقف قيمت يا اجاره بها همواره مورد مخالفت فعالان 
و كارشناس��ان بازار مسكن بوده است، به گفته حسام 
عقباي��ي نايب رييس اتحاديه مش��اوران املاك كه از 
مخالفان اجراي اين طرح ها بوده و هست، قاعده فكري 
تس��ليط مي گويد مردم بر اموال غيرمنقول خودشان 

مسلط هستند و بر همين اساس كسي نمي تواند قيمت 
ملك كسي را تعيين كند.

عقبايي ايراداتي را هم به تعيين سقف براي اجاره بها وارد 
مي داند و مي گويد: مثلا در تبصره افزايش 10 درصدي 
اجاره بها، اگر مالك ميزان اجاره بها را بيشتر از 10 درصد 
افزايش دهد تكليف چيست؟ در صورت افزايش بيشتر 
از سقف اجاره بها چه مجازاتي براي موجر در نظر گرفته 

شده است؟
او معتقد است كه موجر مي تواند در زمان تمديد به جاي 
10 درصد، 20 درص��د اجاره بها را افزايش  دهد، آيا در 
لايحه پيش بيني شده كه چگونه او را مجازات مي كنند 
و صرف گفتن تعيين سقف 10 درصدي خوب است، 
اما آيا اساسا مي توان مجازاتي براي سرپيچي موجران 

از چنين قانوني )به فرض تصويب( پيش بيني كرد.
ضمن اينكه با توجه به وضعيت اقتصادي كشور و بالا 
بودن نرخ تورم، ب��ا توجه به وضعيت اقتصادي ممكن 
است در يك سال كمتر يا بيشتر از 10 درصد نرخ اجاره 
لازم باشد افزايش يابد، در اين صورت مالك قانون گذار 

را دور مي زند.

  تعيين سقف عملي نيست
فردين يزداني،  مديرعلمي طرح جامع مس��كن كه از 
منتقدان تعيين سقف براي اجاره بها براي ساماندهي 
بازار اجاره اس��ت، به »تعادل« مي گويد: تعيين سقف 
براي اجاره بها عملي نيست و چنين طرح هايي بي نتيجه 
خواهد بود چون موجران مي توانند در واكنش به اين 

تصميم، واحدهاي مسكوني خود را اجاره ندهند.
او ادام��ه مي دهد: وزارت راه و شهرس��ازي مي تواند به 
جاي تعيين س��قف براي اجاره بها، بحث عدم افزايش 
يا معافيت مالياتي را ب��راي موجران در نظر بگيرد، به 
عنوان نمونه اعلام كند ك��ه اگر موجران نرخ اجاره بها 
را در هر س��ال تنها 10 درص��د افزايش دهند، ماليات 
دريافتي از آنها افزايش نمي يابد يا مش��مول معافيت 

مالياتي مي شوند.
به گفته يزدان��ي، وزارت راه و شهرس��ازي همچنين 
مي توان��د اين بحث را مطرح كند ك��ه در صورت عدم 
اجراي سقف تعيين شده از سوي موجران، نرخ ماليات 
به صورت صعودي افزايش مي يابد، چنين تصميم هايي 

مي تواند در كنترل نرخ اجاره تاحدودي موثر باشد.
او اظهار مي كند: البته در اجراي اين برنامه، راه دررويي 
هم براي موج��ران وجود دارد و آن هم اين اس��ت كه 
قراردادي صوري بين موجر و مس��تاجر نوشته شود و 
رقم واقعي اجاره به نحوه ديگري وصول ش��ود اگرچه 
با وجود چنين راه دررويي اجراي اين تصميم مي تواند 

مفيد باشد.
اين كارشناس ارشد بخش مسكن با اشاره به اهميت 
ابزار مالياتي براي ساماندهي بازار اجاره بيان مي كند: 
دوساله ش��دن قراردادهاي اجاره هم قابليت اجرايي 

ش��دن ندارد چون حقوق مالكيت را نمي توان ناديده 
گرفت ضمن اينكه اگر مالك و مستأجر به توافق برسند 
چنين قراردادي نوشته مي ش��ود و نيازي به تصويب 

چنين قانوني نيست.
يزداني اضافه مي كند: دولت مي تواند با عدم افزايش يا 
معافيت مالياتي مالك، او را براي دوساله كردن قرارداد 

اجاره تشويق كند.
او تصريح مي كند: البته اي��ن تبصره مي تواند موجب 
شود كه مالك افزايش نرخ اجاره در سال آينده را هم در 
قرارداد در نظر بگيرد و هدف اصلي نه تنها محقق نشود 

بلكه موجب افزايش اجاره بها هم شود.
اين كارشناس ارشد بخش مسكن اظهار مي كند: زماني 
كه ب��ازار خريد و فروش متلاطم اس��ت و قيمت ها به 
صورت مداوم در حال افزايش است نمي توان بازار اجاره 
را كنترل كرد و بهترين راهكار اين است كه گروه هاي 
آسيب پذير از سوي دولت حمايت شوند زيرا ابزارهاي 

مالياتي هم تاثير قابل توجهي بر بازار اجاره ندارند. 
ناگفته نماند كه مخالفت كارشناسان با تعزيراتي كردن 
اجاره بها به اين معنا نيس��ت كه دول��ت نبايد اقدامي 
براي س��اماندهي بازار مس��كن انجام دهد، بلكه همه 
متفق القول هس��تند كه بايد حركتي براي اقشار كم 
درآمد انجام شود تا فش��ار كمتري به آنها وارد  آيد اما 

راهكار آن، تعزيراتي كردن بازار نيست.

   دولت مداخله كند
هم��گام با نابس��اماني هاي موج��ود در ب��ازار اجاره بها، 
نايب رييس كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي 
گفت: تنش در بازار مسكن فش��ار زيادي بر مستاجران 
وارد مي سازد و دولت بايد تكليف جديدي براي بنگاه هاي 
املاك مشخص سازد تا قراردادها با هر قيمتي بسته نشود.

سيد احسن علوي در گفت وگو با ايرنا ادامه داد: نشست هاي 
متعددي با وزير راه و شهرسازي در ارتباط با كنترل قيمت 
اجاره بها برگزار شده كه به اين نتيجه رسيديم كه در گام 
نخست بايد عرضه و تقاضا در بخش مسكن متعادل شود 
و ساخت واحدهاي مسكوني بيشتري در كشور انجام شود.

اوافزود: نرخ اجاره بها برگرفته از قيمت ساختمان است و 
چنانچه كاهش قيمت مسكن اجرايي نشود، مستاجران 

مجبور به پرداخت اجاره هاي بيشتري خواهند شد.
به گفته علوي، قيمت هاي اوج گرفته خانه در شهر تهران 
كه بخشي از آن مربوط به آگهي هاي سوداگران مسكن در 
فضاي مجازي مي شود، موجب افزايش غير واقعي اجاره 

خانه در تهران شده است.
نماينده مردم س��نندج در مجلس ش��وراي اس��لامي، 
موض��وع تعهدات دولت در ارتباط با س��اخت 440 هزار 
واحد مسكوني در كشور را يادآور شد وگفت: ساخت خانه 
برنامه بلندمدت براي كنترل قيمت ها وكاهش فشار روي 
مستاجران است و در شرايط فعلي بايد به دنبال راه حل هاي 

كوتاه م��دت مانند كنترل فضاي مج��ازي و مرجع قرار 
گرفتن سامانه »سابا« )اطلاعات بازار املاك ايران مربوط 
به وزارت راه وشهر سازي( براي تعيين نرخ املاك باشيم.

او با بيان اينكه چنانچه قيمت ساختمان را متعادل سازيم، 
قيمت اجاره خانه هم متعادل مي شود، اظهار كرد: سامانه 
تعيين قيمت ملك روي قيمت اجاره بها هم تاثير مي گذارد 
ولازم است منبع تعيين قيمت ها نرخ آخرين معاملات 
ثبت شده در سامانه »س��ابا« و نه آگهي هاي دلالان در 

فضاي مجازي باشد.
علوي پيرامون اين پرس��ش كه آيا مجلس طرح فوري 
براي كنت��رل قيمت اجاره بها به ويژه در ارتباط با ش��هر 
تهران دارد، گفت: تعيين نرخ اجاره بها موضوعي توافقي 
بين صاحبخانه و مستاجر است، با قانون جديد نمي توان 
مانع آن شد؛ مجلس مي تواند دولت را متعهد به ساخت 
خانه هاي بيشتر سازد، ضمن اينكه دولت بايد بنگاه هاي 
املاك را موظف س��ازد كه قراردادها با هر قيمتي بسته 

نشود.
نايب رييس كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي 
دريافت ماليات از خانه هاي خالي را ترمزي براي توقف 
كاهش قيمت خانه دانست وگفت: حدود سه ميليون 
و400 هزار واحد مسكوني خالي در كشور وجود دارد 
كه در برهم زدن تعادل در بازار مسكن تاثير مستقيمي 

گذاشته است.

مديرعامل سازمان مديريت پسماند شهر تهران:جزئيات بسته تشويقي جديد نوسازي اعلام شد

تغيير مركز دفن زباله در آرادكوه ممكن نيستپرداخت ۵۰ درصد هزينه انشعابات براي پروژه هاي پيشتاز 
مديرعامل سازمان نوس��ازي شهر تهران با اعلام اينكه 
ش��هرداري تهران 50 درصد از هزينه انشعابات را براي 
متقاضيان پروژه هاي پيشتاز نوسازي به صورت يارانه 
پرداخت مي كند، جزييات بسته تشويقي جديد نوسازي 

را تشريح كرد.
به گزارش فارس، كاوه حاجي علي اكبري با بيان اينكه 
از حدود 10 سال گذشته دولت و شهرداري تهران شروع 
به اعطاي مشوق هايي براي ترغيب ساكنان بافت هاي 
فرسوده به نوسازي منازل ناپايدار خود كرده اند، يادآور 
شد: در س��ال هاي گذش��ته دولت نس��بت به اعطاي 
تسهيلات بانكي ساخت و ساز و شهرداري تهران نسبت 
به رايگان كردن هزينه صدور پروانه در بافت هاي فرسوده 
اقدام كرده اند و اعطاي اين مشوق ها كماكان ادامه دارد.

علي اكبري توضي��ح داد: صدور پروان��ه در بافت هاي 
فرسوده مناطق 7 تا 20 مشمول 100 درصد تخفيف و 
در مناطق 1 تا 6 و 21 و 22 مشمول 80 درصد تخفيف 
مي شوند. عوارض واحدهاي تجاري واقع در اين پروژه ها 
كه خارج از راس��ته ها و بورس هاي مصوب هستند، در 
صورتي كه مس��احت آنها حداكثر 20 درصد مساحت 
زمين باشد و بيشتر از 50 مترمربع نباشد نيز مشمول 

تخفيف 50 درصد مي شود.
مديرعامل س��ازمان نوسازي ش��هر تهران اظهار كرد: 
برآوردها نش��ان مي دهد، اين تخفيفات در مشوق هاي 
نوسازي بين 7 تا 10 درصد از هزينه هاي اجرا را كاهش 
مي دهد.علي اكبري با اعلام اينكه تمهيد مناس��بي از 
طرف دولت محترم انديش��يده شده كه از ابتداي سال 
جاري، تسهيلات ساخت به 70 ميليون تومان به ازاي هر 
واحد مسكوني افزايش پيدا كند، توضيح داد: 50 ميليون 
تومان از اين مبلغ با س��ود 9 درصد و 20 ميليون تومان 
مابقي نيز با سود 18 درصد از سوي بانك هاي عامل به 

متقاضيان پرداخت خواهد شد.
به گفته مديرعامل س��ازمان نوس��ازي ش��هر تهران، 
شهرداري تهران علاوه بر اعطاي مش��وق هاي عام و با 
تمركز بر توزيع هدفمند بس��ته هاي تشويقي نوسازي 
بافت هاي فرسوده، اقدام به تدوين مشوق هاي ويژه براي 
محلاتي كه طي 10 س��ال گذشته از كمترين نوسازي 
مسكن و پايين ترين نرخ رشد قيمت مسكن برخوردار 

بوده اند، كرده است.
علي اكبري در اين خصوص اظهار كرد: بر اين اساس، 30 
محله از شهر تهران از جمله محلات فرحزاد و كن كه طبق 
مصوبه شوراي عالي شهرسازي و معماري، امكان ساخت 
و ساز بيش��تر از 180 درصد را ندارند و محلات واقع در 
حصار صفوي در منطقه 12 كه در محدوده هاي تاريخي 
و ارزشمند تهران قرار گرفته اند و 24 محله ديگر تهران 

كه كمترين نرخ نوسازي و پايين ترين نرخ رشد قيمت 
مس��كن در يك دهه اخير را داشته اند، مي توانند علاوه 
برمشوق هاي عام از بس��ته هاي تشويقي ويژه نوسازي 

بافت هاي فرسوده نيز بهره مند شوند.
مديرعامل س��ازمان نوس��ازي ش��هر تهران افزود: به 
متقاضي��ان نوس��ازي در محله هاي فرح��زاد و كن و 
محله ه��اي واقع در حص��ار صفوي علاوه ب��ر 9 درصد 
تسهيلات بانكي ساخت كه از سوي دولت اعطا مي شود، 
9 درصد يارانه مضاعف نيز از س��وي شهرداري تهران 
اعطا مي ش��ود و بر اين اساس تس��هيلات كاملا حالت 
قرض الحسنه پيدا مي كند و متقاضيان تنها بايد اصل 

تسهيلات دريافتي را به بانك بازپرداخت كنند.
او با اشاره به دستورالعمل جديد براي اعطاي كمك هزينه 
اجراي نما در بافت هاي فرسوده، عنوان كرد: متقاضيان 
نوس��ازي در 30 محله مذكور پس از ارايه تأييديه هاي 
لازم، تا سقف 20 ميليون تومان كمك هزينه اجراي نما 
دريافت مي كنند.مديرعامل سازمان نوسازي شهر تهران 
با اش��اره به ضرورت توجه به افزايش كيفيت ساخت و 
ساز در بافت هاي فرسوده و الگوسازي نوسازي، گفت: 
پروژه هايي كه از تجميع حداقل 10 پلاك و رسيدن به 
مس��احت حداقل 400 متر مربع در بافت هاي فرسوده 
ايجاد مي شوند، با عنوان »پروژه هاي پيشتاز نوسازي« 
معرفي مي شوند كه امكان بهره مندي از مشوق هاي ويژه 
نوس��ازي را خواهند داشت.پروژه هاي پيشتاز نوسازي 
مي توانند از 9 درصد س��ود تس��هيلات بانكي و كمك 
هزينه اجراي نما تا سقف 50 ميليون تومان كه از سوي 
شهرداري تهران اعطا مي شود، بهره مند شوند. به منظور 
افزايش كيفيت طراحي در پروژه هاي پيشتاز نوسازي، 
هزينه طراحي اين پروژه ها نيز از سوي شهرداري تهران 
و از طريق انعقاد قرارداد با طراحان حرفه اي و درجه يك 

انجام خواهد شد.
او با بي��ان اينكه ش��هرداري تهران به منظ��ور ارتقاي 
كيفيت ساخت مسكن در بافت هاي فرسوده تمهيداتي 
انديش��يده كه در فرآيند اجرا نيز نظارت داشته باشد، 
افزود: 50 درصد از هزينه هاي خدمات مهندسي شامل 
هزينه هاي طراحي، كنترل طراحي، نظارت و شناسنامه 
فني در پروژه هاي پيش��تاز نوس��ازي و محله هاي كن، 
فرح��زاد و محله ه��اي واقع در حصار صفوي از س��وي 
شهرداري تهران به متقاضيان نوسازي پرداخت مي شود 
و 24 محله ديگر نيز مش��مول بهره مندي از 50 درصد 

هزينه هاي خدمات نظارت خواهند شد.
به گفت��ه او، تأمي��ن 100 درصد پاركين��گ مورد نياز 
در پروژه ه��اي پيش��تاز و تأمي��ن حداق��ل 75 درصد 
پاركينگ هاي مورد نياز در س��اير پروژه هاي نوسازي 

)مطابق پروانه صادره(، برخورداري از ميانگين 75 متر 
مربع مس��احت واحد مس��كوني، اجراي عايق صوتي 
ديوارهاي پيراموني و ديوارهاي بين واحدهاي مسكوني، 
كنترل و تأييد كيفيت آسانس��ور، استفاده از بتن آماده 
از شركت هاي داراي نشان اس��تاندارد ايران در اجزاي 
س��ازه اي و كنترل و تأييد كيفيت جوشكاري اتصالات 
سازه هاي فلزي از ملزومات پروژه ها به منظور دريافت 

تسهيلات كمك هزينه خدمات مهندسي است.
مديرعامل سازمان نوسازي شهر تهران با اشاره به اجرايي 
نشدن بخشي از آيين نامه اجرايي برنامه بازآفريني كه 
حدود يك س��ال پيش به تصويب هيات وزيران رسيد، 
توضيح داد: طبق آيين نامه مذكور، وزارتخانه هاي نفت و 
نيرو مكلف هستند تا نسبت به تخفيف يا تقسيط هزينه 
انشعابات در بافت هاي فرسوده كه براي هر واحد حدود 
7.5 ميليون تومان مي ش��ود، اقدام كنند. اما با توجه به 
اينكه منابع آن تا به امروز فراهم نش��ده، اين امر محقق 

نشده است.
علي اكبري تصريح كرد: بر اس��اس بس��ته تشويقي 
ويژه نوس��ازي، ش��هرداري تهران 50 درصد از هزينه 
انشعابات را براي متقاضيان پروژه هاي پيشتاز نوسازي 
به ص��ورت يارانه پرداخت مي كند.ب��ه گفته اين مقام 
مس��وول تخفيف در هزينه بيمه كارگران ساختمان 
نيز از موارد ديگري مصوب شده در آيين نامه اجرايي 
برنامه بازآفريني است كه امكان اجرايي شدن آن نيز تا 

به امروز مهيا نشده است.
مديرعامل سازمان نوس��ازي شهر تهران با اعلام اينكه 
هدف از تدوين و ارايه بسته هاي تشويقي نوسازي، كاهش 
هزينه تمام شده ساخت مسكن و ايجاد صرفه اقتصادي 
به منظور جذب سرمايه در بافت هاي فرسوده شهر تهران 
است، تأكيد كرد: مجموع مشوق هايي كه از طرف دولت و 
شهرداري تهران براي نوسازي بافت هاي فرسوده در نظر 
گرفته شده مي تواند منجر به كاهش بين 150 تا 400 

هزار تومان هزينه ساخت مسكن در هر متر مربع شود.
علي اكبري با اش��اره به اينكه دفاتر توس��عه محله اي، 
ابزارهاي ارتباطي و اجرايي شهرداري تهران در بافت هاي 
فرسوده هستند كه ارتباط مستمر و مستقيم با ساكنان 
محلات دارند، از متقاضيان نوس��ازي درخواست كرد 
باتوجه به ابعاد مختلف بسته هاي تشويقي و شرايط ويژه 
در هر محله، براي دريافت مش��اوره و كسب اطلاعات 
تكميلي به دفاتر توسعه محله اي محدوده سكونت خود 
مراجعه كنند، يا با مراجعه به تارنماي سازمان نوسازي 
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نسبت به مش��اهده و مطالعه جزئيات بسته تشويقي و 

نشاني دفاتر توسعه محله اي در هر منطقه اقدام كنند.

رضا عبدلي، مديرعامل سازمان مديريت پسماند شهر 
تهران با بيان اينكه شهرداري در حوزه تفكيك و دفن 
زباله فقط مجري اس��ت و نمي تواند محل دفن زباله را 
تغيير دهد، گفت: ما اصراري نداريم كه اين اقدامات در 

آرادكوه انجام شود.
به گزاش فارس، عبدلي در خصوص اظهارات مسوولان 
محيط زيست استان تهران در رابطه با تعلل شهرداري 
تهران براي انتقال مركز بازيافت زباله از آرادكوه به مكان 
ديگر گفت: بايد به اين نكته توجه داشت كه آرادكوه از 
سال 1352 به صورت رسمي به عنوان مركز بازيافت 
و دفن زباله تهران انتخاب ش��ده اس��ت. اين در حالي 
است كه چند سال بعد مركز آبعلي به عنوان مركز دفن 
پسماند ساختماني قلمداد ش��د و در سال 1390 هم 
كارگروه ملي پسماند كش��ور فعاليت مركز آرادكوه را 

تأييد كرده است.
رضا عبدلي با اش��اره به اينكه قانون مديريت پسماند 
در سال 1383 به تصويب رس��يده و آيين نامه آن در 
سال 1384 تهيه شده است، گفت: در اين قانون اشاره 
شده است كه تعيين محل پردازش تخليه و بطور كلي 
تعيين تكليف زباله هر ش��هر به عهده وزارت كشور و 
كارگروه ملي است.اين يك اشتباه است كه تصور كنيم 
شهرداري مي تواند در خصوص جابه جايي محل دفن 
زباله تصميم بگيرد زيرا شهرداري تنها يك مجري است 
و تعيين تكليف به عهده كارگروه ملي است و هر جايي 
كه كارگروه ملي تعيين كند آنجا محل دفن و تفكيك 

زباله خواهد بود.
رضا عبدلي گف��ت: من مجري هس��تم و برايم فرقي 
نمي كند كه زباله را در آرادكوه تفكيك كنم يا در جاي 
ديگر به ش��رط اينكه كار گروه ملي تجهيزات، فضا و 
زيرساخت هاي لازم را به من بدهد تا من زباله را به جاي 
جديد منتقل كنم. 21 دستگاه و سازمان عضو كارگروه 
ملي هستند و طبيعتاً تا در آن كارگروه تصميم گيري 
نهايي نشود نمي توان مركز دفن زباله را جابه جا كرد. ما 
خودمان براي ساماندهي زباله شهر تهران طرح هايي 
ارايه كرديم ام��ا بايد منتظر بمانيم ت��ا كارگروه ملي 
تصميم گيري كند و اين را هم بدانيد كه ما در شهرداري 
تهران هيچ مقاومتي براي اينكه حتما زباله ها در آرادكوه 
تفكيك شوند يا در آنجا دفن بشوند نداريم ما مجري 

هستيم و براي ما فرقي نمي كند زباله را به كجا ببريم.
مديرعامل سازمان مديريت پسماند شهر تهران تصريح 
كرد: خوب اس��ت دوستاني كه درباره تعلل شهرداري 
ح��رف مي زنند يك بار ديگر قان��ون را مطالعه كنند و 
متوجه شوند كه تعيين تكليف پس��ماند هر شهر در 
اختيار وزارت كشور است و اتفاقاً ما از آن بيست و چند 

دستگاه و نهاد ديگر عضو كارگروه ملي نيز توقع داريم 
بيايند و ايفاي نقش كنند.

  انتقال آرادكوه فقط يك مس�اله مديريت 
شهري نيست

ناهيد خداكرمي عضو شوراي اسلامي شهر تهران نيز با 
اشاره به اينكه انتقال آرادكوه و موضوع دفن زباله فقط 
يك مساله شهري نيست، گفت: محيط زيست، دولت و 
قوه قضاييه بايد پاي كار بيايند.ناهيد خداكرمي درباره 
انتقال مركز تفكيك و دفن پسماند آرادكوه كه محل 
مناقشه ميان سازمان پسماند و سازمان محيط زيست 
است گفت: اولا بايد به اين نكته توجه داشت كه به هر 
تقدير نمي توان از مش��كلات زيست محيطي فعاليت 
مجتمع آرادكوه درجنوب ش��هرتهران چشم پوش��ي 
كرد و به واس��طه فع��ل و انفعالاتي ك��ه در آنجا براي 
تفكيك و دفن زباله ها اتفاق مي افتد ما شاهد مشكلات 
زيست محيطي در آن منطقه هستيم. خداكرمي گفت: 
البته اين موضوع فقط معضل شهر تهران نيست بلكه در 
همه دنيا و شهرهاي بزرگ چنين مشكلي را با موضوع 
زباله دارند. بسياري از كشورها روي بازيافت و برگشت 
زباله ها به چرخه زندگي مردم س��رمايه گذاري كردند 
اما ما در حال حاضر در اين زمينه مش��كلات ناشي از 
تحريم داريم.در زمان آق��اي نجفي مذاكراتي انجام و 
تفاهم نامه هايي منعقد ش��د و قرار بود كه بيايند و در 
همان منطقه آرادكوه ي��ك مجتمع بازيافت و تبديل 
زباله مدرن را اجرا كنند كه اين موضوع به تأخير افتاد. او 
گفت: اما در سند جامع پسماند كه در حال تدوين است 
به اين موضوع كه بايد به س��مت بازيافت مدرن زباله 
برويم اشاره شده اس��ت اما در خصوص اينكه فعاليت 
آرادكوه تبعات دارد بايد بگوييم حتما تبعات سلامتي و 
تبعات محيط زيستي در جنوب شرق تهران دارد.تمام 
شهرهاي اطراف ناحيه جنوب تهران متاثر از مضرات 
توليد ش��يرابه هاي حاصل در آرادكوه هستند و آب و 
خاك شان متاثر از اين شيرابه ها شده است. متاسفانه 
محصولات كشاورزي كه در آنجا توليد مي شود، درون 
شهر تهران عرضه مي شود و تمام شهر تهران و برخي 

شهرهاي اطراف را درگير مي كند.
وي افزود: اما يك موضوع مهم را بايد يادمان باشد كه 
دفن زباله در آرادكوه و حتي موضوع انتقال آن به محل 
ديگر تنها يك مساله مديريت شهري نيست.سازمان 
محيط زيست بايد به كمك بيايد و دولت و قوه قضاييه 
هم بايد به پاي كار بيايند تا در س��ند جامع پس��ماند 
سرنوشت زباله هاي توليدي تهران را به سمت و سويي 

ببريم كه همه از آن منتفع شوند.

  Tue. May 21. 2019  1384   سه شنبه    31 ارديبهشت 1398   15 رمضان 1440  سال پنجم    شماره 

حقوق 500 نفر از مديران 
شهري بيشتر از شهردار است

رييس كميته شفافيت شوراي شهر تهران از انتشار 
حقوق دريافتي مديران شهرداري تهران در سامانه 
ش��فافيت خبر داد. به گزارش ايسنا، بهاره آروين در 
مورد چرايي عدم درج مبلغ حقوق دريافتي شهردار 
تهران در وب سايت شفاف گفت: حقوق شهردار تهران 
داراي سقف مصوب هيات وزيران است و بنا به گفته 
معاونت منابع انساني مبلغ حقوق دريافتي شهردار 
تهران 10ميليون تومان است.از ميزان افزايش حقوق 
شهردار در سال 98، اطلاعي ندارم، اما از آنجايي كه 
ميزان حقوق ش��هردار داراي مصوبه هيات وزيران 
است نمي تواند بيشتر از 10 ميليون تومان دريافتي 
داشته باشد كه همين امر سبب شده كه در سال 97 
حقوق دريافتي 500 نفر در شهرداري تهران بيشتر از 
حناچي باشد.او در پاسخ به اينكه چرا حقوق دريافتي 
معاونان و شهرداران مناطق در وب سايت شفاف قيد 
نشده است اظهار كرد: براس��اس برنامه ريزي هاي 
انجام ش��ده تا پايان ارديبهش��ت ماه علاوه بر درج 
حقوق دريافتي شهردار تهران در وب سايت شفاف، 
مزاياي غيرمستمر معاونان و شهرداران مناطق اعم 
از انواع مزاياي هفتگانه غيرمستمر يعني اضافه كار، 
شب كار، تعطيل كار، حق ناهار، حق اياب و ذهاب و 
هزينه موبايل و همچنين پاداش هاي 6 ماهه براساس 
رده هاي مديريتي درج خواهد شد.همچنين حداقل 
مبلغ دريافت ش��ده، حداكث��ر دريافتي و ميانگين 
دريافتي هاي رده هاي مديريتي در سال 97 نيز درج 
خواهد شد. رييس كميته ش��فافيت شوراي شهر 
تهران با بيان اينكه در وب سايت شفاف، مبلغ دريافتي 
براساس رده هاي مديريتي و مزاياي هفتگانه منتشر 
خواهد شد گفت: همچنين شيوه محاسبه مزاياي 
غيرمستمر نيز منتشر خواهد شد تا همگان بدانند 
معاونان شهردار و شهرداران مناطق و نواحي بر چه 

اساس چه ميزان دريافتي دارند.

سهميه طرح ترافيك97 
سازمان ها تا امروز معتبر است

مدير واحد ساماندهي محدوده ها و طرح هاي ترافيك 
شهرداري تهران اعلام كرد: 31 ارديبهشت آخرين 
مهلت استفاده از طرح ترافيك سال 97 سازمان ها، 
نهادهاي دولتي و عمومي است.به گزارش ايرنا عمار 
س��عيديان فرگفت: بر اين اساس از روز چهارشنبه 
خودروهاي نهادهاي دولت��ي و عمومي براي ورود 
به محدوده ه��اي طرح ترافيكي حتم��ا بايد طرح 
ترافيك امس��ال را داشته باش��ند تا جريمه نشوند.

طرح ه��اي ترافيك خبرنگاري س��ال 97 تا تعيين 
تكليف سهميه هاي امسال همچنان معتبر است.

س��عيديان فر اظهار اميدواري كرد ك��ه تا چند روز 
آينده طرح ترافيك خبرنگاري سال 98 به متقاضيان 
واجد شرايط داده شود.اسامي افرادي كه سهميه طرح 
ترافيك خبرنگاري دريافت كنند در سامانه شفافيت 
 shafaf.tehran.ir شهرداري تهران به نش��اني
منتشر مي شود.او همچنين با بيان اينكه از اول تيرماه 
طرح كاهش آلودگي هوا )رينگ دوم طرح ترافيك( 
به جاي طرح و زوج و فرد اجرايي مي شود، تصريح كرد: 
تمامي خودروهاي پلاك تهران 20 روز در هر فصل 
مي توانند به صورت رايگان در محدوده سابق زوج و 
فرد تردد كنند و براي تردد بيش از 20 بار نيز نصف 
عوارض محدوده طرح ترافيك را براي هر روز پرداخت 
كنند.شرط بهره مندي از اين 20 روز تردد رايگان در 
محدوده طرح كاهش آلودگي هوا ثبت نام خودرو در 

سايت تهران من به نشاني my.tehran.ir است.

واكنش شهرداري تهران
به »سگ كشي«

مديرعامل ش��ركت س��اماندهي صنايع و مشاغل 
شهر تهران با بيان اينكه شهرداري اقدام به كشتار 
س��گ ها نكرده  اس��ت، گفت: عده اي در اين ميان 
سياه نمايي كردند چراكه سگ هاي بلاصاحب تنها 
براي عقيم سازي و واكسيناسيون توسط شهرداري 
زنده گي��ري و پ��س از انجام ام��ور لازم مجدداً رها 
مي شوند. به گزارش ايس��نا، حميدرضا تحصيلي 
افزود: متأس��فانه س��وءتفاهمي مبني بر كش��تار 
حيوانات از جمله س��گ ها توسط شهرداري تهران 
پيش آمده است و عده اي هم در اين ميان اقدام به 
سياه نمايي كرده اند. شهرداري به هيچ وجه نسبت 
به كشتار سگ ها اقدام نكرده است، تجمع گروهي 
از طرفداران حقوق حيوانات مقابل شهرداري تهران 
ناشي از سوءتفاهم بوده است. به همين منظور روز 
يك ش��نبه تعدادي از آنان را به محل عقيم سازي 
سگ ها برديم تا از نزديك در جريان امور قرار بگيرند.  
مديرعامل شركت ساماندهي صنايع و مشاغل شهر 
تهران با بيان اينكه شهرداري تهران نسبت به كنترل 
و جمع آوري حيوانات بدون صاحب اقدام مي كند، 
اظهاركرد: طي روزهاي اخير گزارش هايي از بيماري 
هاري و گازگرفتگي توس��ط سگ هاي بلاصاحب 
اعلام ش��ده بود، به همين منظور تصميم گرفتيم 
تا سگ ها را جمع آوري و مجدداً پايش كنيم حتي 
در اين ميان تعدادي از سگ هاي قلاده دار نيز براي 
پايش به محل نگهداري منتقل شدند. تحصيلي با 
اش��اره به اينكه تعدادي از افرادي كه مدعي بودند 
شهرداري سگ ها را كشته است در جريان جزييات 
زنده گيري س��گ ها قرار گرفتند، گفت: سگ هاي 
بلاصاحب نيز توسط داروي بيهوشي ابتدا بيهوش 
مي شوند س��پس توس��ط خودروهاي مخصوص 
به مركز قرنطينه حيوان��ات بلاصاحب در آرادكوه 
منتقل مي ش��وند و در آنجا پس از بازبيني توسط 
پزش��ك اقدام��ات لازم از جمله واكسيناس��يون، 
عقيم س��ازي و پلاك گذاري آنها انجام ش��ده و در 
نهايت مجدداً رهاسازي مي شوند. به گفته مديرعامل 
شركت ساماندهي صنايع و مشاغل شهر تهران طي 
روزهاي گذشته 70 قلاده سگ براي پايش به اين 
مركز منتقل و پس از بازيابي از لحاظ نژاد و وضعيت 

سلامتي مجدداً رهاسازي شده اند.



صنعت،معدن و تجارت14اخبار

شيوه بازگشت ارز صادراتي سال 97 و 98 صادركنندگان ابلاغ شد

چالش جديد بازگشت ارز صادراتي 
تعادل | 

شروط جديد بازگرداني ارز صادراتي سال 98 و رفع تعهد 
ارز صادراتي سال 97 ابلاغ شد. براساس تازه ترين تصميم، 
صادركنندگان بايد براس��اس شيوه اعلامي بانك مركزي 
اقدام بازگشت ارز صادراتي خود كنند. »نحوه بازگشت ارز 
پتروشيمي ها در سال 98«، »نحوه رفع تعهد ارزي سال 97 
صادركنندگان«، »مهلت صادركنندگان براي بازگشت ارز 
صادراتي 97، تا اول مردادماه 98« و» پذيرفته شدن صادرات 
ريالي به عراق و افغانستان« را مي توان از بندهاي مهم اين 
بسته سياستي عنوان كرد. اما اين بسته سياستي بار ديگر از 
سوي ذي نفعان آن چكش كاري و مورد انتقاد قرار گرفت. 
در يكي از بندهاي اين دستورالعمل ابلاغي، شيوه بازگشت 
ارز پتروش��يمي ها به صورت ۶۰درصد در نيما، ۱۰درصد 
اس��كناس و مابقي واردات خود وصادركنندگان غير از آن 
۵۰درص��د در نيما، ۲۰درصد اس��كناس و مابقي واردات 
خود، تعيين شده است. اماخواسته بخش خصوصي اين بود 
كه »سقف ارز حاصل از صادرات به سامانه نيما براي ساير 
كالا ها« برداشته شود. به گفته آنها، اگر بانك مركزي الزام 
۵۰ درصدي براي ارز صادراتي ساير كالاها را لحاظ نمي كرد، 
بازگش��ت ارز صادراتي به چرخه اقتصاد سرعت بيشتري 
مي گرفت. از طرفي، به گفت��ه صادركنندگان، در اين بند 
تعيين تكليف نشده كه اگر۲۰ درصد ارز حاصل از صادرات 
به صرافي ها ارايه نشود، محل فروش آن سامانه نيما خواهد 
بود يا قابليت اس��تفاده از آن در مقابل واردات خود يا غير را 
دارد. بانك مركزي اما در بندي ديگري از اين بسته سياستي، 
»مهلت برگشت كامل ارز صادراتي سال 97 را تا پايان تيرماه 
98 اعلام كرده است. اين درحالي است كه فرجه درخواست 
شده از سوي بخش خصوصي تا پايان شهريورماه 98 بوده و از 
اين منظر، نسبت به مهلت تعديل شده گله مندند. »تعادل« 
در گزارش امروز به تحليل جزييات تمامي بندهاي اين بسته 
ابلاغي از سوي بانك مركزي درباره نحوه برگشت ارز حاصل 

از صادرات پرداخته است. 

   تصميم جديد سياست گذار چيست؟ 
دولت پس از ابلاغ دو بس��ته ارزي يك��ي در فروردين 97 و 
ديگري در شهريور 97، در اقدام ديگري تمام صادركنندگان 
را ملزم كرد تا ارز حاصل از صادرات خود را به چرخه اقتصادي 
كشور بازگردانند. اما شيوه بازگش��ت حاصل از صادرات، 
بحث هاي زي��ادي را در محفل اقتصادي ب��ه ويژه در بدنه 
بخش خصوصي به راه انداخ��ت. چراكه بانك مركزي در 
بخشنامه شهريورماه 97 خود با بازنگري در ضوابط اجرايي 
رفع تعهد ارزي، مهلت بازگش��ت ارز كليه صادركنندگان 
را 3 م��اه اعلام كرد. اين در حالي اس��ت كه در بخش��نامه 
قبلي كه صادر كرده بود، براي سه گروه از صادركنندگان 
)محصولات پتروشيمي، فولاد و فلزات رنگين( مهلت ۲ماهه 
در نظر گرفته بود. اما ملزم كردن صادركنندگان غيرنفتي 
به خصوص صادركنندگان كالاهاي سنتي كه ۲۰ درصد 
صادرات را به خود اختصاص داده اند، به پيمان سپاري ارزي 
و بازگرداندن ارز صادراتي شان به چرخه اقتصاد كشور در بازه 
زماني 3 ماهه، نارضايتي اين گروه از تجار را به دنبال داشت. بر 
اين اساس، بسته سياست هاي بانك مركزي براي بازگشت 
ارز صادراتي در سال 97 چند بار اصلاح و در آخرين مورد آن، 
در روزهاي پاياني سال 97 و در قالب بسته حمايت از واردات 
مواد اوليه بخش توليد، برخي از شرايط بازگشت ارز حاصل 
از صادرات به كشور تغيير كرد و تسهيلي كه به وجود آمد، 
خود سبب شد تا بازگشت ارز حاصل از صادرات رونق گيرد. 
زيرا با اصلاحات صورت گرفته و بنابر تازه ترين آمار اعلامي 
از سوي سياست گذار پولي، ارز برگشتي سال 97 به رقمي 
معادل ١٨.٧ميليارد دلار رسيد؛ يعني ۶۰ درصد از ارز حاصل 
از صادرات كشور تا پايان ارديبهشت به كشور بازگشته است.
در همين حال، اما سياست گذار پولي با ارايه يك بسته جديد، 
تسهيلاتي را فراهم كرده تا روند بازگشت ارز سرعت گيرد و 

شرايط بهتري براي صادركنندگان فراهم شود تا رفع تعهد 
ارزي كنند. البته اين تصميمات را مي توان متاثر از نشست 
اخير متولي بانك مركزي ب��ا فعالان اقتصادي در پارلمان 
بخش خصوصي دانس��ت. بنابه اظهارات محمد لاهوتي، 
نظر كميته ارزي اتاق ايران مبني بر ش��يوه هاي بازگشت 
ارز صادراتي، پيرو جلس��ه با ريي��س كل بانك مركزي در 
هفته گذشته، در قالب نامه اي از س��وي رييس اتاق ايران 
به بانك مركزي ارس��ال شد كه با توجه به مغايرت بخشي 
از مفاد بخشنامه امروز )3۰ ارديبهشت 98( بانك مركزي 
در مورد ش��رايط بازگش��ت ارز حاصل از صادرات در سال 
98، كماكان نظر فعالان اقتصادي و اتاق بازرگاني، همان 
پيشنهادات ۶ بندي است كه در جلسه مطرح شده و رييس 
كل بانك مركزي نيز تلويح��ا آن را پذيرفته بود. اما برخي 
از صادركنندگان بخ��ش خصوصي معتقدند كه برخي از 
پيشنهادات اتاق بازرگاني ايران، در بخشنامه اي كه از سوي 
بانك مركزي صادر شده، با تعديل پذيرفته شده است و البته 
در برخي از بندها نيز ابهاماتي وجود دارد كه شيوه كار، كاملا 
شفاف نيست و بايد رفع ابهام شود؛ ضمن اينكه در برخي 
بندهاي مندرج در دستورالعمل جديد نيز، كار بازگشت ارز 

حاصل از صادرات به نوعي سخت تر شده است. 

   واكاوي جزييات بسته جديد ارز صادراتي 
 ام��ا بانك مركزي براي بازگش��ت ارز حاص��ل از صادرات 
س��ال هاي 97 و 98 چه بس��ته اي را براي اجرا ابلاغ كرده 
است؟ براساس اين تصميم تازه سياست گذار مالي، نحوه 
برگش��ت ارز پتروش��يمي ها به چرخه اقتصادي در سال 
۱398، به نحوي تعيين گرديده كه حداقل ۶۰ درصد ارز 
بايد در سامانه نيما، حداكثر ۱۰ درصد به صورت اسكناس 
و مابقي واردات در مقابل صادرات خود، رفع تعهد شود. در 
عين حال، بر اساس اين بسته جديد، ساير صادركنندگان 
بايستي حداقل ۵۰ درصد ارز خود را در سامانه نيما عرضه 
كنند و حداكثر تا ۲۰ درصد مجاز هستند به صورت اسكناس 
وارد كشور كرده و مابقي را صرف واردات در مقابل صادرات 
خود يا ساير اشخاص، كرده و نسبت به برگشت ارز حاصل از 
صادرات به چرخه اقتصادي اقدام كنند. اما در همين بند يك 
چالش جدي وجود دارد. به گفته فعالان بخش خصوصي، در 
جلسه هفته گذشته اعضاي هيات رييسه اتاق بازرگاني ايران 

و كميته ارزي اتاق بازرگاني ايران با رييس كل بانك مركزي 
پيشنهاداتي براي نحوه بازگشت ارز حاصل از صادرات مطرح 
شد كه يكي از اين پيشنهادات »برداشت سقف ارز حاصل از 

صادرات به سامانه نيما براي ساير كالا ها« بود.
به نظر مي رس��د، اين پيش��نهاد با توجه به شرايط كشور 
و مش��كلات جدي ناش��ي از نقل و انتق��الات مالي براي 
صادركنندگان از سوي بخش خصوصي مطرح شده بود، 
تا با برداشت سقف بازگشت ارز حاصل از صادرات به سامانه 
نيما، صادركننده بتواند از يكي از روش هاي واردات در مقابل 
صادرات، واگذاري ارز صادراتي به واردكننده، فروش ارز به 
صرافي هاي مجاز داخل يا خارج كش��ور يا بازگشت ارز به 
سامانه نيما ارز حاصل از صادرات خود را به كشور بازگرداند. 
اما در شيوه جديد ابلاغي بانك مركزي درباره بازگشت ارز 
حاصل از صادرات اين پيشنهاد توجه نشده و الزام شده تا 
ساير صادركنندگان يعني صادركنندگان غير پتروشيمي، 

۵۰ درصد ارز صادراتي خود را به سامانه نيما بازگردانند. 
عض��و كميته ارزي ات��اق بازرگان��ي ايران در اي��ن باره به 
خبرگزاري مهر گفته است: در سامانه نيما هيچ گونه قيمتي 
براي بازگشت ارز صادراتي تعيين نشده، براين اساس اين 
امكان براي صادركنندگان در س��امانه نيم��ا وجود دارد، 
تا ارز خود را با نرخ دلخ��واه ارايه كنند، اما با توجه به اينكه 
شركت هاي بزرگ مانند پتروشيمي ها كه توافقاتي با دولت 
دارند و نرخ ارز آنها پايين تر از نرخ ارز بازار آزاد اس��ت، اجازه 
فعاليت به ساير صادركنندگان براي عرضه ارز با نرخ بالاتر 

در سامانه نيما را نمي دهند.
در همين رابطه، نايب رييس اتاق مشترك ايران و چين هم 
درباره اين بند از بخشنامه بانك مركزي، طي اظهاراتي به 
خبرگزاري فارس گفته است، با توجه به اينكه پتروشيمي ها 
سالانه بطور متوسط ۱۰ تا ۱۲ ميليارد دلار صادرات دارند، 
بنابراين بازگش��ت ۱۰ درصد از ارز صادراتي اين بخش به 
چرخه اقتصادي كش��ور رقمي معادل يك ميليارد و ۲۰۰ 
ميليون دلار مي ش��ود كه با اين ش��رايط اين سوال پيش 
مي آيد كه آيا مي توان اين حجم اسكناس ارز را كنترل كرد. 
به گفته مجيد رضا حريري، بنابراين در صورت واردات اين 
حجم اسكناس ارزي به كشور اين سوالات پيش مي آيد كه 
آيا ورود اين حجم اسكناس به كشور امكان پذير است و آيا 
لازم است كه اين مقدار اسكناس وارد كشور شود و چگونه 

بانك مركزي مي تواند ورود و خروج اين اسكناس را به كشور 
مديريت كند كه در حجم هاي بالا از كشور خارج نشود.

او در عين حال بخشنامه جديد بانك مركزي را به ايجاد بازار 
متشكل ارزي ربط مي دهد و مي گويد: از آنجا كه بايد نياز 
ارزي اين بازار تامين شود، دولت اين بخشنامه را صادر كرده 
و در آن بازگشت بخشي از ارز صادراتي را به صورت اسكناس 
تعيين كرده تا نياز بازار متشكل ارزي به اسكناس تامين شود. 
به گفته او، اگر مجموع صادرات غيرنفتي 4۰ ميليارد دلار 
در نظر گرفته شود، پيرو بخشنامه مذكور حدود ۵ ميليارد 
دلار ارز حاصل از صادرات به كشور باز خواهد گشت كه رقم 
بسيار قابل توجهي است. حريري اظهار اميدواري كرد كه 
با راه اندازي بازار متشكل ارزي كاركرد سامانه نيما كمرنگ 
شود و فعاليت اين سامانه كم كم متوقف شود.اما با اين حال، 
به گفته فعالان اقتصادي، اين بخشنامه براي پتروشيمي ها 
شرايط مطلوب تري نسبت به قبل فراهم كرده؛ به خصوص 
اينكه در بخشنامه مشخص نش��ده كه اگر ۲۰ درصد ارز 
حاصل از صادرات به صرافي ها ارايه نش��ود، محل فروش 
آن سامانه نيما خواهد بود يا قابليت استفاده از آن در مقابل 
واردات خود يا غير را دارد؛ البته اين مباحث مبهمي است كه 
بايد تعيين تكليف شود. از اين رو، بخش خصوصي معتقد 
اس��ت، اگر بانك مركزي براي ارز صادراتي س��اير كالاها 
بازگش��ت ۵۰ درصد ارز را به سامانه نيما الزامي نمي كرد 
و صادركنندگان از روش هاي مختلف براي بازگش��ت ارز 
حاصل از صادرات استفاده مي كردند، بازگشت ارز صادراتي 
به چرخه اقتصاد سرعت بيشتري مي گرفت. در بند ديگري 
از دستورالعمل ابلاغي بانك مركزي، صادركنندگاني كه 
تاكنون موفق به برگشت كامل ارز صادراتي خود نشده اند، 
فرص��ت دارند تا پايان تيرماه، مطابق دس��تورالعمل هاي 
ابلاغي س��ال ۱397 نسبت به برگشت ارز اقدام كنند. اين 
در حالي است كه پيشنهاد بخش خصوصي، تعيين مهلت 
بازگشت ارز حاصل از صادرات سال 97 صادركنندگان تا 
پايان شهريورماه 98 بوده است، اما با ابلاغ اين بسته به نظر 
مي رسد، اين پيشنهاد از سوي بانك مركزي تعديل و مهلت 
بازگشت ارز صادرات سال 97 تا اول مردادماه تعيين شده 
است. لاهوتي با انتقاد از اين موضوع مي گويد: وقتي همكاري 
و تعامل ميان اتاق بازرگاني و بانك مركزي وجود دارد، بهتر 
اين بود كه نظرات كارشناسي را پذيرفته و زمان پيشنهادي 

اتاق بازرگاني ايران را قب��ول مي كردند تا بانك مركزي با 
سرعت بيشتري به بازگشت ارز حاصل از صادرات دسترسي 
پيدا ك��رده و صادركنندگان نيز در زمان مش��خص، ارز را 
برگردانند. بر اساس سياست جديد اعلامي، 8۰ درصد ارزش 
آمار صادراتي صادركنندگان به دليل نحوه محاسبه ارزش 
پايه صادراتي در عملكرد 98 و سال گذشته صادر كنندگان 
محاسبه و لحاظ مي ش��ود. اما بخش خصوصي به اين بند 
انتقاداتي را وارد كردند؛ چراكه پيشنهاد آنها در مورد نرخ 
ارزيابي گمرك با توج��ه به متغيرهايي كه وجود دارد، 7۰ 
درصد بود؛ در حالي كه در بخشنامه جديد ذكر شده كه 8۰ 
درصد ارزش آمار صادراتي صادركنندگان، به دليل نحوه 
محاسبه ارزش پايه صادراتي در عملكرد 98 و سال گذشته 

صادر كنندگان محاسبه و لحاظ شود.
از ديگر بندهاي اين بخشنامه كه مورد انتقاد صادركنندگان 
قرار گرفته است؛ بحث صادرات ريالي به كشورهاي عراق 
و افغانستان قبل از تاريخ ۱۶ مردادماه ۱397 است كه پس 
از ارايه اطلاعات پروانه ه��اي صادراتي به بانك مركزي در 
صورت پذيرش آن بانك در عملكرد صادراتي سال گذشته 
لحاظ خواهد شد. به گفته فعالان اقتصادي، موضوع فروش 
ريالي به عراق و افغانستان همچنان يك چالش جدي است؛ 
اما در بخشنامه جديد بانك مركزي هم، صادرات ريالي به 
اين دو كش��ور را تنها تا ۱۶ مرداد 97 پذيرفته و مابقي ايام 
سال تعيين تكليف نشده است، بنابراين، اين مشكل بزرگ 
در اين بخش باق��ي مي ماند. همچنين مقرر گرديد بانك 
مركزي در خصوص نحوه رفع تعهد ارز حاصل از صادرات 
س��ال ۱397 به نحوي عمل كند تا صادركنندگاني كه بر 
اساس دستورالعمل هاي صادره، ارز حاصل از صادرات خود 
را مطابق با دس��تورالعمل هاي صادره در سال گذشته، به 
چرخه اقتصادي بازگشت داده اند، به سازمان امور مالياتي 

معرفي شوند تا از تسهيلات متناسب با آن بهره مند شوند.

   دو ابهام ديگر
»ابهام در زمان لازم الاجرا بودن بخشنامه بانك مركزي« و 
اينكه »آيا صادركنندگان زير يك ميليون يورو مي توانند 
براساس بخشنامه قبلي، ۱۰۰ درصد از ارز حاصل از صادرات 
خود را براي واردات در مقابل صادرات استفاده كنند يا خير« 
از ديگر انتقاداتي بود كه از سوي عضو كميته ارزي اتاق ايران 

مورد اشاره قرار گرفت.
لاهوتي معتقد است، عدم تعيين تكليف صادرات زير يك 
ميليون يورويي در بخشنامه جديد بانك مركزي؛ مشكلات 
بازگشت ارز را مجدد افزايش مي دهد. سرعت گيري بر سر 
راه واگ��ذاري ارز براي واردات در مقابل صادرات و واگذاري 
به غير فراهم مي آورد و روند بازگش��ت ارز را كند مي كند 
و در عين حال، سرعت گيري بر س��ر راه واگذاري ارز براي 
واردات در مقابل صادرات و واگذاري به غير را فراهم مي آورد 
و روند بازگش��ت ارز را كند مي كن��د. او همچنين تاكيد 
كرد كه بانك مركزي بايد هر چه س��ريع تر اعلام كند كه 
اين بخشنامه از چه زماني لازم الاجرا است و آيا جايگزين 
بخشنامه هاي قبلي ش��ده يا اينكه از امروز به بعد اجرايي 
خواهد شد، اين نكته مهمي است؛ چراكه اگر اين بخشنامه 
جايگزين بخشنامه هاي قبلي شده باشد، به شدت مشكلات 
را افزايش مي دهد، اما اگر از امروز اجرايي شود، بايد برخي 
از ابهامات را رفع كرد. به هر حال به بخشي از خواسته هاي 
بخش خصوصي توجهي نشده است. تاكيد ما اين است كه از 

امروز كه صادر شده اجرايي شود.
با اين حال، پارلمان بخش خصوص��ي اين انتقاد را به 
سياست گذار مالي وارد مي كند، با وجود پذيرش بخشي 
از پيشنهادات اتاق ايران كه در نامه ۶ بندي غلامحسين 
شافعي خطاب به رييس بانك مركزي ارسال شد، چرا 
اين دس��تورالعمل جديد قبل ابلاغ، مجددا براي ارايه 
نظرات كارشناسي و رفع ابهامات به اتاق بازرگاني ارجاع 

داده نشده است. 

انتقاد از  بازگشت شوراي رقابت به قيمت گذاري خودرو
دبير انجمن خودروسازان ايران گفت: تصميم بازگشت 
شوراي رقابت به حوزه قيمت گذاري خودروها برخلاف 
نظر ش��وراي هماهنگي اقتصادي سران سه قوه بوده و 
مجلس نمي تواند به تنهايي چنين تصميمي بگيرد. احمد 
نعمت بخش در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: با توجه به 
درايت نمايندگان مجلس بعيد است كه تصميم گرفته 
باشند قيمت گذاري خودرو كه از مردادماه سال گذشته 
با تصميم شوراي هماهنگي سران س��ه قوه از شوراي 

رقاب��ت گرفته و به س��ازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليدكنندگان واگذار ش��ده است، مجدداً به شوراي 
رقابت واگذار ش��ود. دبير انجمن خودروس��ازان ايران 
افزود: در مصوبه اخير مجلس شوراي اسلامي، قيد شده 
كه خودروس��ازان قيمت تمام ش��ده خود را به شوراي 
عالي رقابت اعلام كنند، برخي از اين مصوبه برداش��ت 
كرده اند كه قرار است مجدداً شوراي رقابت تعيين كننده 
قيمت خودرو باشد اما ما چنين برداشتي از اين موضوع 

نداشته ايم. او ادامه داد: اگر هم قرار باشد اين گمان محقق 
شود بايد گفت كه اين موضوع در مغايرت با تصميمي 
است كه شوراي هماهنگي اقتصادي سران سه قوه در 
سال گذش��ته گرفته و به تصويب رساندند كه شوراي 
رقابت از قيمت گذاري خودرو كنار گذاشته شود و اين 
امر به سازمان حمايت سپرده ش��ود. قاعدتا زماني كه 
تصميمي توسط سران سه قوه گرفته مي شود، مجلس 
نمي توان��د به تنهايي خلاف آن مصوب��ه اي صادر كند. 

نعمت بخش تاكيد كرد: ضمن اينكه اگر مجلس تصميم 
به چنين موضوعي گرفته باشد، بسيار جاي تعجب دارد؛ 
چراكه در گذشته شوراي رقابت عملكرد درستي نداشته 
و براي خودروسازان مشكلات زيادي ايجاد كرده اند، از 
آن زم��ان بين قيمت كارخانه اي خودروه��ا و بازار آزاد 
اختلاف زيادي ايجاد شد و همچنان اين اختلاف وجود 
دارد. او مدعي شد: علاوه بر اين زماني كه يك شورا براي 
قيمت خودرو تصميم مي گيرد، فساد و امضاهاي طلايي 

گسترش مي يابد، بنابراين بايد از اينكه مجدد شوراي 
رقابت را مس��وول در تعيين قيمت خودرو قرار دهيم، 
پرهيز كرد. به گزارش ايس��نا، روز گذش��ته در مجلس 
شوراي اسلامي طرح »ساماندهي بازار خودرو« تصويب 
شد. طبق پيشنهادي كه به ماده ۶ اين طرح الحاق شده 
است »شركت هاي خودروسازي موظف هستند هنگام 
فروش، قيمت تمام ش��ده خودرو، درصد سود و قيمت 
قطعي را محاسبه و به شوراي عالي رقابت اعلام كنند«.
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همچنان ممنوع 
واردات خودروي هيبريدي 

مديركل دفتر مقررات صادرات و واردات با تاكيد 
براينكه واردات خودروهاي هيبريدي همچنان 
ممنوع اس��ت، گفت: متناس��ب با سياست هاي 
تجاري كشور برنامه ريزي و عمل مي كنيم. سيد 
مهدي نيازي در گفت وگو با ش��اتا، در خصوص 
واردات خودروهاي هيبري��دي گفت: معافيت 
حقوق ورودي خودروه��اي هيبريدي به منزله 
مجاز بودن واردات نيست، ضمن اينكه طرح بايد 
در مجلس تصويب و توس��ط شوراي نگهبان در 
قالب قانون ابلاغ شود. بعد از ابلاغ قانون و براساس 
احكام ان، متناسب با سياست هاي تجاري كشور 
برنامه ريزي و عمل مي ش��ود. او با تاكيد بر اينكه 
در سال 98 براي واردات خودرو برنامه اي نداريم، 
افزود: در ش��رايط فعلي و محدوديت هاي ارزي 
كالاهاي اساس��ي، مواد اوليه و واسطه اي بخش 
تولي��د در اولوي��ت واردات قرار دارن��د و واردات 
كالاهاي مصرفي در اولويت نيست. مديركل دفتر 
مقررات صادرات و واردات عن��وان كرد: واردات 
خودرو در سال 97 به دليل ارزبري بالا و مديريت 
تقاضا در شرايط ارزي كش��ور متوقف شد و اين 

تصميم همچنان ادامه دارد. 

اختصاص تسهيلات به بخش 
نساجي و پوشاك

مديركل صنايع نساجي و پوشاك با بيان اينكه 
براي توسعه اين صنعت تسهيلاتي در نظر گرفته 
شده اس��ت، گفت: صنعت نس��اجي و پوشاك 
مي تواند با س��رمايه گذاري اندك ايجاد اشتغال 
و ارزش افزوده داشته باش��د. افسانه محرابي در 
گفت وگو با شاتا، با بيان اينكه در سال جاري برنامه 
رونق توليد در دو صنعت لوازم خانگي و نساجي و 
پوشاك مورد توجه قرار گرفته است، افزود: صنعت 
نساجي و پوشاك با سرمايه گذاري اندك مي تواند 
اشتغال و ارزش افزوده قابل توجهي داشته باشد 
اين در حالي اس��ت كه در شرايط كنوني كشور 
اشتغال يكي از مباحث جدي است كه مي تواند 

امنيت اجتماعي را تأمين نمايد.
مديركل صنايع نساجي، پوش��اك و سلولزي با 
اشاره به اينكه در سال 97 نسبت به سال 9۶ در 
بخش نساجي و پوشاك به لحاظ وزني ۲۶ درصد 
و به لحاظ ارزشي ۶ درصد افزايش صادرات بوده 
اس��ت، افزود: تحريم تيغ دولبه اس��ت و در كنار 
مش��كلاتي كه ايجاد مي كند، مي تواند فرصت 
خوبي براي رشد توليد و صادرات باشد. مديركل 
صنايع نساجي پوش��اك و سلولزي درخصوص 
اهداف برنامه رونق توليد تصريح كرد: برنامه رونق 
توليد جهت حف��ظ و تثبيت وضعيت واحدهاي 
موجود، تكمي��ل ظرفيت هاي خالي، توس��عه، 
بازسازي و نوس��ازي واحدهاي توليدي تدوين 
گرديده است. اين برنامه ها براي كل زنجيره توليد 
بوده و نيازمند الزاماتي از جمله كاهش نرخ بهره 
بانكي، مشوق  هاي مالياتي، بيمه و تسهيل تأمين 
مواد اوليه اس��ت. كه در راستاي تحقق برنامه ها، 
سياست گذاري مناس��ب، نظارت و پيگيريهاي 
لازم از سوي وزارت متبوع ضروري است. محرابي 
ادامه داد: در ش��رايط فعلي صندوق توسعه ملي 
تخصيص منابع براي ايجاد واحدهاي جديد ندارد 
اما با پيگيري و هماهنگي هايي كه تاكنون وزارت 
صنعت، معدن تجارت انجام داده تخصيص منابع 

به صنعت نساجي و پوشاك صورت مي پذيرد.

اجراي 15 پروژه زيرساختي 
در شهرك هاي صنعتي 

مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي استان تهران 
از اجراي ۱۵ پروژه زيرس��اختي با اعتبار نزديك به 
۶۱ ميليارد توم��ان در دو ماه آينده خبرداد و گفت: 
تامين زيرس��اخت هاي مناسب براي صنعتگران و 
توليدكنندگان رويكرد اصلي اين شركت در سال 
جاري اس��ت. به گ��زارش روابط عمومي ش��ركت 
شهرك هاي صنعتي اس��تان تهران، صابر پرنيان 
با اش��اره به نامگذاري سال 98 از سوي رهبر معظم 
انقلاب به عنوان سال رونق توليد اظهار كرد: رويكرد 
مجموعه ش��هرك هاي صنعتي اس��تان تهران در 
سال جاري افزايش قابل توجه پروژه هاي عمراني 
و زيرساختي است و مديران منطقه اي با هماهنگي 
بين دستگاهي در جهت رفع موانع توليد و صنعت 
باي��د ياري كننده مجموعه ش��هرك هاي صنعتي 
باش��ند. مديرعامل شركت ش��هرك هاي صنعتي 
اس��تان تهران ادامه داد: صنعتگران امروز به جاي 
س��رمايه گذاري در بازار ارز و غيره در بخش توليد 
وارد شده و با احداث كارخانه ها در اشتغالزايي نقش 
آفريني كرده اند بنابراين توسعه فعاليت هاي صنعتي، 
راه اندازي واحدهاي توليدي جديد در شرايط كنوني 
به مردم اين اميد را مي دهد كه تحريم ها نمي تواند 
در كشور اثرگذار باشد. پرنيان با اشاره به تعريف ۱۵ 
پروژه زيرساختي در مجموعه شهرك هاي صنعتي، 
افزود: اين پروژه هاي با تامين اعتباري نزديك به ۶۱ 
ميليارد تومان براي اجرا در ۲ ماه آينده برنامه ريزي 
شده است. مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي 
استان تهران تصريح كرد: آسفالت و روسازي معابر، 
آبرساني و شبكه فاضلاب، تكميل شبكه روشنايي، 
جدول گذاري، جمع آوري آب هاي سطحي، ايجاد 
كمربند فضاي س��بز و غيره از جمل��ه پروژه هاي 
تعريف شده است كه در شهرك ها و نواحي صنعتي 
قرچك، شهريار، پايتخت، شمس آباد، فيروزكوه۱، 
دماوند۲ و خاوران اجرا مي شود. پرنيان با تاكيد بر 
اينكه سرمايه گذاري بخش خصوصي در شهرك هاي 
صنعتي استان تهران موجب توسعه كشور خواهد 
ش��د، يادآوري كرد: نمي ش��ود توليدكننده اي در 
شهرك هاي صنعتي س��رمايه گذاري كند و وقت 
و زندگي خ��ودش را در آنجا بگذارد ولي ما نتوانيم 

زيرساخت ها را تامين كنيم.

معاون وزير جهاد  كشاورزي خبر داد

نظام توزيع نهاده هاي دام و طيور تغيير كرد
معاون وزير جهاد كشاورزي گفت: نظام توزيع نهاده هاي 
دام و طيور تغيير كرده و ديگر به هيچ عنوان دست خود 
واردكننده نيست و ما به عنوان دولت اقدام به توزيع اين 

محصول مي كنيم و بر روند آن نظارت داريم.
مرتضي رضايي معاون وزير جهاد كشاورزي در حاشيه 
مراسمي در ارتباط با دلايل صدور مجوز جوجه يك روزه 
اظهار كرد: صادرات جوجه يك روزه در حد محدود مد 
نظر است و صادرات زياد آن براي كشور ارزشمند نيست 

و كسي نيز دنبال آن نيست.
وي اف��زود: در بهترين ماه ها ص��ادرات جوجه يك روزه 
كش��ور يك تا ۲ ميليون قطعه بوده اين در حالي اس��ت 
كه براي تولي��د ۱3۰ ميليون قطعه پروان��ه توليد داده 

شده است.
معاون وزير جهاد كشاورزي در امور دام ادامه داد: راه هاي 
صادراتي بايد همواره باز باشد تا اگر توليد بيشتر از تقاضا 
باشد، توليدكنندگان بتوانند مازاد نياز خود را صادر كنند 

تا فعاليت آنها با ضرر و زيان همراه نباشد.
رضاي��ي تصريح ك��رد: ن��گاه دولت توج��ه همزمان به 
توليدكننده و مصرف كننده است و مصرف كننده نيز بايد 

با قيمت مناسب و به اندازه كافي محصولات پروتئيني 
مصرف كنند.

معاون وزير جهاد كشاورزي در پاسخ به سوال خبرنگار 
تسنيم مبني بر ايجاد اختلال در واردات نهاده ها توسط 
واردكنندگان محدود اين محصول و عدم تحويل آن به 
توليدكنندگان گفت: نظام توزيع اين محصولات تغيير 
كرده و ديگر به هيچ عنوان دست خود واردكننده نيست 
و ما به عنوان دولت اقدام به توزيع اين محصول مي كنيم 

و بر روند آن نظارت داريم.
وي افزود: واردكنندگان مانند گذشته خود نهاده ها را وارد 
مي كنند اما مكلف هستند كه مسووليت توزيع نهاده هاي 
كنجاله س��ويا و ذرت وارداتي )وارد ش��ده با ارز 4۲۰۰ 
توماني( را در اختيار وزارت جهاد كشاورزي قرار دهند؛ 
دولت با كمك تشكل ها و سازمان هاي جهاد كشاورزي 
استاني بطور مثال به ازاي تحويل هر قطعه مرغ ۱۶۰۰ 

گرم كنجاله سويا به مرغدار تحويل مي دهد.
وي در پاسخ به س��والي مبني بر اينكه توليدكنندگان 
ادع��ا مي كنند ك��ه يك��ي از واردكنن��دگان كلان اين 
محصول به برخي توليدكنندگان نهاده تحويل نمي دهند 

گفت: واردكنندگان نمي توانند هيچ محدوديتي براي 
توليدكنندگان متقاضي دريافت نهاده هاي دولتي ايجاد 

كنند و خط قرمز و سياهي براي آنها در نظر گيرند.
وي افزود: س��الانه 3.۵ ميليون تن كنجاله س��ويا وارد 
مي شود و نمي شود يك شركت يا شخصي اين محصولات 
را در انبارهاي خود نگه دارد تا ب��ازار را ملتهب كند؛ در 
صورت��ي كه چنين چيزي مش��اهده ش��ود حتما با آن 

برخورد مي كنيم.
وي گفت: ذرت و س��ويا به اندازه كافي وارد كشور شده 
است هر چند كه ممكن است كم و كاستي هايي در بازار 
مشاهده شود كه دلايل آن به خاطر مشكلات حمل و نقل 

يا واريز پول است.
وي اظهار داش��ت: حدود 8۰۰ هزار تن نهاده هاي دام و 
طيور از ابتداي سال جاري تا به امروز به كشور وارد شده 
اس��ت. وي گفت: مرغداراني كه به صورت موردي براي 
تامين نهاده ها مشكل دارند مي توانند اطلاع رساني كنند 

تا مشكلات آنها برطرف شود.
رضايي همچنين درب��اره قيمت و س��رانه محصولات 
پروتئيني گفت: سرانه مصرف گوشت مرغ در كشور ۲7 

كيلوگرم است كه رقم بالايي به حساب مي آيد و رقم سرانه 
مصرف گوشت قرمز ۱۲ كيلوگرم است.

وي افزود: ميزان توليد تخم مرغ گوش��ت مرغ در كشور 
بيشتر از نياز بازار است اما ميزان توليد گوشت قرمز همواره 
كمتر از ميزان مصرف بوده است و سالانه مجبور شده ايم 

8۰ تا ۱۵۰ هزار تن واردات كنيم.
وي گفت: در برخي از س��ال ها تا 8۰ هزار تن تخم مرغ 

مازاد خود را صادرات كرده ايم كه اين براي كشور افتخار 
مناسبي به حساب مي آيد.

وي گفت: قيمت فعلي مرغ در بازار كاهش يافته و در برخي 
مناطق حتي كمتر از قيمت مصوب )۱۱۵۰۰تومان( به 
فروش مي رسد و همچنين بر اساس آمار رسمي كشور 
قيمت گوشت قرمز در مقايسه با قبل از عيد نوروز ۱۰ هزار 

تومان در هر كيلو كاهش يافته است.



15 جهان

استقبال بازار از پيروزي احتمالي نخست وزير فعلي هند 

راهپيمايي هاي گسترده در قاره سبز عليه پوپوليست ها

پيشتازي مودي در ماراتن انتخاباتي 

مركل: ملي گرايي دشمن اروپاست 

گروه جهان| سمانه قرباني| 
نارندرا مودي نخست وزير هند براي يك دوره ديگر در اين 
س��مت خواهد ماند. بر اساس نظرسنجي ها حزب حاكم 
باهارتيا جانتا احتمالا بين 280 تا 315 كرسي در پارلمان 
را به دس��ت خواهند آورد كه اين تعداد بس��يار بيشتر از 
كرسي هاي پارلماني حزب كنگره به رهبري راهول گاندي، 
بزرگ ترين رقيب مودي، اس��ت. بازارهاي هند از پيروزي 
مودي در اين انتخابات 3۹ روزه استقبال كرده اند. نتيجه 

نهايي انتخابات قرار است پنجشنبه اعلام شود.
به گزارش رويترز، راي دهندگان هندي به نوعي از تمايل 
بازار سهام اين كشور حمايت كردند. نظرسنجي هاي منتشر 
شده نشان مي دهد نارندرا مودي نخست وزير و رهبر حزب 
هندو ملي گراي »بهاراتيا جاناتا« با آس��ودگي خيال براي 
دور دوم پيروز خواهد شد و نخس��ت وزيري مودي ادامه 
خواهد يافت. رويترز نوشته: »راي دهندگان هندي با وجود 
مشكلات بيكاري و اقتصاد پريش��ان مناطق روستايي و 
محروم، با چشم انداز اتحاد سياسي به ادامه وضع موجود در 
كشورشان راي داده اند.« نخست وزير هند از مردم خواسته 

بود تا در ابعادي بي سابقه در اين راي گيري شركت كنند.
نارندرا مودي كه به  دليل افت نرخ رش��د اقتصادي هند و 
افزايش نرخ بيكاري در اين كشور از سوي منتقدان خود 
تحت فشار است، تلاش كرده بود با ارايه يك چهره ملي گرا 
از خود و با ط��رح وعده مبارزه با تروريس��م و تلاش براي 
افزايش رفاه مردم با رقبايش مبارزه كند. حالا نتايج اوليه 
غيررسمي نش��ان مي دهد كه حزب حاكم بهاراتيا جاناتا 
)بي جي پي( مي تواند راي اكثريت خود را از دست بدهد اما 
ائتلاف اين حزب مي توانند 314 كرسي از 545 كرسي در 
پارلمان را حفظ كند بنابراين به هيچ متحدي نياز نداشته 
باشد. براي تشكيل دولت اكثريتي به دست كم 2۷2 كرسي 

پارلمان نياز است.
نتايج اين انتخابات اميدها به اينكه سرمايه گذاري مستقيم 
خارجي ادامه يابد را افزايش داده است، روندي كه مودي 
مي تواند با تكيه بر آن تغييرات بيشتري را از جمله در بخش 

خصوصي سازي اجرا كند. نتيجه اين انتخابات همچنين 
نگراني ها نس��بت به روي كار آمدن دولت راهول گاندي 
جدي ترين رقيب مودي را كاهش داد. برخي از كارشناسان 
نگران روي كار آمدن دولت گاندي و بي ثباتي ها پس از آن 
بودند. گاندي رهبري حزب كنگره جدي ترين مخالف دولت 
مودي را برعهده دارد و وعده داده كه طرح حداقل درآمد را 
براي فقرا اجرا كند. او سعي كرده بود با پررنگ كردن مسائل 
اقتصادي و اهميت افزايش نقش زنان در اداره هند شانس 

خود را براي كسب كرسي نخست وزيري افزايش دهد. در 
جريان مبارزات انتخاباتي دو رقيب اصلي حمله هاي تندي 
به يكديگر كردند؛ مودي رقيب خود را »مجنون« خواند 
و راهول گان��دي او را »دزد« خطاب كرد. منتقدان مودي 
معتقدند سياست »هندو نخست« حزب حاكم به معناي 
ناديده گرفتن حقوق ديگر ساكنان شبه جزيره است كه به 

مذاهب ديگر اعتقاد دارند.
رويترز نوشته، با وجود اميدواري سرمايه گذاران به پيروزي 

مودي، بازارهاي هند احتمالا تا پنج ش��نبه )زمان اعلام 
رسمي نتايج( بي ثبات مي ماند. گرچه نتايج نظرسنجي ها 
از راي دهن��دگان پس از خروج از مح��ل راي گيري براي 
حزب مودي بهتر از پيش بيني هاي گذش��ته اس��ت اما 
نبايد فراموش كرد كه همين نظرسنجي ها در پيش بيني 
شكست شوك كننده متحد حزب بي جي پي در سال 2004 
شكست خورده بودند. پنج سال بعد آنها احتمال پيروزي 
ائتلاف كنگره را دست كم گرفتند. اوج اشتباه نظرسنجي ها 

وقتي بود كه نارندرا مودي در سال 2014 ميلادي با سوار 
شدن بر موج شعارهاي مبارزه با فساد به قدرت رسيد. در 
اين انتخابات حاميان مودي توانس��تند 33۶ كرسي را به 

دست بياورند. 
راهول گاندي نسل چهارم خاندان گاندي-نهرو است كه 
در دوره گذشته راي دهندگان هندي نشان دادند از سلطه 
طولاني آنها بر نظام سياسي هند خسته شده اند. كنگره در 
سال 2014 ميلادي تنها به 44 كرسي دست يافته بود كه 

بدترين نتيجه تاريخ اين حزب به شمار مي رفت.
گرچه نتايج غيررس��مي بازارها اميدواركننده است اما به 
اعتقاد كارشناسان، حمايت بازار سهام از پيروزي مودي در 
انتخابات، مي تواند آنها را در برابر ركود اقتصادي كه مخالفان 
آن را نتيجه سياست هاي دولت فعلي مي دانند، آسيب پذير 
كند. البته خوش بيني هاي بازار نسبت به پيروزي نارندرا 
مودي در انتخابات چندان هم نابه جا نيست اگر نخست وزير 
هند بتواند اعتماد سرمايه گذاران اين كشور را براي احياي 
سرمايه گذاري خصوصي به دست آورد، گرچه ممكن است 
كمي زمان بر باشد. گلدمن ساكس در يادداشتي تحليلي 
نوشته، بيشتر ش��ركت هاي هندي در پي آخرين نتايج 
انتخابات در اين كشور بخش��ي از درآمد هاي پيش بيني 
شده خود را از دس��ت دادند. همچنين مصرف كنندگان 
كالاهاي كمتري مي خريدند از خودرو گرفته تا خميردندان. 
همزمان، سرمايه گذاران در انتظار تحولات سياسي بودند. 
نارندرا م��ودي در چند انتخابات محلي پيش از انتخابات 
اخير شكس��ت خورده بود و برخي از تحليل گران با توجه 
به اين نتايج از شكست حزب مودي در انتخابات سراسري 
خبر مي دادند.  در انتخابات سراسري سال 201۹ ميلادي، 
حدود ۹00ميليون هندي واجد شرايط راي دادن بودند. 
راي گيري انتخاباتي در سرزمين پهناور هند كه يك ميليارد 
و 300 ميليون نفر جمعيت دارد از 11 آوريل آغاز شد. در 
آخرين روز از هفته شش��م انتخابات، راي گيري در ايالت 
شمالي اوتارپرادش انجام شد كه 5۹ كرسي پارلمان به آن 
اختصاص دارد و حوزه انتخاباتي مودي محسوب مي شود.

گروه جهان|
 يك هفته مانده به انتخابات پارلمان اتحاديه اروپا، آنگلا مركل 
صدراعظم آلمان، در زاگرب پايتخت كرواسي، ملي گرايي را 
»دشمن اروپا« خوانده است. همزمان هزاران تن در شهرهاي 
ب��زرگ اروپايي عليه احزاب راس��ت افراطي و ملي گرايان 
افراطي تظاهرات كردند. ۷0 گروه حامي اتحاديه اروپا، اين 

راهپيمايي ها را درشهرهاي اروپايي سازماندهي كردند. 
به گزارش يورونيوز، آنگلا مركل كه در برنامه اي تبليغاتي 
حزب حاكم كرواسي شركت كرده بود، پروژه اتحاديه 
اروپا را »صلح، آزادي و رفاه« خوانده و گفته ملي گرايي 
دشمن پروژه اروپا است. صدراعظم آلمان پيش تر نيز 
از سياستمداران اروپايي خواسته بود تا در برابر راست 

افراطي بايستند.
با نزديك شدن انتخابات پارلمان اروپايي نگراني ها از قدرت 
گرفتن راس��ت هاي افراطي تشديد ش��ده است. همين 
نگراني ها باعث شده كه ده ها هزار نفر در شهرهاي بزرگ اروپا 
به خيابان ها آمده و عليه احزاب راست افراطي شعار دهند. در 
آلمان تظاهرات كنندگان پلاكاردهايي را در دست داشتند 
كه روي آنها نوشته شده بود: »يك اروپا براي همه: صداي 
شما عليه ملي گرايان«. از ديگر شعارهايي كه معترضان سر 
دادند، »نه به نفرت، آري به تغيير« بود. اين راهپيمايي در 
آلمان در شهرهاي كلن، برلين، فرانكفورت، مونيخ، لايپزيگ 
و هامبورگ برپا شده است. حضور مردم در برخي شهرها از 
جمله در بوداپست مجارستان، جنوا ايتاليا، اوترخت هلند، 
ورشو لهستان و بخارست روماني گسترده بوده است. اين 
گروه ها خواهان تغيير سياست ها درباره مهاجران هستند 

و معتقدند بايد از ماموريت هاي نجات پناهجويان در درياي 
مديترانه حمايت شود.  تخمين زده شده  كه 20 هزار نفر در 
برلين در اين راهپيمايي حضور داشتند. طبق برآورد پليس 
هم 10هزار نفر در مونيخ، 14هزار نفر در فرانكفورت و 10هزار 
نفر هم در هامبورگ به خيابان ها آمدند. 2۶ مه )يكشنبه 
آينده( براي ۷51كرسي پارلمان اروپا انتخابات سراسري 
برگزار مي شود. نتيجه آخرين نظرسنجي ها نشان مي دهد 
كه اتحاد احزاب راست افراطي اروپا با محوريت لگا خواهد 
توانست در پارلمان آينده اروپا چهارمين فراكسيون قدرتمند 
را تشكيل دهد.  پارلمان اروپا از نقشي حساس در قانونگذاري 
قاره اروپا برخوردار است و اعضاي اين نهاد با همكاري شوراي 
اروپا وظيفه نظارت بر جهت گيري و سياست گذاري هاي 
كلي در زمينه هاي مختلف مفاد منشور بنيادين اتحاديه 
اروپا از جمله حقوق بشر را بر عهده دارند. مواضع برخي از 

مهم ترين احزاب در آستانه اين انتخابات عبارتند از: 
حزب »مردم اروپا« در مجلس فعلي از مجموع ۷05كرسي 
پارلمان، 21۷كرسي را در اختيار دارد. اعتقاد بر اتخاذ تصميم 
دسته جمعي و پذيرش مسووليت مشترك در قبال مساله 
پناهجويي، تعهد اروپا در تامين سرپناه براي افراد محتاج و 
احترام به حقوق پناهجويان، تلاش براي محافظت بهتر از 
مرزها و تامين امنيت آنها به منظور پايان دادن به معضل 
قاچاق انسان از جمله برنامه هاي حزب در خصوص بحران 
مهاجرت است. در بخش سياست خارجي و روابط بين الملل 
نيز اين حزب به اس��تفاده از قرارداده��اي تجاري نه تنها 
براي مزيت اقتصادي آنان بلكه به عنوان گسترش دهنده 
ارزش هاي اروپا در جهان اعتقاد دارد.  حزب »سبز اروپا«كه 

نمايندگانش عمدتا حامي سياس��ت هاي محيط زيستي 
شناخته مي شوند 45كرسي از مجموع ۷05 كرسي فعلي 
را به خود اختصاص داده است. برنامه اين حزب در خصوص 
بحران مهاجرت عبارتند از اتخاذ سياست واحد اروپايي در 
زمينه مهاجرت مبتني بر حقوق بشر، يافتن راه حلي فوري 
براي كمبود امكانات نجات مهاجران در دريا، اصلاحات در 
قانون دوبلين، افزايش صدور ويزاهاي اقامت و انسان دوستانه، 
اصلاحات در قانون مهاجرت اروپا براي تس��هيل پيوستن 
اعضاي خان��واده پناهجويان ب��ه آنها در خ��اك اين قاره، 
تخصيص بودجه به نهادهاي مرتبط با سازمان ملل و فعال در 
زمينه پناهندگان. حزب سبز درخصوص سياست خارجي 
و روابط بين الملل نيز اولويت حمايت از فرهنگ چندصدايي 
در جهان و اتخاذ سياست حقوق بشري در خصوص بحث 
تغييرات اقليمي و سرمايه داري را در نظر دارد. حزب »اتحاد 
ليبرال ها و دموكرات ها« اكنون ۶۷ كرسي از مجموع ۷05 
كرس��ي پارلمان را در اختيار دارد اما مطابق پيش بيني ها 
انتظار مي رود تعداد نمايندگان اين حزب تا 10۶ نماينده 
افزايش يابد. برنامه اين حزب در خصوص بحران مهاجرت 
عبارتند از اولويت به خطر نيفتادن جان پناهجويان، تلاش 
براي منعقد كردن قراردادهايي با ش��ماري از كشورها در 
خاورميانه كه بتوانند پناهجويان را در شرايط انساني بپذيرند 
و اس��كان دهند، راه اندازي يك سيس��تم جامع مشترك 
پناهندگي بين كش��ورهاي اروپايي به نحوي هم راستا با 
ارزش هاي اتحاديه، مخالفت با استقرار ايست هاي كنترل 
بازرسي در مرز ميان كشورهاي عضو پيمان شنگن.  حزب 
چپ اروپا كه 2008 بنيان گذاشته شد اجتماعي از شماري 

احزاب سوسياليست و كمونيست در كشورهاي مختلف 
اتحاديه اروپا اس��ت و در حال حاضر 28 كرسي از مجموع 
۷05 كرسي را در پارلمان اروپا در اختيار دارد. برنامه حزب 
در خصوص بحران مهاجرت عبارتند از تاسيس يك سيستم 
تجاري و اقتصادي واحد با س��رمايه گذاري در كشورهاي 
آفريقايي بطوري كه بتوانند جزيي از يك زنجيره  ارزشي 
جهاني شوند، مخالفت با سياست هاي جاري اتحاديه اروپا در 
اختصاص كمك مالي به كشورهاي ديكتاتوري و غيرانساني 
همچون چاد و اريتره براي كنترل بحران پناهجويان، دفاع 
از حق پناهجويي و مبارزه سيستماتيك از طريق نظامي، 
اجتماعي و زيست محيطي با ريشه هاي پديد آمدن بحران 
مهاجرت. برنامه حزب در خصوص سياست خارجي و روابط 
بين الملل نيز از تعدي سازمان نجات ملي ليبي به پناهجويان 
سرگردان و بهبود وضعيت پناهجويان تحت شكنجه و گرفتار 
در بازداشت گاه هاي ليبي و حمايت از بازگشايي راه هاي امن 
براي پناهجويان به جاي اختصاص پول به كشورهاي ثالث 

است. حزب سوسياليست هاي اروپا نيز كه ائتلافي از احزاب 
چپگرا و سوسياليست اروپاس��ت اكنون از مجموع ۷05 
كرسي پارلمان، 1۹1 كرس��ي را در اختيار دارد. اين حزب 
به دنبال وضع سياست متوازن تر در خصوص روند اعطاي 
پناهجويي ميان كشورهاي عضو، تحقق ايده راه هاي امن 
و قانوني مهاجرت، پش��تيباني از راه اندازي سيستم واحد 
بررسي پرونده پناهجويان، گسترش عمليات جست وجو و 
نجات مهاجران در زمين و دريا، منوط ساختن كمك مالي به 
كشورهاي پذيراي پناهجويان به بهبود شرايط حقوق بشر در 
اين كشورها، تخصيص بودجه به نهادهاي مرتبط با سازمان 
ملل و فعال در زمينه پناهندگان است.  تمركز بر ريشه كني 
كار كودكان، قاچاق انسان، فساد و كار در شرايط غيرقابل 
قبول، حمايت از تصويب يك اساسنامه واحد اروپايي براي 
لحاظ كردن دموكراسي و حقوق بشر در توافقات بين المللي 
و قراردادهاي تجاري نيز از جمله برنامه هاي اين حزب در 

سياست خارجي و روابط بين الملل است. 

دريچه

كوتاه  ازمنطقه

زلنسكي پارلمان اوكراين
 را منحل مي كند

گ�روه جه�ان| ولوديمير زلنس��كي ب��ه عنوان 
رييس جمه��ور جدي��د اوكراين س��وگند خورد و 
بلافاصله پارلمان را منحل كرد. به گزارش اسپوتنيك، 
ولودومير زلنس��كي كه توسط رييس دادگاه قانون 
اساس��ي اوكراين به عنوان رييس جمهوري جديد 
اين كشور سوگند ياد كرد در سخنراني خود گفت: 
»به خواسته مردم اوكراين به عنوان رييس جمهور 
انتخاب ش��دم و وفاداري خود را ب��ه اوكراين اعلام 
مي دارم.« او با درخواس��ت اتحاد ميان مردم گفته 
اوكرايني بد و خوب وجود ندارد. زلنس��كي با اعلام 
انحلال پارلمان همچنين استعفاي مقام هاي ارشد 
از جمله دادستان كل پرمناقشه يوري لتسنكو، وزير 
دفاع و سران نيروهاي اطلاعاتي كشور را خواستار 
شده است. او گفته قانونگذاران بايد اين مقام ها را عزل 
كنند دو قانون بسيار مهم و كليدي را ظرف دو ماه 
آينده تاييد كنند.اين حداكثر زمان بين اعلام انحلال 
پارلمان و انتخابات جديد است. با اين حال زلنسكي 
هيچ تاريخي براي انتخابات زودهنگام اعلام نكرد. 

او با وعده حفاظت از تماميت ارضي و استقلال كشور 
گفته دستيابي به آتش بس در شرق اوكراين و منطقه 
دونباس جزو اولويت هايش بوده و حاضر است براي 
اين منظور و دستيابي به صلح در اين منطقه، شغلش 
را فدا كند. او مذاكره با روسيه را به بازگشت اراضي 
اوكراي��ن و آزادي زندانيان جنگي مش��روط كرده 
است. در پي درخواست زلنسكي وزير دفاع اوكراين 
بلافاصله استعفاي خود را اعلام كرد. زلنسكي خلاف 
عرف براي اداي سوگند با پاي پياده راهي پارلمان شد 

و در طول مسير با حاميانش عكس گرفت. 

حضور ناوشكن امريكا 
در آب هاي مرزي چين 

گروه جه�ان| ارت��ش امريكا اعلام ك��رده يكي 
كش��تي  جنگي اش در آبهاي مرزي درياي جنوبي 
چين حضور پيدا كرده است، امري كه مي تواند در 
ميانه جنگ تجاري اي��ن دو غول اقتصادي چين را 
خش��مگين كند. به گزارش يورونيوز، طبق اعلام 
مقامات ارتش اي��الات متحده ناوش��كن پِرِبِل در 
فاصله 12 مايل دريايي از سد ساحلي اسكاربرو در 
اين منطقه حركت كرده است. كلي داس، سخنگوي 
ناوگان هفتم دريايي امريكا گفته: »ناوشكن پربل 
در اين مسير حركت كرد تا ادعاهاي زياده خواهانه 
دريايي را به چالش بكش��د و از دسترس��ي به اين 
آبهاي دريايي كه تحت قانون بين الملل قرار دارند 
حفاظت كند.« اين در حالي است كه جمعه پكن در 
جنگ تجاري با واشنگتن لحن تندتري اتخاذ كرد 
چنانكه هفته گذشته نيز تعرفه هاي مالياتي تازه اي 
بر كالاهاي وارداتي از امريكا وضع كرده بود. حركت 
اخير ناوشكن پربل دومين عمليات اين چنيني ارتش 
امريكا در آبهاي درياي جنوبي چين است كه در يك 
ماه اخير انجام مي شود. ماه گذشته فرمانده نيروي 
دريايي چين اعلام ك��رده بود »آزادي دريانوردي« 
نبايد بهانه اي براي دخال��ت امريكا در حقوق ملي 
ديگر ملت ها باشد. مسير آبي استراتژيك اين نطقه 
از ديرباز محل مناقشه چين، تايوان و فيليپين بوده  
اس��ت و اينگونه حركات از سوي امريكا مي تواند به 
افزايش تنش ها بينجامد. پكن كه ادعاي مالكيت 
بر بخش عمده درياي جنوبي چين رادارد. برونئي، 
اندونزي، مال��زي، فيليپين، تايوان و ويتنام همگي 

ادعاي مالكيت بر نقاطي از اين آبها را دارند.

شورش زندانيان در تاجيكستان 
۳۰ كشته برجا گذاشت

گروه جهان| در پي ش��ورش زندانيان در زنداني 
در تاجيكستان حدود 30 نفر كشته اند. به گفته وزير 
دادگستري تاجيكستان اين زندان در شهر وحدت 
در شرق دوشنبه، پايتخت واقع شده و محل حبس 
زندانياني است كه به افراط گرايي محكوم شده اند. سه 
زندانبان نيز در ميان كشته شدگان بوده اند. اين زندان 
نزديك به 1500 زنداني دارد. به گزارش بي بي سي، 
وزارت دادگستري تاجيكستان اعلام كرده، يكشنبه 
شب شماري از زندانياني كه به جرم پيروي از داعش 
محكوم به زندان شده بودند، با استفاده از چاقو و ابزار 
تيز ديگر سه زندانبان را به گروگان گرفتند و قصد فرار 
داشتند. اين دومين شورش مرگبار زندانيان در شش 
ماه گذشته در تاجيكستان است. در ماه نوامبر گذشته 
ش��ورش زندانيان در خجند در شمال تاجيكستان 
2۷ كشته برجا گذاشت.  گفته شده، يكي از عاملان 
شورش بهروز گل مراد پسر گل مراد حليمف  فرمانده 
س��ابق نيروي ويژه پليس تاجيكستان، بوده است. 
بهروز گلمراد كه 1۹ سال دارد سال گذشته بازداشت 
شده و براي ارتباط با داعش و آمادگي و تلاش براي 
ارتكاب جنايت مجرم شناخته شده بود. چند سال 
پيش دادگاه عالي تاجيكس��تان داعش را سازماني 
افراط گرا و تروريستي شناخت و فعاليت آن را در اين 
كشور ممنوع كرد. اين گروه همچنين جولاي سال 
گذشته ميلادي مس��ووليت حمله به گردشگران 
خارجي در اين كشور را كه به كشته شدن چهار نفر 
از آنان منجر شد، پذيرفته بود. در سال هاي گذشته 
صدها نفر از ش��هروندان تاجيكس��تان به اين گروه 

پيوستند و در عراق و سوريه جنگيدند.

طرح ترامپ براي سرمايه گذاري
 در اراضي فلسطيني 

گروه جهان| بخشي از طرح جديد دولت امريكا براي 
بحران خاورميانه موسوم به »معامله قرن« اعلام شده 
است. به گزارش رويترز، امريكا به دنبال سرمايه گذاري 
خارجي در سرزمين هاي فلسطيني است تا آنها را به 
انجام معامله قرن راضي كند. كاخ سفيد اعلام كرده 
ترامپ در يك كنفرانس اقتصادي در منامه پايتخت 
بحرين با هدف تشويق سرمايه گذاران خارجي براي 
انتقال پول و فناوري به سرزمين هاي فلسطيني-كرانه 
باختري و غزه- شركت خواهد كرد. اين كنفرانس قرار 
اس��ت در پايان ماه ژوئن در منامه برگزار شود. گفته 
شده اين كارگاه اقتصادي بخش مالي »معامله قرن« 
است. معامله قرن نام توافقي است كه ترامپ و داماد 
يهودي اش -جرد كوشنر- قصد دارند فلسطيني ها 
را براي امضاي آن راضي كنند. فلسطيني ها از همان 
ابتداي ش��كل گيري اين ايده، آن را به نفع اسراييل 
دانس��ته و رد كرده اند. امريكا اعلام كرده كنفرانس 
اقتصادي بحرين در روزهاي 25 و 2۶ ژوئن و با حضور 
وزراي اقتصاد و فعالان اقتصادي از اروپا، خاورميانه 
و آس��يا برگزار خواهد ش��د. در اولين واكنش به اين 
خبر، وسام ابويوسف از مقامات سازمان آزاديبخش 
فلس��طين اعلام كرده: »موضوع ما از ابتدا مشخص 
اس��ت؛ در هيچ��ك از كنفرانس ه��اي اقتصادي و 
سياسي مربوط به معامله قرن شركت نمي كنيم.« 
»معامله قرن« كه از سوي امريكا براي پايان دادن به 
منازعه بين فلسطينيان و صهيونيست ها مطرح شده، 
به دنبال حذف هميشگي بازگشت آوارگان فلسطيني 
)مطابق آمار ۶ ميليون( به سرزمين خود و اسكان آنها 

در »وطن جايگزين« است. 

روسيه اتهام دخالت در رسوايي 
سياسي اتريش را رد كرد

گروه جهان| ديمتري پس��كوف س��خنگوي كاخ 
كرملين، اعلام كرده دولت روس��يه ب��ه هيچ روي در 
ماجراي جنجال سياسي اخير كه براي »حزب آزادي« 
اتريش پيش آمد و به استعفاي معاون صدراعظم اين 
كشور انجاميد نقشي نداشته اس��ت. در همين حال 
الكس��اندر ون دربلن، رييس جمهور اتريش خواستار 
برگزاري انتخابات زودهنگام در اوايل س��پتامبر شده 
اس��ت. اين در خواست در پي س��قوط دولت ائتلافي 
اين كش��ور صورت گرفته است. هاينتس كريستيان 
اش��تراخه، معاون صدراعظم اتريش ش��نبه به دنبال 
انتشار ويدئويي جنجالي از مقام خود كناره گيري كرد. 
به گزارش يورونيوز، در اين ويدئو كه دو رسانه آلماني 
آن را منتشر كردند، رهبر حزب راست افراطي آزادي 
در حال معامله با فردي ديده مي ش��ود ك��ه خود را از 
بستگان يك اليگارك روس معرفي مي كند. پسكوف 
گفته رسوايي اخير سياسي در اتريش ارتباطي با روسيه 
نداشته و نمي تواند داشته باشد.  اشتراخه در اين ويدئو 
در حال مذاكره بر سر اعطاي قراردادهاي دولتي در ازاي 
كسب حمايت سياسي مشاهده مي شود. او اين ويدئو 
را »فاجعه بار« توصيف ك��رده اما مي گويد هيچ گونه 
كار غيرقانوني و خلافي مرتكب نشده است. پيش تر 
گزارش ش��ده بود كه سباستين كورتس، صدراعظم، 
براي گفت وگو در مورد تعيين زمان برگزاري انتخابات 
زودهنگام به ديدار رييس جمهور رفته و گفته با رهبران 
حزب درباره انجام كامل وظايف دولت تا زمان برگزاري 
انتخابات گفت وگ��و مي كند. كورت��س، رهبر حزب 
محافظه كار »مردم« پس از انتخابات 201۷ و به دنبال 

ائتلاف با راست افراطي، صدراعظم شد.
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افشاگري نيويورك تايمز
 درباره سابقه مالي ترامپ

گروه جه�ان| نيويورك تايمز امريكا فاش كرد، در 
فاصله سال هاي 201۶ و 201۷ مقام هاي بانك آلماني 
دويچه بانك چندين مورد تراكنش مالي مش��كوك 
شركت هاي تحت كنترل دونالد ترامپ و دامادش جرد 
كوشنر نزد اين بانك را تشخيص داده و در خصوص آنها 
اخطار داده اند. دويچه بانك يك بانك قرض دهنده مهم 
براي خانواده ترامپ و شركت هاي او محسوب مي شود. 
نيويورك تايمز نوشته، پنج تن از كارمندان فعلي و سابق 
دويچه بانك گفته اند كه در آن زمان در يك تيم مسوول 
مبارزه با پولشويي فعاليت مي كردند كه در ادامه برخي 
تراكنش هاي مالي مشكوك شركت هاي تحت كنترل 
ترامپ و دامادش جرد كوشنر را تشخيص داده و زنگ 
خطر فعاليت هاي مالي بالقوه نامشروع را نزد مسوولان 
بانك به صدا درآوردند. اين افراد گفته اند كه بعدها به 
روس��اي بانك توصيه كردند به دولت فدرال در اين 
خصوص اخطار دهند. طبق اين گزارش، اين كارمندان 
دويچه بان��ك گزارش هايي درخصوص تش��خيص 
فعاليت هاي مالي مش��كوك را براي ثبت نزد وزارت 
خزانه داري امريكا به منظور تحقيقات درباره امكان 
وقوع جرايم مالي فدرال تهيه كردند. با اين حال مديران 
اجرايي بانك توصيه هاي اين كارمندان را تاييد نكرده 
و به دولت از اين بابت اخطار ندادند. اخيراً دويچه بانك 
موضوع نگراني ها در مورد امور مالي مشكوك ترامپ 
از طريق معاملات مالي و ملكي و كليت خانواده او بوده 
اس��ت؛ معاملاتي كه هم مربوط به قبل از رسيدنش 
به رياست جمهوري و هم مربوط به بعد از رسيدن او 
به رياست جمهوري بوده اند. گزارش شده كه ترامپ 
دس��ت كم دو ميليارد تومان از اين بانك آلماني وام 
گرفته است. در مجلس نمايندگان دموكرات ها بررسي 
ارتباط شركت ترامپ و دويچه بانك را آغاز كردند. ماه 
گذشته دو كميته اين مجلس شامل كميته اطلاعاتي 
و كميته خدمات مالي به منظور دريافت اسناد اين بانك 
اخطاريه صادر كردند. ترامپ دست به حمله متقابل 
زده و با شكايت عليه دويچه بانك تلاش كرد نگذارد 
اين بانك به اين احضاريه ها عمل كند. در اين شكايت 
ادعا ش��ده اين تقاضا براي دس��تيابي به اسناد به 
منزله  اذيت و آزار رييس جمهور و خانواده اش است. 
شركت ترامپ نيز اعلام كرده اطلاعي از هيچ گونه 
اخطار درباره تراكنش هايش نزد دويچه بانك ندارد. 
شركت متعلق به كوش��نر نيز اعلام كرده هرگونه 
ادعا در مورد ارتباط اين شركت با پولشويي از طريق 

دويچه بانك كاملًا غلط است.

عمان بالاترين رشد 
خليج فارس را دارد 

بان��ك جهاني پيش بيني كرده عمان س��ال آينده 
بالاترين نرخ رشد اقتصادي را در ميان كشورهاي 
شوراي همكاري خليج فارس خواهد داشت. براساس 
گزارش بانك جهاني، نرخ رش��د اقتصاد عمان در 
2020 به شش درصد مي رسد كه بخش عمده اي از 
آن به دليل اجراي برنامه هاي تنوع بخشي اقتصادي 
و تداوم س��رمايه گذاري در بخش ه��اي نفت و گاز 
است. در حالي كه پيش بيني مي شود رشد اقتصادي 
عمان امسال با كاهش 0.۹درصدي نسبت به رقم 
2.1درصدي س��ال گذشته به 1.2درصد برسد، اما 
اين شاخص مهم اقتصادي در سال آينده ميلادي 

به شش درصد افزايش خواهد يافت.

اصابت موشك به نزديكي 
سفارت آمريكا در بغداد 

يك مقام آمريكايي سقوط موشك در نزديكي سفارت 
اين كشور در بغداد را تأييد كرده است. به گزارش ايسنا، 
موشك به منطقه س��بز در نزديكي سفارت آمريكا 
در بغداد اصابت كرد اما هيچ گونه آس��يبي به همراه 
نداشت. يك مقام در وزارت خارجه آمريكا گفته: »ما 
اين موضوع را جدي گرفته ايم و در دو هفته گذشته 
توضيح داديم و بار ديگر نيز تأكيد مي كنيم كه در رابطه 
با حمله به شهروندان يا تأسيسات آمريكا سهل انگاري 

نخواهيم كرد و پاسخ قاطعي به آن خواهيم داد.« 

قطر به نشست شوراي همكاري 
خليج فارس دعوت نشد

يك مقام وزارت خارجه قطر به رويترز گفته قطر 
دعوت نامه اي براي شركت در نشست اضطراري 
شوراي همكاري خليج فارس دريافت نكرده است. 
پادشاه عربستان يكشنبه رهبران كشورهاي عضو 
شوراي همكاري خليج فارس و اتحاديه عرب را 
به برگزاري دو نشس��ت اضط��راري فراخواند. او 
خواس��تار برگزاري اين دو نشست 30 ماه مه در 
مكه شده است. عربستان، امارات، بحرين و مصر، 
قطر را به حمايت از تروريسم متهم كرده اند. قطر 

اتهامات عليه خود را رد كرده است.

بازداشت ۲۴۹ كارمند
 وزارت خارجه تركيه 

مقام هاي قضايي تركيه دستور بازداشت 24۹ تن از 
كاركنان وزارت خارجه اين كشور را به ظن همدستي 
در كودتاي نافرجام صادر كردند. به گزارش ان تي وي 
تركيه، اتهام اين افراد پيوند با ش��بكه فتح الله گولن، 
ناراضي مقيم آمريكا بوده است. دادستان كل آنكارا 
اعلام كرده تحقيقات نشان مي دهد اين 24۹ كارمند 
وزارت خارجه با تقلب در آزمون استخدامي پذيرفته 
شده اند. از اين تعداد متهمان تاكنون ۷8نفر در 43 
استان شناس��ايي و بازداشت ش��ده اند. گولن كه از 
1۹۹۹در تبعيد خودخواسته در پنسيلوانياي آمريكا 
به سر مي برد همواره اتهام دست داشتن در كودتاي 

تركيه را رد كرده است.
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عكسروز

بازارهنر

خسروسينايي:سينماپوستكلفتميخواهد!

هجدهميندورهجايزهصادقهدايتبرگزارميشود

»شهردادروحاني«اركسترسمفونيكتهرانرارهبريميكند

خس��رو س��ينايي گفت: هنر و س��ينما پوس��ت 
كلف��ت مي خواه��د. ب��ه خص��وص وقت��ي ك��ه 
مي خواهي ۵٠ سال مستقل بماني. وقتي پوستت 
كلفت شد، قش��نگي  كار شروع مي ش��ود. شايد 
اتفاقات پيش آمده براي فيلم ه��اي من در زمان 
خودش يك ضربه ش��ديد بوده اما همين ضربات 
شديد پوست را كلفت مي كند. در برنامه هفتگي 
كانون فيلم خانه سينما نس��خه ترميم شده »در 
كوچه هاي عشق« ساخته خسرو سينايي، به همراه 
نشستي با حضور اين كارگردان و شاهين شجري 
كهن، عصر يكش��نبه ۲۹ ارديبهش��ت در س��الن 
سيف الله داد خانه سينما برگزار شد.   بعد از اكران 
اين فيلم سينمايي كه در سال ۶٩ ساخته شده و 
به اتفاقات دوران جنگ مي پردازد، خسرو سينايي 
در پاس��خ به اين سوال كه بعد از سي سال چگونه 
به اين فيلم نگاه مي كند؟ گفت: »آدم اگر با كارش 
زندگي كند، هر كاري جايي از زندگي اش اس��ت 
حالا يكي آن كار را دوس��ت دارد يكي ندارد، مهم 
نيست. مهم اين است كه با آن زندگي كرده است. 
در مقايس��ه با اين فيلم، »ع��روس آتش« خيلي 
در ميان مردم مطرح ش��د. حتي كيارستمي كه 
يادش بخير، به من پيغام داد من »عروس آتش« 
را بيشتر دوست داش��تم. اما مهم يك چيز است 
آدم چيزي را كه در توانش است بسازد، من خيلي 
صحنه هاي فيلم »در كوچه هاي عشق« را دوست 
دارم. يكي از شخصيت هاي فيلم، پسر بچه اي كه 
در فيلم با همه دعوا مي كند الان طلافروش است 
و پول��دار و مدام به من اص��رار مي كند با هم فيلم 

بس��ازيم و مي گويد، لذتي ك��ه در آن فيلم بردم، 
هنوز همراهم اس��ت.« در همين راس��تا شاهين 
ش��جري كهن گفت: »ماهي��ت »در كوچه هاي 
عشق« در گذر زمان تغييري نكرده است. تأثيري 
كه در س��ال ۶٩ داش��ته الان هم با خود به همراه 
دارد. همچنين تصاوير و س��اختار مس��تندگونه 
فيلم يك ارزش افزوده ب��ه آن اضافه مي كند. در 
س��ينماي ايران معمولًا يك دايره بس��ته از ژانر، 
قالب و لحن پردازش و روايت فيلم وجود دارد كه 
سال هاست در اين دايره بسته قدم مي زنيم.  كمتر 
فيلم متفاوت مي بينيم كه كليشه هاي فيلم بيني 
را زير پا بگذارد و از به چالش كشيدن آن نترسد 
اما »در كوچه هاي عشق« فارغ از قواعد شناخته 
شده و دايره بسته اي كه گفتم، هست. اين فيلم 
الهام بخش اس��ت، شايد داس��تان روايي عادت 
شده سينماي ايران را نداش��ته باشد اما آغازگر 
يك »بده بستان فكري« براي تماشاگر است. اين 
فيلم در يك دامنه كم عضو در سينماي ايران قرار 

مي گيرد كه قابليت بارور كردن ذهن را دارد.« 

هجدهمي��ن دوره جاي��زه ص��ادق هدايت كاملا 
مس��تقل برگزار مي شود، ارس��ال آثار تا اول مهر 
زمان دارد، در مرحله نهايي تنها يك اثر برگزيده 
مي شود و اس��امي داوران روز اختتاميه مشخص 
خواهد ش��د. جهانگي��ر هدايت كه مس��ووليت 
برگ��زاري اين جايزه را بر عهده دارد گفت: مهلت 
پذيرش آثار ب��راي جايزه ص��ادق هدايت تا اول 
مهر خواهد بود، در مرحله اول دو گروه داوري به 
بررسي آثار مي پردازند و 30 اثر را انتخاب خواهند 
ك��رد. در مرحله دوم، 10 اثر داس��تاني برگزيده 
خواهد ش��د كه در نهايت يك نفر به مقام نخست 

مي رسد و سه داستان برگزيده خواهيم داشت.
 او اف��زود: جايزه نف��ر برگزي��ده تنديس صادق 
هدايت و پول نقد و جايزه س��ه نفر برگزيده لوح 
تقدير خواهد بود.  جهانگير هدايت، درباره اسامي 
داوران اين جايزه توضيح داد: اس��امي داوران تا 
پايان داوري و روز اختتاميه اعلام نخواهد ش��د، 
زيرا در رون��د برگزاري عادلانه اين جايزه اختلال 
ايج��اد مي ش��ود و ممكن اس��ت داوران از طرف 
ش��ركت كنندگان دچار مشكلاتي ش��وند. او به 
تاريخچه اين جايزه اشاره كرد و ادامه داد: امسال 

هجدهمين سال اس��ت كه جايزه صادق هدايت 
توس��ط بنياد صادق هدايت برگزار مي شود و ما 
به هيچ موسسه، ناشر، شخص حقيقي يا حقوقي 
داخل يا خارج از كش��ور اجازه دخالت، مشاركت 
ي��ا حمايت از اين جاي��زه را نمي دهيم. بنيانگذار 
موسس��ه هدايت بيان كرد: همه هزينه هاي اين 
جايزه از ابتدا تا انتها بر عهده خانواده هدايت بوده 
و ساخت تنديس، لوح ها، جوايز، برگزاري برنامه ها 
و ديگر موضوعات مرتبط با آن از س��رمايه بنياد 
صادق هدايت تامين مي شود. او گفت: اختتاميه 
اين جايزه مطاب��ق هر س��ال در روز تولد صادق 
هدايت، يعني ۲8 بهمن 13۹8 برگزار خواهد شد.

اركس��تر س��مفونيك تهران به رهبري ش��هرداد 
روحاني، طي دو تاريخ از خرداد ماه 13۹8 در تالار 
وحدت تهران روي صحنه مي رود.  كنسرت اركستر 
س��مفونيك تهران با رهبري ش��هرداد روحاني و 
همكاري گروه كر ش��هر تهران ب��ه رهبري مهدي 
قاسمي، در دو تاريخ ۲۲ و ۲3 خرداد ماه سال جاري، 
در تالار وحدت به اجرا درمي آيد. در اين كنس��رت 
قطعاتي از لوودويك فون بتهوون و سمفوني شماره 
۹ در رِ مينور توس��ط اركس��تر نواخته خواهد شد. 
كنس��رت پيش رو طي دو ش��ب از تاريخ هاي فوق 
برگزار مي ش��ود و بهاي بليت ه��اي آن ۴۵ و ۵۵ و 
۶۵ و 8۵ و ۹۵ و 100 ه��زار توم��ان برآورد ش��ده 
است. ساعت برگزاري كنسرت اركستر سمفونيك 

تهران به رهبري ش��هرداد روحاني طي هر دو شب 
راس س��اعت ۲1:30 خواهد ب��ود و علاقه مندان 
مي توانن��د جهت تهيه اينترنت��ي بليت ، به آدرس 

www.iranconcert.com مراجعه نمايند.

تاريخنگاري

سفير لندن، وزير امور خارجه شد 
سي و يكم ارديبهشت 1317، علي سهيلي وزير مختار ايران در لندن، پس از 
مرگ عنايت الله س��ميعي )مدبرالدوله( وزير امور خارجه وقت ايران، به تهران 
فراخوانده و به مقام وزير امورخارجه منصوب ش��د. س��ال 131۶ در س��مت 
وزيرمختار ايران در لندن جانشين حس��ين علاء شد. در پي مرگ عنايت الله 
س��ميعي وزير امور خارجه ايران، محمود جم نخست وزير، سهيلي را از لندن 
فراخواند و به سمت جانشين وزارت امور خارجه تعيين كرد.  هنوز بيش از دو 
ماه از خدمت او در وزارت خارجه نگذشته بود كه به علت يك خطاي سياسي 
از كار بركنار و منتظر خدمت شد. در سال 1318 استاندار كرمان شد و كمتر 
از يك سال در آنجا بود كه »سفير كبير در كشور افغانستان« شد و بالاخره در 
تيرماه 131۹ خورشيدي در كابينه رجبعلي منصور، به سمت »وزير كشور« 
تعيين و معرفي ش��د. روزهاي بعد از حمله نيروهاي متفقين و اوضاع متشنج 
ايران در شهريور 13۲0 دوران س��ختي در تاريخ ايران بود. روز سوم شهريور 
13۲0 س��هيلي به اتفاق ساير وزيران به كاخ سعدآباد رفتند و روز بعد منصور 
نخست وزير، از كار كناره گرفت و بالاخره قرعه به نام فروغي افتاد و او كه شش 
سال دور از كارهاي سياسي به خواندن و كتاب نوشتن مشغول بود، نخست وزير 
ايران شد. در كابينه فروغي كه روز پنجم شهريور تشكيل شد، سهيلي از وزارت 
كش��ور به وزارت خارجه رفت و جواد عامري از وزارت خارجه به وزارت كشور 
منصوب شد. در اوضاع آشفته آن روزگار كه ايام جنگ و اشغال بود، وزير خارجه 
نقش مهمي در گذر كشور از بحران داش��ت، به ويژه وزير خارجه اي كه عضو 
شوراي عالي دفاع كشور هم باشد. سهيلي جوان و فروغي كهنسال در نيمه دوم 
سال 13۲0 حوادث مهم و پردردسري را پشت سر گذاشتند تا بالاخره در بهمن 
ماه همان س��ال پيمان اتحاد بين ايران و انگلستان و شوروي را منعقد كردند. 
فروغي تا اسفند ماه 13۲0 چهار بار كابينه خود را ترميم كرد، اما پست وزارت 
خارجه در هر چهار بار با سهيلي بود. او به سياست خارجي نگاه ويژه اي داشت 
و توانست توجه فروغي را در دوران تغيير سلطنت از رضاشاه به محمدرضا شاه 
پهلوي جلب كند و به دولت او كمك زيادي كرد. در اس��فندماه س��ال 13۲1 
خورشيدي از 11۲ نماينده مجلس، ۶۵ نفر به نخست وزيري محمدعلي فروغي 
راي مثبت دادند اما او تعداد رأي را كافي ندانست و حاضر نشد به كارش ادامه 
دهد. به همين دليل در جلس��ه خصوصي مجلس براي نخس��ت وزير جديد، 

رأي گيري شد؛ با آنكه با وجود استعفاي فروغي همچنان ۴۵ نفر به او و 3۹ نفر 
به احمد قوام رأي داده بودند و س��هيلي فقط چهار رأي داشت اما هنگامي كه 
فروغي تأكيد كرد نخست وزيري را نمي پذيرد و به نمايندگان مجلس توصيه 
كرد كه در آن شرايط، علي سهيلي از هر كس مناسب تر است، اكثريت قريب 
به اتفاق نمايندگان به نخست وزيري سهيلي ابراز تمايل كردند و خواستار ارايه 
برنامه اداره كشور از س��وي او شدند. با اين اكثريت پارلماني، سهيلي توانست 
زمام امور كش��ور را با وجود مش��كلات فراوان به دس��ت گيرد و اولين فرمان 
نخست وزيري اش در اسفند ماه 13۲0 صادر شد و فهرست اعضاي نخستين 
كابينه خود را در تاريخ 18 اس��فند همان س��ال به مجلس داد. بيشتر اعضاي 
كابينه او همان وزيران كابينه فروغي بودند و وقتي برنامه دولت سهيلي مطرح 

شد، از 10۴ نفر حاضر در مجلس 101 نفر به او رأي موافق دادند.

میراثنامه

كشف ساختارهاي معماري دوران تاريخي و اسلامي در سقز
نخس��تين فص��ل كاوش باس��تان ش��ناختي در 
تپه باس��تاني كوشكله شهرستان س��قز به كشف 
ساختارهاي معماري دوران تاريخي و اسلامي در 
اين تپه منجر ش��د. منطقه كردس��تان، نخستين 
فصل كاوش باستان شناختي تپه باستاني كوشكله 
شهرس��تان س��قز با هدف لايه نگاري ب��ه منظور 
شناس��ايي دوره هاي فرهنگي به سرپرستي طاهر 
قس��يمي در فروردين 13۹8 آغاز و هم اكنون نيز 
در حال انجام اس��ت. بنا به اظهارات سرپرست تيم 
كاوش، نتاي��ج اوليه در اين فصل، ش��امل كش��ف 
بقاياي معم��اري از دو دوره فرهنگ��ي قرون ميانه 
اس��لامي و دوران تاريخي است كه جهت مشخص 
شدن تاريخ گذاري مطلق آنها مي بايست آزمايش 
ساليابي صورت پذيرد. قسيمي افزود: ساختارهاي 
مشخص شده از دوره اسلامي بيانگر استقرارهاي 
روستانشيني بوده و از دوره تاريخي نيز ساختاري 
خشتي مشخص شده است. او در ادامه اظهار كرد: 
علاوه بر مطالع��ه مواد فرهنگ��ي، مطالعات ميان 
رشته اي همچون باستان _جانورشناسي، باستان_

گياه شناس��ي، زمين_ريخت شناس��ي، ساليابي 
ديرين مغناطيس، س��اليابي كربن 1۴ و ساليابي 
به ش��يوه گرماليان انجام خواهد ش��د. سرپرست 
تيم كاوش خاطرنش��ان ك��رد: برنامه پژوهش��ي 
باستان ش��ناختي تپه كوشكله، نخس��تين پروژه 

لايه نگاري در شهرستان س��قز است كه مي تواند 
اطلاعات ارزشمندي را در اختيار پژوهشگران قرار 
داده و بخشي از جدول گاه نگاري منطقه را مشخص 
سازد. در اين راستا، براي حفاظت و معرفي اين آثار 
ارزش��مند هماهنگي هاي لازم با اداره كل ميراث 
فرهنگي، صنايع دس��تي و گردشگري كردستان 
انجام شده است. سيدمحسن علوي، مديركل اداره 
ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري استان 

كردستان نيز با تش��كر از تيم كاوش تپه كوشكله 
س��قز، بر الزوم انجام كاوش هاي باستان شناسي و 
نقش مهم اين پژوهش ها در روشن سازي پيشينه 
فرهنگي و سكونتي انسان در استان كردستان تاكيد 
كرد. او ابراز اميدواري ك��رد: نتايج اين كاوش ها با 
برنامه ريزي دراز مدت و ايجاد سايت موزه در جذب 
گردشگران داخلي و خارجي به استان و شهرستان 

سقز بتواند موثر واقع شود.

ايستگاه

جايگزين »بازي تاج و تخت« 
مشخص شد

»جان ويك« به سلطه 
»انتقام جويان« پايان داد

به دنب��ال پايان جنجالي 
سريال »بازي تاج و تخت«، 
س��ريال تخيلي »نيروي 
اهريمني اش« با اقتباس 
از رمان پرفروش »فيليپ 
پولمن« به عن��وان پروژه 
ب��زرگ بع��دي ش��بكه 
HBO پخش خواهد شد. 

به گزارش ورايتي، »نيروي اهريمني اش« نام پروژه 
پرهزينه اي اس��ت كه با همكاري BBC و HBO با 
اقتباس از س��ه گانه معروف »نيروي اهريمني اش« 
آماده پخش شده است. »نيروي اهريمني اش« نام 
كتاب سه جلدي پرفروش »فيليپ پولمن«، نويسنده 
برجسته بريتانيايي اس��ت كه جلد آخر آن در سال 
۲000 با عنوان »دوربين كهربايي« منتش��ر شد و 
جايزه كتاب س��ال »وايت برد« را براي اين نويسنده 
به ارمغان آورد. كتاب »نيروي اهريمني اش« در سه 
جلد متفاوت با عناوين »قطب نماي طلايي«، »خنجر 
ظريف « و »دوربين كهربايي« منتشر شده است. فصل 
اول اين سريال تخيلي با بازي »دافنه كين«، »جيمز 
مك آووي«، »روث ويلسون« و »لين منوئل ميرندا« 
همراه خواهد بود. »دافنه كين« در اين سريال نقش 
»لايرا« شخصيت اصلي داستاني مملو از جادوگران 
و ش��ياطين را به عهده دارد. از ديگر هنرپيشه هاي 
اين س��ريال مي توان به »آن ماري داف«، »كلارك 
پيت��رس«، »ويل كين« و »ايان گلدر« اش��اره كرد. 
»جيمز كازمو« و »لوسين ساماتي« كه پيش از اين 
در سريال »بازي تاج و تخت« به ايفاي نقش پرداخته 
بودند در پروژه جديد HBO حضور خواهند داشت. 
تاريخ رسمي پخش اين سريال هنوز اعلام نشده است. 
با اين حال گفته مي شود اين سريال كه هر فصل آن 

هشت قسمت است، اواخر امسال منتشر شود. 

پس از 3 هفته پيش تازي 
فيلم »انتقام جويان« در 
باكس آفيس، جديدترين 
فيل��م »ج��ان وي��ك« 
توانست در صدر جدول 
فروش امريكاي شمالي 
بنش��يند. ب��ه گ��زارش 
ورايتي، »جان ويك 3« 

با فروش ۵7 ميليوني در نخستين آخر هفته اكرانش 
فيلم »انتقام جويان: پايان بازي« را از صدر باكس 
آفيس امريكا پايين آورد. اكشن »جان ويك 3-پ 
ارابلوم« با بازي كيانو ريوز با نمايش در 38۵0 سالن 
سينما در امريكاي شمالي موفق شد تا در 3 روز اول 
اكرانش ۵7 ميليون دلار فروش كند. اين مبلغ كافي 
بود تا تاج باكس آفيس از سر »انتقام جويان: پايان 
بازي« برداشته شود. فيلم »انتقام جويان« محصول 
جديد مارول نيز در چهارمين هفته اكرانش ۲۹.۴ 
ميليون دلار فروش كرد تا فيلم دوم باكس آفيس 
امريكا شود. »پارابلوم« س��ومين قسمت از ادامه 
فيلم اكش��ن »جان ويك« است كه نخستين بار 
سال ۲01۴ راهي س��ينماها شد و 1۴.۴ ميليون 
دلار در 3 روز اول افتتاحيه اش فروش كرد. قسمت 
دوم اين فيلم با عنوان »ج��ان ويك: بخش دوم« 
كارش را با ف��روش 30.۴ ميلي��ون دلار در 3 روز 
نخست اكرانش شروع كرد. »پارابلوم« نخستين 
فيلم از اين مجموعه با رده R است كه توانسته در 
رأس باكس آفيس جاي بگيرد. »جان ويك 3« كه 
با نقدهاي مثبت منتقدان هم مواجه شده، در بازار 
خارج از امريكا هم خوب ظاهر شد و با نمايش در 
۶۶ منطقه 3۵ ميليون دلار درآمد كسب كرد و به 
اين ترتيب كار خود را با يك افتتاحيه جهاني ۹۲ 

ميليون دلاري آغاز كرد. 

تهديد مديرعامل سپاهان به كناره گيري از جام حذفي

تراكتوركهكشاني،بيستارهميشود

 مديرعامل باش��گاه س��پاهان ش��رايط
 ۵0 درص��دي ه��واداران س��پاهان و 
پرسپوليس در بازي نيمه نهايي جام حذفي 
را ناعادلان��ه خواند و تهديد كرد در صورتي  كه اين حق 
سپاهان رعايت نشود سپاهان از جام حذفي كناره گيري 
مي كند. مسعود تابش در مورد اختصاص ۵0 درصدي 
ورزشگاه به هواداران هر دو تيم گفت: در اين مورد خاص 
بحث ۵0 درصد طي اين چند روز مطرح شده است و براي 
من بسيار عجيب است. اگر مي فرمايند در سال گذشته 
تصويب شده چرا تاكنون به هيچ باشگاهي ابلاغ نشده 
بود؛ حتي در جلسه شوراي تأمين آنها هم گفتند به هيات 
فوتبال اطلاع داده نشده است. او افزود: بحث ۵0 درصد 
در فينال در يك شهر بي طرف منطقي، معقول و عرف 
است. در فينال جام حذفي باش��گاه هاي انگليس هم 
اينگونه شد بازي در شهر بي طرف و با رعايت اختصاص 
۵0 درصدي به هواداران دو تيم برگزار شد. در اين مرحله 
اين نوع سهميه بندي درست نيست و من آن را نمي فهمم.

مس��عود ش��جاعي كاپيت��ان تي��م ملي و باش��گاه 
تراكتورسازي شب گذش��ته با وجود باقي ماندن ۲ 
سال از قراردادش از اين تيم اعلام جدايي كرد. جدايي 
مسعود شجاعي كه به صورت ناگهاني اعلام شد، به 
نظر مي رسد دليل اصلي آن اين باشد كه كاپيتان تيم 
ملي مي خواهد سال هاي آخر فوتبال خود را در تيمي 
توپ بزند كه شانس حضور در ليگ قهرمانان آسيا را 
داشته باشد. از اين رو پرسپوليس و استقلال دو گزينه 
اصلي شجاعي هستند و پيوستن او به هر يك از اين 
دو تيم در تابستان ۹8 مي تواند بمب نقل و انتقالات 
لقب بگيرد. اين هافبك تراكتورسازي در اواخر ليگ 
هجدهم كم حاشيه نداشت و حتي درگير كتك كاري 
در زمين فوتبال هم شد. اين درگيري باعث شد كه 
پاي ديگر كاپيتان اين تيم يعني اشكان دژاگه هم به 
اين ماجرا باز شود و به احتمال زياد و به دليل حواشي 
مختلف، اين بازيكن راه شجاعي را در پيش بگيرد و 
به زودي از اين تيم جدا شود. احتمال حضور دژاگه 
در تيم هاي حاشيه حوزه خليج فارس زياد است اما 
زنوزي به دنبال اين اس��ت كه بهترين بازيكن فصل 

خود را حداقل براي يك سال ديگر در تيمش نگه دارد. 
كوچ اين س��تاره ها تنها به ش��جاعي و دژاگه مربوط 
نمي شود و حاج صفي هم س��از جدايي كوك كرده 
است. آسيايي نشدن تراكتورسازي و نايب قهرماني 
س��پاهان از جمله دلايلي اس��ت كه ميل دفاع چپ 
تبريزي ها را براي بازگشت به تيم سابقش چند برابر 
كرده است. علاوه بر اين سه بازيكن تأثيرگذار، جدايي 
محسن فروزان از اين باشگاه قطعي است و ديگر ستاره 
خروجي سرخ هاي تبريزي آنتوني استوكس ايرلندي 
خواهد بود. بي نظمي هاي متوالي در نيم فصل دوم، 

مصدومي��ت و فراموش ك��ردن وظيفه اصلي يعني 
گلزني باعث شده تا مالك متمول تراكتورسازي علاقه 
كمي به نگه داشتن اين بازيكن و دادن فرصتي دوباره 
داشته باشد. اس��توكس در نيم فصل دوم نتوانست 
تعداد گل هاي خود را به عدد 3 برساند و همين باعث 
شد تا ضمن از دست دادن آقاي گلي، تيمش در خط 
حمله و كسب 3 امتياز خطرناك نباشد. خروج اين ۵ 
ستاره و همچنين سربازهاي ذوب آهن يعني دانيال 
اسماعيلي فر، احسان پهلوان و مهدي مهدي پور باعث 
مي شود سرمربي فصل بعد س��رخ هاي تبريزي كار 
سختي داشته باشد و به سختي بتواند جايگزين آنها 
را پيدا كند. البته كادر فني جديد كه به احتمال بسيار 
زياد، نكونام در رأس آن باشد تأثير زيادي در رفتن اين 
ستاره خواهد داشت و به نظر مي رسد هواداران اين 
باشگاه نيز هنوز نتوانسته اند او را به عنوان گزينه اصلي 
نيمكت اين تيم قبول كنند. با تمام اين اوصاف به نظر 
مي رسد پنجره نقل و انتقالات تراكتورسازي شلوغ تر 
از هميشه باشد و قلاب صيد زنوزي از انواع تيم هاي 

داخلي و خارجي سر در آورد.

ورزشي

دعاىروزپانزدهمماهمباركرمضان
بسماللهالرحمنالرحیم

اللهمّارْزُقْنيفیهِطاعهالخاشِ�عینواشْرحْفیهِصدْريبإنابهِالمُخْبتین
بأمانِكياأمانالخائِفین.

خداياروزيكنمرادرآنفرمانبرداريفروتنانوبگشاسینهامدرآن
بهبازگشتدلدادگانبهاماندادنتايامانترسناكان.


	Taadol-01
	Taadol-02
	Taadol-03
	Taadol-04
	Taadol-05
	Taadol-06
	Taadol-07
	Taadol-08
	Taadol-09
	Taadol-10
	Taadol-11
	Taadol-12
	Taadol-13
	Taadol-14
	Taadol-15
	Taadol-16

